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ÖNSÖZ

“Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi” 1990’ların sonlarında tüm gümrük 
camiasının kodlarını değiştirdi. Bu projenin öngördüğü düzenlemelere ve otomasyona 
geçmeyi başaran gümrük müşavirliği şirketleri ve acenteler hayatta kalmayı 
başarabildi. Bunu başaramayanlar ise faaliyetlerine son vermek zorunda kaldı.

Anılan proje sadece gümrük idaresini değil, tüm gümrük camiasını derinden 
etkileyen düzenlemeleri hayata geçirdiğinden, bu projeyi anlatan “BİR BİLGE KİŞİ” 
adlı kitabın da sadece gümrük çalışanları tarafından değil, gümrük müşavirliği ve 
taşımacılar ile taşıma acenteleri tarafından da ilgiyle okunacağını ümit ediyoruz.

BİLGE Sisteminin pilot uygulamasının gerçekleştirildiği AHL Gümrük Hizmet 
Binası 1998 yılında değişik olayların geliştiği bir platform oldu. Ben de aynı yıllarda 
projenin hayata geçiş aşamalarını ÜNSPED Gümrük Müşavirliği şirketi ortağı olarak 
bizzat yaşadım. Şirket olarak biz de sürece uyum sağlamakta güçlüklerle karşılaştıksa 
da bunların üstesinden gelmeyi başardık. Yeniliklere açık olmayan şirketler ise 
piyasadan çekilmek durumunda kaldı.

Türkiye’nin bir kapalı ekonomi modeli olan “ithal ikamesi” modelinden “küresel 
ekonomi modeli”ne nasıl evirildiğini aşama aşama yaşadık ve yaşıyoruz. Yaklaşık elli 
yıllık bu dönemde 1960’ların idari yapılanması ve donanımı ile 2020’leri yaşamamız 
olanaksızdı ve değişim kaçınılmazdı. Değişime de ayak uydurmak zorundaydık.

Bu kitap “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi”ni hayata geçilmek üzere 
oluşturulan departmanda Proje Birim Başkanı olarak görev yapan Hüseyin Cahit 
SOYSAL ve Proje Birim Başkan Yardımcısı olarak görev yapan ve projenin sonlarında 
Birim Başkanlığı görevini yürüten Nurcan ÖZYAZICI SUNAY tarafından kaleme 
alındı.

Sayın Soysal daha o yıllardan beri çalışmalarını izlediğim ve takdir ettiğim bir 
kişi olmuştur. Kendisi halen ÜNSPED Gümrük Müşavirliği ve Lojistik Hizmetler 
A.Ş’de Yönetim Kurulu Üyesi olarak çalışmaktadır. Sayın Sunay ise yine o yıllardan 
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beri tanıdığım ve değer verdiğim bir gümrük bilişim uzmanı olarak özel sektörde de 
hizmet vermeye devam etmektedir. Her iki yazarın da akademik dünya ile ilişkileri 
var olup, yıllardan beri öğretim görevlisi olarak üniversitelerde deneyimlerini ve bilgi 
birikimlerini genç öğrencilerle paylaşmaktadır.

ÜNSPED Gümrük Müşavirliği olarak amacımız, sektörümüzün önüne ışık 
tutmak ve sektör çalışanlarını aydınlatmaktır. Bu kapsamda bu güne kadar üç 
mevzuat içerikli kitabı hazırladık ve sizlerle paylaştık. Bu kitapta ise mevzuatın nasıl 
hazırlandığına ve yürürlüğe girdiğine şahit oluyoruz. Ayrıca, onlarca yıl değişmemiş 
gümrük süreçlerinin nasıl bir anda değiştirildiğine ve buna karşı yaşanan dirençlere 
de tanık oluyoruz. Henüz yazıhanesine daktilo sokmamış ve elle beyanname dolduran 
gümrük müşavirlerinin o güne kadar elini sürmediği bilgisayar klavyesi ile nasıl 
tanıştığına ve interaktif iletişim sağlayan bilişim dünyasına nasıl girdiğine tanıklık 
ediyoruz.

Bu yönleriyle “BİR BİLGE KİŞİ” sadece bir projenin gerçekleşme evrelerini 
anlatan tarih kitabı değil, bizzat yazarların yaşadığı anıların da aktarıldığı bir anı 
kitabı olarak da değerlendirilebilir. Yaşanan trajikomik olayları okuyan kıdemli 
sektör temsilcileri eski anılarını canlandıracakları gibi, genç jenerasyon da bunlardan 
kendi gelecekleri ve projeleri ile ilgili dersler çıkaracaktır. Öyle inanıyorum ki, sektör 
mensubu olmayan ve sosyolojik olayları izlemekten haz duyan kişiler de bu kitabı 
birbirine tavsiye edecektir.

Bu yönleriyle, “BİR BİLGE KİŞİ” herkesin okuyabileceği sade bir dille kaleme 
alınmış bir kitap olarak değerlendirmelerinize sunulmaktadır.

Yusuf Bulut ÖZTÜRK

ÜNSPED Gümrük Müşavirliği ve Lojistik Hizmetler A.Ş.Ortağı
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YAZARLARIN ÖNSÖZÜ

Hep “Biz şifahi bir toplumuz, yazılı kayıt bırakmayız” şeklinde yakınmalar 
duymuşuzdur çevremizden. Gerçekten de geçmişimizle ilgili bilgilerin önemli bir 
kısmına batı kaynaklarından ulaşabiliyoruz. Üstelik bu bilgiler batılı gözlemcilerin 
kaleminden çıkmış değerlendirmeler içerir ve nesnelliği tartışılır.

Bu kez öyle yapmayalım, gümrük idaresinde iz bırakan bir projenin öyküsünü 
gelecek nesillere aktaralım dedik. Hiçbir şeyin hazır bir yemek gibi masaya bir anda 
konmadığını, her yeni düzenlemede olduğu gibi bu projenin de getirdiği yeniliklerin 
tepkilere neden olduğunu, ancak zor da olsa bunların üstesinden gelindiğini anlatmaya 
çalışacağız.

Projenin adı “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi” idi. Kısaca 
GİMOP diye adlandırıldı o yıllarda. Projenin amacı çağdaş bir gümrük mevzuatını 
yürürlüğe koymak ve gümrük işlemlerinin gerçek zamanlı olarak elektronik ortamda 
gerçekleştirilmesini sağlamaktı. 

Hazırlanan yazılıma BİLGE adı verildi. Yazılım “BİLgisayarlı Gümrük 
Etkinlikleri” tanımlamasının ilk hecesinden ve harflerinden esinlenerek adlandırıldı. 
Gümrük işlemlerini kolaylaştırdığı ve idarenin etkinliğini artırdığı için kendisine 
bir kişilik atfettiğimiz BİLGE programı nedeniyle kitabımıza “Bir Bilge Kişi” adını 
verdik. Bu kitapta, 1996 yılında başlanan ve 2002 yılında tamamlanan bir projenin 
öyküsünü aktaracağız. Bu arada BİLGE sisteminin halen Ticaret Bakanlığı’nın en 
etkin interaktif yazılımı olduğunu da belirtmeden geçmeyelim.

Bu kitabı kaleme alırken, sadece bir anı kitabı olsun istemedik. Temelde, ister 
kamu idaresinde ister özel sektörde olsun, yeni bir projenin nasıl başarılı bir şekilde 
realize edilebileceğine ilişkin bilgileri genç nesillere aktarmayı amaçladık.
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Hüseyin Cahit Soysal ve Nurcan Özyazıcı Sunay olarak anılarımızı size 
aktarırken “HCS’den” ve “NÖS’den” kısaltmalarını kullandık. Böylece, olayın kimin 
başından geçtiğinin anlaşılmasına katkı sağlamak istedik. Ayrıca, proje anlatımı 
ile anıların anlatımının birbirine karıştırılmaması yönünden, anıları italik yazı 
karakteriyle aktardık. 

Öte yandan, projeye destek olan veya köstek olan yüzlerce kişi olsa da, kitapta 
isimlere atıf yaparak bu insanları övmek veya onların kalplerini kırmak istemedik. 
Bu bakımdan, yabancı danışmanlar dışında bu önsözde ve kitapta sadece üç isme 
yer vereceğiz. Proje Birim Başkanı sıfatıyla görev yapan Hüseyin Cahit Soysal, Proje 
Birim Başkan Yardımcıları olarak görev yapan Nurcan Özyazıcı ve Cahit Gökçelik.

Bu kitabı Hüseyin Cahit Soysal ve Nurcan Özyazıcı Sunay kaleme aldığından, 
proje boyunca yoğun gayretlerini ve desteklerini hiç esirgemeden amatör bir ruhla 
çalışan başta Cahit Gökçelik olmak üzere tüm gümrük uzmanlarına ve bilişim 
uzmanlarına teşekkürü bir borç biliriz. Kamu görevlilerinin dışında projeye çok büyük 
katkıları olan özellikle bilişim sektöründeki tüm paydaşlarımıza da teşekkür etmeden 
geçmek istemedik. 

Şüphesiz ki, idari ve siyasi yönden projeye belli aşamalarda katkı sağlayan 
tüm bakanlara ve üst düzey yöneticilere de, zamanın Türk Gümrük İdaresi adına 
müteşekkir olduğumuzu belirtmek isteriz.
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BAŞLARKEN

Bir kamu idaresinde reformdan, yeniden yapılanmadan ya da modernizasyondan 
söz edilmeye başlanmışsa mevcut sistemde aksayan yönler var demektir. Bu bakımdan, 
“Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi”ni anlatmadan önce, 1970’lerin 1980’lerin 
gümrük idaresine göz atmak gerekmektedir. Şüphesiz ki, hiçbir kamu idaresinin 
hizmet verdiği ülke koşullarından farklı bir yapıda olması beklenemez. Ancak, yaşanan 
aksaklıkların ekonomik sistemden mi, sosyal yapıdan mı, yoksa idari düzenlemelerden 
mi kaynaklandığını ilk bakışta belirlemek zordur. Ancak, soruna teşhis konulmadan 
tedaviye kalkışılmasının doğru olmadığı da bilinen bir gerçektir. 

Örneğin, 1970’lerde “içe kapalı ithal ekonomisi” yüksek gümrük duvarları ile 
korunmakta, bu nedenle nihai tüketim malı ithalatına izin verilmemekte idi. Bu 
nedenle, fotoğraf makinesi, radyo, televizyon, video gibi ürünler kaçakçılık konusu 
olmaktaydı. 1984 yılından sonra ekonomide “dışa açık ihracata dayalı büyüme modeli” 
benimsenince, ilk olarak elektronik ürünlerin gümrük vergileri sıfıra indirildi. Ondan 
sonra elektronik ürün kaçakçılığı azalmaya başladı. 1984 yılından sonra izlenen 
ihracatı özendirmeye yönelik “ihracat teşvikleri” halk arasında “hayali ihracat” olarak 
adlandırılan yasa dışı girişimlere neden oldu. 2000’li yıllarda et ürünlerinin vergileri 
yüzde yüz oranına çıkarılınca karkas et kaçakçılığı ön plana çıkmaya başladı. 

Elbette dış ticaret politikasını belirleyen otorite belli ürün veya ürün gruplarının 
ithalatını destekler politikalar izlerken, yerli üreticiyi ve sanayiciyi koruma adına bazı 
ürünlerin gümrük vergilerini de yüksek oranda belirleyebilmektedir. Önemli olan bu 
dış ticaret politikalarının uygulama arenası olan gümrüklerin yetkinliğini artırmaktır.  
Bu yapılmadığı takdirde, izlenen dış ticaret politikasından arzulanan sonuç alınamaz.
Bu bakımdan, “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi”nin başlatılmasına neden 
olan unsurlara değinmekte yarar görmekteyiz.
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Diğer taraftan, projenin uygulanması safhasında karşılaşılan trajikomik 
olayları da italik yazı karakterli bölümler halinde aralara serpiştirmeyi planladık. 
Böylece, bir taraftan ciddi plan ve proje uygulamalarından söz ederken, bir taraftan da 
muhatap olunan insan profilinden de örnekler vereceğiz. Bunun hem olayın toplumsal 
boyutunu dile getirmek hem de kitabı daha akıcı olarak okumanıza katkı sağlayacağını 
umuyoruz.
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KÜRESEL EKONOMİYE GEÇİŞ VE BU MODELE UYGUN 
GÜMRÜK İDARELERİ

İkinci Dünya Savaşı sonrası Doğu ve Batı blokları arasında 1945 -1985 yılları 
arasında yaşanan “soğuk savaş dönemi” bir kenara bırakıldığında, 1950’lerden itibaren 
küresel entegrasyon aşama aşama yaygınlaşmış ve bugünkü düzeyine erişmiştir. 
Bugün artık İngilizce neredeyse küresel düzeyde ortak dil haline gelmiş; sadece 
diplomatik ilişkilerde değil tüm uluslararası ticarette ve taşımacılıkta kullanılan bir 
iletişim aracı olmuştur.

Piyasa ekonomisi ve girişimcilik önündeki engeller kalktığında ekonomilerin 
gelişim düzeylerinin daha hızlı arttığı görülmüş; Çin Halk Cumhuriyeti dahil olmak 
üzere neredeyse tüm ülkeler kapılarını doğrudan yabancı sermaye yatırımlarına 
açmıştır. Sınırlı sayıda ülkede hisse senetleri borsada alınıp satılırken, borsası 
olmayan ülke kalmamış; kısa bir dönem için ülkede kalmak isteyen yabancı sermaye 
de ülke borsalarında işlem yapabilir hale gelmiştir.

Gemi, tren, uçak sanayindeki hızlı gelişmeler, otobüs, kamyon gibi toplu 
insan ve yük taşıyan karayolu taşıtlarının yanı sıra bireysel taşımacılıkta çığır açan 
otomobillerin üretilmesi ve bu karayolu taşıtlarının yüksek hızlarda seyahatlerine 
olanak sağlayan karayolu ağlarının kurulması, uluslararası insan ve eşya hareketlerini 
artırmış; ülkeler her malı üretmek yerine karşılaştırmalı üstünlüğü olan ürünlerin 
üretimi üzerine yoğunlaşmıştır. Öyle ki,  bugün küresel piyasaya mal satmak isteyen 
üreticiler ürünün tüm parçalarını üretmek yerine, “ölçek ekonomisi”ne göre üretim 
yapan diğer ülkelerden bir kısım girdilerini temin eder hale gelmiştir.

Her ne kadar bu gelişmeler üzerine, bazı ülkelerde aşırı milliyetçi ve “içe kapalı 
ekonomi modelleri”ni anımsatan sistemler geliştirmeye çalışanlar olmuşsa da bu tür 
akımlar hiçbir ülkede kalıcı olamamıştır. Bu bakımdan, anılan modeli sürekli iktidarda 
tutmaya çalışan başta ABD olmak üzere birçok ülkede “Trump Sendromu” yaşanmışsa 
da, son kazanan hep “Küresel Ekonomi Modeli” olmuştur.
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1970’LERİN 1980’LERİN GÜMRÜK İDARESİ

1970 ve 1980’lerde siyasi ve sosyal çalkantılar içindeki Türkiye iki kez askeri 
darbeye muhatap olmuş; sağ-sol çatışmalarının yaşandığı ülkede politize olmamış hiçbir 
kamu kuruluşu kalmamıştı. Bu iç çekişmelerin yaşandığı idari yapıların yasaların 
öngördüğü kendi işlevlerini etkin bir şekilde yerine getirmesi de beklenemezdi. Öte 
yandan, yüksek enflasyon toplumsal dengeleri altüst etmiş, kısa yoldan “köşeyi 
dönme” anlayışı birçok insanı yasa dışı yollardan kazanç sağlamaya yöneltmişti. Bu 
kişiler bazen idari zaaflardan yararlanarak ve görevlileri atlatarak, bazen de kamu 
görevlilerinin aklını çelerek yasa dışı işlemlerle kazanç sağlıyordu. 

Örneğin;

• Gümrük muhafaza botlarının yetersizliği nedeniyle, Bulgaristan’dan gelip 
boğazlardan geçerek güneye inecek yük gemileri kaçak viski ve sigara bırakmak için 
Karadeniz’in İstanbul Boğazı girişinden hemen önce hız kesiyor, kendisine yanaşan 
sürat motorlarına yüklerini boşalttıktan sonra seyahatine devam ediyordu. Yükünün 
üzerine bir branda örten sürat motorları İstanbul’un tüm özel iskelelerini kaçak 
viski ve sigaralarını boşaltmak için kullanıyordu. (O tarihlerde henüz Sahil Güvenlik 
Komutanlığı kurulmamıştı.)

• Yine gümrük muhafaza botlarının yetersizliği nedeniyle vergisiz “transit 
yakıt” alan gemiler bu yakıtın bir kısmını kendilerine yanaşan kabotaj gemilerine 
hortumla aktarıyor, yetersiz donanıma sahip gümrük idaresi bu tür aktarmaları tespit 
edemiyordu. 

• Sınır kapılarında veya limanlarda X-RAY sistemleri kurulmamış olduğundan, 
özellikle Romen, Bulgar ve Macar TIR kamyonları zula yerlerine yükledikleri kaçak 
eşyayı kolaylıkla yurda sokabiliyordu.

• Bugün “Özet Beyan” olarak adlandırdığımız “Manifesto” bilgileri kısıtlı eşya 
tanımlamaları ile düzenleniyor, “muhtelif elektronik eşya” ya da “muhtelif tekstil 
eşyası” tanımı yetersiz kaldığından, gümrük beyannamesi en düşük gümrük vergilerini 
içerecek şekilde doldurulabiliyordu.

• Bugün “Özet Beyan” olarak adlandırdığımız “Manifesto” bilgileri kısıtlı eşya 
tanımlamaları ile düzenleniyor, “muhtelif elektronik eşya” ya da “muhtelif tekstil 
eşyası” tanımı yetersiz kaldığından, gümrük beyannamesi en düşük gümrük vergilerini 
içerecek şekilde doldurulabiliyordu.
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• Gümrük yükümlüleri bir ithalat işleminde, “sundurma muhafaza giriş, 
manifesto kabul, manifesto tescil, beyanname kabul, beyanname tescil, müdür muavini 
havalesi, muayene memuru, ambar memuru, kimyahane kayıt memuru, kimyager, 
veznedar, vinç operatörü, forklift operatörü, kolcu, sundurma muhafaza çıkış” olarak 
adlandırılan yaklaşık 15 memurla muhatap oluyor ve hepsinin gönlünü okşaması 
gerekiyordu!

• Hangi eşyanın “tam tespit”, hangi eşyanın “kısmı muayene” ile muayene 
edileceği risk analizlerine göre değil, müdür yardımcısının keyfi değerlendirmelerine 
göre belirleniyordu. Şüphesiz ki bu keyfi değerlendirmeler bazı şaibelerin doğmasına 
yol açıyordu.

• Gümrük çalışanları içinde çeteleşme oluşmuşsa, müdür yardımcıları belli 
firmaların beyannamelerini belli muayene memurlarına havale ediyordu. Doğal olarak 
eşya muayeneleri de beyana uygun çıkıyordu!

• Her yıl İthalat Rejim Kararları 1 Ocak’tan itibaren yürürlüğe girecek şekilde 
Resmi Gazete’de yayımlandığından,  bazı beyanname tescil memurları 31 Aralık 
tarihli beyannameleri kaydettikleri tescil defterini çizgiyle kapatmıyor; veya 20-30 
satır atlayarak 1 Ocak beyannamelerine yeni numara ve tarih vermeye başlıyor; eğer, 
yeni İthalat Rejim Kararı ile vergileri artırılan eşya halen sundurmada bekletiliyor 
ise, bunların daha düşük vergi ödenerek ithal edilebilmesi için anılan eşya için 31 
Aralık tarihli beyanname tescil ediliyor ve üstteki boş satırlara kaydediliyordu. Bu 
tür tescillerin sadece rica kırmama adına yapılmadığı yönündeki şaibeler ortalıkta 
dolaşıyordu.

• Ambar mevcutları elektronik ortamda izlenmediğinden, tarama suretiyle 
yapılan sayımlarda ambarda hatırı sayılır miktarda fazla veya noksan eşya bulunması 
olağan karşılanıyordu.

• Otomotiv ihtisas gümrüğü belirlenmediğinden, örneğin Foça Gümrük İdare 
Memurluğu’ndan bedelsiz otomobil ithalatı gerçekleştirilmiş gibi sahte tahakkuk 
kağıdı ve trafik tescil belgesi düzenleniyor; trafik tescilinde mutlaka “Gümrük Vezne 
Alındısı Aslı” istenildiğinden, idare memurluğundaki vezne alındısı üst nüshasına 
gümrük vergisi, işletme vergisi, rıhtım resmi, belediye hissesi, damga resmi gibi 
zamanın ithalat vergileri gerçek değerleri ile kaydediliyor ve bu günkü parayla 
200.000 TL vergi tahsil edilmiş gibi işlem yapılarak alındı imza ve kaşeleniyor; vezne 
alındısı koçan nüshasına ise “fazla mesai ücreti 120 TL” yazılarak, kasaya bu meblağ 
konuluyordu.    
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• Dış ticaret ve gümrük şirketlerinde biraz çalışmış, babasından aldığı parayla 
büro açmış kişiler emekli ve yaşlı bir gümrük komisyoncusunu “şirket çalışanı” 
sıfatıyla işe alıyor; kendisine masa sandalye vermiyor; boş 500 yaprak “çarşaf gümrük 
beyannamesi”ni evinde imzalatıyor ve diğer büro çalışanlarına beyannameleri 
doldurtarak gümrüklerde iş takip ediyordu. Bu şekilde evden imzasını satan gümrük 
komisyoncularına teşkilat “pijamalı gümrük komisyoncusu” adını takmıştı. En büyük 
yolsuzluk ve kaçakçılık operasyonları pijamalı gümrük komisyoncusu beyannamesi ile 
yapılıyordu.

• İdarenin bilgisayarlaşma düzeyi ise, tasfiyelik hale geldiğinden Bakanlığa 
tahsis edilmiş “Honeywell level-62” marka tarihi bilgisayar sistemi ile başlamıştı. Bu 
bilgisayar sistemi ile GİBOS adı verilen ve daha sonra  bahsedeceğimiz yazılım çok zor 
şartlarda geliştiriliyordu.

Özetle, gümrük idaresinde ciddi bir yeniden yapılanma kaçınılmaz görünüyordu.

PROJENİN REALİZE EDİLDİĞİ DÖNEM

Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi 1993 – 2002 yılları arasında realize 
edildi. Bu dönem yoğun bir siyasi istikrarsız yaşanan, kurulan hiçbir hükümetin 2 
– 3 yıldan fazla görev yapmadığı bir dönemdi. Tümü koalisyon veya dıştan destekli 
azınlık hükümetlerinin kurulduğu bu dönemde tam 9 hükümet kurulmuştu. İki 
azınlık hükümetinin görev süreleri ise 25 gün ve dört buçuk ay olmuştu. Bir kurumun 
başına getirilen bakan daha teşkilatın işlevlerini ve kadrolarını tanımadan hükümet 
düşüyor, ya da ülke seçim sathı mailine giriyor; görevdeki bakan başında bulunduğu 
kamu kuruluşunu yönetmek yerine kendi siyasi geleceğinin planlamasını yapmaya 
başlıyordu.

Genelde, böyle bir dönemde bir kamu kuruluşunun yeniden yapılanma ile 
modernize edilmesi pek düşünülemez. Ancak bu dönemde, 31 maddelik kanun 
hükmünde kararname 45 maddelik “Bilgisayar Sistemi Bulunan Gümrük İdarelerinde 
Yürütülecek İşlemlere İlişkin Yönetmelik”, geçici maddeleriyle birlikte gümrük idaresi 
255 maddelik 4458 sayılı Gümrük Kanunu ve bunun uygulama hükümlerini içeren 891 
maddelik Gümrük Yönetmeliği ile birlikte yüzlerce maddeden oluşan yeni tebliğ ve 
genelgeleri yürürlüğe sokabildi. Bunun yanı sıra, aynı dönemde gümrük işlemlerinin 
% 98’ini bilgisayar ortamına taşımayı başarabildi. 
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Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projes’inin başarısının arkasında dört 
temel unsunun bulunduğunu belirtmek gerekir.

1. Gümrük Birliği: Türkiye ile Avrupa Birliği arasında 1995 yılında sürdürülen 
müzakereler sonucunda 1 Ocak 1996 tarihi itibarıyla taraflar arasında bir gümrük 
birliği oluşturulmasına karar verdi. Yıllar boyunca, gümrük birliği Avrupa Birliği’ne 
üye olmanın çıpası olarak görüldü. Bu dönem Türk ürünlerine karşı kullanılan kotaların 
kaldırılması ve sanayi ürünlerinin taraflar arasında gümrük vergisi olmaksızın 
serbest dolaşımda olması, hem AB’de hem de Türkiye’de dış ticaret hacmini artırdı. 
Bu nedenle, gümrük birliğinin varlığının sürdürülmesini isteyen hükümetler AB’ye 
uyum mevzuatı konusunda önceliği gümrük mevzuatına verdiler. Dolayısıyla, gümrük 
birliğinin uygulama alanı olan gümrük idaresinin modernizasyonu her hükümetin 
desteklediği bir proje oldu.

2. Gümrük İdaresinin Mevcut Durumu: Zamanın gümrük idaresi o kadar 
yıpranmış ve etkisiz hale gelmişti ki, toplumda teşkilat başarıları ile değil, kaçakçılık 
ve yolsuzluklarla anılır olmuştu. Bu nedenle, “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu 
Projesi” öne sürüldüğünde, ne siyasi partilerde ne de bürokraside buna karşı çıkacak 
kimse oluyordu. Bir başka anlatımla, gümrük idaresinin modernize edilmesi gerektiği 
konusunda toplumda bir konsensüs oluşmuştu.

3. Bu konsensüs siyasi partiler de de sağlanmış, sık aralıklarla kurulan 
hükümetlerde gümrüklerden sorumlu bakan hangi partiden olursa olsun projeye 
köstek değil, destek oluyordu. AB mevzuatına uyum, otomasyon, gümrük süreçlerinin 
gözden geçirilmesi konusundaki çalışmalar bakanlar için de iyi bir vitrin görüntüsü 
sergiliyordu.

4. Belki de en önemli unsur, “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi” 
için İngilizcede “Full Time Project Management” olarak adlandırılan “Tam Zamanlı 
Proje Yönetimi” anlayışı benimsenmiş; günlük işleri arasında birkaç saatini proje 
çalışmalarına ayıran değil, tek işi projeyi realize etmek olan tüm mesaisini bu projeye 
sarf eden “Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı” kurulmuştu. Zaman içinde 
proje ekibinde farklı görevlere atanan olsa da proje ekibi değişmemiş ve proje realize 
edinceye kadar aynı ekip görevde kalmıştı. 

Kısaca belirtmek gerekirse; o yıllar “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu 
Projesi”ni realize etmek için uygun bir iklim oluşmuş gibiydi. Buna karşın güçlüklerle 
karşılanmadığı da söylenemez. Bunların da zaman içinde üstesinden gelindi. Ne gibi 
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zorluklarla karşılaşıldığına yeri geldiğinde değineceğiz.

NÖS’den: ESENBOĞA YOLU

İdarenin bilgisayarla ilk tanışması Opera’daki tarihi Gümrük Tekel Bakanlığı 
binasında başlamıştı. Bakanlıkta ilk Bilgi işlem Merkezi 1983 yılında OBİM adıyla 
kurulmuştu. 1986 yılında Programcı olarak başladığım OBİM’de bugün artık ancak 
müzelerde görebileceğimiz tasfiyelik hale geldiğinden gümrüğe tahsis edilmiş “Honeywell 
level-62” marka, 256 Kilobyte hafızalı ve 40 Mb’lık diskleri olan tarihi bilgisayar 
sisteminin başında geçerdi bütün günlerimiz. Dosya büyüklüğünde disketler, disket 
delme makinesinde kodlanıyor ve neredeyse 35 yıl öncesinde bugün uluslararası ölçekte 
ve diğer kamu kurumlarına örnek ve öncülük teşkil eden e-gümrük uygulamalarının 
temellerini atılıyorduk. Biz bir avuç bilgi işlem uzmanının hayatı gümrük otomasyonu 
üzerine kurgulanmış gibiydi. 

Gümrük otomasyonuna ilk adım olan “manifesto”, “gümrük beyannamesi” 
ve “muhasebe” modülleri o dönemle “Cobol” programlama dili ile hazırlanmıştı. İlk 
uygulamaların Esenboğa Kargo Gümrük Müdürlüğü’nde başlatılmasına karar verildi. 
Programcılar olarak, servis olmadığı için Gümrük ambarında iken tasfiyelik hale gelmiş 
ve Bilgi İşleme tahsis edilmiş taksi sarısı Mercedes otomobil ile  Esenboğa Gümrük 
Müdürlüğüne giderek Gümrük uygulamalarını yerinde gözlemler, sistem çözümleme 
ile iş akışlarını tespit ederek uygulama programlarını geliştirirdik. Akşam geç saatlere 
kadar çalışınca araç bizi almaya gelemez, ya gümrük çalışanlarının araçları ile ya da 
daha geç saate kalınca otostop ile şehre dönmek zorunda kalırdık. 

Yine bir gün çok geç saate kadar çalıştık. Bilgi İşlemde 3 kişiydik. İşimiz 
bittiğinde saatin çok geç olduğunu fark ederek, Esenboğa Havalimanı Terminalinden 
şehre dönen araçlardan birine binmek üzere yola çıktık. Bir süre bekledikten sonra 
Renault Station marka bir resmi araç bizi almak üzere durdu. Hemen sevinçle kapıyı 
açtık. Arkada sağda üst düzey bir bürokrat olduğu her halinden belli bir beyefendi 
oturuyordu. Nazik bir üslupla nereye gideceğimizi sordu, biz de heyecanla Gümrük 
İdaresinde çalıştığımızı ve şehre inmek istediğimizi söyledik. Babacan bir ifade ile 
“binin çocuklar” dedi. Ben ve arkadaşım arkaya, bizden kıdemli şefimiz ise öne bindi.  

Arabadaki beyefendi önce “siz beni tanıyor musunuz” diye sordu. Biz ise 
tanımadığımızı söyledik. Kendisi adını, soyadını, asker kökenli olduğunu ve o sıradaki 
görevini söyledi. Tahmin ettiğimiz gibi kendisi bir Genel Müdürdü. Sonra bize ne iş 
yaptığımızı ve hangi okul mezunu olduğumuzu sordu. Üçümüzde büyük bir gururla 
Orta Doğu Teknik Üniversitesi mezunu olduğumuzu söyledik. O sırada arabada soğuk 
bir hava esti. Bize o ana kadar babacan davranan Genel Müdür yine soğuk bir ifade
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ile mezuniyet tarihlerimizi sordu. Ben bir çırpıda yeni mezun olduğumu ilk işimin 
Maliye ve Gümrük Bakanlığı olduğunu söyledim. Diğer arkadaşlarım da aynı şekilde 
cevap verdi. Ancak iki meslekdaşım benden yaklaşık 3-4 yıl önce mezun olmuşlardı. 
Genel Müdür, “Sen 1980 sonrasında okula başlamışsın” diyerek, iki arkadaşıma, “Siz 
kampüste ‘Faşizme karşı omuz omuza’ diye slogan atanlardan olmalısınız” dedi. 

Şefimiz bu sözlere dayanamadı ve üniversitede eğitimin o yıllarda çok iyi olduğu 
belirterek, dönem arkadaşlarını savunmaya çalıştı. Biz ise orta yolu bulan sözlerle onu 
susturmaya çalıştık. O yıllarda Esenboğa-Ankara yolu çok tenhaydı Genel Müdür kızıp 
bizi arabadan indirse yol ortasında kalabilirdik. Neyse ki, Genel Müdür ile şefimizin 
siyasi tartışmaları devam ederken Ulus’a kadar gelebildik.  Merkezi bir yer olan Ulus’ta 
iki arkadaşımı araçtan indiren Genel Müdür bana “Kızım sen nerede oturuyorsun“ 
diye sordu ben de Ankara Garı’nda TCDD lojmanlarında oturduğumu söyledim. Şoföre 
“Oğlum Gara gidelim kızımızı bırakalım dedi”.

Ertesi günler arkadaşlarıma nasıl yolda indirildikleri ile ilgili takılırken, bugün 
bile kendi kendime sorarım, “12 Eylül sonrası bana yapılan jestin nedeni evimin 
Ulus’a yakın olmasından mıydı? Yoksa kampüste ‘Faşist….’ sloganı atma olasılığımın 
bulunmamasından mıydı?” diye.

HCS’den: BAŞKA BİR PROJEYE EKLEMLENMEK

Yıl 1993. Gümrükler Genel Müdürlüğü’nde daire başkanı olarak çalışıyorduk. 
Gümrük teşkilatı donanım, demirbaş ve insan kaynakları yönünden ciddi açmaz 
içindeydi. Ekonomik krizler nedeniyle, bütçe kaynaklarından büyük çaplı bir yatırıma 
girişmek imkansız gibi görünüyordu. 1984 yılında Maliye Bakanlığı ile Gümrük ve 
Tekel Bakanlığı Maliye ve Gümrük Bakanlığı adı altında birleştiğinden, eski gümrük 
üst düzey bürokratlarından aktif görevde kimse kalmamış; tüm üst kadrolar maliye 
bürokratları ile doldurulmuştu. Bizim jenerasyon ise gümrük teşkilatına daire başkanı 
düzeyinde görevlerle yeni geçiş yapmaya başlamıştı. Şüphesiz ki, bir kısmı fakülteden 
sınıf arkadaşımız olduğundan, bir kısmıyla da görev gereği ortak çalışmalar 
yürüttüğümüzden, bazı maliye bürokratları ile iyi görüşüyorduk. 

Bir gün tabldot yediğimiz yemek salonunda birkaç maliye bürokratı arkadaşın 
“Kamu Mali Yönetim Projesi”nden bahsettiklerine şahit oldum. Bütçe reformunu 
da içeren proje ile kamu mali yönetimi yeniden oluşturulacak, işlemler bilgisayar 
sistemleri üzerinden yürütecekti. Bunun için Dünya Bankası’ndan kredi temin etmek 
için çalıştıklarını söylüyorlardı. 
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Kafamda aniden bir şimşek çaktı. Neden gümrük idaresi de bu projeye dahil 
olmasındı? Genel bütçeden temin edilemeyen mali kaynak Dünya Bankası kredisi 
ile sağlanamaz mıydı? Müsteşarla iyi bir hukukumuz vardı iki daire başkanı olarak 
kendisinden randevu aldık ve talebimizi aktardık. Gümrük idaresi tel tel dökülüyordu. 
Bu nedenle, önerimiz müsteşara da ilginç gelmişti. “Peki” dedi. “Arkadaşlara talimat 
vereceğim. Gümrüğü de projeye dahil etsinler” deyince kendisine teşekkür ederek 
makamından ayrıldık. O gün çocuklar gibi şendik ve etrafımıza neşemizin nedenini 
söylemedik. Sonradan bir aksilik çıksın istemiyorduk.

Böylece “Kamu Mali Yönetim Projesi” bütçe, gelir idaresi ve gümrük idaresi 
olarak üç ayaklı olarak hazırlandı ve Dünya Bankası’na onay için sunuldu. 

Bu sırada, Avrupa Birliği ile Türkiye arasında “gümrük birliği” rüzgarları 
esiyordu. Yeni hükümet gümrük birliğinin etkin bir şekilde hayata geçmesi için gümrük 
idaresinin maliye idaresinden ayrılmasının daha uygun olacağına karar vermişti. 
13.07.1993 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanan 485 sayılı “Gümrük Müsteşarlığının 
Teşkilat ve Görevleri Hakkında Kanun Hükmünde Kararname” ile gümrük kanadı 
Maliye ve Gümrük Bakanlığı’ndan ayrılmıştı.

Ancak, “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi” daha önceden “Kamu 
Mali Yönetim Projesi”ne eklemlendiğinden, Dünya Bankası ile yürütülen kredi 
müzakerelerine biz de gümrük kanadını temsilen dahil olmuştuk.
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Washington’da Dünya Bankası Yemeği. Cahit Soysal ve Milli Piyango Genel Müdü-
rü iken menfur bir saldırıda öldürülen İhya Balak

Washington’da Dünya Bankası Yemeği.



22
Hüseyin Cahit SOYSAL - Nurcan ÖZYAZICI SUNAY

Bir BİLGE Kişi

HCS’den: İSTİKŞAFİ GÖRÜŞME VE İNCELEMELER

Dünya Bankası prosedürlerine göre, bir ülke herhangi bir amaçla kredi talebinde 
bulunursa, o alanda olan uzmanlar Dünya Bankası adına anılan ülkeye gönderilmekte 
ve taraflararasında istikşafi görüşmeler yapılmaktadır. 

Bu kapsamda, 1994 yılında “Kamu Mali Yönetim Projesi” görüşmeleri ve 
incelemeleri için Türkiye’ye Dünya Bankası tarafından bir heyet gönderildi. Gümrük 
idaresinde görüşmelerde ve incelemelerde bulunacak kişi ise IMF Gümrük Kıdemli 
Uzmanı James Wash idi.  Kendisi gümrük teşkilatı üst düzey yetkilileri ile görüşerek 
kredi talebinin nedenlerini irdeleyecek, merkez ve taşra idarelerini de ziyaret ederek, 
idari yapıyı ve süreçleri analiz ederek, sonucunu Dünya Bankasına raporlayacaktı. 

Bir gün, James Walsh yanında otururken Müsteşar beni çağırdı. Durum 
hakkında bilgi vererek, “Sayın Walsh merkezi birimlerdeki görüşmelerini tamamladı. 
Şimdi taşra idarelerini ziyaret etmek istiyor. Bir program hazırlayın ve kendisine bu 
seyahatte eşlik edin” dedi. James ile birlikte makamından ayrıldık ve odama geçtik. 
Kendisi ile merkezi idare incelemeleri sırasında birden fazla kez görüşmüştüm. Nereleri 
ziyaret etmek istediğini ve ne görmek istediğini sordum. İşlem hacmi yoğun olan deniz, 
hava, kara ve demiryolu gümrük idareleri ile sınır kapısı ziyaretleri yapmak istediğini 
söyledi. Bunun için en uygun yer İstanbul ve Edirne idi. Kendisi ile mutabık kalarak 
bir seyahat planı yaptık. Pazartesi sabahı İstanbul’a birlikte uçacaktık. Başmüdürü 

Wahshington Dünya Bankası Binası. James Walsh     heyete Türkiye seyhayati sonrası güm-
rük idaresinde    yapılması gerekenleri anlatıyor.
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ziyaret ettikten sonra sırasıyla Erenköy, Haydarpaşa, AHL ve Halkalı gümrük 
müdürlüklerinde incelemelerde bulunduk.

12 yıl müfettişlik yapmıştım. Bu nedenle, gümrük operasyonlarının nasıl 
yürütüldüğünü iyi biliyordum. Buna karşın James Walsh farklı bir yaklaşımla süreç 
analizleri yapıyor, süreçte yer alan her iş takipçisi veya memurun ne iş yaptığını 
sorduktan sonra bir sonraki görevlilere hareket ediyordu. Kendisi de çok iyi bir gümrük 
uzmanı olmasına karşın, operasyondaki her işlemi yeni duymuş gibi not ediyor ve 
“next” diye bana soruyor, birlikte bir sonraki işlem aşamasını yürütenlerin oturduğu 
banka veya odasına yöneliyorduk.

İlk gün sadece Erenköy ve Haydarpaşa  Gümrüklerindeki süreçleri izleyebilmiştik. 
Akşam otel lobisinde günün değerlendirmelerini yaparken, James “İlk tespitlerim 
şunlar: Birincisi çok paralel (mükererrer) işlem var. İkincisi fiziki muayene oranları 
çok yüksek. Üçüncüsü ticaret erbabı ile gümrük personeli çok iç içe çalışıyor” dedi. 
Tespitlerine katılmamak mümkün değildi. 

Ertesi gün AHL Gümrük Müdürlüğü binasını ziyaret ederek üç müdürle ayrı 
ayrı görüştük ve süreçlerini inceledik. Öğleden sonra da aynı incelemeleri Halkalı 
Gümrük Müdürlüğü’nde gerçekleştirdik. Artık James’in yakalamaya çalıştığı 
hususları biliyordum ve o sormadan süreçlerin nasıl çalıştığını çalışanların ellerindeki 
beyanname üzerinden göstere ne işlem yaptıklarını kendisine anlatıyordum. Bu arada 
ilginç bulduğu belgelerden de fotokopi çektirerek örnek olarak dosyasına eklemesini 
sağlıyordum. Kendisine en ilginç gelen belge “ordino” olmuştu. “I have never seen 
like this document before” (Bu belgeyi daha önce hiç görmedim) diyordu. Kendisine 
bu belgenin manuel iş süreçlerinin izlenmesi amacıyla düzenlendiğini, bilgisayar 
sistemine geçilmesi halinde süreçler elektronik ortamda izleneceği için bu belgeye gerek 
kalmayacağını söylüyordum. “İyi de tüm süreç zaten gümrük beyannamesi üzerinden 
izlenebiliyor. Buna ne gerek var?” diye şaşkınlığını ifade ediyordu. Perşembe günü 
İstanbul Gümrükleri Başmüdürlüğü’nün tahsis ettiği otomobille Edirne’ye doğru yola 
çıktık. Kapıkule, Pazarkule ve İpsala Sınır Kapılarını ziyaret edecektik. Kapıkule’de 
başmüdür ziyaretinden sonra sıra gerek TIR gümrüğünde gerekse yolcu salonunda 
giriş ve çıkış süreçlerini incelemeye gelmişti. TIR kuyrukları o zamanda vardı ve bu 
kadar aracın nasıl günlerce sınır kapılarında bekletildiğini James’e anlatmakta o gün 
de güçlük çekmiştim. Kaldı ki o tarihlerde vergisiz akaryakıt sınır kapılarında değil iç 
gümrüklerde satılıyordu.

Kapıkule’den sonra sadece yolcu giriş çıkışı yapılan Pazarkule Sınır Kapısını 
ziyaret ettik. Yeşilliklerle kaplı alan bir sınır kapısından öte piknik alanı gibi serin ve 
çekiciydi. Buradan da İpsala Sınır Kapısına geçtik. Bulgar kapısından sonra o gün 
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ziyaret ettiğimiz ikinci Yunanistan kapısıydı. Saat 16’yı bulmuştu. Hızla süreçleri 
gözden geçirdik. Saat 19’da İstanbul’a doğru yola çıktık.

Otomobille dönerken James Walsh “Eğer Yunanistan sınır kapılarındaki 
işlemlerin Bulgaristan sınır kapısındakine göre farklı yürütüldüğünü görseydim, bu 
ülkelerin Türkiye’ye karşı farklı tutum geliştirmiş olduğun kanaatine varacaktım. 
Ancak görüyorum ki, her üç kapıda da süreçler benzer ve bürokrasi çok ağır. Dolayısıyla 
öncelikle Türkiye olarak siz süreçlerinizi gözden geçirmelisiniz” değerlendirmesini 
yaptı.

Bir hafta sonra, James Walsh durum tespiti raporunu Dünya Bankası’na sunmak 
üzere Washington’a uçmuştu.
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HCS’den: HUDUT TEKMİLİ

Proje için görevlendirilen IMF Kıdemli Gümrük Uzmanı James Walsh ile 
birlikte Bulgaristan ve Yunanistan sınırlarındaki hudut kapılarını geziyorduk. Önce 
Kapıkule’ye uğradık. Başmüdür odasında bize Kapıkule’nin kapasitesi ve günlük iş 
hacmi hakkında brifing verildi. Sonra sahayı ve büroları gezdik. Kapıkule ziyareti sona 
erince bize tahsis edilen otomobille Pazarkule Sınır Kapısı’na geçtik. 

Pazarkule, ticari yük taşıyan kamyonlara kapalı ve sadece yolcu işlemleri 
yapılan bir sınır kapısı idi. Bugün de aynı şekilde hizmet vermeye devam ediyor. 
Edirne çarşılarından alışveriş yapan batı Trakyalı Yunan vatandaşlarının otomobil 
bagajına ya da minibüsün arkasına yüklenecek boyutta eşya getirip götürdükleri işlem 
hacmi düşük bir sınır kapısı. Bu nedenle, kapıda görev yapan gümrük müdürü de 
hudut komutanı da heyetimizin ziyaretini duyunca kendi çaplarında iyi bir karşılama 
yapmak istemişler.

Hizmet binası ziyaretimizi bitip de ikram edilen çay ve kahveleri içtikten sonra 
görevliler sahayı gezdirmek istediler.  Meriç Nehri’ne erişen küçük bir dere üzerine inşa 
edilen düşük kapasiteli taş köprü de ülkelere giriş ve çıkış için kullanılıyor.  İki ülke 
arasında yapılan protokole göre köprünün batı kısmı Yunan toprağı, doğu kısmı ise 
Türkiye toprağı kabul ediliyor.

Sınır teşkil eden köprüye yöneldiğimizde, birbirleri ile aralarında 20 metre olan 
bir Yunan ve bir Türk askerinin tam teçhizatlı kıyafetleri ve omuzlarında tüfekleri ile 
nöbette bulunduklarını gördük. Türk askerine iki metreye kadar yaklaşınca, nöbetçi 
kendiliğinden pozisyon değişikliğine geçti ve koluna asılı tüfeği elinde yere dik olarak 
tutarak Yunan tarafına doğru gırtlağını yırtacak şekilde bağırarak; “Onbaşı Şahin, 
Pazarkule Hudut Karakolu nöbetçisi. Asil Türk milletinin namus ve şerefini, vatanın 
ve milletin bölünmez bütünlüğünü, sorumluluk bölgesinde korumakla görevli birliğim, 
vatan ve millet uğruna, seve seve can vermeye hazırdır komutanım” diyerek ortalığı 
inletti.

Onbaşı Şahin hudut tekmili verirken bir ara gözüm James Walsh’a takıldı. James 
korkudan kıpkırmızı olmuş panik halinde olanları endişe ile izliyor ve bakışlarıyla 
benden yardım bekliyordu. Anlaşılan ziyaretimizin Türkiye ile Yunanistan arasında 
savaşa yol açacağı endişesine kapılmıştı. Hafifçe gülümsedim. Bu onu ne ölçüde 
rahatlattı, bilmiyorum.

Karakol komutanı “rahat” komutunu verince Onbaşı Şahin eski pozisyonuna 
geçti. James “Neler oluyor Cahit?” dedi. Şüphesiz ki Türkçe bilmiyor, söylenenlerin ne 
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anlama geldiğini anlamıyordu. Gördüğü tek şey silahını eline almış ve Yunan tarafına 
doğru bağıran bir askerdi. Kendisini rahatlatmak istedim. “Endişelenecek bir şey yok. 
Komutanlık bizi önemsediğinden askerine ‘hudut tekmili’ verdirdi. Bu hudutlarda 
olağan karşılanan bir seremoniden ibaret” dedimse de James’in huzursuzluğu geçmedi. 
Köprünün ortasına baktım, Yunan nöbetçi askeri olayı kayıtsız olarak izliyordu. 
James’e, “Merak etme iki ülke arasında savaş çıkmıyor. Dilersen seni Yunan askeri 
ile görüştüreyim” dedim. James kabul etti ve yavaşça Yunan askerine doğru yürüdük. 
Kendisine iki metre kalınca Yunanca bilen bir mütercim aracılığı ile James kendisinin 
Kanada vatandaşı ve IMF uzmanı olduğunu, Türk gümrük idaresinin modernizasyonu 
için burada bulunduğunu, Türkiye ile Yunanistan arasında bir olumsuzluk yaşanmasını 
istemediğini söyledi. Yunan askeri hafifçe sırıtarak, “Böyle bir şey yok. Yapılanın bir 
seremoni olduğunu biliyorum. Biz de nöbet değişimlerinde benzer bir ‘hudut tekmili’ 
veririz” dedi.

O gün uğradığımız İpsala Sınır Kapısı ziyaretinden sonra resmi araçla İstanbul’a 
gelinceye kadar güldük ve James’e takıldık. Gerçekten bu seremoniye biz de hazırlıksız 
yakalanmıştık ancak görmediğimiz bir şey değildi. James ise hayatı boyunca böyle 
bir olayla karşılaşmadığını söylüyor, Türkiye’ye gelmeden önce yaptığı ön incelemeler 
ve çalışmalar sırasında Türkiye ile Yunanistan arasında sık sık siyasi çekişmeler 
olduğunu okuduğunu, bu nedenle seremoni sırasında iki ülke arasında savaş çıkacağını 
sandığını söylüyor, söyledikleri bizi daha da güldürüyordu.
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SOFIX

Dünya Bankası ile “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu” konusunun 
konuşulduğu hususu ilgili çevrelerde çabuk yankılanmıştı. Fransız “DouaneExport” 
adlı bir firmanın temsilcilerinin Gümrük Müsteşarlığını ziyarete geldiğini, toplantı 
odasına çağrılınca öğrendik.

Yaptıkları sunumda, yıllardan beri Fransız Gümrük İdaresinde kullanılan 
SOFI adlı yazılımın kendileri tarafından oluşturulduğunu; bu yazılımı başka ülkelere 
de ihraç edebilmek için “export” sözcüğünün “x” harfini de SOFI’nin sonuna ekleyerek 
“SOFIX” adını verdikleri yeni bir yazılım geliştirdiklerini; SOFI’de Özet Beyan modülü 
olmamasına karşın Arjantin’in talebi üzerine bu modülü de yazılıma eklediklerini; 
modüler bir yapıya sahip SOFIX’de Özet Beyan – Detaylı Beyan – Entegre Tarife 
- Muhasabe – Ambar modüllerinin bulunduğunu; bir modüldeki tüm görevliler 
işlemlerini gerçekleştirip blokajlarını kaldırmadıkları sürece, bir sonraki modüle 
geçilmediğini; böylece süreçlerde bir eksiklik veya yanlışlık yaşanmadan ithalat veya 
ihracat operasyonlarının yürütülebildiğini sunumlarla anlattılar. 

Sunum sonrasında proje ekibi olarak toplandık ve kendi değerlendirmelerimizi 
yaptık. Türkiye’deki gümrüklerde 4 – 5 yıldan beri kullanılmakta olan “Dış Ticaret 
İstatistik Programı” işlemleri bitmiş ve kapatılmış beyanname bilgilerinin 45 gümrük 
müdürlüğündeki veri giriş operatörleri tarafından sisteme girilmesi, geri kalan gümrük 
müdürlüklerindeki beyannamelerin merkeze gönderilmesi ve merkezden sisteme 
yüklenmesi esasına dayalı bir istatistik yazılımıydı. İnteraktif işlem yapılmasına 
müsait değildi. 

Yine 4 yıldan beri Esenboğa, İzmir ve Erenköy Gümrük Müdürlüğü’nde pilot 
uygulamada olan GİBOS adlı yazılım, sadece gümrük personeli tarafından kullanılan, 
bu anlamda iş dünyası ile gümrük arasında interaktif çalışmayan, beyanname 
bilgilerinin tümünün tescil memuru tarafından sisteme yüklendiği, muayene 
memurunun bazen sistem tarafından otomatik olarak, bazen manuel olarak tahakkuk 
yaptığı ve veznedar tarafından tahsilat işlemlerinde  kullanılan, muhasebe bordroları 
da üreten bir yazılımdı. Bu nedenle, pilot uygulamasından çok memnun kalınmamış; 
bu yönüyle yaygınlaştırmaya konu olmayan bir yazılım olarak tarihteki yerini almak 
üzereydi.

Bir de Birleşmiş Milletlere bağlı UNCTAD tarafından geliştirilen ASYCUDA adlı 
bir yazılım vardı. O tarihlerde son derece kısıtlı olanaklara sahip sadece detaylı beyan 
modülü olan bir yazılımdı ve az gelişmiş ülkelerin gümrük idarelerine öneriliyordu. 
Ülkelerin ihtiyaçlarına göre yazılımda çok fazla değişiklik de yapılamıyordu.
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Yapılan değerlendirmede, o zamanki gelişmişlik düzeyine göre ASYCUDA 
programının Türkiye’nin ihtiyaçlarına cevap veremeyecek kadar basit bir yazılım 
olduğuna karar verildi. Bu durumda, ya Türkiye için yeni bir gümrük yazılımı 
geliştirilecek ya da dünya piyasasında ürün olarak pazarlanan tek yazılım olan SOFIX 
satın alınacaktı.

O tarihlerde Gümrük idaresinde  gümrük yazılımını  geliştirecek yeterli sayı ve 
nitelikte  bilişim personeli olmadığı gibi, yazılım firmalarının da böyle özel bir konuda 
deneyimleri yoktu. Bu durumda, belki SOFIX satın alınabilirdi. Ancak, henüz ciddi 
bir müzakere yapılmadığından DouaneExport yetkilileri bir fiyat önermemişti. Daha 
dünya bankası kredisi de açılmamıştı.

Şirket yetkilileri Müsteşarlığı ziyaret ettikleri zaman, bir Türk heyetinin 
Fransa’ya gönderilmesi halinde, kendilerine Fransız gümrük idaresinde sistemin nasıl 
çalışacağını da göstereceklerini ve fiyat teklifi vereceklerini söylemişlerdi. 

Bunun üzerine, dört kişilik bir ekip olarak Paris’e gittik. İlk gün şirket merkezinde 
sunum yaparak SOFIX’in özelliklerini anlattılar ve ayrıntılarla ilgili sorularımızı 
yanıtladılar. İkinci gün biri havaalanında birisi de kara gümrüğünde olmak üzere 
iki gümrük müdürlüğünde SOFI’nin nasıl çalıştığını gösterdiler. Üçüncü gün konu 
fiyatın müzakere edilmesine gelmişti. Bize SOFIX’in satış fiyatının 13 milyon Fransız 
Frangı (yaklaşık 2,2 milyon $) olduğunu ancak, bu bedeli Fransız Devlet kredisi ile 
Türkiye’ye satabileceklerini söylediler. Konuyu değerlendireceğimizi söyleyerek ertesi 
sabah Türkiye’ye döndük.

Müsteşarlıkta yapılan değerlendirmede, piyasada SOFIX’in mukayese 
edilebileceği başka bir yazılım olmadığı için fiyatın uygun olup olmadığının 
belirlenmesinin güç olduğu; bununla birlikte, programın genel bütçe olanaklarını 
zorlamadan Fransız Devlet kredisi ile temin edilmesi yönündeki teklifin de cazip 
olduğu yönünde ortak bir kanaat oluştu.
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Paris’te SOFIX Sözleşmesinin imza seramonisi

Paris Gümrük İdaresinde  Kıdemli Gümrük Uzmanı Rene Chaphez SOFIX 
Yazılımını anlatıyor.
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DÜNYA BANKASI KREDİ MÜZAKERELERİ

İstikşafi görüşmeler sonrasında bir iki kez Dünya Bankası Türkiye 
Temsilciliği’nde hazırlık toplantıları yapıldıktan ve proje olgunlaştırıldıktan sonra, 
sıra kredi müzakerelerini yürütmek üzere Dünya Bankası merkezinin bulunduğu 
Washington’a seyahate gelmişti. 

Yapılan bu ön hazırlık toplantılarında Dünya Bankası Türkiye temsilcisi, 
“Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi” için sağlanacak kredide Fransa’dan 
SOFIX Sisteminin satın alınmasının bir “ikraz şartı” olarak belirlendiğini, bu öneriye 
katılıp katılmadığımızı sordu. Müsteşarlıkta yapılan değerlendirmede, yeniden bir 
gümrük yazılımı geliştirecek zaman bulunmadığı ve bu “ikraz şartı”nın kabul edilmesi 
gerektiği yönünde bir görüş oluşmuştu. Bunu da karşı tarafa bildirdik.

Yaklaşık 12 kişiden oluşan Türkiye heyetine Gümrük Müsteşarlığı olarak üç 
kişiyle dahil olduk. Müzakereler sırasında mali teşkilatı inceleyen IMF uzmanlarının 
sunumundan sonra, James Walsh da Türkiye izlenimlerini ve gözlemlerini aktararak, 
gümrük idaresinin acilen yeniden yapılanmaya ihtiyacı bulunduğunu belirtti. Biz 
de bu görüşleri destekler içerikte görüş belittik. Kredinin geri ödeme süresi ve faiz 
oranları konusunda da Hazine Müsteşarlığı temsilcisi heyet adına konuşma yaptı. İki 
gün süren toplantılardan sonra, kredi anlaşması parafe edildi ve ertesi gün Türkiye’ye 
döndük.

Arjantin’de SOFIX’in MARIA verisyonu inceleme gezisinden
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Dünya Bankasından Carlos Ferreira ve meslektaşının Türkiye ziyaretinde kendilerini 
ağırlığyoruz.

Proje Tanıtım Dokümanı
                  Dünya Bankası “İkraz Şartı” 
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SOFIX SÖZLEŞMESİ

Dünya Bankası ile “Kamu Mali Yönetim Projesi” için ikraz (kredi) anlaşması 
parafe edilmiş, hükümet düzeyinde onaylanması bekleniyordu. Anlaşmada projenin 
“Gümrük İdaresinin Modernizasyonu” bölümü için SOFIX’in Fransa’dan satın alınması 
ikraz şartı olarak yer almıştı. 

Anlaşmanın “Kredi Koşulları” başlıklı  23 üncü maddesinde; 

“23. Gümrük Modernizasyonu Bileşeni

SOFIX’in doğrudan alımı ile ilgili Bakanlar Kurulu Kararı
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1. Müzakere Koşulları
   a) Gümrük İdaresi ve Fransız Hükümeti, pilot uygulaması için SOFIX ve ilgili tek-
nik yardım ve teçhizatın sağlanması için bir protokol imzalamış olacaktır.
   b) Gümrük İdaresi, gümrük idaresi teknik yardımının sağlanması için IMF ile 
anlaşma yapmış olmalıdır.

2. Ödeme Koşulları
   a) Gümrük idaresi, profesyonel proje yönetimi destek hizmetlerinin sağlanması için 
bir danışmanlık anlaşması imzalamış olmalıdır.
   b) Gümrük İdaresi, Bilgi Teknolojileri uzmanı için danışmanlık anlaşması yapmış 
olmalıdır.”

Hükmü yer almıştı. Bilahare, anlaşma hükümet tarafından da onaylandı. 

Diğer taraftan, Bakanlar Kurulu SOFIX’in alımı ile danışmanlık sözleşmelerinin 
Devlet İhale Kanunu hükümlerinin dışında yapılabilmesi yönünde karar aldı. 
95/7309 sayılı 18.09.1995 tarihli Bakanlar Kurulu Kararı’nda, “Türk Mali İdaresinin 
Modernizasyonu projesi kapsamında ele alınan Gümrük Otomasyon Projesi için Sofix 
yazılım sistemi pilot bölge donanımı, komünikasyon ve altyapı ihtiyaçları ile Dünya 
Bankası Projesi danışmanlık hizmetleri temininde 2886 sayılı Devlet İhale Kanunu 
hükümlerinin uygulanmaması; Devlet Bakanlığı’nın 16/8/1995 tarihli ve 1359 
sayılı yazısı üzerine, adıgeçen Kanunun değişik 89 uncu maddesine göre, Bakanlar 
Kurulu’nca 18/9/1995 tarihinde kararlaştırılmıştır” denilmekteydi. 

Bunun üzerine, Hazine Müsteşarlığı koordinasyonunda Fransızlarla görüşüldü 
ve 13 milyon Fransız Frangı (yaklaşık 2,2 milyon $) karşılığında SOFIX sisteminin 
Türkiye’ye uyarlanması konusunda mutabakata varıldı. 1995 yılının Mart ayında 
Türkiye ile Fransa hükümetleri arasında kredi anlaşması imzalanmıştı.

Anlaşmaya göre, Türkiye gümrük idaresinin kullanıcı istekleri ve entegre 
tarifesi DouaneExport proje ekibine bildirilecek, bu ekip de SOFIX çekirdek yazılımı 
üzerinden yazılımın Türkiye versiyonunu üretecek, hazırlanan program Türkiye’deki 
bir gümrük idaresinde bir yıl süreyle pilot uygulamaya tabi tutulacak; pilot uygulama 
başarılı olduğunda DouaneExport firması taahhütlerini yerine getirmiş olacak ve 
avans sonrası kalan hakkedişi Fransız Devlet kredisinden kendilerine ödenecek, 
anılan kredi de Hazine tarafından taksit tarihleri geldikçe Fransız Hükümetine geri 
ödenecekti. 
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 Bir süre sonra DouaneExport firmasının Fransız gümrük danışmanı Rene 
Chapezile  firmanın Türkiye partneri olan şirketin yazılım ekibi çalışmak üzere Gümrük 
Müsteşarlığı’na geldi. İlk olarak ekip Muhabere Elektronik Dairesi Başkanlığı’nın bir 
odasında çalışmaya başladı. Ancak, alan yetersiz donanımlar eksikti. Bunun üzerine 
şimdilerde yıkılmış olan “Sarı Bina” 14 üncü kattaki eski yemekhane odalara bölünerek 
ve klima sistemleri ile bilgisayar kablolamaları yapılarak ekibin kullanımına açıldı. 
BİLGE Yazılımı bu katta hazırlanacaktı. Daha sonra bu kat modern bir şekilde restore 
edilmiş; projenin realize edildiği ve yaygınlaştığı dönemde Muhabere ve Elektronik 
Dairesi Başkanlığı ile Modernizasyon Birim Başkanlığı ihtiyaçları için kullanılmıştır. 

PROJE YÖNETİM KOMİTESİ

 O tarihe kadar Gümrük Teşkilatı bünyesinde bu kapsamda bir proje 
yürütülmediğinden, nasıl hareket edileceği el yordamıyla belirleniyordu. IMF uzmanı 
James Walsh  düzenlediği ilk istikşafi görüşme raporunda, “projenin yönetilmesi için 
tam zamanlı bir proje ekibi görevlendirilmesi gerektiğini yazmıştı. 

Bu rapordaki değerlendirme de göz önüne alınarak Devlet Bakanlığı Makamından 
12.03.1997 tarihli onayla Müsteşarlık bünyesinde “Proje Yönlendirme Kurulu”,  “Proje 
Yönetim Birim Başkanlığı” kurulmuştu. Onaya göre proje şöyle bir ekip tarafından 
yürütülecekti:

- Politika Belirleme ve Proje Yönlendirme Kurulu

- Proje Koordinatörü

- Modernizasyon Projesi Yönetim komitesi

- Modernizasyon Projesi Yönetim Komitesi Başkanı

- Gümrük İşlemleri ve Organizasyon Birimi Başkanlığı

- Bilişim Teknoloji Projesi Birim Başkanlığı

 Onayda, bu birimlerin görev tanımları da yapılmıştı. Buna göre “Politika 
Belirleme ve Proje Yönlendirme Kurulu müsteşarın başkanlığında tüm üst düzey 
birim amirlerinden oluşacak, Proje Yönetim Komitesi Başkanı olarak bir müsteşar 
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yardımcısı görevlendirilecek, bu başkan Proje Yönetim Komitesini toplayarak görev 
paylaşımlarını ve koordinasyonu sağlayacak, gümrük işlemleri ve bilişim teknoloji 
başkanlıkları da kendi birimlerindeki işleri yönetecekti.

 Onayı ilk gördüğümüzde işlerin böyle yürütülemeyeceğini anlamıştık. Çünkü 
Müsteşarlığın Gümrükler Genel Müdürlüğü gibi, Muhabere ve Elektronik Daire 
Başkanlığı gibi birimleri kendi günlük işlerini takibe devam edecek, ancak üyeleri tam 
zamanlı çalışmayacak bir “komite” projeyi realize edecekti. Proje ekibi yapılanması 
pek gerçekçi görünmese de o aşamada aksi görüş belirtmek, projeye köstek vurmak 
anlamına gelebileceğinden sesimizi çıkarmamıştık.

Bir süre sonra Proje Yönetim Komitesi “Proje Koordinatörü” olarak 
görevlendirilen müsteşar yardımcısının makam odasında toplanmaya başladı. Gerek 
kamu sektöründe gerek özel sektörde bu şekilde ortaya çıkan yeni oluşumlarda veya 
projelerde kendini ön plana çıkarmak isteyen ya da ağırdan satan insanlar mutlaka 
olur. Bu Komite toplantılarında da benzer çıkışları yapanlara rastlandı. Ancak, yapılan 
konuşmalarla havanda su dövülüyor, bir türlü mesafe anılamıyor, zaman da su gibi 
akıp gidiyordu.

Başka teşkilatta çalışmış olmakla birlikte, siyasi çevresini kullanarak müsteşar 
yardımcılığına atanmış olan Koordinatör, Komiteyi Müsteşarlık toplantı salonunda 
değil odasında topluyor, doğal olarak toplantı telefon görüşmeleri veya ziyaretlerle 
ile kesiliyor çalışmadan verim alınamıyordu.  Saat 18’e geldiğinde, Koordinatör “Ya 
zaman da nasıl geçmiş. Neyse yarın kaldığımız yerden toplantıya devam ederiz” 
diyerek bizleri odalarımıza gönderiyordu. Biz de pestile dönmüş şekilde odamızda 
imza veya paraf için yığılmış imza kartonlarına dalıyor, saat 19 – 20 sularında külçe 
halinde evlerimize dağılıyorduk.

Aradan üç ay süre geçmiş, Proje Yönetim Komitesi bir arpa boyu yol almamıştı. 

HCS’den: ZEHİR HAFİYE

 Kamu sektörü – özel sektör ayrımı olmaksızın hemen hemen her yapılanmada 
değişik karakterde insan istihdam edilmek zorunda kalınır. Kimisi çalışkan, kimisi 
tembel, kimisi insan kullanmaya yatkın, kimisi öne atılıp her işi yapmaya çalışan 
birçok insan tipi ile karşılaşılır. Yine her kuruluşta kerameti kendinden menkul “zehir 
hafiye”ler türer. Teşkilatta tek “dürüst” kendisidir, kendisi dışındaki herkes hırsız, 
rüşvetçi ve kaçakçıdır. Öyleyse kendisine düşen görev yolsuzluklara son vermek ve 
insanları zapturapt altına almaktır.
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Teşkilat gümrük teşkilatı olur da böyle insan üretmez mi? Şüphesiz ki bu 
teşkilatta da benzeri insan tipi ile sıkça karşı karşıya geliniyordu. Önemli olan bu 
karakterde personelin de mesaisinden yararlanabilmek ve bunların sivri çıkışlarını 
törpüleyebilmekti. Bu ise ancak dirayetli idarecilerle sağlanabilirdi.

O tarihlerde henüz Dünya Bankası Kredisi açılmamış, 2.2 milyon $ tutarındaki 
Fransız Devlet kredisinden DouaneExport Firmasına ilk iş avansı olarak ödenen 
500 bin $ iş avansı dışında hiçbir harcama yapılmamıştı. Bu miktar da Hazine 
Müsteşarlığının yazısı üzerine Fransız Hazine Bakanlığından anılan firmaya yapılan 
bir ödemeydi. Bir başka anlatımla, ne Gümrük Müsteşarlığı bütçesinden ne de Dünya 
Bankası’ndan kimseye bir kuruş ödeme yapılmamıştı.

 O yıllarda “müfettiş” sınırsız yetkilerle donatılmış “re’sen” (doğrudan) iş 
tutabilen, yani kendi iradesiyle hazırlık soruşturması yapabilen bir kamu görevlisiydi. 
Bu yetkileri hazmetme güçlüğü çeken bir “Zehir Hafiye” kendi kendine ihbar mektubu 
yazmış ve bunu iş cetveline aldığını belirten bir yazı ile Teftiş Kurulu Başkanlığı 
aracılığı ile Müsteşarlık Makamından soruşturma onayı almaya girişmişti. İhbar 
mektubuna göre, gümrük idaresinin modernizasyonu için Dünya Bankası’ndan alınan 
75 milyon dolar para hiçbir yatırımda kullanılmaksızın proje ekibi tarafından zimmete 
geçirilmişti. Mektup bu mealde abuk sabuk birçok iddia içeriyordu. 

Yukarıda da belirttiğimiz gibi, dirayetli bir idareci bu tür çıkışları kontrol 
altına almak durumundadır. Üstelik zamanın müsteşarı “Politika Belirleme ve Proje 
Yönlendirme Kurulu Başkanı” idi. Yani projenin başında kendisi bulunmakta ve tüm 
gelişmelerden haberdardı. Gelin görün ki kamuda hangi düzeyde kamu görevlisi olursa 
olsun, bazılarının yüreklerine sinmiş bir “müfettiş korkusu” olur. Nitekim, Müsteşar da 
iddiaların ipe sapa gelmez şeyler olduğunu bildiği halde soruşturma onayına “olur” 
vermişti.

Durumdan haberdar olan Proje Koordinatörü konuyu bize aktardığı an 
görevden affımızı istedik. Başkan ikna edici bir şeyler söylemeye yeltendiyse de 
bizleri durduramayacağını görmüştü. Bir saat sonra projedeki görevimizden affımızı 
isteyen dilekçelerimiz Proje Koordinatörünün masasına sunulmuştu. Koordinatör de 
tepkilerimizi haklı bulmuş ve kendisi de bu görevden affını istemişti.

“Zehir Hafiye” projenin ağır aksak da görevlerini yapmaya çalışan proje 
komitesini dağıtmıştı. 
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GEÇİŞ DÖNEMİ

 Proje Koordinatörlüğüne nispeten mutedil bir müsteşar yardımcısı Proje 
Komitesi Başkanlığına da daha önce de komitede çalışan bir  Gümrükler Genel Müdür 
Yardımcısı görevlendirilmişti. Komite Başkanı  “proje yöneticisi” gibi bir sıfatla yarım 
gün mesaisini projeye ayıracak şekilde çalışmaya başladı. 

Sarı Bina 14 üncü kata IMF gümrük uzmanı ve bilişim uzmanı yerleştirilmiş, 
UNDP’den (Birleşmiş Milletler Sürdürülebilir Kalkınma Departmanı’ndan) temin 
edilen dört kişilik “Proje Destek” ekibi de aynı kata oturtulmuştu. 

Ancak, Muhabere ve Elektronik Daire Başkanı  projenin kendi biriminde ve 
kendi başkanlığı altında yürütülmesi gerektiğini belirttiğinden, proje birimi içinde 
yetki karmaşası devam ediyor, bu da çalışan uzmanları olumsuz etkiliyordu. 

İki ay kadar süren bu yapılanmadan da bir sonuç alınamamıştı. Çünkü davul 
proje yöneticisinin elinde tokmak ise başkalarındaydı. Ekibi bir araya toplamak 
ve yönetmek çok güçtü. Proje Yöneticisinin ayrı birimlerde çalışan personeli 
yönetme olanağı bulunmamaktaydı. Üstelik, anılan Proje Yöneticinin kendi Genel 
Müdürlüğü’ndeki işleri elinden alınmamış, iki cami arasında beynamaz pozisyonuna 
düşmüştü.

Bu sırada odamızı ziyaret eden yabancı danışmanlar da mevcut yapılanmadan 
yakınmalarını dile getirmeye, bu olumsuz durumun Dünya Bankası tarafından 
bilinmemesi gerektiğini söylemeye başlamışlardı.  

HCS’den: TONY KILLIKELLY’NİN ZİYARETİ

 Gümrükler Genel Müdür Yardımcısı olarak çalışmalarımıza devam ettiğimiz 
bir gün, sekreter IMF Gümrük Kıdemi Danışmanı Tony Killikelly’in benimle görüşmek 
istediğini söyledi. Kendisini odaya davet ederek kahve ikram ettim.

Tony, gelişmelerden rahatsızlığını dile getirerek kısa sürede işlerin düzelmesini 
umduğunu söyleyerek, konuyu ziyaret nedenine getirdi.

Birkaç gün içinde gümrük idaresinin taşra teşkilat yapılanmasını incelemek üzere 
bir gümrük uzmanıyla birlikte seyahat edeceğini söyleyerek, kendisine bir önerim olup 
olmadığını sordu. Türk misafirperverliğinden bahsederek, endişe etmemesi gerektiğini; 
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gideceği her taşra idaresinde kendisine gereken ilginin ve yardımın gösterileceğine 
inandığımı belirttim.

 “Türkiye’de kaldığım süre içinde buna defalarca şahit oldum. Bundan eminim 
zaten” diyerek, muradının bu olmadığını; benzeri danışmanlık görevini defalarca 
yaptığını; gittiği ülkelerde resmi dilin ve yazışma dilinin İngilizce olduğu ülkelerde 
hiçbir sorun yaşamadan kısa sürede teşkilatların iç yapısını tespit edebildiğini; 
ancak, İngilizce dışında bir lisan konuşulan ve yazılan ülkelerde sorun yaşadığını; 
bu ülke yetkililerinden kendisine destek sağlanmaz ise çalışmalarının amacına 
ulaşamayacağını söyleyerek, benden de benzeri bir destek talep ettiğini söyledi.

“Anladım da ben proje ekibinde çalışmıyorum zaten. Size nasıl yardımcı 
olabilirim?”

 “Sizinle çalıştığım kısa süre içinde açık fikirli ve yeniliklere yatkın bir kişiliğiniz 
olduğunu gördüm. Yıllarca bu teşkilata hizmet vermişsiniz. Size göre bu teşkilatta 
yeniden yapılanma konusunda yapılması gerekenler nelerdir? Bir fikriniz olmalı diye 
düşünüyorum. Öte yandan, şunu da iyi biliyorum ki, siz bu yenilikçi görüşlerinizi 
üst yönetime aktarsanız bile, bunun kısa süre içinde hayata geçirilmesi mümkün 
olmayabilir. Ancak, biz bu önerileri IMF ve Dünya Bankası önerisi olarak rahatlıkla 
yapabiliriz ve daha fazla kabul görebilir.” 

Bizde bir söz vardır: “Körün istediği bir göz, Allah vermiş iki göz” diye. Bundan 
daha iyi ne isteyebilirdim ki? Hemen görüşlerimi sıraladım:

“Taşra teşkilatındaki en temel sorun iki başmüdürlük yapılanmasıdır. Her 
bölgede bir ‘Gümrük Başmüdürü’ bir de ‘Gümrük Muhafaza Başmüdürü’ var. Bunlar 
çoğu kez aynı hizmet binasında çalışıyor ve birbirlerinin görev alanlarına burun 
sokarak hizmetlerin aksamasına neden oluyor.”

 “Neden iki başmüdürlük öngörülmüş?”

“1932 yılında ‘Gümrük Muhafaza Umum Komutanlığı’ altında bir komutanlık 
kurulmuş. 1956 yılında bu komutanlık lağvedilerek askeri kısmı İçişleri Bakanlığına, 
gümrük işlemi yapılan kapı ve limanlarla Marmara Denizi, Çanakkale ve İstanbul 
Boğazı ile bu yerlerdeki gümrük bölgesinde kaçakçılığın men, takip ve tahkiki Gümrük 
ve Tekel Bakanlığı’na bırakılmış. 1976 yılında Gümrükler Muhafaza Genel Müdürlüğü 
kurulunca bu genel müdürlüğe bağlı gümrük muhafaza başmüdürlükleri de kurulmuş. 
Yani eski örgütlenmenin yeni yapı altında yeniden ihyası diyebiliriz. Başka hiçbir özel 
nedeni yok.”
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“İlginç. Devletiniz paralel örgütlenme kuracak kadar zengin mi?”

“Nedeni her ne ise, bugün gümrük teşkilatı taşra yapılanmasının en önemli ayak 
bağı bu paralel örgütlenmedir ve bu yapıya son verilmesi çok önemlidir.

 Taşra örgütündeki ikinci sorun ihtiyaçtan fazla gümrük müdürlüğü 
kurulmasıdır.”

 “Neden ihtiyaç fazlası gümrük kurulur ki?”

       “1984 yılında Türkiye içe kapalı ithal ikamesi modelinden vazgeçerek ihracata 
bağlı büyüme modelini benimsedi. Bundan sonra ihracat yapmak ve ihracatçı olmak 
ülkede hem desteklenen hem de kişilere itibar sağlayan bir iş oldu. Durum böyle olunca, 
her bölge ve her il kendi illerinde de gümrük müdürlüğü kurulmasını istemeye ve bu 
konuda siyasi otoriteye baskı yapmaya başladı.”

      “İhracat yapmanın gümrük müdürlüğü kurulmasıyla ne ilgisi var?” 

       Gülümsedim; “Bizde Cumhuriyet kurulduğundan beri ‘benim köyüme de 
isterim’ talepleri hiç bitmez!”

“Ne demek o?”

“Popülizmin vücut bulması demek. Devlet kurulduğunda önce içilecek su 
temini için bir seferberlik başlatılmış. Her il, her ilçe, her köy ‘benim köyüme de su 
isterim’ taleplerini dile getirmeye başlamış. Arkasından ‘benim köyüme de yol isterim’ 
talepleri, sonra da ‘benim köyüme de elektrik isterim’ talepleri yağmaya başlamış. Yöre 
milletvekilleri oy toplayabilmek adına bu tür talepleri seçim vaadi haline getirmiş, 
seçildikten sonra da bunları realize etmenin yollarını aramışlar.”

Tony gülümseyerek, “Ne var bunda? Devletten hizmet alımında etkili bir yönteme 
benziyor.” dedi. 

“İyi de insanlar yol-su-elektrik temini ile doyuma ulaşmıyor ki. Talepler zaman 
içinde, ‘bizim ilimize de demiryolu isteriz’, ‘bizim ilimize de havaalanı isteriz’, ‘bizim 
ilimize de televizyon isteriz’, ‘bizim ilimize de serbest bölge isteriz’, ‘bizim ilimize de 
gümrük müdürlüğü’ isteriz diye uzayıp gidiyor.”

“Hepsini anladım da, neden insanlar gümrük müdürlüğü kurulsun isterler? 
Başka gümrüklerden ihracat yapamıyor mu?”

“Yapabiliyor elbet. Ancak, başka illerden yapılan ihracat o ilin performansına 
yansıyacak. Oysa, komşu iller her zaman birbiriyle rekabet eder. ‘Bizim ilimizde 
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üretilen mallar nasıl komşu ilin ihracatı gibi görünebilir? Bizim ilimize de gümrük 
müdürlü kurulmalı. Kendi ihracatımız kendi il istatistiklerimize yansımalı’ düşüncesi 
ile her ilin milletvekili kendi seçim bölgesinde de gümrük müdürlüğü kurulması için 
çaba harcıyor ve sonuç almada başarılı oluyor.”

“Anladım. Peki, teşkilatınız bu kadar geniş bir yelpazede örgütlenmeye yeter 
kaynaklara sahip mi?”

“Ne gezer? Ne bütçe olanaklarımız ne de insan kaynaklarımız bu kadar fazla 
sayıda gümrük müdürlüğünü idame ettirmede yeterli. Bu nedenle, açılan yeni gümrük 
müdürlüklerine diğer illerdeki gümrük müdürlüklerinin örgütlenmesini bozarak 
demirbaş eşya ve personel gönderiyoruz. Böylece etkin çalışan eski gümrük müdürlükleri 
de zayıflıyor ve hizmetlerinde aksamalar yaşanmaya başlıyor.”

     “Evet, bu önemli bir sorun gibi görünüyor.”

 “Yine bu ihracat rüzgarının getirdiği başka bir yük var sırtımızda. Türkiye’de 
ihracatçı birlikleri kurulduktan sonra çok gelişip serpildiler ve siyasi otorite üzerinde 
etkili olmaya başladılar. Şimdi de ‘neden ihracat gümrükleri ayrı değil? Sadece 
bize hizmet veren ihracat gümrükleri isteriz’ demeye başladılar. Bu nedenle gümrük 
müdürlükleri de ‘Giriş Gümrük Müdürlüğü’, ‘Çıkış Gümrük Müdürlüğü’ diye ikiye 
bölündü. Bu bölünme ortak kullanılan hizmet alanlarını ve personelini de böldü. Bu 
nedenle de teşkilat ciddi personel ve donanım sıkıntısı çekmeye başladı.”

       “Çok iyi anladım. Başka önemli bir sorun var mı taşrada?”

“Var tabii. Örneğin, Türkiye düzeyinde 27 gümrük laboratuvarı olduğunu biliyor 
muydunuz?”

“Hayır, bilmiyordum. Neden bu kadar fazla? Her ithal eşyasını laboratuvara mı 
gönderiyorsunuz?”

“Mevcut ‘tahlile tabi mallar listesi’ de çok kabarık. Yeni kurulan gümrük 
müdürlüğü sayısı da kabarık. Böyle olunca, sayısal olarak az ama etkin laboratuvar 
yerine, sayısal olarak fazla ama etkin olmayan laboratuvarlar kurulmaya başlandı 
teşkilatta. Bu laboratuvarların çoğunda bir kimyager görev yapıyor. Bunların çoğu, bir 
mikroskop, bir ispirto ocağı, birkaç balon joje, pipet ve tüpten oluşan kısıtlı donanıma 
sahip. Bu nedenle, tahliller ‘dostlar alışverişte görsün’ diye yapılıyor.”

“Neden sayısal olarak daha az ama daha donanımlı laboratuvar kurmuyorsunuz?” 

“Mevzuat hazretleri, ‘birinci sınıf gümrük her türlü işlemleri yapmaya yetkilidir’ 
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dediği için. ‘Madem ki her türlü işlem deniyor, biz de laboratuvar kurmalıyız’ anlayışıyla 
sayıları böyle artmış.”

  Tony söylenenleri sürekli not alıyordu. Başka tespitlerim olup olmadığını sordu.

 “Başmüdürlüklere hiç inisiyatif verilmemiş. Her iş merkezden yürütülmeye 
çalışılmış. Örneğin, Türkiye’nin hangi ilinde olursa olsun tüm gümrük ihtilaflarına 
ilişkin savunmalar Gümrükler Genel Müdürlüğü tarafından yapılıyor ve mahkemelere 
gönderiliyor.”

   “Neden böyle dolambaçlı bir yol izleniyor?”

    “Taşra personelinin eğitim düzeyi düşük diye eskiden böyle bir yola başvurulmuş. 
Taşra idarelerinde hukuk müşavirliği ve avukat da istihdam edilmemiş. Bu nedenle, 
tüm yük Müsteşarlığın sırtına yüklenmiş.”

“İlginç!”

“Bir de ‘sonradan kontrol’ işi var. Her müdürlük kendisinde tescil edilen 
beyannamelerin tüm ekleri ile bir nüshasını Ankara’ya Kontrol Genel Müdürlüğü’ne 
göndermek zorunda. Kontrol Genel Müdürlüğü bu beyannamelerin sonradan 
kontrolünü yapmak amacıyla kurulmuş. Bu nedenle, halen çalıştığınız Sarı Bina’ya 
girerken sıkça gördüğünüzü sandığım posta torbaları bu beyannamelerle dolu.”

“Eveet. Ben de bu kadar dokuman neden merkez teşkilatına gelir diye düşünmüş, 
bir yanıt bulamamıştım.”

“Oysa sonradan kontrol işlemleri pek ala başmüdürlük bünyesinde de 
yürütülebilir.”

“Başka bir husus var mı?”

“Son olarak taşra personelimizi ilgilendiren ‘Atama ve Yer Değiştirme 
Yönetmeliği’mize değinmek isterim. Bu yönetmelik hükümlerine göre, Türkiye 
gelişmişlik düzeylerine göre beş bölgeye ayrılıyor. Personel en gelişmiş bölge olan birinci 
bölgede 8, ikinci bölgede 7, üçüncü bölgede 5, dördüncü bölgede 4 ve beşinci bölgede 
3 yıldan fazla çalışamıyor. Bu nedenle, sık sık çalışma yerleri değişen memurlardan 
gerekli verim alınamıyor.  Bu da idarelerde yönetim zafiyeti yaratıyor.”

   Tony, görüşmeden çok memnun kalmıştı. “Sizden bir şey daha istesem çok mu 
rahatsızlık veririm?”
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“Yardım edebileceğim bir şey ise memnuniyetle.”

“Başmüdürlüklerin tümünü ziyaret edemeyeceğim. Bunlara bir soru listesi 
göndererek teşkilatlanma konusundaki görüşlerini almak istiyorum. Bu konuda bana 
yardım eder misiniz?”

“Memnuniyetle” dedim ve tüm gümrük ve gümrük muhafaza başmüdürlüklerine 
gönderilen şu soruları hazırladık:

1. Sizce taşra teşkilat yapısı değiştirilmeli midir? Eğer değiştirilmesi gerektiğini 
düşünüyorsanız, yapılması gereken en önemli değişiklikler sizce nelerdir?

2. Başmüdürlüklerin sayısı ve yerleri değiştirilmeli midir? Eğer değiştirilmeli ise 
neler önerirsiniz?

3. Müdürlüklerin sayısı ve yerleri değiştirilmeli midir? Eğer değiştirilmeli ise, 
neler önerirsiniz?

4. Karar verme yetkisinin merkezden taşraya devredilmesi gereken alanlar var 
mıdır? Eğer varsa, lütfen önerilerinizi belirtiniz.

5. Karar verme yetkisinin başmüdürlüklerden müdürlüklere devredilebileceği 
alanlar var mıdır? Eğer varsa, lütfen önerilerinizi belirtiniz.

6. Başmüdürlük ve müdürlüklerde çalışma yöntemlerinin değiştirilmesi ile ilgili 
belli önerileriniz var mı?

7. İthalat ve ihracat beyannameleri ile ilgili olan ve yeni gümrük bilgisayar 
sisteminin yurt çapında yayılma aşamasından ayrı olarak, her başmüdürlükte bir 
bilgisayar ağı kurmayı planlamaktayız. Bilgisayarlardan ne gibi faydalar elde etmeyi 
düşünmektesiniz?

Tony, bu çalışmamızdan çok memnun kalmış ve Sarı Bina’daki ofisine geri 
dönmüştü. Hafta başında iki, üç ildeki taşra teşkilat yapılanmasını incelemek üzere 
yola çıkmıştı. 
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HCS’den: ANEW ANIMAL

Taşra teşkilat yapılanmasını incelemek üzere IMF Kıdemli Gümrük Uzmanı 
Tony Killikelly bir haftalığına İzmit, İstanbul ve Edirne’ye gönderilmişti. Kendisine 
hem tercümanlık yapması hem de gümrük idarelerine ulaştırması için bir gümrük 
uzmanı refakat ediyordu. Takip eden Pazartesi günü Tony, Charles Darwin edasıyla 
odama girdi.

- Good morning Cahit, I’ve found a new animal! (Günaydın Cahit, yeni bir tür 
keşfettim.)

- Good morning. Really, what is that? (Günaydın. Gerçekten mi, Nedir o?)

- “KOLCU”..I’ve found a new customs officer animal! (Kolcu.. Yeni bir gümrük 
memuru türü buldum.)

Gerçekten, yurtdışı incelemelerimizde biz de diğer ülke gümrük idarelerinde 
“kolcu” işlevini gören bir memur tipine rastlamamıştık. Kolcu, ambarlar ile gümrük 
laboratuvarları arasında numune şişelerini taşıyan, ihracat kamyonlarının 
yüklenmesine nezaret eden, yükleme tamamlandığında TIR kamyonlarına  kurşun 
mühür vuran, müdürlük ve başmüdürlük arasında evrak trafiğini yürüten, memur-
odacı arası bir kadroya sahip kamu görevlisiydi ve modern gümrük anlayışında 
bunların yeri yoktu. 

Durum böyle olmakla birlikte, Türkiye’de “animal” sözcüğünü seyrek olarak “tür” 
olarak kullandığımızdan, Tony’nin kullandığı tabir komiğimize gitmiş, günlerce bu 
konu hakkında espriler yaparak gülmüştük.
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MERKEZİ ÖRGÜTLENME RAPORU

Türkiye’de merkez teşkilatında incelemeler yapan IMF Kıdemli Gümrük Uzmanı 
Tony Killikelly ve İngiliz Merkezi Gümrük İdaresi Daire Başkanı Mike Hill, Mart-
1997 tarihli “Türkiye: Gümrük Merkezi Organizasyonu İncelemesi” başlıklı 43 sayfa 
ve 4 ekten olaşan raporu düzenleyerek, bir nüshasını Dünya Bankası’na bir nüshasını 
da Gümrük Müsteşarlığı’na vermişti. Raporda, Gümrük Müsteşarlığında dört hafta 
süren çalışmalarında, merkezi örgütlenmenin şemasının çıkarıldığı ve birimlerin 
görev ve yetkilerinin incelendiği belirtilerek, 2000 yılı Türk Gümrüklerinin amacını, 
değerlerini ve stratejik hedeflerini ortaya koyan bir strateji belgesi hazırlanması 
gerektiği bildirilmişti. 

Anılan raporda dile getirilen ve zaman içinde hayata geçen önerileri sıralamak 
isteriz:

- Müsteşar ve Üst Yönetim Ekibi, Müsteşarlığın Amacını, Değerlerini ve 
Stratejik Hedeflerini ifade eden bir Stratejik Belge hazırlayarak Bakan ile mutabık 
kalmalıdır.

- Her birim taşraya yetki devri konusu olabilecek unsurları belirlemeli ve yetki 
devri bir program çerçevesinde taşra idarelerine devredilmelidir.

- Hem mevcut hem de gelecekteki personel için gerekli olan ve gerçekleştirdikleri 
hizmet açısından profesyonelliği tanımlayacak temel becerilerin ve niteliklerin bir 
profilini oluşturmak için Müsteşarlığın eğitim ihtiyaçlarının bir analizi yapılmalıdır.

- Araştırma ve Planlama Departmanı (Strateji Geliştirme Başkanlığı), 
Müsteşarlığın stratejik planını oluşturmak ve yıllık planlarını hükümete sunarak 
bunun realize edilmesini sağlama sorumluluğunu üstlenmelidir.

- Yönlendirme Kurulu, deneyimli gümrük görevlilerinin yurtdışında gümrük 
ateşesi olarak görevlendirilip görevlendirilmemesi konusunu değerlendirmeli ve böyle 
bir ihtiyacın olduğuna karar verirse Müsteşarlık, bu amaca ulaşmak için Bakan ve 
Maliye Bakanlığı ile görüşmelidir.

Raporda yer alan ancak hayata geçmeyen birkaç öneriyi de belirtmek isteriz:

- Aynı alanda görevlendirilmiş ve yetki çatışması yaşanan birimler tek bir çatı 
altında toplanmalıdır.

- Mevcut Müsteşarlık bünyesinde, üç ayrı genel müdürlükte izlenen (Gümrükler 
Genel Müdürlüğü, Kontrol Genel Müdürlüğü, AB ve Dış ilişkiler Genel Müdürlüğü) 
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“gümrük kıymeti” çalışmalarını tek bir çatı altında birleştiren ayrı bir birim 
oluşturulmalıdır. 

- Her müdürlüğün ve merkezde her daire başkanlığının gelecek yıl için temel 
hedeflerini belirleyen basit bir yıllık plan yapmasına yönelik bir sistem oluşturulmalıdır.

- Türkiye’de gümrük kıymeti, gümrük rejimleri, risk analizi ve istihbarat ve 
bilgi yönetimi gibi konularda Müsteşarlık düzenli olarak uluslararası seminerler de 
düzenlenmelidir.

Anılan raporda Müsteşarlığın hedeflerinin şunlar olması gerektiği belirtilmişti: 

•Müsteşarlık personeli, ağırlıklı olarak politika çalışmaları üzerinde çalışmalı 
ve mümkün olduğunca operasyonel işler, taşra idaresine devredilmelidir.

• Müsteşarlıkta çalışan sayısı daha az, ancak daha nitelikli olmalıdır.

• İnsan kaynakları yönetimi, eğitimi, etik kurulları önceleyen bir politikayla ve 
Müsteşarlık birimleri arasındaki koordinasyonla geliştirilmelidir. 

• Birimler arası yetki ve sorumlulukların tekrarlanması ve yetki kargaşası 
ortadan kaldırılmalıdır.

• Bürokrasi genel olarak azaltılmalıdır. 

TAŞRA TEŞKİLAT YAPILANMASI RAPORU

Türkiye’deki gümrük idaresinin taşra teşkilatında incelemelerini tamamlayan 
IMF Kıdemli Gümrük Uzmanı Tony Killikelly, Ağustos-1997 tarihli “Türkiye: 
Gümrüklerin Taşra Teşkilat Yapısı ile İlgili İnceleme” başlıklı raporunun bir 
nüshasını Dünya Bankası’na bir nüshasını da Gümrük Müsteşarlığı’na vermişti. Belki 
de kuruluşundan o tarihe kadar yabancı bir gözle değerlendirmeye tabi tutulmamış 
gümrük teşkilatı konusunda görüşler içeren 39 sayfa ve 3 ekten oluşan bu raporun en 
azından “Yönetici Özeti”ne bu kitapta yer vermeyi uygun bulduk:

“1. Gümrük İdareleri’nin faaliyet gösterdiği global ortam hızla değişmektedir. 
Gümrük İdareleri, özellikle  kamu  düzenlemelerini  uygularken  ticaret erbabına 
mümkün olan en az engeli çıkarmak konusunda çaba sarf etmektedir. Yeniden 
yapılanmayan ve kendini değiştirmeyen Gümrük idareleri, ülkelerin uluslararası 
rekabet gücünü zayıflatır, vatandaşlarını korumakta başarılı olmaz ve milli 
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ekonomilerine ağır bir maliyet yaratır. Türk Gümrük İdaresi bu değişime, yeni 
gümrük bilgisayar sisteminin uygulanmasını da içeren ‘modernizasyon projesi’ ile 
yanıt vermektedir. Müsteşarlığın modernizasyon hedeflerinin gerçekleşmesinde 
bilgisayar sisteminin tek başına yeterli olmayacağı düşüncesinin yaygınlaştırılması 
gerekmektedir. Taşra teşkilat yapısında ve uygulanan işlemlerde kökten değişiklikler 
yapılmalıdır.

2. 18 Başmüdürlük ve 239 Müdürlüğe ait istatistikler, işin % 77’sinin İstanbul ve 
İzmir Başmüdürlükleri’nde ve % 95’inin yalnızca 6 Başmüdürlük’te yapıldığını ortaya 
koymaktadır. 1997 yılının ilk beş ayında, 81 müdürlükte neredeyse kayıtlı hiçbir 
gümrük işlemi yapılmamıştır. Yapılmışsa da çok düşük miktardadır. Muhafaza işleri 
ile ilgilenen 19 müdürlüğün yaptığı işler ise bundan biraz daha fazladır. Başmüdürlük 
ve müdürlük sayılarının yeniden gözden geçirilmesi için bazı kriterler belirlenmelidir. 
Başmüdürlük ve müdürlük sayılarının yeniden gözden geçirilmesi, sayılarının 
önemli ölçüde azaltılmasıyla sonuçlanabilir. Bu değişikliklere ilişkin önemli tasarruf 
sağlanabilir.

3. Müsteşarlık personelinin çoğunluğu, gümrüğü ve muhafazayı çok az 
ortak noktası bulunan, birbirinden oldukça farklı hizmetler olarak görmektedir. 
Bu görüş çoğunlukla ayrı yerlerde çalışan oldukça ayrı başmüdürlük idareleri ile 
de pekiştirilmektedir. Müsteşarlık içerisinde, bu iki teşkilatın birbirleriyle içten 
bağlantılı, eşit derecede öneme sahip ve birbirini destekleyip tamamlayan bölümler 
olduğu bilinci hakim olmalıdır. Bunu sağlayabilmek için her bölgede hem gümrük 
hem muhafaza (kaçakçılıkla mücadele) faaliyetlerinden sorumlu tek bir Başmüdür 
olmasını öneriyorum. Özellikle bu değişiklik, yeniden yapılanmanın başarılı olmasını 
sağlayacak ve tüm personele modernizasyonun ciddi biçimde ele alındığı, gerçek 
anlamda başlatıldığı ve durdurulamaz bir süreç olduğu mesajını verecektir.

4. Her iki faaliyetin tek bir çatı altında toplanması ilkesi, yönetim zincirinin 
aşağıdaki halkalarına da taşınmalıdır. Böylece, nispeten büyük olan her müdürlük veya 
müdürlüklerden oluşan gruplar tek görevlinin yönetiminde olacaktır. Bu yaklaşım, 
personelin kariyerleri boyunca ve iş gerektirdikçe, bir uzmanlık alanından diğerine 
kaymalarına fırsat veren birleştirilmiş bir idareye sahip olma kararı alınmasına da 
yol açacaktır.

5. Cari konularda ve personel ile ilgili konularda karar alma yetkisi merkez 
teşkilatından başmüdürlüklere devredilmelidir ve başmüdürlükler sahip oldukları 
yetkiler çerçevesinde daha fazla karar almaya teşvik edilmelidir. Bunun nasıl 
yapılabileceğine ilişkin tavsiyelerime bu raporumda ve merkez teşkilatı ile ilgili 
raporumda yer vermiştim. Ancak, bunun gerçekleştirilmesi Müsteşarlığın tüm 
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personele için Dünya Gümrük Örgütü Arusha Beyannamesi’ne dayanan yeni bir 
yönetmelik hazırlanmasını gerektirecektir.

6. Yeni bilgisayar sistemi ve başmüdürlüklerin otomasyonu, müdürlüklerde 
yürütülen işlerin daha büyük bir kısmının başmüdürlüklerde kontrol edilebilmesini 
mümkün kılacak ve uzmanlaşmış birimlerin oluşturularak daha gelişmiş ‘sonradan 
kontrollerin’ yapılmasını sağlayacaktır.

7. Yeni organizasyonun başarılı olmasında bu tek Başmüdürlüğün görev ve 
sorumlulukları çok büyük önem taşıyacaktır. Bu nedenle, bu yetki ve sorumluluklar 
açıkça tanımlanmalıdır. EK-H’da bu konuyla ilgili tavsiyelerde bulundum. 
Başmüdürlüklerdeki üst düzey yönetimin nasıl bir takım halinde çalışacağına ve 
Başmüdürlüklerin Müsteşarlıkta politika belirlenirken nasıl bir rol oynayacaklarına 
ilişkin tavsiyelerde de bulundum.

8. Faaliyetlerine devam edecek müdürlüklerin görev ve sorumlulukları da oldukça 
kökten bir biçimde değiştirilmelidir. Gümrük İdarelerinin üçlü sınıflandırılmasının 
kaldırılmasını önermiştim. Bunun bir nedene de yolcuların gümrük kontrolünden 
geçirilmeleri görevinin muhafaza personeline aktarılması yönündeki tavsiyemdir. 
Çünkü yolcuların gümrük kontrolünden geçirilmesindeki asıl amaç kaçakçılıkla 
mücadeledir. Birleştirilmiş bir idareye yönelmek, müdürlüklere duyulan ihtiyacın, işin 
yapısına göre daha kolay bir şekilde saptanmasını sağlayacaktır. Bir gümrük idaresinin 
kurulduğu yerde otomatik olarak bir muhafaza idaresinin kurulacağı yönündeki 
mevcut düzenleme son bulmalıdır. Böylece bazı gümrük idarelerinde (çoğunlukla iç 
gümrüklerde) kaçakçılıkla mücadele faaliyeti; bazılarında ise (çoğunlukla yıkılarda 
bulunan gümrüklerde) eşya kontrolü faaliyetinin bulunması gerekmeyebilir.

9. Muhafaza personelinin görev ve sorumluluklarının esaslı bir biçimde yeniden 
değerlendirilmesi, yeniden yapılanmaya büyük ölçüde yardımcı olacaktır. Önemli 
ölçüde azalacak koruma (muhafaza) görevini yürütmek için, neredeyse tamamı 
kaçakçılıkla mücadele personeli olan, asgari sayıda kişi görev yapmalıdır. Bunlarım 
görevleri kolcuların yerine gümrük personeline yardımcı olmayı da içermelidir. Tüm 
bu değişiklikler, personelin kullanımı ve yayılması hususunda çok daha fazla esneklik 
sağlayacaktır. Bu durum, mevcut rotasyon sisteminin kapsamlı bir biçimde gözden 
geçirilmesi ile de desteklenecektir.

10. Bu tür köklü değişikliklerin dikkatle planlanarak gerçekleştirilmesi 
gerekmektedir. Bu konuda bazı seçenekler ortaya koydum ve yalnızca bir Başmüdür 
atanması ve çok az iş yapan ya da hiç iş yapmayan müdürlüklerin kapatılması gibi en 
önemli değişikliklerin hızla yapılmasını önerdim. Diğer değişiklikler ise önümüzdeki 
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2-3 yıl içerisinde, ülke çapında bilgisayar sistemi kurulduğunda yapılmalıdır.

11. Organizasyonda ve işlemlerde meydana gelecek değişiklikler, tüm personelin 
yeni görevleri ve çalışma yöntemleri olacağı anlamına gelmektedir. Böyle bir değişiklik, 
çeşitli eğitim kursları ve üst düzey personelin yönetim konusundaki eğitimi de dahil 
olmak üzere bu kurslarla ilgili amaçlara esaslı bir yatırımı da gerektirmektedir. Mevcut 
Eğitim Dairesi’nin ve eğitim organizasyonunun istenilen eğitimi analiz edebileceğine, 
tasarlayabileceğine ve gerçekleştirebileceğine inanmıyorum. Bu çalışma ve merkez 
teşkilatı üzerine yapılan çalışma doğrultusunda, eğitime ilişkin olarak dışarıdan 
uluslararası bir uzman tarafından bir an önce bir inceleme yapılmasını öneriyorum.

12. Gümrük Müsteşarlığı’nın, kendini modernize eten ilk Türk kamu kuruluşu 
olarak, sahip olduğu konumu olumlu yönde kullanmasını öneriyorum. Müsteşarlık, 
parlamenterlerin keyfi politik müdahaleleri yerine, Bakan’ın onayladığı biçimde, 
kendi ekonomi, etkinlik ve etkinlik kriterlerine dayanarak, olabildiğince çok 
değişikliği uygulamalıdır. Örneğin, bu tür keyfi müdahaleler nedeniyle pek çok sayıda 
gereksiz gümrük idaresi açılmaktadır. Aynı zamanda Müsteşarlık diğer Bakanlıkların 
kendisinden beklediği işlere ilişkin sorumluluklarını gözden geçirmeli ve bu işlerden, 
kullanacağı yeni basitleştirilmiş işlemler ile uyuşmayanlar varsa bunları değiştirme 
yolları aramalıdır.

13. Gümrük Müsteşarlığı, laboratuvar testlerinin mükerrerliğini azaltmak ve 
mevcut 27 laboratuvarı daha rasyonel hale getirmek hususlarında yaptığı çalışmalara 
devam etmeli, diğer bakanlıklar ile işbirliği yapmak yoluyla sağlayabileceği tasarrufu 
araştırmalıdır.

14. Yeni organizasyonun düzenli şekilde gözden geçirilmesini ve personel 
ihtiyacının iş yüküne göre ayarlanmasını sağlayabilmek amacıyla, merkez teşkilatında 
bir personel teftiş biriminin kurulmasını önermiştim. Bu birimin görevlileri yaklaşık 
olarak üç yılda bir merkezdeki birimlerin yanı sıra tüm başmüdürlüklere ve 
müdürlükleri ziyaret etmelidir.

15. Gümrük İdaresi, uluslararası ticaretle meşgul ticaret erbabının temsilcileriyle 
düzenli olarak işbirliği yapabilmek için resmi bir mekanizma oluşturmalıdır. Ortak 
Gümrük Danışmanlık Komitesi kurulması yoluyla bunun nasıl gerçekleştirilebileceği 
hususunda önerilerde bulundum. Belirttiğim bu Ortak Gümrük Danışmanlık 
Komitesi’nin görev tanımlarını taslak olarak hazırlamıştım.

16. Merkez teşkilatı, bu raporun getirdiği öneriler hakkında gerekli kararların 
alınmasında ve kabul edilenlerin en iyi nasıl uygulanacağı konusunda çok önemli bir 
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rol oynamaktadır. Merkez teşkilatı, gümrük personelini gelecekteki değişikliklere 
hazırlamalı, yetki devrini gerçekleştirmek için politikaların nasıl yürütülmesi 
gerektiğine ilişkin yazılı kılavuzlar çıkarmalı ve personelin yeni işleri için gerekli 
becerileri kazanmasını sağlamalıdır. Merkez, aynı zamanda, taşra teşkilatının 
performansını izlemek ve değerlendirmek için bilgisayarlaşmadan elde edilen yönetim 
bilgilerini de kullanmalıdır. Ancak ilk olarak, Bakanın da onayladığı önceliklere 
dayanarak başmüdürlüklere ve müdürlüklere kendilerinden nelerin beklendiğini 
belirtmelidir.

17. Bu raporda yer alan öneriler başlı başına, pek kok işin yapılmasını 
gerektirmektedir ve aynı zamanda Mart-1997 tarihli Merkez Teşkilatı Hakkındaki 
Rapor ile bağlantılı olarak dikkate alınmalıdır. İkisi birlikte değerlendirildiğinde, 
oldukça zor bir çalışma programı gerektirmektedir. Müsteşarlık’ta gerekli işleri 
yürütebilecek kişiler bulunmasına rağmen, dışarıdan destek almaksızın bunu 
gerçekleştirebilecek kişi sayısının çok az olduğu kanaatindeyim.  Bazı spesifik alanlarda 
yardımcı olmak üzere başlıca AB Gümrük İdareleri’nden IMF ile yapılan teknik 
yardım anlaşması çerçevesinde, kısa dönemli uzmanların planlayacakları program, en 
önemli değişikliklerin bazılarının başarılı biçimde uygulanmasına yardımcı olacak ve 
projenin hızla sürdürülmesini sağlayacaktır.

18. Bu rapor 10 Bölüm’de önerilen bir zaman tablosu ile birlikte özetlenen 41 
spesifik öneriye yer vermektedir.”

Gümrük idaresinin taşra örgütlenmesine ilişkin önerilerin bir kısmının hayata 
geçtiğini hepimiz biliyoruz. Merkezden taşraya önemli ölçüde yetki devri yapıldı. 
Çift başmüdürlük (bölge müdürlüğü) uygulamasına son verildi. Gereksiz gümrük 
müdürlükleri kapatıldı. Gümrük muhafaza müdürlükleri sınırlı sayıda ve sadece 
kaçakçılıkla mücadele için görevlendirildi. Ticaret erbabının temsilcileriyle düzenli 
olarak işbirliği yapabilmek için resmi bir mekanizma oluşturuldu ve Ortak Gümrük 
Danışmanlık Komitesi (Ticaretin Kolaylaştırılması Koordinasyon Komitesi) kuruldu.
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HCS’den: MODERNİZASYON PROJESİ BİRİM BAŞKANLIĞI

 Eski Proje Koordinatörü bizlerle birlikte görevi bıraktıktan iki ay sonra Müsteşar 
diğer bir Müsteşar Yardımcısı’nı “Proje Koordinatörlüğü” olarak görevlendirmişti. 

Bir gün sekreter yeni Proje Koordinatörü’nün beni odasına çağırdığını söyledi. 
On dakika sonra Koordinatörün odasındaydım. Hatır sorma ve çay kahve ısmarlama 
faslından sonra projeyi benim yönetmemi istediğini söyledi. Önceki yöneticinin 
görevden affını istediğini duymuştum. Artık bir projenin nasıl yönetilebileceğini veya 
yönetilemeyeceğini öğrenmiştim. Kendisine dört olmazsa olmaz koşulum olduğunu 
söyledim. Neler olduğunu sorunca sıraladım:

“Birincisi başkanı yardımcıları ve uzmanları tam zamanlı mesai yapacak ayrı 
bir proje birim başkanlığı kurulmalı, en az beş gümrük uzmanı ve on bilişim uzmanı 
proje için görevlendirilmeli. İkincisi bu birim başkanlığı merkez birimleriyle doğrudan 
yazışma yapabilmeli, taşraya talimat verebilmeli ve Müsteşarlık ya da Devlet 
Bakanlığı makamından doğrudan onay alabilmeli. Üçüncüsü Teftiş Kurulu Başkanı 
da Politika Belirleme ve Proje Yönlendirme Kurulu üyesi olmalı. Böylece, projeye karşı 
gelişecek asılsız ihbar ve iddialara karşı durabilir. Dördüncüsü de mevcut Muhabere 
ve Elektronik Dairesi Başkanı ile çalışılması çok güç, kendisi ile çalışmam.” dedim. Bu 
görev için düşündüğüm birisinin olup olmadığını sorduğunda, “Yardımcısı Nurcan 
Özyazıcı açık fikirli ve yeniliklere yatkın bir kişi gibi görünüyor. Onunla çalışabilirim” 

Görev süresini tamamlayan IMF Kıdemli Gümrük Danışmanı Tony Killikelly’e 
teşekkür plaketi takdimi
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diye görüş belirttim.

    Dediklerimi not alan Proje Koordinatörü, “Tamam, bunları not aldım. 
Müsteşarla görüştükten sonra seni arayacağım” deyince müsaade isteyerek odama 
geçtim. Yarım saat sonra Proje Koordinatörü telefon etti. “Müsteşar Bey’le görüştüm. 
Tüm koşulları kabul etti. Şimdi nasıl ilerleyeceğiz?” diye sorunca, bir onay hazırlayarak 
yanına gideceğimi söyledim. 

Devlet Bakanlığı makamına muhatap hazırlanan onayda, Kamu Mali Yönetimi 
Projesi’nin en önemli alt projesi olan “Gümrük İdaresininin Modernizasyonu”nun 
Müsteşarlık tarafından realize edildiğinden bahisle, bu amaçla Dünya Bankası’nın ikraz 
şartı olarak belirlediği gümrük işlemlerine ilişkin SOFIX adlı yazılımın DouanExport 
adlı Fransız firmasından satın alındığı ve bunun Türkiye’ye adaptasyonu için çalışma 
grupları oluşturulduğu; Devlet Bakanlığı Makamı’ndan alınan 12.03.1997 tarih ve 
11 sayılı onayla Müsteşarlık bünyesinde bir proje koordinatörünün başkanlığında 
Modernizasyon Projesi Yönetim Komitesi oluşturulduğu ifade edilerek;

“Ancak, beş aylık uygulama sırasında, yukarıda belirtilen düzenlemenin etkin 
bir çalışma ortamı için uygun bir yapılanma sağlamadığı saptanmıştır.

Bu nedenle, Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi kapsamındaki 
birimlerin;

1. Politika Belirleme ve Proje Yönlendirme Kurulu

2. Proje Koordinatörü

3. Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı

 Şeklinde belirlenmesinin; Politika Belirleme ve Proje Yönlendirme Kurulu’nun 
12.03.1997 tarihli onayda belirtilen kişiler ile Teftiş Kurulu Başkanı ve Proje 
Birim Başkanından oluşmasının; Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığında bir 
Birim Başkanı, mevzuat hazırlıklarından sorumlu bir Başkan Yardımcısı, bilişim 
teknolojisinin gerektirdiği hazırlıklardan sorumlu iki Birim Başkan Yardımcısı 
görevlendirilmesinin uygun olacağı mütalaa edilmektedir.

 Bu yeni yapılanma çerçevesinde;

1. Politika Belirleme ve Proje Yönlendirme Kurulu’nun

a) Gümrük idaresinin modernizasyonuna ilişkin temel kararları almak,

b) Gümrük Müsteşarlığı merkez ve taşra teşkilatının yeniden yapılanmasına 
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ilişkin önerileri değerlendirmek ve bu konuda Proje Birim Başkanlığına tavsiyelerde 
bulunmak,

c) Gümrük Mevzuatında yapılması öngörülen temel değişiklikleri değerlendirmek 
ve bu konuda Proje Birim Başkanlığına tavsiyelerde bulunmak,

d) Proje Birim Başkanlığınca yapılan hazırlıkları değerlendirerek yönlendirici 
önerilerde bulunmak,

e) Projenin yürütülmesi sırasında, Proje Birim Başkanlığı ile Gümrük 
Müsteşarlığı merkez ve taşra birimleri arasında doğabilecek sorunlara çözüm bulmak,

f) Pilot bölge uygulaması dışında kalan büyük parti bilgisayar donanımı ihale 
komisyonunu tespit etmek,

 Konularında görevlendirilmesinin;

2. Proje Koordinatörünün;

a) Politika Belirleme ve Proje Yönlendirme Kuruluna proje ile ilgili önerilerde 
bulunmak,

b) Modernizasyon Projesi süresince Politika Belirleme ve Proje Yönlendirme 
Kurulu ile Proje Birim Başkanlığı arasında gerekli koordinasyonu sağlamak;

c) Proje Birim Başkanlığı ve danışmanlarının faaliyetlerini izlemek ve denetlemek,

d) Dünya Bankası, IMF, DOUANEXPORT, Fransız Gümrük İdaresi ile Hazine 
Müsteşarlığı, Merkez Bankası, Devlet Planlama Teşkilatı ve diğer kuruluşlarla 
yürütülen ilişkileri izlemek ve gerekli gördüğü hallerde bu kuruluşlarla doğrudan ilişki 
kurarak görüşmeleri yürütmek,

 Konularında görevlendirilmesinin;

3. Proje Birim Başkanının;

a) Projeyi yönetmek, Yönetim Biriminde çalışan tüm personelin görev dağılımını 
yapmak ve bunların mesailerini izlemek, Danışmanların çalışmalarını izlemek ve 
yönlendirmek,

b) Danışmanlar ile proje uygulayıcıları arasındaki koordinasyonu sağlamak,

c) Dünya Bankası, IMF, DOUANEXPORT, Fransız Gümrük İdaresi ile Hazine 
Müsteşarlığı, Merkez Bankası, Devlet Planlama Teşkilatı ve diğer kuruluşlarla gerekli 
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ilişkileri yürütmek,

d) SOFIX Pilot Uygulaması ile ilgili olarak DOUANEXPORT yetkilileri ve 
firmanın Türkiye temsilcileri ile gerekli ilişkileri yürütmek; bu temsilcilerle Proje Birim 
Başkanlığı personeli arasında koordinasyonu sağlamak,

Konularında görevlendirilmesinin;

4. Proje Birim Başkanlığının;

a) Müsteşarlık bünyesinde Proje Koordinatörü olarak görevlendirilen Müsteşar 
Yardımcısına bağlı müstakil bir birim olmasının;

b) Müsteşarlığımızı merkez ve taşra teşkilatının yeniden yapılanması ile 
gümrük mevzuatında yapılacak temel değişiklikler konusunda yürütülen çalışmalara, 
Modernizasyon Projesinin amaçları doğrultusunda aktif olarak katılmasının;

c) Projenin yürütülmesi yönünden gümrük yönetmeliği, gümrük genel tebliğleri 
ve genelgelerinde acilen yapılması gereken değişiklikleri, Müsteşarlığın ilgili birimleri 
ile koordinasyon sağlamak suretiyle hazırlayarak, yayımlanmasının sağlanmasının;

d) Müsteşarlığın diğer birimleri tarafından, yeni düzenleme getirmek veya mevcut 
düzenlemelerde değişiklik kapmak amacıyla hazırlanan kanun, tüzük, yönetmelik, 
tebliğ ve genelge taslakları hakkında projeye uygunluk açısından görüş verilmesi 
konusunda görevlendirilmesinin; 

e) Projenin hazırlık ve uygulamaları çerçevesinde, Müsteşarlığın merkez ve taşra 
birimleriyle doğrudan yazışma yapılmasının; 

f)  Müsteşarlığın taşra teşkilatına, projenin yürütülmesi ile ilgili olarak doğrudan 
talimat verebilmesinin;

g) Büyük parti bilgisayar donanım ihalesi dışındaki yazılım veya alım-satım 
ihalelerini Müsteşarlık onayı doğrultusunda doğrudan yapabilmesinin;

h) Proje Belirleme ve Proje Yönlendirme Kurulu’nun sekretarya görevini 
yürütmesinin;

 Uygun olacağı mütalaa edilmektedir.

 Takdir ve tensiplerine arz ederim.” denilmiş, Müsteşar tarafından imzalanan 
onaya Devlet Bakanı 9.9.1997 tarihinde “Olur” vermişti. Anılan onay, 10.9.1997 
tarihli Müsteşarlık Özel Kalem Müdürlüğü tüm Gümrük Müsteşarlığı Merkez 



54
Hüseyin Cahit SOYSAL - Nurcan ÖZYAZICI SUNAY

Bir BİLGE Kişi

Teşkilatı birimlerine bildirilmiş, yazıda H. Cahit Soysal’ın Proje Birim Başkanı, 
Gümrük Müfettişi Cahit Gökçelik’in mevzuat hazırlıklarından sorumlu Birim Başkan 
Yardımcısı olarak görevlendirildikleri belirtilmiş, ayrıca halen görevde olan Muhabere 
ve Elektronik Daire Başkanı ile Gümrükler Genel Müdürlüğü İstatistik Dairesi 
Başkanı’nın da bilişim teknolojilerinden sorumlu birim başkan yardımcılıları olarak 
görevlendirildikleri ifade edilmişti.

Böylece Gümrük Müsteşarlığı bünyesinde proje süresince görev yapacak 
Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı kurulmuştu.
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HCS’den: PROJE EKİBİNİN OLUŞTURULMASI

 Proje Birim Başkanı olarak görevlendirilince, Gümrükler Genel Müdürü’nün 
makamına gittim ve durumu anlattım. Onay kendisine de gelmişti. Sorumlu 
bulunduğum tüm daire başkanlıklarının ve şube müdürlüklerinin acilen başka 
arkadaşlara devredilmesi gerektiğini, projenin kaybedecek süresi kalmadığını belirtim. 
Ertesi gün Gümrükler Genel Müdürlüğü’ndeki tüm görevlerimi diğer arkadaşlara 
devretmiş olarak sekretaryamla birlikte Sarı Bina 13 üncü kattaki Proje Birim Başkanı 
odasına geçtim. Sıra proje ekibini oluşturmaya gelmişti.

İlk olarak Cahit Gökçelik ile telefonda görüştüm. Kendisi ABD’de master eğitimini 
yeni bitirmiş ve Teftiş Kuruluna dönmüştü. Bu pozisyondaki bürokratlar idari görev 
potansiyel kişiler kabul edilir. Kendisine önerim Gümrük Müfettişliği kadrosu ile 
detaşe görev olarak Proje Birim Başkan Yardımcılığıydı. İlk konuşmamızda gönlünden 
geçen beklentilerine göre taşlar yerine tam oturmamıştı. Düşünmesini söyledim. İki 
gün sonra tekrar görüştük. Bu kez kabul etti. 11.9.1997 tarihinde Cahit Gökçelik’in 
görevlendirilmesi ile ilgili Müsteşarlık onayı çıkmıştı.

İkinci Proje Birim Başkan Yardımcısı için atama yapılması gerekiyordu. Mevcut 
Muhabere ve Elektronik Dairesi Başkanı 08.12.1997 tarihinde müşavirlik görevine 
atanınca yerine Proje Birim Başkan Yardımcısı olarak Nurcan Özyazıcı atandı.

Talebimiz doğrultusunda ilk aşamada 5 gümrük uzmanı ve 10 bilişim uzmanı 
da Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı’nda görevlendirilmişti.

Böylece proje ekibi şu şekilde oluşmuştu:
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   IMF Danışmanları

- James Walsh  (Projeden sorumlu Kıd. Güm. Uzm. dönemsel Türkiye ziyaretleri)

- Tony Killikelly   (Kıdemli Gümrük Uzmanı, Sürekli)

- Mike Hill  (Kıdemli Gümrük Uzmanı, bir kez 30 gün)

- David Kloeden (Bilişim Uzmanı, sürekli)

Proje Birim Başkan Yardımcıları Nurcan Özyazıcı ve 
Cahit Gökçelik

Modernizasyon Projesi Birim Başkanı H.Cahit Soysal



57

Bir BİLGE Kişi

   DuoaneExport Ekibi

- Rene Chapez         (Kıdemli Gümrük Uzmanı, dönemsel Türkiye Ziyaretleri)

- Fred Sala      (Kıdemli Gümrük Uzmanı, sürekli)

- Mahir Özelturkay (Proje Yöneticisi)

- Necil Öztürel

- Aydın Erer

- Şahin Külüg

- Aydın Erer

- Mahmut Aydoğan 

- Baslan Otman 

- Çağdaş Türe  

   

 UNDP Ekibi 

- Sezer Dener        (Dünya Bankası Tedarik Uzmanı)

- Fikret Tuncel        (Dünya Bankası Muhasebe Uzmanı)

- Aslı Zarakol        (Dünya Bankası Mütercimi)

 

 Gümrük Uzmanları

-Ali Rıza Altınok (İş Süreçleri Danışmanı)

   - Akın Akön   - Erden Temel

  - Tuncay Keskin   - Yasemin Dalkıran

  - Selçuk Arı   - Hakan Dalçık

  - Ayla Küçükoğlu               - Sebahattin Kuş

  - Burak Serkan Yaşar  - Hazım Gül

  - Cenk Burak Altay  - Sultan Kutlay

  - Kamile Akbaş   - Fulya Atuğ

  - Rasim Yılmaz   - Banu Kartal
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  - Murat Atabinici

Bilişim Uzmanları

- Hasan Lale    - Sedat Bütün

- Tülay Ercan    - Hicran Mutlu

- Atila Berber    - Köksal Tekinarslan

- Hasan Baytok    - İbrahim Toraman  

- Demet Öztürk    - Kazım Gerçek

- Semra Çallı    - Kemal Göldar

- Turcan Altuntaş   - Olcay Keskin

- Sibel Tuncel    - D. Çağlar Yıldız

- Ülkü Bedel    - Devrim Bahar

- Hülya Savcı    - Cem Karataş

- Turgut Yıldırım   - Fatih Gümüş

- Utku Topuzoğlu   - Meral Kara

- Hilmi Güngördü   - Eylem Emre

- Hasan Yıldırım   - Eylem Emre

Gerek gümrük uzmanlarının gerekse bilişim uzmanlarının aynı anda tam 
zamanlı projede görev yapmadıklarını, bunlardan bir kısmı proje ekibinden ayrılırken 
diğerlerinin peyderpey ekibe katıldıklarını da belirtmek gerekir. 

Proje Ekibinde yer alan uzmanlar
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PROJE İSİMLERİNİN BELİRLENMESİ

 İlk olarak yapılması gereken işlerden birisi projeye ve geliştirilen yazılımlara 
ad verilmesiydi. Gerek iç yazışmalarda gerekse diğer kurumlarla ve taşra idaresiyle 
yapılacak yazışmalarda uzun cümleler ve tanımlamalar yapmama adına, bu gerekli 
görülüyordu.

Proje ekibi iş başında

SOFIX Türkiye Yazılım Ekibi
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 Proje bir süre sonra tamamlanacak ve belki de bir daha anılmayacaktı. 
Ancak, yazılımlar daha uzun süre gümrük idaresinde kullanılan ve tüm ticaret erbabı 
tarafından bilinen bir isme sahip olmalıydı. Bu bakımdan yazılımların üzerinde daha 
fazla yoğunlaşıldı.

 Bulunan isimler Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı’na Müsteşarlık 
merkez ve taşra teşkilatına duyruldu. 

Verilen isimler şunlardı:

- GİMOP   : (Gümrük İdaresinin MOdernizasyonu Projesi)

- BİLGE    : (BİLgisayarlı Gümrük Etkinlikleri)

- GÜVAS   : (GÜmrük Veri Ambarı Sistemi) 

HCS’den: BİLGE İSMİ

Geliştirilmekte olan SOFIX yazılımına bir Türkçe bir isim vermeye karar verdik. 
BULL Ekibinde yer alan Fransızlar bu girişimden hiç hoşnut kalmadı. Yazılımın 
Türkiye’deki adının da SOFIX olarak anılmasını istiyorlardı. Bilgisayar sistemi 
üzerinden gümrük işlemleri yapılacaktı. Bu nedenle, hem bilgisayara hem de gümrük 
sözcüğüne bir gönderme olmalıydı. Tüm gümrük operasyonlarını (etkinliklerini) bu 
sistem üzerinden yürütmek istiyorduk. Öyleyse yazılımın ismi BİLGE (BİLgisayarlı 
Gümrük Etkinlikleri) olabilirdi. BİLGE ismini önerdiğimde proje ekibinden de olumlu 
dönüş aldım. Sıra ismi önce yerlisiyle, yabancısıyla tüm proje ekibine , sonra da tüm 
teşkilata duyurmaya gelmişti. 

Avusturalya vatandaşı olan IMF bilişim danışmanımız David Kloeden hafif 
müstehzi bir edayla odama girdi. “Hello Cahit. I just learned the Turkish name of  
SOFIX software. Will this be  BİLGE? (Az önce SOFIX yazılımının Türkçe adını 
öğrendim. Bu BİLGE mi olacak?) Şüphesiz, BİLGE’yi İngilizcedeki gibi “bilç” diye 
telaffuz etti. Kendisi de projemizi çok benimsemiş ve ekibin vazgeçilmez bir danışmanı 
olmuştu.

Kendisine “Evet” deyince, “Hepimizin üzerinde çalışmaktan keyif aldığı bu 
güzel yazılıma neden “sintine” adını veriyorsunuz o zaman?” diyerek şaşkın ve alaycı 
bir ifadeyle yüzüme baktı. İngilizcede “bilge” gemilerden denize bırakılan “sintine” 
anlamına geliyordu. Aynı sözcük “sintine suyu”, “saçmalık” ya da “zırva” yerine de 
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kullanılıyordu. 

“Bak David, bazı sözcükler bazı dillerde aynı yazılır ama aynı okunmaz ve 
anlamları farklıdır. Bu nedenle, BİLGE’yi ‘bilç’ diye değil Türkçedeki gibi ‘bilge’ 
diye okuman gerekir. Eğer biz de İngilizce sözcükleri Türkçedeki anlamlarına uygun 
okusaydık daha ‘I am’ zamirinde bile başımız belaya girerdi” dedim ve bu sıfatın 
Türkçede nasıl okunduğunu ve ne anlama geldiğini söyledim. Hafifçe kızardı ve hak 
verir şekilde başını sallayarak “sorry” dedi.

“Peki BİLGE’nin Türkçedeki anlamı ne” diye sorunca, “Bilge, bilgili, iyi ahlaklı, 
olgun ve örnek kimse demek, hâkim demek, filozof demek. Biz de gümrüklere hâkim 
olacak, bilgi sağlayacak ve usulsüzlükleri önleyecek yazılıma böyle bir ismi vermeyi 
uygun bulduk” dedim. “Tamam anladım. Yazılıma çok anlamlı bir isim vermişsiniz, 
tebrik ederim” dedi ve odasına geçti. 

David, ayda bir yazdığı raporlarla projedeki gelişmeleri Dünya Bankası’na 
aktarıyor, bir örneğini de Proje Birim Başkanlığı’na veriyordu. O ayda yazdığı 
raporunda, yazılıma BİLGE adının verildiğini parantez içinde Türkçe okunuşunu da 
kaydederek, BİLGE’nin Türkçede “Sophisticated person” (bilge kişi) anlamına geldiği 
ve ismin proje ekibince de benimsendiğini yazıyordu.

 

IMF Bilişim Danışmanı David Kloeden ve ailesi
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YAZILIMA YOĞUNLAŞMA DÖNEMİ

 Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı resmen kurulmuş ve ekibi “Sarı 
Bina 14’üncü Kat”ta bulunan odalara yerleşmiş; Müsteşarlığın bilişim ekibi ise aynı 
binadaki 13 inci katta bulunan odalarında proje için çalışır konuma gelmişti.

 İlk olarak, Muhabere ve Elektronik Dairesi Başkanlığı’nın güncel 
operasyonlarını yürütecek ekibi belirlenerek bir şube müdürünün emrinde çalışmaları 
sağlandı. Geri kalan bilişim uzmanları projeye destek verecekti. Yazılımın geliştirileceği 
“server” de 13 inci katta bulunan soğutulmuş sistem odasına yerleştirildi. “Sarı Bina” 
13 ve 14 üncü katlarının yüzde 80’i projeye tahsis edilmiş oldu.

  Yaklaşık 8 ay boyunca sadece Makam’dan onay almak veya tabldot yemek 
için Hükümet Meydanı’ndaki ana hizmet binasına gider olduk. Hiçbir meslektaşımızı 
ziyaret etmiyor, onların ziyaret taleplerini de kabul etmiyorduk. Güncel tanımıyla 
proje ekibi için “tam kapanma dönemi” idi bu dönem. SOFIX’i BİLGE’ye dönüştürecek 
DouaneExport Ekibi her an bir konuda karar vermemizi istiyor, küçük bir yuvarlak 
masa etrafında kafa kafaya veriyor ve kararımızı bu ekibe bildiriyorduk.

 Yazılım tamamlandığında, DouaneExport Ekibi yaklaşık 3500 karar aldığımızı 
hatırlatmıştı. Fikir vermesi bakımından alınan kararlardan birkaçını saymak isteriz:

- Beyanname tescil numarasının formatı (yıl, gümrük kodu rejim alfabetik kodu, 
tescil numarasının altı rakamlı olması)

- Gümrük Başmüdürlükleri sayısal kod numaraları

- Gümrük Müdürlükleri sayısal kod numaraları

- İthalata yönelik rejimler için “IM”, ihracata yönelik rejimler için “EX”, antrepo 
rejimi için “AN”, transit rejimi için “TR” alfabetik kodları

- Rejim kodları

- Dörtlü rejim kodları

- Taşıma aracı kodları

- Ülke kodları

- Döviz cinsi kodları

- Vergi kodları
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- Ölçü birimi kodları

- Ambar kodları

- Antrepo kodları

- Ödeme şekilleri kodları

- Ticari sözleşme kodları

- Teslim şekli kodları

- Muafiyet kodları

- Alıcı/satıcı ilişkisi kodları

- Banka kodları

- Basitleştirilmiş usul kodları

- Teminat türü kodları  

Bu tür kod belirlemeler dışında, 
yeşil-sarı ve kırmızı hattan oluşan 
SOFIX’e mavi hattın eklenmesi, 
eşyanın dış ticaret politikalarına tabi 
tutulmasına ve vergilendirilmesine 
ilişkin özel durumların çözümüne yönelik 
olarak GTİP bazında birçok eşya için 
“mesaj”ların belirlenmesi, operasyona 
dahil olan veya operasyonları denetleyen 

amir ve memurların tek tek sorumluluk alanlarının ve BİLGE’ye erişim 
alanlarının belirlenmesi gibi birçok ayrıntı içeren kararlar da alındı.

Bu dönem içinde sadece BİLGE yazılımına değil, bunun hayata geçirilmesi 
için gereken mevzuat düzenlemelerine de yoğunlaşıldı. Elektronik beyanın nasıl 
yapılacağının ve bu beyanı yapanların gümrük idaresine karşı yükümlülüklerinin nasıl 
olacağının da belirlenmesi gerekiyordu. Bu kapsamda hazırlanan Kanun Hükmünde 

Ekipteki uzmanlar ve muayene memurları tarafından 
yapılan BİLGE yazılım laboratuvar testleri.
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Kararname Taslağı Hükümet’e sunulmuş ve 26.07.1995 tarihli Resmi Gazete’ye 
yayımlanarak yürürlüğe girmişti. Sıra bilgisayar sistemi kurulacak gümrüklerde 
yürütülecek işlemleri gösteren bir yönetmelik taslağının kaleme alınmasına gelmişti. 
Bu çalışmalar da proje ekibi tarafından yapılıyordu.

 Proje ekibinin belirlemesi gereken belki de en önemli husus, projenin zaman 
planıydı. Pilot uygulamaya hangi tarihlerde ve nasıl başlanılacaktı, pilot uygulama 
başarılı olursa ne zaman ve nasıl yaygınlaştırılacak, hangi idarelere sistem kurulacaktı. 
Bu konulara açıklık getiren zaman planı hazırlanarak krediyi veren Dünya Bankası’na 
bildirildi. Bunun üzerine Dünya Bankası kademe kademe proje ödeneklerini gönderdi. 

İLK GOL

 SOFIX programı BİLGE’ye dönüşmeye başlamıştı. Pilot projenin 
başlatılmasından önce projenin test çalışmalarına geçildi. DouaneExport adına 
çalışmalara katılan Türk ve Fransız yazılım ekibi ise Müsteşarlığımızın bilişim 
uzmanları ile tam bir uyum içinde gece gündüz çaşlışmalarına devam ediyor, 
düzenlenen her bir bölüm gümrük uzmanlarına verilerek, test ediliyordu. Bu arada 
tüm veri girişlerinin gümrük idaresinde kurulması planlanan  veri  giriş salonları 
yerine acentelerin ve gümrük komisyoncularının  ofislerinden de sisteme yüklenilip 
yüklenilemeyeceğini de değerlendirmeye başlamıştık. Her ne kadar 65 terminalli bir 
veri giriş salonu hazırlansa da bunun tüm AHL Giriş ve Çıkış gümrüklerinin özet beyan 
ve detaylı beyan verilerinin sisteme girişi için yeterli olamayacağını düşünüyorduk. 
Konu ile ilgili olarak David Kloeden ile fikir alışverişinde bulunuluyor ve EDI 
(Electronic Data Interchange) adı verilen yeni bir ara yüz yazılımının kullanılabileceği 
konusunu  değerlendiriyorduk. Sonunda bu yöntemin kullanılması için girişimlerde 
bulunmaya karar verdik.

 Bir taraftan da, yazılımın Fransa’da yazılım firmasının merkezinde Fransız 
Gümrük İdaresi uzmanları ile birlikte test edilmesi ve Türk bilişim uzmanlarının 
eğitimleri ile ilgili planlamalar da Fred Sala ile birlikte yapılıyordu.

Öncelikle Müsteşarlığımız  proje ekibinden bir  bilişim uzmanını Fransa’daki 
DuoaneExport Ekibinden eğitim almak üzere Fransa’ya gönderdik. Ancak, tabiri caizse 
proje ekibi olarak  ”ilk golümüzü de” burada yedik. Fransa’da  1 ay süre ile eğitim 
alan bililşim uzmanımız Fransa dönüşü kamudan istifa edip özel sektöre geçerek bize 
ilk şoku yaşatmıştı. Bu kötü deneyimden sonra kendilerine eğitim verilen  personelin 
proje dönemince işinden ayrılmaması, ayrılması halinde ise maddi tazminata tabi 
tutulması yönünde taahhütnameler imzalatarak proje ekibini bir arada tutacaktık.
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HCS’den: KARTON DOSYA

Proje Birim Başkanlığı’nda çalışırken, Ankara Gümrük Müdürlüğü’nde 
incelemelerde bulunan IMF Danışmanı Tony Killikelly odama girdi. “Cahit Bey, biz size 
tavsiyelerde bulunurken, anlaşılan sizden de öğreneceklerimiz var” diyerek elindeki boş 
yarım kapaklı karton dosyayı gösterdi. Sözlerinin nereye gideceğini kestiremediğimden, 
devam etmesini bekledim.

“Sizleri tebrik ederim, bu gerçekten gümrükler için büyük bir buluş!” deyince 
dayanamadım, “Bu dosyanın neresi büyük buluş Tony?” dedim. O zamanlar şeffaf 
plastik dosya kullanımı çok kısıtlıydı. Tony’e göre bu yarım kapaklı dosya gümrük 
beyannamesi için idealdi. Hem beyannameyi hem de eklerini delerek yerine taktıktan 
sonra, hiç dosya kapağı çevirmeksizin ve dosya üzerine beyanname numarası 
yazmaksızın beyannameleri takip etmek ve incelemek mümkündü. Çünkü, yarım kapak 
beyanname numarasını ve tescil tarihini ve bir kısım bilgileri örtmüyordu.

Tony’nin bu keşfini çok romantik bulmuş ve üzerinde durmamıştım. O yaz yıllık 
iznini geçirmek için Londra’ya dönen Tony dönüşünde, yanında götürdüğü iki yarım 
kapak karton dosya örneklerini İngiliz Gümrük İdaresine verdiğini, İngiliz Merkezi 
Gümrük İdaresi görevlilerinin de örneği çok ilginç bulduğunu, bir süre sonra o yapıda 
yarım kapak karton dosya imal ettirerek tüm taşra idarelerine dağıttığını söyleyince, 
“Ehh, bizim de İngiliz Gümrük İdaresine bir katkımız olsun” diyerek güldüm. Günlük 
hayatta hiç dikkatimizi çekmeyen ayrıntılarda nelerin gizli olduğuna bir kez daha 
şahit olmuştum. 

Frad Sala (Sağda) ve Cahit Soysal (açık renk ceketli) Paris’te SO-
FIX müzakerelerinde



66
Hüseyin Cahit SOYSAL - Nurcan ÖZYAZICI SUNAY

Bir BİLGE Kişi

KANUN HÜKMÜNDE KARARNAME

 1995 yılında Türkiye ile Avrupa Birliği arasında Gümrük Birliği müzakereleri 
yoğunluk kazanmıştı. 1/95 sayılı Ortaklık Konseyi Kararı’nın 28 inci maddesine 
göre Türkiye’nin Avrupa Birliği’nin Ortak Gümrük Kanunu sayılan 2912/92 sayılı 
Konsey Tüzüğü’nün önemli bir kısmının Türk gümrük mevzuatına yansıtılması 
gerekmekteydi. Durum böyle olmakla birlikte, o dönemdeki koalisyon hükümetlerinin 
TBMM’de bulunan çoğunluğu titrek bir aritmetiğe bağlı olduğundan, 250 maddelik 
kanun tasarılarının meclisten geçirilmesi güç görünüyordu. 

Bunun üzerine, hükümetin aldığı bir yetki kanununa dayanılarak, anılan 
Konsey Tüzüğü hükümlerinden acilen yürürlüğe sokulması gerekenlerle ilgili bir 
Kanun Hükmünde Kararname hazırlanmasına karar verildi. 

26.07.1995 tarihli 22355 sayılı Resmi Gazete’de yayımlanan ve 01.01.1996 
tarihinde yürürlüğe giren 564 sayılı “Gümrük Kanununda Değişiklik Yapılması 
Hakkında Kanun Hükmünde Kararname” ile o tarihte yürürlükte olan 1615 sayılı 
Gümrük Kanunu’nun 28 maddesinde değişiklik yapılmış ve anılan Kanuna 11 ek 
madde eklenmişti. Bu maddeler ile Gümrük Kanununa serbest dolaşımda bulunan 
eşya, gümrük statüsü, beyan sahibi, elleçleme gibi deyimler eklenmiş; gümrük 
işlemlerinin doğrudan ve dolaylı temsilci aracılığıyla yürütülebileceğine ilişkin madde 
ilave edilmişti.
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Ayrıca ilk kez Gümrük Kanununa fikri ve sınai mülkiyet haklarının korunmasına 
ilişkin madde eklenmiş; sundurma bekleme sürelerinin kısaltılması veya uzatılması 
konusunda Müsteşarlığa yetki verilmişti. Yine ilk kez basitleştirilmiş usul maddesi 
Kanuna ilave edilmiş; başka bir tasarruf yoluyla beyan hükmü de mevcut metne 
eklenmişti. Bunların yanı sıra, beyannamenin iptali, bağlayıcı tarife bilgisi, eşyanın 
tercihli ve tercihli olmayan menşei, eşyanın teslimden sonra beyanın kontrolü 
maddeleri de Kanun maddesi haline dönüşmüştü. 

Belki de en önemli değişikliklerden birisi, Kanunun 73 üncü maddesine 
eklenen 1/a bendi idi. Böylece, “Vergilerin bankalarda gümrük idaresi adına açılan 
hesaba da ödenmesi mümkündür” hükmü ilk kez gümrük mevzuatına girmiş ve bu 
günkü ödemelerin % 99’unu oluşturan “elektronik bankacılık” işlemleri o tarihlerde 
yapılabilir hale gelmişti. 

Yine “devletin vatandaşın malına zorla el koyması” olarak adlandırılabilecek 
eski tasfiye rejiminde devrim mahiyetinde sayılacak bir değişiklik yapılarak, “eşyanın 
satış öncesi giriş rejimine tabi tutulabilmesi”ne olanak sağlanmış; satışa ilişkin 
kararın alındığı tarihe kadar eşya sahibinin eşyanın giriş rejimine tabi tutulmasını 
isteyebileceği yönünde hüküm içeren madde Kanuna eklenmişti.

 Ayrıca, idareden karar talep etme, karar iptali, idareden bilgi talep etme, gizli 
nitelikteki bilgiler hakkında yapılacak işlemler, belge saklama süreleri, serbest bölge 
tanımı, serbest bölgelerde gümrük denetimi, serbest bölgelere eşya giriş ve çıkışına 
ilişkin hükümler de Kanuna ilave edilmişti.

Şüphesiz ki, gümrük işlemlerinin elektronik ortamda yürütülmesine ilişkin 
proje girişimleri de bulunduğundan, buna yasal dayanak sağlayacak maddeler de 
Kanuna şu şekilde eklenmişti:

- Madde 5- 1615 sayılı Kanunun 49 uncu maddesine aşağıdaki fıkra eklenmiştir:

“Müsteşarlık, eşyanın teşhisi için gerekli ayrıntıları içeren ve uluslararası Kabul 
gören bir ticari veya resmi belgenin de manifesto olarak kullanımına izin vermeye ve 
bilgisayar veri işleme tekniği ile hazırlanan manifestoların kabulü yönünde düzenleme 
yapmaya yetkilidir.”

- Madde 10- 1615 sayılı Kanunun 54 üncü maddesine birinci fıkradan sonra 
gelmek üzere aşağıdaki fıkra eklenmiştir:

“Ancak, bilgisayar veri işleme tekniği yoluyla da beyanname verilmesi konusunda 
düzenleme yapmaya Müsteşarlık yetkilidir.”
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- Madde 13- 1615 sayılı Kanunun 57 inci maddesine, ikinci fıkradan sonra 
gelmek üzere aşağıdaki fıkra eklenmiştir. “Ayrıca bu bilgilerin tescil defteri yerine 
gümrük idaresinin bilgisayar kaydın alınması halinde de tescil yapılmış olur.”

- Madde 28- 1615 sayılı Kanunun 178 inci maddesine aşağıdaki fıkra eklenmiştir.

“Bu belgelerin bilgisayar veri işleme tekniği ile hazırlanması ve gümrük 
işlemlerinde kullanılması yönünde düzenleme yapmaya Müsteşarlık yetkilidir.” 

HCS’den: TUĞLA MADDE-ENGELLEME ÖNERGESİ

Türkiye 90’lı yıllarda koalisyon hükümetleri ile yönetiliyor, bir hükümet 
devrildiğinde yenisi kuruluyor, ancak hangi parti olursa olsun muhalefete düştüğünde 
iktidardaki partinin kanun tekliflerini mümkün olduğunca engelleyerek TBMM’yi 
kilitlemeye çalışıyordu. Bu nedenle, 250 maddeden oluşan Gümrük Kanunu tasarısını 
meclisten geçirmek hayal gibiydi.

Durum böyle olunca, hiç olmasa bilgisayarlı gümrük operasyonları için gerekli 
hükümlerin yer aldığı 564 sayılı Kanun Hükmünde Kararname hazırlanmış ve hükümet 
üyeleri tarafından imzalanarak 26.07.1995 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanmıştı. 
Şüphesiz ki anılan KHK’ye acilen yürürlüğe sokulan fikri ve sınai mülkiyet haklarına 
ilişkin hükümlerini, basitleştirilmiş usul hükümlerini içeren maddeler de eklenmişti. 
Sıra para cezalarında değişiklik getiren hükümlerin yürürlüğe sokulmasına gelmişti. 
Anayasamıza göre cezalar ancak kanunla yürürlüğe sokulabildiğinden, salt para 
cezası hükümlerini içeren küçük bir kanun tasarısı hazırlayarak zamanın bakanına 
sunmuştuk. 

Gümrüklerden sorumlu Devlet Bakanı daha önce Hazine Müsteşarlığının teşkilat 
kanununu geliştirdiği yeni bir yöntemle meclisten geçirmiş, aynı yöntemle bizim de 
kanunumuzu geçirebileceği planlamıştı. Hazırlanan metne bir göz attı ve neden sadece 
ceza hükümlerini içerdiğini sordu. Biz de kendisine durumu anlattık. Bakan kendisine 
çok güveniyordu. Bize, “Bunu bir kenara bırakın. Ben meclis içtüzüğünü çok iyi bilirim. 
Her fıkra için tüm siyasi parti gruplarının üç ayrı değişiklik önergesi verme hakkı var. 
Ayrıca, her madde için de grup temsilcileri beşer dakika konuşma yapabiliyor. Şimdi 250 
maddelik taslağınızı alın. Mümkün olduğunca 3-5 maddeyi bir maddede birleştirerek 
tuğla gibi maddeler haline getirin. Yani madde içinde, ayrı ayrı paragraflar olmasın. 
Ayrıca her madde için ‘değişiklik önergelerini engelleme önergesi’ hazırlayın” dedi. 
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Önerge konusunu anlamadığımızı bakışımızdan anladı. “Dedim ya her fıkra 
için muhalefet üç ayrı değişiklik önergesi veriyor diye. Her önerge için de beş dakika 
konuşma hakkı elde ediyor ve gündemi kilitliyorlar. Ancak, içtüzük hükümlerine 
göre bir fıkra için onlarca değişiklik önergesi de verilse sadece kayıtlara ilk giren üç 
önerge işleme alınıyor. Şimdi biz tasarıyı genel kurul kayıtlarına soktuğumuz anda bu 
değişiklik önergelerini de evrak kaydına sokacağız. Böylece kendi maddelerimizde biz 
değişiklik talep etmiş olacağız. Yine içtüzük hükümlerine göre, önerge okunduğunda, 
onu imzalayan milletvekili arkadaşlarımız önerge lehinde konuşma yapmayacak. 
Başkan, ‘hükümet kabul ediyor mu’ diye soracak yanıt ‘evet’; ‘komisyon kabul ediyor 
mu’ yanıt ‘hayır’ olacak. Böylece önerge görüşülmeden oylanacak ve iktidar partileri ret 
oyu verdikten sonra bir sonraki önergeye geçilecek ve yirmi – yirmi beş dakika zaman 
kaybı yaşanmadan maddeyi oylama şansımız olacak’ dedi. Plan müthiş görünüyordu. 

Hemen masamızın başına geçerek yeni bir metin hazırladık. Eski taslağı ne 
kadar sıkıştırsak da 72 maddenin altına indiremedik. Sıra 72 x 3 = 216 adet “engelleme 
önergesini engelleme önergesi” hazırlamaya gelmişti. Önergelerin çok anlamlı olması 
gerekmiyordu. Örneğin, bir tümcede geçen virgülün noktalı virgüle dönüştürülmesi 
önerisi de bir önerge konusu olabiliyordu. Bunun için bir de uyduruk bir gerekçe 
yazılması gerekiyordu. 

Taslağı ve 216 adet “engelleme önergelerini engelleme önergesi” çantamızda 
Meclise gittik. Bakanın yönlendirmeleri ile grup başkanlığında görevli bir bürokrat 
bizi genel kurul salonuna ses geçirmeyen camdan bakan bir odaya soktu ve “burada 
bekleyin” dedi. Sıra bu önergeleri imzalayacak üç milletvekili bulmaya gelmişti. 
Görevli bir kavas aracılığı ile genel kurulda oturan üç milletvekiline haber gönderdi. 
Bu milletvekilleri de odaya girerek ellerimizi sıktı ve masaya oturdu. İçlerinden birisi 
konunun, taslağın ne ile ilgili olduğunu sormadan, “nerede önergeler” diye sorunca 
bunları masa üzerine koyduk. Üç milletvekili de birer adet önergeyi alarak adlarını 
soyadlarını ve vekili bulundukları ilin adını yazarak önergeleri imzaladı. Sonra birisi, 
“bakın bunlardan birisine isimlerimizi ve hangi ilin milletvekili olduğumuzu yazdık ve 
imzaladık. Bi zahmet geri kalanlara da imzamızı kontrol ederek isimlerimizi ve ilimizi 
siz yazın” dedi. Zamanları değerli olduğundan talebi makul bulmuştuk.

Ondan sonra inanılmaz bir yarış başladı. Üç milletvekili de diğerinin önüne 
çektiği kağıtları kapıyor, “sen çok imzaladın, sıra bende” gibi küçük kısık cümleciklerle 
aralarında hırlaşıyordu. Biz de şaşkın bakışlarla olup biteni anlamaya çalışıyorduk. 
Kısa süre içinde tüm önergeler odadaki üç milletvekili tarafından imzalanmıştı. 
Önergeleri kayda sokmak için bize eşlik eden meclis bürokratı ile koridorda ilerlerken, 
merakımı yenemeyip içeride ne olup bittiğini sordum. Bürokrat, kafasını yan çevirerek 
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bana doğru sırıttı ve “Anlamadın mı? Bu çabanın altında yatan tek saik Meclis-TV’de 
milletvekilinin isminin geçmesi.” dedi. Ben “Meclis-TV’mi? kim izler bu kanalı?” diye 
nida gösterince, “Sen öyle san. Küçük kasabalardaki, köylerdeki tüm kahvehanelerde 
Meclis-TV izlenir. İşsiz güçsüz insanlar bir taraftan tavla veya okey oynarken, bir 
taraftan da göz ucuyla Meclis-TV izler” dedi. Yine anlamamıştım. Bunun önergeleri 
imzalayan milletvekiline ne katkı sağlayacağını sordum. “Olmaz olur mu? Bu 
önergeler genel kurulda okunurken, önergede yer alan tüm milletvekillerinin adı 
okunmaz. Sadece ilk isim okunur ve arkadaşları denir. Örneğin ‘Mehmet Elma Koceeli 
Milletvekili ve arkadaşları’ denilir. Bu bakımdan önergede ilk imzayı atmak önem arz 
ediyor. Kasabadaki kahvehanede okey oynayan seçmen ‘Bizim milletvekili yine önerge 
vermiş. Nasıl da sıkı çalışıyor arkadaş’ diye düşünsün diye, adı sık sık Meclis-TV’de 
geçsin istiyorlar”. 

İmza odasında yaşanan çekişmenin nedenini anlamıştım. Üçü de önergelere ilk 
imzayı atmaya çalışıyordu. Doğrusu duruma gülememiştik ve yüzümüzü hüzünlü bir 
ifade kaplamıştı. 

BİLGİSAYARLI GÜMRÜK İŞLEMLERİNE İLİŞKİN                  
YÖNETMELİK

 Proje Birim Başkanlığında bir taraftan BİLGE yazılımı geliştirilirken, bir 
taraftan da elektronik ortamda gümrük işlemlerinin nasıl yürütüleceğini açıklayan ve 
yapılacak işlemlere hukuki zemin hazırlayan bir yönetmelik taslağı hazırlandı. Metin 
yayımlanmak üzere Başbakanlığa gönderildi.
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17.06.1998 tarihli 23375 sayılı Resmi Gazete’de “Bilgisayar Sistemi Bulunan 
Gümrük İdarelerinde Yürütülecek İşlemlere İlişkin Yönetmelik” yayımlandı. 
Neredeyse her maddesi o tarihe kadar gümrüklerde yapılmamış işlemlerin nasıl 
yürütüleceğini belirlediğinden ve özü bugün yürürlükte bulunan Gümrük Yönetmeliği 
hükümlerine önemli ölçüde yansıtıldığından, anılan Yönetmeliğin tüm hükümlerine 
burada yer vermeyi uygun bulduk. 

BİLGİSAYAR SİSTEMİ BULUNAN GÜMRÜK
İDARELERİNDE YÜRÜTÜLECEK İŞLEMLERE İLİŞKİN

YÖNETMELİK 

BİRİNCİ KISIM
Genel Hükümler 

Amaç

Madde 1- Bu Yönetmeliğin amacı, bilgisayar sistemi bulunan gümrük 
idarelerindeki gümrük işlemlerinin yürütülmesine ilişkin usul ve esasları belirlemektir.

Kapsam

Madde 2- Bu Yönetmelik bilgisayar sistemi bulunan gümrük idarelerinde 
yürütülecek işlemleri kapsar.

Tanımlar

Madde 3 - Bu Yönetmelikte geçen;

a) Tescil: Beyana ilişkin bilgilerin bilgisayar sistemine girilmesi ve sistem 
tarafından kaydedilmesini,

b) Tescil onayı: Tescil edilen özet beyan veya gümrük beyannamesinin ilgili 
memur tarafından bilgisayar ortamında kabulü ile bunların dökümleri üzerine imza 
atılmak ve mühür basılmak suretiyle yapılan işlemi,

c) Özet beyan: Taşıyıcı veya acentası tarafından düzenlenen, taşımaya ve taşıma 
konusu eşyaya ilişkin bilgilerin yer aldığı formu,

d) Taşıma senedi: Taşıyıcı tarafından düzenlenen, deniz ve hava taşımacılığındaki 
konşimentolar ile kara taşımacılığındaki yük senetlerini,

e) Bilgisayar sistemi: Gümrük idarelerinde cari işlemlerin yürütüldüğü entegre 
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bilgisayar sistemini,

f) Veri girişi: Bilgisayar sistemine bilgi girişini;

g) Gümrük Yönetmeliği: 3/2/1973 tarihli ve 14437 mükerrer sayılı Resmi 
Gazete’de yayınlanan Gümrük Yönetmeliği ile bunun ek ve değişikliklerini;

ifade eder. 

Rejim Kodları

Madde 4- Gümrük beyanlarında kullanılan dört rakamlı rejim kodlarının ilk 
iki rakamı yapılan rejim beyanını son iki rakamı bir önceki rejim beyanını ifade eder. 
(Dört rakamlı rejim kodları ve bunların tanımı bu Yönetmeliğin 1 no.lu ekinde yer 
alan listede gösterilmiştir.)

Kullanıcı Kod Numaraları

Madde 5- Gümrük bilgisayar sistemine veri girebilmek için Gümrük 
Müsteşarlığınca verilen kod numaraları kullanılır. Gümrük Komisyoncuları 
veya yardımcıları veri girişi yaparken, kod numaralarının yanı sıra gümrük 
komisyoncusunun şahsına ait vergi numarasını da gümrük beyannamesinin 14 nolu 
kutusuna kaydederler.

Teslim Kağıdı

Madde 6- Bilgisayar sistemi bulunan gümrük idarelerinde taşıma senedinin 
alıcı nüshasının aslı teslim kağıdı hükmündedir. İşlemleri tamamlanmış gümrük 
beyannamesi nüshası, gümrük vezne alındısı veya bankalarca düzenlenen gümrük 
vergi alındısı ile taşıma senedini ibraz eden mükelleften başkaca bir belge aranmaksızın 
eşyası teslim edilir.

Kullanılacak Belgeler

Madde 7- Taşıyıcılar, gümrük idarelerine, Gümrük Müsteşarlığınca belirlenen 
usul ve esaslara göre ve bu Yönetmeliğin 2 no.lu ekindeki forma uygun olarak 
bastırılmış Özet Beyan Formu verir.

Gümrük Yönetmeliği hükümlerine göre gümrük işlemleri sırasında kullanılan 
giriş manifesto (özet beyan) tescil defteri, çıkış manifesto (özet beyan) tescil defteri, 
ambar giriş defteri, ambar çıkış defteri, giriş beyannameleri tescil defteri, çıkış 
beyannameleri tescil defteri, transit beyannameleri tescil defteri, antrepo beyannameleri 
tescil defteri, cari hesap defteri, tasfiyelik eşya listesi, giriş beyannameleri bordrosu, 
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çıkış beyannameleri bordrosu ve benzeri belgeler bilgisayar sistemi tarafından üretilir.

Gümrük Tarifesindeki Değişiklikler

Madde 8- Gümrük vergi oranlarının değiştiği hallerde, gümrük idarelerindeki 
bilgisayar sistemlerine yeni vergi oranları yüklenir. Ancak, yeni vergi oranlarının 
yürürlüğe girmesi ile bunların sisteme yüklenmesi arasında bir süre geçmesi ve 
mükelleflerin bu süre içinde fiili ithalatı gerçekleştirmek istemesi durumunda, beyan 
eski vergi oranları üzerinden yapılabilir. Bu gibi hallerde, fiili ithalattan sonra, duruma 
göre noksan alınan vergilerin istenmesi veya fazla alınan vergilerin geri verilmesi 
yönünde işlem yapılır. 

İKİNCİ KISIM
Giriş İşlemleri 

BİRİNCİ BÖLÜM
Özet Beyan 

Özet Beyanın Tescili

Madde 9- Bir taşıt aracıyla gelen eşyaya ilişkin özet beyan ve taşıma senedi 
bilgileri önceden gümrük idaresinden alınmış kullanıcı koduna sahip taşıyıcı veya 
acentası tarafından gümrük bilgisayar sistemine girilmek suretiyle tescil edilir ve 
alınan döküm imzalanır. 

Grup şeklinde yapılan taşımalarda ise ana özet beyana dayanan alt özet beyan 
ve ara taşıma senedi bilgileri taşıyıcı, veya acentası tarafından sisteme girilerek tescil 
edilir ve bunun bilgisayardan alınan dökümü imzalanır.

Yurda geçici olarak giren eşyanın sundurmaya alınmak istenmesi halinde, 
bu yöndeki talep yazılı olarak gümrük idare amirine bildirilir. İdare amirinin talebi 
uygun bulması durumunda, ilgili gümrük memuru özet beyan modülündeki “teslim 
alma” tipini seçerek sisteme girdiği özet beyanı tescil eder ve onaylar. 

Özet Beyanın Onayı

Madde 10- Bilgisayar sistemine veri girişi yapılarak tescil edilen ana veya alt 
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özet beyan ve ekleri gümrük kabul memuruna teslim edilir. Gümrük kabul memuru 
ilgili ekranı açarak, özet beyan ve eklerini ekran bilgileri ile karşılaştırır; uygun sonuç 
alırsa onay işlemini yapar.

Ekran bilgileri ile özet beyan formundaki bilgilerin aynı olmadığının anlaşılması 
halinde, onay işlemi yapılmayarak belgeler iade edilir. 

İKİNCİ BÖLÜM
Ambar Giriş ve Çıkış İşlemleri 

Eşyanın Ambara Alınması

Madde 11- Gümrük ambar memuru, ambara alınan eşya için, kendisine verilen 
ve üzerinde özet beyan numarasının yer aldığı sundurma giriş listeleri ile ekrana 
çağırdığı özet beyan bilgilerini karşılaştırarak ambar giriş işlemlerini onaylar. Bu 
onay sonrasında sundurma giriş listeleri ilgili ambar memuru tarafından muhafaza 
edilir.

Karşılaştırma sonucunda özet beyana göre herhangi bir eksiklik, fazlalık veya 
hasar varsa, bu durumu gösterir bir tutanak düzenlenir. Bilgisayar sisteminden 
dökümü alınan tutanak, gerekli takibatın yapılması bakımından özet beyan servisine 
gönderilir.

Eşyanın Ambardan Çıkarılması

Madde 12- Beyan sahibi, işlemi tamamlanmış gümrük giriş beyannamesinin 
mükellef nüshası ve ödemeye ilişkin belge ile taşıma senedinin alıcı nüshasının aslını 
gümrük ambar memuruna teslim eder.

Gümrük ambar memuru, “Ambar çıkış ekranı”nı açar ve ilgili beyannamenin 
numarasını kaydederek bu beyannameye ilişkin ambar kayıtlarını ekrana çağırır. 
Gerekli uygunluğun varlığını gördükten sonra onay vererek Ambar Çıkış Kontrol 
Fişini döker. Daha sonra bu fişi imzalayarak taşıma senedi alıcı nüshası ile birlikte 
işletme ambar memuruna verir. İşletme ambar memuru taşıma senedini alıkoyarak, 
eşyayı teslim eder ve çıkış kontrol fişini mükellefe imzalattırır ve bunun üzerine 
kendi imzasını da atar. Bu şekilde eşya ambardan çıktığında, gümrüklü sahanın çıkış 
kapısında görevli gümrük muhafaza memuru çıkış kontrol fişini alıkoyar ve eşyanın 
gümrüklü sahadan çıkışına izin verir.
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Tahlile veya ekspertize gönderilmek üzere ambardan çıkarılan eşya için özet 
beyan modülündeki tutanak ekranı açılarak, “numçıkış” kodunun kullanıldığı tutanak 
düzenlenir. 

Ambara Alınmayan Eşyanın Teslimi

Madde 13- Gümrüklü sahaya gelen ve özet beyanı verilen eşya sundurmaya 
veya ambara alınmaksızın beyan sahibine teslim edildiğinde, özet beyan modülünden 
ekrana getirilen tutanak ile eşyanın teslimine ilişkin kayıtlar yapılır. Bu eşya ile ilgili 
gümrük beyannamesinin işlemleri tamamlandığında, özet beyan kayıtları bilgisayar 
sistemi tarafından kapatılır. 

ÜÇÜNCÜ BÖLÜM
Gümrük Giriş Beyannamesi 

Gümrük Giriş Beyannamesinin Tescili

Madde 14- Gümrük giriş beyannamesine ilişkin bilgiler, ait olduğu özet beyan 
ve taşıma senedi kayıtları açılarak, önceden gümrük idaresinden alınmış kullanıcı 
koduna sahip beyan sahibi tarafından gümrük bilgisayar sistemine girilir. Vergi 
hesapları bilgisayar sistemi tarafından otomatik olarak yapılır. Teminatlı işlemlerde 
buna ilişkin bilgiler de sisteme girilir ve beyanname sistem tarafından tescil edilir.

Gümrük Giriş Beyannamesinin Onayı

Madde 15- Dökümü alınmış ve beyan sahibi tarafından imzalanmış gümrük 
giriş beyannamesi ve ekleri gümrük irtibat servisindeki kabul memuruna verilir. 
Gümrük Kabul memuru beyannameyi ekrana çağırarak özet beyan ve taşıma senedi 
bilgileri de dahil olmak üzere, ekran bilgileri ile kendisine verilen beyanname ve 
eklerindeki bilgileri karşılaştırır. Karşılaştırma sonucunda, bilgilerin aynı ve eklerin 
de beyan edildiği sayıda olduğunu anladıktan sonra beyanname ve eklerini teslim 
alarak bilgisayarda tescil onayını yapar.

Tescil onayı yapıldıktan sonra sistem otomatik olarak muayene kriterini ve 
görevli muayene memurunu belirler.

Bu kriterlere göre;

a) Basitleştirilmiş usule ve sonradan kontrol yöntemine tabi tutulan 
beyannameler vezne ve muhasebe servisine,
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b)  Belge kontrolüne tabi tutulan beyannameler sistemin belirlediği muayene 
memuruna,

c)   Fiziki muayene yöntemine tabi tutulan beyannameler sistemin belirlediği ve 
ambarda görevli muayene memuruna,

gönderilir.

Bir Taşıma Senedi İçeriği Eşyanın Birden Fazla Partide Çekilmesi

Madde 16- Bir taşıma senedi kapsamı eşya için birden fazla beyanname 
verilebilir. 

Ancak, tescil onayından sonra bir beyanname içeriği eşyanın sadece bir kısmının 
teslim alınarak, diğer kısmının sundurmada bırakılmak istenmesi durumunda, bu 
yöndeki talep yazılı olarak gümrük müdürlüğüne bildirilir. Talebin idare amirince 
uygun görüldüğü durumda, görevli memur sistemin bu yönde işlem yapabilmesi için 
ilgili ekranı açarak, buraya beyan sahibi tarafından yeniden veri girişi yapılmasına 
ilişkin onayı verir. 

Bir kap içeriği eşyanın bölünmesine izin verilmez.

Beyannamede Düzeltme

Madde 17- Tescil ve onay sonrası mükelleflerin yazılı olarak bildirdikleri 
eşyanın ağırlık, adet, ölçü veya kıymet yönünden beyannamede değişiklik talepleri, 
idare amirinin onayı ile kabul edilir ve bu değişiklikler gümrük personeli tarafından 
yapılır. Ancak, onay sonrası eşyanın bilgisayar sistemi tarafından fiziki muayeneye 
sevk edilmesinden veya belge kontrolüne sevk edilmekle birlikte, eşyanın fiziki 
muayenesinin gerektiği hususunun ilgili muayene memuru tarafından müzekkereye 
bağlanmasından sonra, beyannamede değişiklik talepleri kabul edilmez. 

Diğer Belgelerin Tescil ve Onayı

Madde 18- Sözle beyan edilen eşyaya ilişkin beyanname ile ATA karnesi bilgileri 
gümrük irtibat servisi memuru tarafından sisteme girilir ve bilgisayar onayı yapılır. 
Onay işleminden sonra bilgisayar sisteminin belirlediği yönde işlem yapılır.

Gümrük Kanununun 56 ncı maddesinde yer alan özel beyana göre ibraz edilen 
belgeler ile NATO beyannamelerine ilişkin işlemler bilgisayar sistemi dışında, genel 
hükümler çerçevesinde yürütülür. Ancak, özet beyanı, taşıma senedi ve ambar 
girişi bilgisayar ortamında yaratılmış olan bu eşyaya ilişkin kayıtlar yine bilgisayar 
ortamında tutanak yaratılarak kapatılır. 
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DÖRDÜNCÜ BÖLÜM
Muayene ve Kontrol İşlemleri

Belge Kontrolüne Tabi Beyannameler

Madde 19- Muayene kriterlerine göre sistem tarafından belge kontrolü için 
seçilmiş gümrük giriş beyannamesini alan muayene memuru, beyannamedeki bilgiler 
ile eklerini karşılaştırır. Daha sonra beyannameye ait bilgileri ekrana çağırarak tarife, 
kıymet ve miktar kontrollerini belge üzerinde yapar. Teminatlı bir işlem söz konusu 
ise beyan sahibi tarafından girilen teminat bilgilerini de kontrol eder.

 Beyanname ile ekran bilgileri arasında bir uygunsuzluk yok ise muayene 
memuru bilgisayar onayını verir. Aynı onayı beyannamenin ilgili bölümüne yazarak 
imzalar. Bu işlem bittikten sonra gümrük giriş beyannamesi vezneye teslim edilir.

Muayene memuru yaptığı inceleme sırasında beyanname, ek belgeler ve ekran 
bilgileri arasında ciddi bir farklılık belirler ve sözkonusu eşyanın fiziki muayenesini 
gerekli görürse, durumu ekrana ve beyannameye meşruhat vermek suretiyle idare 
amirine bildirir. İdare amirinin fiziki muayeneyi uygun görmesi ve ambar muayene 
grubunda bulunan bir muayene memurunu görevlendirmesi halinde fiziki muayene 
bu memur tarafından yapılarak sonuçlan ekrana ve beyannameye kaydedilir. Fiziki 
muayenenin idare amirince uygun görülmemesi halinde, ilgili amir, bunun gerekçelerini 
üzerine kaydettiği beyannameyi önceden görevlendirilen muayene memuruna iade 
eder ve işlemlere kalındığı yerden devam olunur.

Gümrük Kanunu hükümleri uyarınca ikmalen tahsilat veya cezai durumu 
gerektirmeyen eksiklik veya yanlış belge ibrazı durumunda, bu hususu açıklayan bir 
not eklenerek beyanname ve ekleri mükellefe iade edilmek üzere müracaat masasına 
gönderilir.

Gümrük Kanunu hükümlerine göre ikmalen tahsilatı ve/veya para cezası 
uygulanmasını gerektiren hallerde, muayene memuru tarafından müzekkere hazırlanır 
ve idare amirinin onayına sunulur. İdare amirinin onayından sonra muayene memuru 
tarafından tespit edilen farklılıklara ilişkin bilgiler girilir. Bilgisayardan düzeltme 
nüshası çıktısı alınır. Asıl beyanname ile düzeltme nüshası birleştirilir. Bu durum asıl 
nüsha beyanname üzerine meşruhat verilmek suretiyle kaydedilir ve meşruhatın altı 
imzalanarak her iki beyanname muayene memuru tarafından irtibat servisine teslim 
edilir.
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İtiraz

Madde 20- 19 uncu madde hükümlerine göre, irtibat servisine iade edilen 
beyannamenin düzeltme nüshasına göre yapılan yeni tahakkuk beyan sahibine tebliğ 
edilir. Yeni tahakkuka itiraz edilmemesi halinde, beyan sahibi tarafından bu hususun 
kaydedildiği beyanname, irtibat servisine iade edilir. 

Beyan sahibinin bu tahakkuka itirazı var ise, itiraz işlemleri Gümrük 
Yönetmeliği hükümleri çerçevesinde sonuçlandırılır.

Eşyanın Fiziki Muayenesi

Madde 21- Muayene kriterlerine göre eşyanın fiziki muayeneye sevk edilmesi 
halinde, sundurma işletmesine haber verilerek sözkonusu eşyanın fiziki muayene için 
hazırlanması istenilir. 

Muayene memuru kendisine teslim edilen giriş beyannamesini inceler ve fiziki 
muayeneyi sundurma veya antrepo işletme memurunun huzurunda re’sen yapar. 
Muayenenin hudut ve kapsamı muayene memuru tarafından belirlenir. Bu husus 
beyannameye de kaydedilir. Muayene memuru, muayene sonucunda beyana uygun 
sonuç alırsa, beyannameye “uygundur” meşruhatı vererek altını imzalar ve bilgisayara 
da onay verir. 

Re’sen yapılan muayene sırasında beyana göre eşya cinsinde rejim veya vergi 
değişikliğini gerektiren farklılıklar ortaya çıkması halinde, muayene memuru durumu 
bir müzekkere ile idareye bildirir. Bu durumu öğrenen beyan sahibinin talep etmesi 
halinde, eşya, ilgili muayene memuru tarafından beyan sahibinin de katılımıyla 
yeniden muayene edilir. 

Tahlile Gönderilecek Eşya

Madde 22- Fiziki muayeneye sevk edilen eşyanın Gümrük Yönetmeliğinin 47 
no.lu ekindeki Tahlile Tabi Maddeler Listesi’nde yer alması halinde, eşyadan alınan 
numuneler gümrük laboratuvarına veya ilgili ekspertiz kuruluşuna gönderilir. 
Muayene memuruna gelen tahlil raporları incelendikten sonra ekrandaki açıklama 
bölümüne “kimyevi tahlil sonucu beyana uygun bulunmuştur” meşruhatı muayene 
memuru tarafından kaydedilir. Aynı meşruhat beyanname üzerine de düşülür.
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Ancak, aynı eşyanın daha önceden yaptırılan tahliline itibar edilebiliyorsa (bu 
durum eşyanın ithalinin süreklilik göstermesi, özelliklerini belirleyici belgelerinde 
farklılık olmaması ve şüphe edilmemesi halleri dikkate alınarak tespit olunur) eşya 
tahlile gönderilmez.

Muayene kriterlerine göre eşyanın sistem tarafından, “Teslimden Sonradan 
Kontrol’e veya “Belge Kontrolu’ne sevk edilmesi halinde, sözkonusu eşya Gümrük 
Yönetmeliğinin 47 no.lu ekinde yer alsa dahi kimyevi tahlile gönderilmez

Tahlil sonucunun beyana aykırı olması ve beyan sahibinin tahlile itiraz etmesi 
durumunda, Gümrük Yönetmeliği hükümlerine göre işlem yapılır.

Tahsilat

Madde 23- Tahsili gereken gümrük vergileri, harçlar ve fonlar ile para cezaları 
gümrük saymanlıklarına veya bu saymanlıkların hesaplarının bulunduğu bankalara 
aşağıdaki şekilde yatırılır.

a) Gümrük veznesine yapılacak ödemelerde, tahakkuk işlemi biten beyannameler 
vezneye gönderilir. Mükellef gümrük vergilerini yatırmak istediği sırada veznedar 
“Muhasebe Hareketleri” ekranını açarak tahakkukun yapılıp yapılmadığına bakar. 
Tahakkuk yapılmış ise, bu ekrana onay vererek “Gümrük Vezne Alındısı” ekranını 
açar ve vergilerin tahsiline ilişkin işlemleri tamamlar. Dökümü alınan Gümrük Vezne 
Alındısının birinci nüshasını beyannamenin mükellef nüshası ile birlikte mükellefe 
verir.

b) Bankalardaki gümrük saymanlığı hesaplarına yapılan ödemelerde, mükellef, 
bankalarca düzenlenen gümrük vergi alındısını ibraz eder. İşlemleri tamamlanmış 
gümrük beyannamesi ile banka dekontu gümrük muhasebe memuruna geldiğinde, bu 
memur “Muhasebe Hareketleri” ekranını açar ve gerekli karşılaştırmaları yaptıktan 
sonra onay verir. Daha sonra, beyanname ile banka dekontu üzerine ödendi meşruhatını 
düşer ve işlemi bitmiş beyannamenin mükellef nüshası ile banka dekontunun bir 
nüshasını mükellefe verir.

Teminat

Madde 24- Bir gümrük beyannamesi ile ilgili işlemlerde teminat alınması 
sözkonusu olduğunda aşağıdaki şekilde işlem yapılır.

a) Teminatın nakit olarak verildiği hallerde, veznedar “Nakit Teminat” ekranını 
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açar ve ilave bilgileri girerek onay verir. Daha sonra dökümünü aldığı Gümrük Vezne 
Alındısının mükellef nüshası ile beyanname mükellef nüshasının üzerine gerekli 
meşruhatları düşerek bunları ilgililere verir.

b) Teminatın nakitten gayrı verildiği hallerde, gümrük muhasebe memuru 
“Menkul Kıymetler” ekranını açar ve bu ekranda kayıtlı miktar ile verilen teminatta 
kayıtlı miktarın uygunluğunu denetler. Daha sonra sözkonusu teminatın mevzuatın 
öngördüğü nitelikte olup olmadığını inceler. Gerekli uygunluğu sağladıktan sonra, bu 
uygunluğu belirten form yazıyla teminatı Gümrük Saymanlığı Muhasebe Servisine 
verir.

Saymanlık muhasebe memuru teminatı teslim alarak “Menkul Kıymetler” 
ekranını açar ve dökümünü aldığı Menkul Kıymetler Alındısı ile beyannamenin 
üzerine gerekli meşruhatları düşerek, bunları Gümrük Muhasebe Servisine iade eder.

Gümrük muhasebe memuru, gümrük işlemleri tamamlanmış beyanname ve 
eklerini tasnif ederek, mükellef nüshasını ve Menkul Kıymetler Alındısının birinci 
nüshasını beyan sahibine verir.

c) Bir beyanname kapsamı eşya ile ilgili olarak hem nakit hem de nakitten gayrı 
teminat verildiği hallerde (a) ve (b) bentlerinde-belirtilen işlemler bir arada yürütülür.

Fazla Alınan Vergilerin İadesi

Madde 25- Fazla alınan vergilerin iadesine ilişkin işlemler Gümrük 
Yönetmeliğinin 475 inci maddesi hükümlerine göre yapılır. Bu amaçla hazırlanan 
ve gerekli imzaları tamamlanan danışma kağıtları ödemenin yapılması için ilgili 
saymanlığa gönderilir. Saymanlık tarafından Devlet Muhasebesi Yönetmeliğine göre 
hazırlanan belgeler veznedara intikal ettirilir. Veznedar, muhasebe modülünden 
“Ödemeler” ekranını açarak, gerekli bilgileri girer ve iadeyi yapar. 

BEŞİNCİ BÖLÜM
Basitleştirilmiş Usul ve Supalan İşlemleri

Bilgisayar Sistemi Bulunan Gümrük İdarelerinde Basitleştirilmiş Usule 
İlişkin İşlemler

Madde 26- Basitleştirilmiş usullerden, bir idari veya ticari belgeyle beyan 
yönteminin uygulandığı durumlarda, taşıyıcının özet beyan modülünde yarattığı 
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bilgilerden yararlanarak aynı modülün tutanak ekranında gümrük idaresi tarafından 
bir tutanak düzenlenir. Bu tutanağın düzenlenmesiyle eşyanın ambar kayıtları 
kapatılmakla birlikte, taşıma senedi bilgileri açık tutulur. Eşya, bu tutanağa 
dayanarak gümrüklü sahadan çıkarılır. Daha sonra, tamamlayıcı beyan olarak 
gümrük beyannamesi verildiğinde, tutanak tarihine referans verilerek bu tarih tescil 
tarihi olarak kaydedilir.

Eşyanın gümrüklü sahaya gelmeden doğrudan beyan sahibinin gümrük 
idaresince izin verilen deposuna götürüldüğü hallerde, taşıyıcı, gümrük idaresine 9 
uncu maddede belirtildiği şekilde özet beyan verir. Gümrük idaresi ise aynı modüldeki 
tutanak türlerinden ‘Basitleştirilmiş Usul Teslim’ tipini seçerek bir tutanak yaratır. 
Ancak, bu eşya ile ilgili olarak ambar kayıtları oluşturulmaz. Tamamlayıcı beyan 
olarak gümrük beyannamesi verildiğinde tutanak tarihine referans verilerek bu tarih 
tescil tarihi olarak kaydedilir. Gümrük işlemleri tamamlandığında, özet beyan ve 
tutanak bilgileri kapatılır.

Basitleştirilmiş usullerden eksik beyan yönteminin uygulandığı durumlarda, 
ambar hareketleri ile özet beyan ve gümrük beyannamesi tescil ve kabul işlemleri 9 
uncu ve 10 uncu maddelerde belirtildiği şekilde yapılır. Ancak, tamamlayıcı beyanın 
verildiği tarihte, ilk beyannamenin bazı bilgilerinin değiştirilmesi gerektiği hallerde, 
muayene memuru tarafından beyanname ekranı açılarak yeniden düzenleme işlemleri 
yapılır. Yapılan değişiklikler nedeniyle ek vergi tahakkuku ortaya çıkması durumunda, 
yeni bir muhasebe hareketi yaratılarak, vezneye yatırılmak istenen meblağ için 
gümrük vezne alındısı düzenlenir.

Bilgisayar Sistemi Bulunan Gümrük İdarelerinde Supalan İşlemleri

Madde 27- Bilgisayar sistemi bulunan gümrük idarelerinde supalan işlemleri 
aşağıdaki şekilde yapılır.

a) Bilgisayar sistemi bulunan gümrük idarelerinde, Gümrük Yönetmeliğinin 
4 no.lu ekinde yer alan bir eşyanın beyan sahibi tarafından supalana tabi tutulmak 
istenmesi halinde, gümrük beyannamesi ekranından “BS-3” kodu seçilir. Bu kodun 
seçilmesiyle gümrük idaresine supalan istek kağıdı verilmiş kabul edilir. Eşyanın 
4 no.lu listede almamasına karşın supalana tabi tutulmak istenmesi halinde, yine 
“BS-3” kodu seçilerek beyanname düzenlenir ve dökümü alınarak imzalanır. Bu 
beyanname ekleri ile birlikte “Supalan Talep Dilekçesi’ de irtibat servisine verilir. 
Tescil onayından sonra beyanname ve ekleri izin dilekçesinin değerlendirilmesi için 
idare amirine gönderilir. İdare amirinin supalan talebini uygun görmesi halinde, bu 
yönde dilekçe üzerine meşruhat verir ve diğer gümrük işlemlerine başlanılır. Talebin 
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uygun görülmemesi halinde ise onay memuru beyanname ekranını açarak “BS-3” 
seçeneğini iptal eder ve gümrük işlemleri normal usullere göre yürütülür.

b) Supalana tabi eşyaya ilişkin giriş beyannamesi seçme kriterlerine göre yapılan 
fiziki kontrol veya belge kontrolünden sonra gümrük vergileri ödenmek üzere vezneye 
gönderilir. Vergileri ödenen eşyaya ilişkin beyannameye kabul onayı sırasında eklenen 
çetele üzerine verilecek meşruhatla görevlendirilen gümrük kolcusu eşyanın teslimini 
sağlayarak, buna ilişkin meşruhatları beyanname ve çetele üzerine düşer.

c) Supalana tabi eşyanın tesliminden sonra vergi tahakkukunun yeniden 
yapılması gerekiyor ise ilgili muayene memuru “Entegre Tarife Bilgilendirme” 
modülünü kullanarak yeni verilere göre alınması gereken vergi miktarlarını tespit 
eder. Yeni hesaplanan vergiler daha önce tahsil edilen vergilerden daha yüksek ise 
aradaki farkın tahakkukunu yapar. Bu hesaplama sonucunda bulunan ek vergileri 
gümrük muhasebe memuru “Muhasebe Hareketleri” ekranına kaydederek tahakkuk 
işlemlerini tamamlar. Bu ekrana ilgili bulunduğu beyannamenin tescil sayısını da 
kaydeder. Bu şekilde tahakkuk eden ek vergiler için veznedar gümrük vezne alındısı 
düzenleyerek tahsilatı yapar.

Önceden tahsil edilen vergilerin daha fazla olduğu durumlarda ise geri verme 
işlemleri yapılır. 

ALTINCI BÖLÜM
Eşyanın Tesliminden Sonra Beyanın Kontrolü

Sonradan Kontrol Yöntemine Tabi Tutulacak Eşya

Madde 28- Muayene kriterlerine göre, sonradan kontrol yöntemine tabi tutulan 
eşyanın tesliminden sonra, bu eşyaya ilişkin gümrük giriş beyannamelerinin gümrük 
idaresi nüshaları Sonradan Kontrol Servisinde toplanır. Bu serviste görevli muayene 
memurları beyanname ile ilgili ekranı açarak, ekran, beyanname ve beyanı tevsik eden 
belgelerdeki bilgileri karşılaştırır. Yapılan kontrolde uygun sonuç alınması durumunda, 
beyanname üzerine “sonradan kontrolü yapılmış ve uygun sonuç alınmıştır.” kaşesi 
basılarak, ilgili muayene memuru tarafından imzalanır. Aynı meşruhat “Kapanmış 
Beyannameler” ekranına da kaydedilir.

Muayene memuru yaptığı inceleme sırasında beyanname, ek belgeler ve ekran 
bilgileri arasında ciddi bir farklılık belirler ve sözkonusu eşyanın fiziki muayenesini 
gerekli görürse, durumu bir müzekkere ile idare amirine bildirir. İdare amirinin 
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fiziki muayeneyi uygun görmesi halinde, ilgili muayene memuru ile birlikte başka 
bir gümrük muayene memuru veya gümrük memuru görevlendirilir. Bu memurlar 
eşyanın bulunduğu depo, fabrika veya işletmeye giderek gümrük muayenesini 
yaparlar. Bu süre içinde eşya, malzeme stok deposundan çıkarılmış olması durumunda 
üretim bandında, üretim bandından çıkmış ise mamul stok ambarında, bu ambardan 
çıkarılarak satılmış ise firmanın muhasebe kayıtlarında gerekli inceleme yapılarak 
muayene sonuçları bir tutanağa bağlanır. Bu tutanağa ilgili işletmeye veya deposuna 
zarar verilmediği hususu da yazılır ve tutanak görevli gümrük memurları ile firma 
yetkilisi tarafından imzalanır.

Teslimden sonra kontrol sonucunda, vergi tahakkukunun yeniden yapılması 
gerekiyor ise ilgili, muayene memuru “Entegre Tarife Bilgilendirme” modülünü 
kullanarak yeni verilere göre alınması gereken vergi miktarlarını tespit eder. Yeni 
hesaplanan vergiler daha önce tahsil edilen vergilerden daha yüksek ise aradaki fark 
için muayene memuru manuel hesaplama yapar. Bu hesaplama sonucunda bulunan 
ek vergileri gümrük muhasebe memuru “Muhasebe Hareketleri” ekranına kaydederek 
tahakkuk işlemlerini tamamlar. Bu ekrana ilgili bulunduğu beyannamenin tescil 
sayısını da kaydeder. Bu şekilde tahakkuk eden ek vergiler için veznedar, gümrük 
vezne alındısı düzenleyerek tahsilatı yapar. 

ÜÇÜNCÜ KISIM
Antrepo İşlemleri

Gümrük Antrepo Beyannamesinin Tescili

Madde 29- Gümrük antrepo beyannamesine ilişkin bilgiler ait olduğu taşıma 
senedi kayıtları açılarak, önceden gümrük idaresinden alınmış kullanıcı koduna sahip 
beyan sahibi tarafından gümrük bilgisayar sistemine girilir. Teminata bağlanacak 
vergiler bilgisayar sistemi tarafından otomatik olarak hesaplanır. Teminatlı işlemlerde 
buna ilişkin bilgiler de sisteme girilir ve beyanname sistem tarafından tescil edilir.

Gümrük Antrepo Beyannamesinin Onayı

Madde 30- Dökümü alınmış ve beyan sahibi tarafından imzalanmış gümrük 
antrepo beyannamesi ve ekleri gümrük irtibat servisindeki kabul memuruna verilir. 
Gümrük kabul memuru, beyannameyi ekrana çağırarak ekran bilgileri ile kendisine 
verilen beyanname ve eklerindeki bilgileri karşılaştırır. Karşılaştırma sonucunda 
bilgilerin aynı ve eklerin de beyan edildiği sayıda olduğu anlaşıldıktan sonra 
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beyanname ve ekleri teslim alınarak bilgisayar onayı yapılır.

Tescil onayı yapıldıktan sonra sistem otomatik olarak muayene kriterini ve 
görevli muayene memurunu belirler.

Bu kriterlere göre;

a) Fiziki muayeneye tabi tutulmayacak eşyaya ilişkin beyannameler ilgili 
gümrük antrepo memuruna,

b) Belge kontrolüne tabi tutulacak beyannameler sistemin belirlediği muayene 
memuruna,

c) Fiziki muayeneye tabi tutulacak beyannameler sistemin belirlediği muayene 
memuruna,

gönderilir.

Eşyanın Antrepoya Alınması ve Antrepodan Çıkarılması

Madde 31- Gümrük işlemleri tamamlanan eşya antrepoya alınır. Antrepo giriş 
kayıtları ilgili gümrük antrepo memuru tarafından tutulur. Antrepoya alınan eşya 
buradan çıkıncaya kadar ilgili antrepo beyannamesi açık tutulur. 

Antrepoda bulunan eşyanın serbest dolaşıma sokulmak veya transit olarak 
başka bir antrepoya ya da yurt dışına gönderilmek istenilmesi halinde, ilgili antrepo 
beyannamesi referans gösterilerek, verilen gümrük giriş beyannamesi veya transit 
beyannamesi işlemleri tamamlanır ve gümrük antrepo memuru tarafından çıkış 
işlemleri yapılır. Daha sonra, işlem gören gümrük giriş veya transit beyannamesinin 
kapatılmasıyla birlikte bunların ilişkili bulunduğu antrepo beyannameleri de sistem 
tarafından otomatik olarak kapatılır.

DÖRDÜNCÜ KISIM
Transit İşlemleri

Sınırdan Transit Olarak İç Gümrüğe Gelen Eşya

Madde 32- Eşyanın TIR karnesi kapsamında sınır gümrüğünden bir iç gümrüğe 
getirilmesi halinde, taşıyıcı firma tarafından TIR karnesi bilgileri ithalata ilişkin 
TIR özet beyan modülü seçilerek sisteme girilir. Bu şekilde tescil edilen özet beyan 
formunun dökümü alınarak imzalanır.
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Eşyanın sınır gümrüğünden iç gümrüğe transit beyannamesi kapsamında 
getirilmesi halinde, özet beyan ve taşıma senedi bilgileri, taşıyıcı firma tarafından özet 
beyan modülündeki “teslim alma” türü seçilerek sisteme girilir. Taşıyıcı, döküm alıp 
imzalamak suretiyle özet beyanı verir.

Bu şekilde işlem gören özet beyan formu, TIR karnesi veya transit beyannamesi 
bilgileri, kabul memuru tarafından onaylanır Bilgileri onaylanan eşyanın ambara 
girişine izin verilir.

İşlemi biten transit beyannamesinin üzerine gerekli meşruhat verildikten sonra 
5 no.lu teyit nüshası sınır gümrüğüne gönderilir. TIR karnesi çıkış koçanı hakkında 
TIR sözleşmesine ilişkin mevzuat hükümlerine göre işlem yapılır.

İç Gümrükten Transit Gönderilecek Eşya

Madde 33- İç gümrükten bir diğer gümrüğe veya hudut gümrüğü aracılığı ile 
yurt dışına gönderilecek transit eşya hakkında aşağıdaki şekilde işlem yapılır. 

a) Transit edilecek eşyanın ambarda bulunduğu ve taşımanın adi transit 
usulüne göre yapıldığı hallerde, transit beyannamesi beyan sahibi tarafından gümrük 
beyannamesi modülüne girilerek tescil edilir. Tescil edilen transit beyannamesinin 
dökümü alınarak imzalanır ve onay için gümrük idaresine teslim edilir. Taşıyıcı bu 
transit beyannamesindeki bilgilere göre özet beyan modülündeki özet beyan türleri 
içinden “TRANSİT” kodunu seçerek taşıma şekline göre bir özet beyan oluşturur. Daha 
sonra bu ekrandan tek tip gümrük beyannamesi formatında dökümünü aldığı transit 
beyannamesini imzalayarak onaylanmak üzere gümrük idaresine verir. Gümrük 
işlemleri tamamlanan ilgili nüshalar transit işlemini gerçekleştirecek taşıyıcıya verilir.

b) Transit edilecek eşyanın ambarda bulunduğu ve taşımanın milletlerarası 
transit usulüne göre yapıldığı hallerde, transit beyannamesi, beyan sahibi tarafından 
gümrük beyannamesi modülüne girilerek tescil edilir. Tescil edilen transit 
beyannamesinin dökümü alınarak imzalanır ve onay için gümrük idaresine teslim 
edilir. Gümrük işlemleri tamamlanan ilgili nüshalar transit işlemini gerçekleştirecek 
taşıyıcıya verilir.

Taşıyıcı, kendisine verilen transit beyannamesindeki bilgilere göre özet beyan 
modülünü açarak;

1- Mahrece iade konusu eşya için özet beyan türleri içinden taşıma şekline göre 
ilgili kodu;

2- Bir iç gümrüğe gönderilecek eşya için ise özet beyan türleri içinden “TRANSİT” 
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kodunu;

seçip, bir özet beyan oluşturur ve tescil eder. Daha sonra, dökümünü aldığı özet 
beyanı imzalayarak gümrük idaresine onay için verir.

c) Gümrük ambarı dışında bulunan çıkış eşyasının adi transit usulüne göre 
işlem görmesi halinde, taşıyıcı tarafından özet beyan modülü açılarak, özet beyan 
türleri içinden “TRANSİT” kodu seçilir ve veri girişinden sonra beyan tescil edilir. 
Daha sonra, bu ekrandan tek tip gümrük beyannamesi formatında dökümü alınan 
transit beyannamesi imzalanarak, onaylanmak üzere gümrük idaresine verilir. 

Taşımanın TIR Sözleşmesi hükümlerine göre yapıldığı hallerde ise “TIRİHR” 
kodu seçilir ve veri girişinden sonra beyan tescil edilir. Bu durumda, özet beyan 
formunda alınan döküm imzalanarak onay için gümrük idaresine verilir.

Gümrük işlemleri tamamlanan transit beyannamesi nüshaları veya TIR karnesi 
taşıyıcıya teslim edilir.

d) Gümrük ambarına alınmaksızın taşıt değiştirmek suretiyle transit edilecek 
olan eşya için taşıyıcı tarafından özet beyan modülündeki özet beyan türlerinden 
“TRANSİT” kodu ve transiti gerçekleştirecek taşıt cinsi seçilerek veri girişi yapılarak 
özet beyan tescil edilir. Bu modülden tek tip gümrük beyannamesi formatında alınacak 
transit beyannamesi dökümü imzalanarak onay için gümrük idaresine verilir. Gümrük 
işlemleri tamamlanan transit beyannamesinin ilgili nüshaları taşıyıcıya teslim edilir.

BEŞİNCİ KISIM
Çıkış İşlemleri

BİRİNCİ BÖLÜM
Gümrük Çıkış Beyannamesi

Gümrük Çıkış Beyannamesinin Tescili

Madde 34- Gümrük çıkış beyannamesine ilişkin bilgiler beyan sahibi tarafından 
sisteme girilir. Beyanname sistem tarafından tescil edilir.

Gümrük Çıkış Beyannamesinin Onayı

Madde 35- Dökümü alınmış ve beyan sahibi tarafından imzalanmış gümrük çıkış 
beyannamesi ve ekleri gümrük irtibat servisindeki kabul memuruna verilir. Gümrük 
Kabul memuru beyannameyi ekrana çağırarak ekran bilgileri ile kendisine verilen 
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beyanname ve eklerindeki bilgileri karşılaştırır. Karşılaştırma sonucunda bilgilerin 
aynı ve eklerin de beyan edildiği sayıda olduğu anlaşıldıktan sonra beyanname ve 
ekleri teslim alınarak ekran ve belgeler üzerinde tescil onayı yapılır. 

Tescil onayı yapıldıktan sonra sistem otomatik olarak muayene kriterlerini ve 
görevli muayene memurunu belirler.

Bu kriterlere göre,

a) Belge kontrolü ve fiziki muayeneye tabi olmayan beyannameler irtibat 
servisindeki görevliye,

b) Belge kontrolüne tabi tutulan beyannameler sistemin belirlediği muayene 
memuruna,

c) Fiziki muayeneye tabi tutulan beyannameler sistemin belirlediği fiziki kontrol 
ile görevlendirilen muayene memuruna,

gönderilir.

Diğer Belgelerin Tescil ve Kabulü

Madde 36- Sözle beyan edilen eşyaya ilişkin bilgiler gümrük irtibat servisi 
memuru tarafından sisteme girilir ve tescil onayı yapılır. Onay işlemi bittikten sonra 
sistem beyannamenin tabi olacağı işlemi belirler.

Gümrük Kanununun 56 ncı maddesinde yer alan “özel” beyana göre ibraz 
edilen belgeler,” NATO beyannamelerine ilişkin işlemler ve ikinci bir gümrükten 
taşıt değiştirerek yapılacak ihracata ilişkin işlemler bilgisayar sistemi dışında genel 
hükümler çerçevesinde yürütülür. Ancak, bu belgeler kapsamı eşyanın çıkışına ilişkin 
özet beyan ve taşıma senetleri bilgileri bilgisayar sistemine yüklenerek işlemler bu 
ortamda yapılır. 

İKİNCİ BÖLÜM
Muayene ve Kontrol İşlemleri

Belge Kontrolüne Tabi Beyannameler

Madde 37- Gümrük çıkış beyannamesini alan muayene memuru beyannamedeki 
bilgiler ile eklerini karşılaştırır. Daha sonra, beyannameye ilişkin bilgileri ekrana 
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çağırarak tarife, kıymet ve miktar kontrollerini belge üzerinde yapar.

Telafi edici vergi sözkonusu ise muayene memuru buna ilişkin bilgileri de kontrol 
eder. Beyanname ile ekran bilgilerinin uygunluğu durumunda bilgisayara onay verir. 
Aynı onayı beyannamenin ilgili bölümüne yazarak imzalar. Bu işlem bittikten sonra 
gümrük çıkış beyannamesini irtibat servisine teslim eder. Ancak Telafi Edici Verginin 
varlığı durumunda bunun tahsili için vezneye gönderilen beyanname, sözkonusu 
tahsilattan sonra irtibat servisine gönderilir.

Muayene memuru yaptığı inceleme sırasında, beyanname, ek belgeler ve ekran 
bilgileri arasında ciddi bir farklılık belirler ve sözkonusu eşyanın fiziki muayenesini 
gerekli görürse, durumu ekrana ve beyannameye meşruhat vermek suretiyle idare 
amirine bildirir. İdare amirinin fiziki muayeneyi uygun görmesi ve eşyanın muayeneye 
arz yerinde bulunan bir muayene memurunu görevlendirmesi halinde, bu memur 
tarafından fiziki muayene yapılarak sonuçları ekrana ve beyannameye kaydedilir. 
Fiziki muayenenin idare amirince uygun görülmemesi halinde, işlemlere kalındığı 
yerden devam olunur.

Gümrük Kanunu hükümlerine göre para cezası uygulanmasını gerektiren 
hallerde, muayene memuru tarafından müzekkere hazırlanır ve idare amirinin 
onayına sunulur. İdare amirinin onayından sonra muayene memuru tarafından tespit 
edilen farklılıklara ilişkin bilgiler girilir. Bilgisayardan düzeltme nüshası çıktısı alınır. 
Asıl beyanname ile düzeltme nüshası birleştirilir. Bu durum asıl nüsha beyanname 
üzerine meşruhat verilmek suretiyle kaydedilir ve meşruhatın altı imzalanarak her 
iki beyanname muayene memuru tarafından irtibat servisine teslim edilir.

Eşyanın Fiziki Muayenesi

Madde 38- Muayene kriterlerine göre eşyanın fiziki muayeneye sevk edilmesi 
halinde eşyanın muayeneye arz edildiği yerdeki muayene memuru kendisine havaleli 
çıkış beyannamesini inceler ve fiziki muayeneyi yapar.

Muayene memuru, muayene sonucunda beyana uygun sonuç alırsa beyannameye 
“uygundur” meşruhatı vererek altını imzalar ve bilgisayara da onay verir. Eşyanın 
kimyevi tahlile tabi tutulacağı hallerde, alınan numune gümrük laboratuvarına veya 
ilgili ekspertiz kuruluşuna gönderilir. Muayene memuruna gelen tahlil raporları 
incelendikten sonra ekrandaki açıklama bölümüne “Kimyasal tahlil sonucu beyana 
uygun bulunmuştur” meşruhatı muayene memuru tarafından kaydedilir. Aynı 
meşruhat beyanname üzerine de düşülür.
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Tahlil sonucunun beyana uygun olmadığı ve beyan sahibinin kendisine tebliğ 
edilen tahlile itiraz etmesi halinde, Gümrük Yönetmeliği hükümlerine göre işlem 
yapılır.

ÜÇÜNCÜ BÖLÜM
Özet Beyan

Özet Beyanın Tescili

Madde 39- Gümrük çıkış beyannamelerine ilişkin özet beyan ve taşıma senedi 
bilgileri taşıyıcı veya acentası tarafından bilgisayar sistemine yüklenmek suretiyle 
tescil edilir ve alınan döküm imzalanır.

Özet Beyanın Onayı

Madde 40- Gümrük bilgisayar sistemine veri girişi yapılarak tescil edilen özet 
beyan ve ekleri kabul memuruna teslim edilir. Gümrük kabul memuru ilgili ekranı 
açarak, özet beyan ve eklerini ekran bilgileri ile karşılaştırır ve uygun sonuç alırsa 
onay işlemini yapar.

Ekran bilgileri ile özet beyan formundaki bilgilerin aynı olmadığının anlaşılması 
halinde, onay işlemi yapılmayarak belgeler iade edilir.

Çıkış İşlemleri

Madde 41- Gümrüğe teslim edilen özet beyan formu ve gümrük çıkış 
beyannameleri birbirleriyle ilişkilendirilerek takım halinde kolcuya teslim edilir. 
Kolcu yüklemeye nezaret eder ve yükleme işlemi tamamlandıktan sonra özet beyan ile 
çıkış beyannameleri üzerine gerekli meşruhatları düşer.

 Çıkış Beyannamesinin Kapatılması

Madde 42- Özet beyan servisine gönderilen özet beyan formu, gümrük çıkış 
beyannamesi ve taşıma senedi ile bu belgelere ait ekran bilgileri karşılaştırılır ve 
bilgisayara özet beyan kapatma onayı verilir. Özet beyanın kapatılmasıyla birlikte, 
bununla ilişkili tüm gümrük çıkış beyannameleri bilgisayar sistemi tarafından 
otomatik olarak kapatılır. Özet beyanın ve gümrük çıkış beyannamelerinin kapatma 
tarihleri özet beyan servisindeki görevliler tarafından kağıt ortamındaki özet beyan ve 
gümrük çıkış beyannameleri üzerine de kaydedilir.
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İşi biten belge takımları birbirlerinden ayrılarak gümrük çıkış beyannamelerinin 
mükellef nüshası ihracatçı veya temsilcisine verilmek üzere irtibat servisine, diğer 
nüshalar ise ilgili birimlere dağıtılır.

ALTINCI KISIM
Son Hükümler

Uygulama

Madde 43- Bu Yönetmeliğin uygulanacağı gümrük idareleri Gümrük 
Müsteşarlığınca belirlenir.

Bu Yönetmelikte hüküm bulunmayan hallerde, Gümrük Yönetmeliğinin ilgili 
hükümleri uygulanır.

Yürürlük

Madde 44- Bu Yönetmelik yayımlandığı tarihte yürürlüğe girer.

Yürütme

Madde 45- Bu Yönetmelik hükümlerini, Gümrük Müsteşarlığının bağlı olduğu 
Devlet Bakanı yürütür.

YÖNETMELİĞİN GETİRDİĞİ YENİLİKLER 

Kitabın başında da belirttiğimiz gibi, “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu 
Projesi” sadece bir otomasyon projesi değil, aynı zamanda çağdaş gümrük 
düzenlemelerini hayata geçirme projesiydi. Şüphesiz ki, bu kitabı okuyanların büyük 
bir kısmı gümrük camiası ile ilgili kişiler olacaktır ve yukarıya kaydedilen Yönetmelik 
ile getirilen yenilikleri yakalayacaktır. Durum böyle olmakla birlikte, özellikle genç 
ve sektör dışından okuyucu olanlar için anılan yönetmelikle Türkiye’de ilk kez 
uygulamaya konulan düzenlemeleri sıralamak isteriz.

17.06.1998 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanan “Bilgisayar Sistemi Bulunan 
Gümrük İdarelerinde Yürütülecek İşlemlere İlişkin Yönetmelik” ile Türkiye’de ilk kez;
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• Taşıma senedinin alıcı nüshasının aslının “teslim kağıdı” hükmünde olduğu 
belirtilerek, “ordino” olmaksızın eşyanın teslim edileceği hükme bağlanmıştır (Md. 6).

• Eşya muayenesinin beyan sahibi refakatinde muayene memuru tarafından 
birlikte yapacağı yönündeki mevcut yasal düzenlemenin yarattığı sakıncaları 
gidermeye yönelik olarak, muayene memurunun re’sen eşya muayene yapmasına 
olanak sağlanmıştır (Md. 21).

• Vergi tahakkukunun bilgisayar sistemi tarafından otomatik olarak yapılacağı 
hükme bağlanmıştır.

• Ayrı bir bakanlık çatısı altında olduğu için gümrük – maliye veznesi 
bürokrasinin yarattığı sakıncaları gidermek ve mükellefin gümrük hizmet binaları 
içinde elinde nakit paralarla dolaşmasını engellemeye yönelik olarak, gümrük 
vergilerinin bankalara yatırılması yönünde düzenleme yapılmıştır (Md. 23).

• Daha önce gümrük tescil memuru tarafından beyanname tescil edilirken, 
gümrük beyannamelerinin beyan sahibi tarafından tesciline olanak sağlanmıştır (Md. 
14).

• Basitleştirilmiş usulle bir tutanakla eşya teslimine olanak sağlanmıştır (Md. 
26).

• “Eksik beyan” gümrük mevzuatına girmiş ve bu işlemlerin nasıl yürütüleceği 
hükme bağlanmıştır (Md. 26).

• “Sonradan Kontrol” kapsamı “mavi hat” eşyasının nasıl teslim edileceği ve bu 
işlemlerin nasıl yürütüleceği açıklığa kavuşturulmuştur (Md. 28).

• Gümrük Laboratuvarında daha önceki ithalatlarda yapılan tahlil raporuna 
itibar edilerek, son parti  eşyanın tekrar tahlile tabi tutulmaması yönünde düzenleme 
yapılmıştır (Md. 22).

• “Telafi Edici Vergi” ve bunun nasıl izleneceği veya tahakkuk ettirileceği 
yönünde hüküm vaz’edilmiştir (Md. 37).

• BİLGE sisteminde “redrese” işleminin nasıl yürütüleceği hükme bağlanmıştır 
(Md. 37).

• Gümrük mevzuatında “Özet Beyan” hükümleri yer almaya başlamıştır (Md. 9, 
10, 39, 40).

• TIR Özet Beyan Modülü hizmete girmiştir (Md. 32).
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• “Gümrük Rejim Kodları” kullanılmaya başlanmıştır (Md. 4).

• “Kullanıcı Kodları” kullanılmaya başlanmıştır (Md. 5).

• Bankalarca “Gümrük Vezne Alındısı” düzenlenmesi hükme bağlanmıştır (Md. 
23).

• “Menkul Kıymet Alındısı” elektronik ortamda üretilebilir hale gelmiştir (Md. 
24).

• Ambar eksiklik veya fazlalık tutanağı, numune çıkış tutanağı gibi belgelerin 
elektronik ortamda üretilmesine olanak sağlanmıştır (Md. 12). 

NEDEN AHL

1997 yılında ve 1998 yılının başında yapılan yoğun çalışma ile BİLGE görücüye 
çıkmaya hazırlanmıştı. Bir yazılımı ne kadar mükemmel geliştirirseniz geliştirin, 
“kullanıcı dostu” olup olmadığını, yüzlerce kişi sisteme yüklendiğinde kilitlenmeler 
yaşanıp yaşanmayacağını bilemezsiniz. Elbette laboratuvar ortamında da sisteme iki 
yüz kişi giriş yapabilir ve test gerçekleştirebilirsiniz. Ancak, sisteme giriş yapanların 
tümü programcı ise yine sistemin “kullanıcı dostu” olup olmadığını tespit edemezsiniz. 
O zaman yapılacak tek şey vardır: gerçek zamanlı pilot uygulama. 

Tüm dünyada bilgisayar yazılımların pilot uygulamaları orta ölçekli işlem 
hacmine sahip şube veya departmanlarda başlatılır. Böylece çıkabilecek aksamalar 
günlük operasyonları çok etkilemez. Ekip olarak kısa sürede yazılımı geliştirebilir ve 
ilgili işletmenin veya kamu kuruluşunun işlerini aksatmadan sistemi tekrar devreye 
sokabilirsiniz.

Ancak biz proje ekibi olarak “boğulacaksan büyük denizde boğul” ilkesini 
benimsedik. Bunun birkaç temel nedeni vardı:

1. AHL gümrük müdürlüklerinin işlem hacimleri çok fazlaydı. Gerek özet beyan 
sayısı gerekse gümrük beyannamesi sayısı itibarıyla Türkiye’nin en yüksek belgeleri 
bu gümrüklerde işlem görüyordu. Öyleyse, bu idare pilot olarak seçilirse, sunucuda ve 
yazılımda kapasite sorunu yaşanıp yaşanmayacağını test etmek kolay olacaktı.

2. Gerek ithalatta gerekse ihracatta AHL gümrüklerindeki çeşitlilik fazlaydı. Bu 
gümrüklerden normal ticari eşya da ithal veya ihraç edilirken, döviz, banknot kağıdı, 
külçe altın, canlı doku, civciv, canlı çiçek ithalat veya ihracatı da yapılıyordu. İşlem 
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çeşidi ne ölçüde fazla ise, BİLGE Entegre Tarife Modülünü de o ölçüde iyi test etme 
şansımız olacaktı.

3. İşletmeler genellikle acil ihtiyaçları olan eşya için en pahalı taşıma modu 
olan havayolunu tercih ediyorlardı. Dolayısıyla havayolu ile gelen veya giden eşyanın 
gümrük işlemlerini de hızlı gerçekleştirmek gerekiyordu. BİLGE’nin bu hıza yetişip 
yetişmeyeceğini de test etmek istedik.

4. AHL gümrüklerine gelen veya giden eşyanın ulaşabildiği ülke sayısı yüksekti. 
Örneğin, Erenköy Gümrük Müdürlüğü’nden aktarma olmaksızın ABD’ye ya da 
Japonya’ya mal ihraç veya ithal edemezsiniz. Oysa AHL’den kalkan uçaklar dünyanın 
öbür ucundaki ülkelere ulaşıyor ve ithal yükleri ile Türkiye’ye dönüyordu. Bu yönüyle, 
BİLGE’yi Gümrük Birliği ülkesi, STA ülkesi veya diğer ülke konumundaki ülkeler ve 
bu ülkelere uygulanan dış ticaret politikaları itibarıyla da test etmek olasıydı.

5. Pilot uygulama sırasında karşılaşılabilecek yazılım kaynaklı teknik  sorunları 
DouaneExport Firması çözmeyi taahhüt etmişti. Pilot uygulamadan sonra ise bu 
ekiple yollarımızı ayıracak ve Türkiye’de yerleşik yazılım ekibi  ile yolumuza devam 
edecektik. Öyleyse, hazır satıcı firma elimizin altında iken, doğabilecek her sorunu 
onların ekibinin çözmesini bekleyebilirdik.

Durum böyle olmakla birlikte, AHL gümrüklerinde başlanacak pilot uygulamanın 
yaratabileceği sıkıntıları da öngörmüştük. Bunları da şöyle sıralayabiliriz:

1. Gerek hava acentelerinde gerekse gümrük komisyoncularında bilgisayarlaşma 
çok düşük düzeyde idi. Hava acenteleri daha erken bilgisayar kullanmaya başlamış 
olmakla birlikte gümrük komisyoncusu olup henüz uzun şaryo daktilolarla bile 
beyanname dolduramayan ve “sabit kalem” ile gümrük beyannamesi yazan bir kesim 
vardı. Dolayısıyla, ilk işimiz insanlara bilgisayarı sevdirmekti.

2. Düne kadar gümrük konusunda uzmanlaşmış 3-5 çalışanı bulunan firmalara 
“beyannameyi elektronik ortamda vereceksiniz” diye zorlayacaktık. Bu ister istemez 
anılan beyan sahibi firmalarda bilişim uzmanı veya en azından veri giriş uzmanı 
istihdamını zorunlu kılacaktı. Bu da ister istemez işletme maliyetlerini yükseltecek ve 
huzursuzluk yaratacaktı.

3. 1991’de icat edilen, ancak küresel düzeyde yaygınlaşması 2000’leri bulan  
“internet” henüz Türkiye’de emekleme dönemindeydi. Bu nedenle, beyan sahiplerini 
gümrük hizmet binasındaki “Veri Giriş Salonu”na davet edecektik. Ne kadar iyi 
bakılırsa bakılsın, sıkışık ortamda, birbirleri ile rakip gümrük müşavirliği firmalarının 
çalışanları ile hava acentesi çalışanlarını bir ortamda tutacaktık. Bu salonlarda 
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doğabilecek sıkışıklıkları gidermek için başka seçenekler üzerinde duruyor olsak da 
“sıkışık salon” konusu bir handikaptı.

4. Düne kadar yüzyüze ilişkilerle gümrük işlemlerini icra eden gümrük 
çalışanlarını da bilgisayar başına oturtacak ve işlemlerini mükellefin yüzünü 
görmeksizin bu alanda gerçekleştirmesini isteyecektik. Bilgisayar kullanmasını 
bilmeyen ve yeni sistemde işlevlerinin azaldığını gören bu çalışanların yaratabileceği 
kaosu da planlamamız gerekiyordu.

5. Hava operasyonları dünyanın her yerinde pahalıdır. AHL gümrüklerinde 
bilgisayar sistemlerindeki herhangi bir kilitlenme, uçakların yüklerini almadan 
uçmasına ya da ithal eşyasının havaalanlarında çok yüksek ardiye ücreti alan 
ambarlarda uzun süre bekletildikten sonra ithal edilebilmesine neden olabilecekti. Bu 
durumda ticaret erbabı ayağa kalkacak, BİLGE belki de daha bebeklik çağında iken 
uygulamadan kaldırılacaktı. 

HCS’den: KÜRDAN

Proje devam ederken BULL ekibinin Fransız SOFIX uzmanı Fred Sala da sürekli 
proje departmanında çalışıyor, BULL ekibine teknik destek veriyordu. Fred den önce 
aynı görev için Fransa’dan gelen Rene Chapez ile aramızda komik bir diyalog oluşmuştu. 
Örneğin, şehirlerarası yolculukta bir viyadükten geçerken “burada ne yazıyor?” diye 
soruyor, ben de “Kızılcahamam Viyadüğü yazıyor” gibi yanıtlar veriyordum. Kendisi 
de “Aaa ‘viyadük’ Fransızca’ diye nida gösterince, ben de ‘ne münasebet, ‘viyadük’ 
öz Türkçe. Siz bizden araklamışsınız” diye takılıyordum. Bu böyle kravat, komedin, 
gardrop, atlet, fanila, bluz, döpiyes diye gidiyor, her seferinde ben bu sözcüklerin Türkçe 
kökenli olduğunu söylüyor, Rene ise sırıtarak “ne münasebet bizden almışsınız” diyor 
ve gururlanıyordu. Rene’den sonra Fred de gelince, kendisine bu diyalogları aktarmış 
ve aynı espriyi karşılıklı yapmaya başlamıştık.

Çayyolu’nda bir daire tutan Fred, alışverişini de bu bölgedeki en büyük alışveriş 
mağazasından yapıyordu. Bir sabah odama gelerek, “Good morning” dedikten sonra 
bir gün önce alışveriş merkezinde yaşadığı olayı anlatmaya başladı: “Dün haftalık 
alışverişimi yapmak üzere mağazaya girdim ve bir alışveriş arabası ile setlerden 
ihtiyaçlarımı arabaya yüklemeye başladım. Biliyorsun orası Çayyolu’ndaki en büyük 
alışveriş merkezi. Bu nedenle, küçük şeyleri sormadan bulmak imkansız. Ne zamandır 
evde kürdan bitmişti. Bir görevliye sorayım dedim. ‘No English’ diyerek benden 
uzaklaştı. İkinci mavi gömlekliye sordum, o da sadece omuz silkerek anlamadığını 
belirtti ve uzaklaştı. Mağaza büyük olduğundan görevli bulmak da zordu. Üçüncü bir 



95

Bir BİLGE Kişi

mavi gömlekliyi bulunca yakasına yapıştım. Onu cevap olmadan bırakmayacaktım.  
‘Excuse me, I want to buy toothpicks. Where can I find it’ diye sordum. ‘No English’ 
dedi ve uzaklaşmak istedi. Önüne geçtim ve bir taraftan ‘Toothpick, Toothpick’ diye 
seslenirken, bir taraftan da elimde kürdan var da dişimi karıştırıyormuşum gibi yaptım. 
Adam ‘Haa kürdan. Gel göstereyim’ dedi ve önüme düştü. Kürdan kutularının sıra sıra 
dizildiği rafa geldiğimde adama teşekkür ettim, ama eve gelinceye kadar düştüğüm 
duruma güldüm. Yahu kendini ne paralıyorsun ‘kürdan’ Fransa’da da olduğu gibi 
Türkiye’de de ‘kürdan’. Neden ‘toothpick’ deyip duruyorsun diye söylendim durdum” 
deyince kahkahaları patlattık. Gün boyunca kendisine ‘kürdan’ sözcüğünü de bizden 
çaldıklarını söyledikçe, o aksini iddia edip durdu.

 

AHL Hizmet Binasında verilen BİLGE eğitiminde görüntüler.
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ÖNCE DONANIM VE YAZILIM SONRA EĞİTİM

AHL Hizmet Binasına önce teknik ekibimizle girdik. Sistem odasında yükseltilmiş 
taban ve kliması ile birlikte altyapı kuruldu. Ana sunucuyu yerleştirme ve network 
bağlantıları tamamlandı. Onlarca odaya ve zemin kattaki Veri Giriş Salonuna kablolar 
çekildi. Salona 65 bilgisayar masası yerleştirilerek, teknik altyapı tamamlandı. O 
zamanlar henüz küçülmemiş olan “Tower” kasa bilgisayarlar dolaplarına yerleştirildi. 
Masa üstlerine tüplü şişman ekranlar konuldu. Bilgiişlem katındaki koridor eğitim 
salonuna dönüştürülerek, her masaya PC’ler monte edildi. Sıra sunucuya BİLGE’nin 
yüklenmesine gelmişti. Bunu da DouaneExport ekibi ile birlikte Müsteşarlık bilgi 
işlem uzmanları tarafından gerçekleştirdi.

Doğrusu donanım ve yazılımın hazırlanması sürecinde ciddi bir sıkıntı 
yaşanmamıştı. Çünkü “kullanıcılar”la henüz muhatap olunmamıştı.

Planlamamız bir ay süreyle “Özet Beyan Pilot Uygulaması” gerçekleştirmek, 
bu başarıldıktan sonra ”Detaylı Beyan Pilot Uygulaması”na geçmekti. Bu nedenle, 
öncelikle hava acentesi çalışanlarını eğitime alacaktık. Eğitim tam gün yapılıyor, önce 
bir power-point sunumla BİLGE tanıtılıyor, sonra hava acentelerinin sisteme nasıl 
giriş yapacakları ve hangi ekranları kullanarak ana özet beyan ve alt özet beyanları 
oluşturacakları açıklanıyordu. Eğitimi tamamlayanlara “Modernizasyon Projesi Birim 
Başkanlığı Eğitim Sertifikası” veriliyordu. 

Hava acentesi eğitimlerinde doyum noktasına ulaşıldığında, gümrük 
komisyonculuğu yapan firmaların çalışanları eğitime alınmaya başlandı. Şüphesiz ki, 
genel proje tanıtımından sonra, onlara özet beyan ekranlarını doldurma değil, detaylı 
beyan ekranlarını doldurma eğitimi veriliyordu. Eş zamanlı olmakla birlikte ayrı 
oturumlarda da gümrük müdürlüklerinin personeli eğitime alınıyor, özet beyanı veya 
gümrük beyannamesini nasıl onaylayacakları, muayene ekranının nasıl açılacağı, 
nasıl onay veya redrese yapılacağı, vezne işlemlerinin nasıl yürütüleceği anlatılıyordu. 
Eğitim sırasında da ciddi bir sıkıntı yaşanmadığı söyleyebiliriz.
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NÖS’den: SERÇE OTOMOBİL

AHL Gümrüklerinde pilot uygulamaya başlayacaktık. Uzun süre İstanbul’da 
kalmayı planlamıştık. Bunu göz önüne alarak özel arabamı da İstanbul’a götürmüştüm. 
Sabahları Florya’da kaldığımız otelden AHL hizmet binasına giderken, “Nurcan 
Hanım, bizi de arabana alır mısın” diyen Proje Koordinatörü Müsteşar Yardımcımızı 
ya da Cahit Soysal’ı, bazen de her ikisini arabaya alıyor ve hareket ediyordum. O 
yıllarda “Serçe” marka bir arabam var. Bizim serçe gümrük hizmet binasının açık oto 

AHL’deki BİLGE eğitimi dikkatle izleniyor

BİLGE eğitimine katılanlara Proje Başkanlığınca verilen eğitim sertifikası
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parkına giriyor, içinden üst düzey görevliler iniyor! 

BİLGE sisteminin pilot uygulaması hiç de kolay olmadı. Karşılaşılan sıkıntıları 
aşmak, mükelleflerinin isyanları ile baş etmek için bayağı çaba sarf edildi.  Etrafta 
BİLGE sistemini ve proje ekibini kararlamak için her tür girişimde bulunan bir güruh 
da var. 

Yine böyle bir gün kapıda iş takipçilerinden birisi yanıma gelerek, “Başkanım 
sizin hakkınızda da dedikodu yapılıyor” dedi. “Nedir” diye sorunca, bana “Güya BİLGE 
sistemi ile gümrükte yolsuzluklara son vereceklermiş. Bir de dürüstlük taslamak için 
bize gösteri de yapıyorlar. Bunların hepsinin Ankara’da lüks otomobilleri varmış. Ama 
bize yokluk gösterisi yapmak için her sabah külüstür serçe araba ile işe geliyorlar” 
dediklerini aktardı.

Gülümsedim ve “Yaa sorma, gerçekten de Ankara’daki Mercedes otomobilimden 
sonra bu Serçe’yi kullanmak çok zor geldi bana” dedim. Dedikoduyu aktaran saha 
elemanı da ne demek istediğimi anlamıştı. Başını hüzünlü bir şekilde yana sallayarak, 
“Öyle olmadığını ben de biliyorum Başkanım” diyerek yanımızdan uzaklaştı. 

HCS’den: EVDE OĞLUM ÖĞRETİR

AHL Gümrük Müdürlüğü hizmet binası proje uygulama atölyesine dönüşmüştü. 
Kablolama bitmiş, sistem kurulmuştu. Sıra eğitime gelmişti. Önce, gümrük personeli 
eğitildi. Sonra havayolu acentelerinin çalışanlarına BİLGE kullanım eğitimi verildi. 
Sonra da kalabalık bir grup olduğu için gümrük komisyoncusu eğitimlerine geçildi ve 
değişik tarihlerde ellişer kişilik ekipler eğitilmeye başlandı. 

İdareciler de BİLGE sistemini kullanacak ve onun üzerinden denetim yapacaktı. 
Onlar için de bir program düzenledik ve yaklaşık sekiz gümrük ve gümrük muhafaza 
müdür yardımcısı ile iki gümrük müdürü ile bir gümrük muhafaza müdürünü eğitime 
davet ettik.

Eğitime bir tek AHL Kargo Çıkış Gümrük Müdürü katılmıyordu.  Bilgi bana 
ulaşınca, ertesi sabah saat 9’da Müdür Bey’i makamında ziyaret ettim ve kahvemizi 
içmeye başladık. Benden yaşça büyüktü ve çevresinde nüktedan birisi olarak 
tanınıyordu. Zamanın bakanı hakkında Bursa’da bir espri yapınca, bilgi Ankara’ya 
ulaşmış, aktif görevden pasif göreve çekilmişti. Şimdi iklim değişmiş, tekrar çok önemli 
bir müdürlüğün başına geçmeyi başarmıştı. 

Günlük hoş beşten sonra yumuşak bir ifadeyle sordum;
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 “Müdür Bey, bakın yakın bir tarihte eğitimler de tamamlanacak ve tüm 
operasyon BİLGE Sistemi üzerinden yürüyecek. Benim gönlüm sizlerin diğer gümrük 
personeli ile aynı dershanede eğitim almasına razı olmadı ve sırf idare amirleri için 
ayrı bir sınıf oluşturdum. Dersleri veren arkadaş da en kıdemli eğiticimiz.”

 “Evet, biliyorum.”

 “Ancak, siz eğitim programına katılmıyorsunuz. Yarın tüm sorgulamaları 
BİLGE üzerinden yapacaksınız. Neden derslere girmiyorsunuz?

 “Bizim oğlan çok iyi bilgisayar biliyor, o bana evde öğretecek.”

 “İyi de sistem burada kurulu. Evde nasıl öğretecek? Üstelik BİLGE Sistemini 
biliyor mu?”

 “Ben programı bir floppy diske yükler eve götürürüm. O kısa sürede kapar, 
sonra bana öğretir.”

 Şimdiki jenerasyon “floppydisk”e yetişmedi. O dönemlerdeki elektronik 
daktilolarda kullanılan 360 KB kapasiteli disklerden bahsediyordu. İstemci-Sunucu 
mimarisinde çalışan sisteme yüklü BİLGE yazılımını 360 KB kapasiteli bir floppy diske 
yükleyerek tüm interaktif işlemleri onun üzerinde görecek ve öğrenecekti. Programı 
yetkisi olmadan kim floppydisk’e yüklemeye yeltenecekti, o da ayrı bir muammaydı. 

 Konuya çok uzak ve bilişim teknolojisinden habersiz bir idareci ile karşı karşıya 
olduğumu anlayınca üstelemedim. Havadan sudan bahseden bir konuşma yaptıktan 
sonra işlerimin başına geçmek üzere odama çekildim. 

Durum böyle olmakla birlikte, ziyaretteki görüşmeden bilgi sahibi olan bilişim 
ekibi uzun süre konuyu kendi aralarında espri konusu yapmaktan geri durmadı. 

SIRA ÖZET BEYAN PİLOT UYGALAMASINDA

Hava acenteleri için eğitim tamamlanmış, sıra gerçek zamanlı pilot uygulamaya 
gelmişti. 1998 yılının Nisan ayının bir Pazartesi sabahı Veri Giriş Salonu’nu havayolu 
acentelerine açtık. Gencecik insanlar heyecanla bilgisayar masalarının başına geçtiler. 
Her an en az 3 uzmanımız sorulacak sorular ve çıkılacak teknik aksaklıkları çözmek 
için salonda görev yapıyordu. Havayolu acenteleri bilgisayara daha fazla aşinaydı. 
Özet beyan bilgileri de detaylı beyana göre kısıtlıydı. Bu nedenle kısa sürede sunucuya 
tescil edilmiş özet beyanlar düşmeye başladı.
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Veri Giriş Salonunda bulunan görevli uzmanlarımız dışında biz de proje 
yöneticileri olarak masa aralarında dolaşıyor, soruları yanıtlıyor, bazen de veri girişi 
yapanları yüreklendirmek adına oturdukları yerde sırtlarını sıvazlıyorduk. 

Bu iş olacak gibiydi. Ama arka planda kaynatılan kazanları da duyuyor, 
bazı vücut hareketleri ile gösterilen tepkileri görüyorduk. Ancak henüz yüzümüze 
karşı bir eyleme geçilmediğinden, duyduklarımızı duymamazlıktan, gördüklerimizi 
görmemezlikten gelmeye çalışıyorduk. 

HCS’den: HAVAYOLU ACENTELERİ KONSEY BAŞKANI

İsmi bu olmamakla birlikte, Ahmet Bey diye adlandıracağımız bir zat da daha 
ilk çalışmalara başladığımız sırada Ankara’ya gelerek ve Proje Birim Başkanlığı’nı 
ziyaret ederek kendisini tanıtmıştı. Anladığımız kadarıyla hava acenteleri derneği 
başkanıydı. Ancak, derneğe öyle bir isim vermişti ki, dikkatli dinlemezseniz bunu 
dernek değil de uluslararası bir kuruluş diye algılayabilirdiniz. Kendini de “Konsey 
Başkanı” olarak tanıtıyor, bu unvanı içeren kartvizitini bize sunarak sebebi ziyaretini 
anlatıyordu.  Gümrüklerdeki düzensizliklerden ve yolsuzluklardan çok çekmişlerdi. 
Ama hava acenteleri olarak bu projede Müsteşarlığımıza her türlü desteği vermeye 
hazırlardı. Yeter ki Türkiye’de diğer gelişmiş ülkeler gibi yüksek düzeyli gümrük 
hizmeti verebilsindi. 

Etkilenmiş ve sevinmiştik. Sonuçta projenin başarısı için muhatap olacağımız 
iki grup ticaret erbabından birisinin desteğini almış gibi görünüyorduk. 

BİLGE yazılımı tamamlanmış, Atatürk Havalimanı Gümrük Müdürlüğü 
binasında kablolama ve sistem kurulumu tamamlanmıştı. Eğitim programlarına önce 
özet  beyan  bilgilerini  girecek olan havayolu acenteleri davet edildi. Acentelerin neredeyse 
tümü hemen gümrük binasının karşısında bulunan geçici depolama yerlerinin  alt 
katlarındaki büroları kiralamış; her biri 30 – 40 metrekare büyüklüğündeki bürolarda 
istihdam ettikleri saha elemanları ile gümrük işlemlerini gerçekleştiriyorlardı. Bu 
yönüyle belki de havayolu acenteleri BİLGE sistemine en çabuk uyum sağlayacak 
kesim olarak değerlendiriliyordu. Hem çalışanları daha eğitimli, hem de sisteme veri 
girişi yapacakları “Veri Giriş Salonu” ile büroları arasında 60 – 70 metre mesafe vardı. 
Acente çalışanlarına dershane eğitimi verilmiş, gerçek zamanlı uygulamaya gelmişti. 
Acenteler daha önce gümrüğe manuel ortamda verdikleri uçak manifestolarının 
kağıt nüshalarını ellerine alarak üzerindeki bilgileri BİLGE Server’ine yükleyemeye 
başlamışlardı. 



101

Bir BİLGE Kişi

Birçok genç çalışan veri giriş salonunu doldurmuş üstün bir gayretle sistemi 
tanımaya ve veri girişi yapmaya çalışıyordu. Biz de proje ekibi olarak olup bitenleri 
izliyor, soruları olursa yanıtlıyor ve bilgisayarı nasıl kullanacaklarını anlatıyorduk.

İş ciddiyete binip Atatürk Havalimanı Gümrük Müdürlüğü binasına sistem 
kurulmaya, veri giriş salonu ve bekleme salonu oluşturulmaya başlayınca, Ahmet 
Bey’de bir huzursuzluk başladı. Yanımıza gidip geliyor, “Bu iş hemen olamayacak 
gibi. Uygulamayı biraz erteleseniz” diyor, nedenini sorduğumuzda tutarlı bir yanıt 
veremiyordu. Ama proje nedeniyle Türkiye’nin havayolu taşımacılığının sekteye 
uğrayacağından korktuğunu da ifade etmeden duramıyordu. Kendisine, bunun bir 
pilot proje olduğunu, başarılı olması halinde Türkiye düzeyinde yaygınlaştırılacağını, 
başarısız olursa her an tekrar manuel sisteme geçme olanağının bulunduğunu söylüyor 
ve iyi niyetli olduğunu düşündüğümüz Ahmet Bey’i yatıştırmaya çalışıyorduk.

Eğitim tamamlanmış, takip eden Pazartesi günü gerçek zamanlı bilgisayarlı 
özet beyan işlemlerine başlayacağımızı ilan etmiştik. Bu konudaki duyuruyu 
Gümrük Müdürlüğünün kapılarına asıp derneklerine de yazılı olarak bildirdikten 
sonra, acenteler derneğinden Ahmet Bey imzalı bir dilekçe aldık. Türkiye’nin en 
fazla operasyonunun gerçekleştirildiği ve havayolu taşımacılığı olduğu için zaman 
kaybına tahammül gösterilmesinin mümkün olmadığı bir gümrükte pilot uygulama 
başlatılmasının yanlışlığı belirtilerek, bu konuda havayolu acentelerinin de yeterince 
eğitilmediğini ifade ediyor ve pilot uygulamanın üç ay ertelenmesini talep ediyordu. 
Doğrusu Ahmet Bey çalışma şevkimizi kırmıştı. Eğitim sırasında acente çalışanları 
büyük bir gayretle sisteme veri girişi yapıyor, kendilerine sorduğumuzda, Pazartesi 
gününe hazır olduklarını belirtiyorlardı. 

Pazartesi günü veri giriş salonunda proje ekibinden başka güvenlik için iki 
gümrük muhafaza memuru ve temizlik için bir yardımcı hizmetli de bulunuyordu. 
Ahmet Bey’in tüm havayolu acente çalışanları üzerinde bir etkisi olduğu hissediliyordu. 
Saat 10 gibi Ahmet Bey elinde sigarası hafif yalpalayarak salona girdi. Olay çıkarmak 
için alkol aldığı belliydi. Kendisini görmemezlikten gelerek, acente çalışanları ile olan 
diyaloglarımıza devam ettik.

Ahmet Bey konuştuğumuz acente çalışanının vergi girişi yaptığı masaya 
abanarak, alkol kokulu nefesiyle “Dilekçemize ne zaman cevap vereceksiniz” dedi. 
“Hangi dilekçeniz” diye sorduğumda, “pilot uygulamanın üç ay ertelenmesi yönündeki 
talebimizi içeren dilekçe” deyince, “şüphesiz ki dilekçe vermek Anayasal bir hak ve bu 
dilekçeniz de yanıt alacak” dedik. “Ne zaman?” sorusuna ise “Üç ay sonra” deyince 
Ahmet Bey’de palangalar çözüldü. “Bu gün gerçek uygulamaya başladığınıza göre, 
nasıl üç ay sonra dilekçemize yanıt vereceğinizi söylersiniz? Bunun hesabını sorarız, 
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bizim de ulaşacağımız siyasiler var” diye bağırınca, bizi şaşkınlıkla izleyen muhafaza 
memurlarına “atın bu adamı dışarı” dedik. Adama sinirlendiklerinden iki muhafaza 
memuru da Ahmet Bey’in koluna girip yarı yürüterek, yarı sürükleyerek kendisini 
salonun dışına çıkardılar. 

O gün Ahmet Bey’in acenteler nezdindeki itibarı yerle bir olmuştu ve tüm acente 
çalışanları proje ekibine daha saygıyla yaklaşır olmuştu. Projedeki ilk sosyal direniş 
kırılmıştı. 

HCS’den: TESCİL MEMURESİ

 Pilot uygulamaya başlayacağımız AHL Gümrük Binasında Giriş Gümrük 
Müdürlüğü, Çıkış Gümrük Müdürlüğü ve Muhafaza Müdürlüğü olmak üzere üç 
müdürlük görev yapıyordu. Eğitim döneminde idik. Eğitime aldığımız her ekibe önce 
PowerPoint sunum ile projenin amaçlarını anlatıyor, bilgisayar sisteminin getireceği 
kolaylıkları aktarıyorduk. Verdiğimiz ne bir mesaj daha vardı: “BİLGE sistemi devreye 
girdiğinde, iş takipçileri bürolara giremeyecek, müdürlüklerle bağlantılarını irtibat 
bürosu üzerinden sağlayacaklar. Dolayısıyla sizler de töhmet altında kalmayacaksınız.” 
Aslında mesaj açıktı. “Manifesto” olarak adlandırılan kayıt dışı para trafiğini 
sonlandırmak istiyorduk. Sanırım bu mesajı o tarihlerde anılan müdürlüklerde 
çalışanlar en az on defa güçlü bir şekilde almıştı.

Günler su gibi akıyor, uygulamaya geçiş tarihi yaklaşıyordu. Proje ekibi sağdan 
sola koşturuyor, karşılaşılan her güçlüğü yenmeye çalışıyordu. Bilişim ekibinden bir 
arkadaş gelerek, AHL Kargo Çıkış Gümrük Müdürlüğü katında yaşanan bir teknik 
sorun olduğunu söyledi. Dediklerini tam olarak anlamak adına müdür dahil olmak 
üzere 4-5 kişilik bir ekip olarak aniden üst kattaki müdürlük bankolarının olduğu kata 
personel kapısından girdik. Memurlar bize sırtı dönük olarak bankoların önündeki 
iş takipçileri ile muhatap oluyor bizi görmüyorlardı. O anda bir iş takipçisinin tescil 
memuresinin önüne bir dosya koyduğunu ve memurenin dosya içindeki parayı alarak 
yanındaki klasör içine aktardığını gördük. O an bizi gören iş takipçileri de aniden 
salonu boşalttı.

Ne yapmamız gerektiğine karar vermek için bir-iki saniyemiz vardı. 
Görmemezlikten gelmek, başta gümrük müdürü olmak üzere tüm personel üzerinde, 
“bunların yaptığı sunumlar nutuk atmaktan başka bir şey değil” şeklinde bir imaj 
yaratacaktı. Resmi işlem başlatmak, tutanak düzenlemek ve memurenin açığa 
alınmasından memuriyetten ihracına kadar ulaşacak bir sürecin işletilmesine neden 
olacaktı. 
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Aniden yürüyüş yönümü değiştirdim ve memurenin masasında duran klasörü 
açtım. İçinde 10, 20 ve 50 liralık kâğıt paralar karışık şekilde üst üste duruyordu. 
“Bunlar ne? Utanmıyor musun? Modernizasyon projesini bunlara devam edin diye 
mi yapıyoruz?” diye bağırdım. Kadın şok geçirmiş kolları ve başı öne düşmüştü. 
“Derhal bunu bu masadan kaldırın Müdür Bey” diye talimat verince Gümrük Müdürü 
“emredersiniz” dedi. Hızla donanımda teknik sorun yaşanan odaya geçtik. 

Yarım saat sonra memure pasif bir göreve atanmış, yerine başka bir görevli 
oturtulmuş, ihracat işlemlerinde aksama yaşanmadan günlük rutine dönülmüştü.

İşlerin yavaşladığı akşam saatlerine doğru, müdür odama gelmiş ve yaşanan 
olaydan dolayı özür dilediğini, çalışanları her gün uyarmasına rağmen böyle bir 
görüntüye şahit olmamızdan mahcubiyet duyduğunu söylemişti.

Müfettişlik günlerimiz sona ereli çok olmuştu. AHL Gümrüğünde yürütülen 
projenin başarısı, personeli tehdit etmekten ve cezalandırmaktan değil, teşvik etmekten 
ve yüreklendirmekten geçiyordu. Onların desteği olmadan proje başarılı olamazdı. 
Bugün bile, o bir-iki saniye içinde verdiğim kararın doğru olduğunu düşünürüm. 

DETAYLI BEYAN PİLOT UYGULAMADA

BİLGE üzerinden Özet Beyan uygulaması başarılı bir şekilde hayata geçmişti. 
Sıra detaylı beyanın pilot uygulamasına gelmişti. Bununla birlikte aynı veri giriş 
salonundan yapılacak detaylı beyan girişlerinin ciddi bir kalabalık yaratacağının 
farkındaydık. 

Bu sıkışıklığı gidermek için en uygun çözümü AHL Gümrük Hizmet Binasına 
50 -60 metre uzaklıkta olan acentelerin bulunduğu koridorlara BİLGE sisteminden 
kablo çekmek ve acente bürolarından BİLGE sistemine  erişim sağlamaktı. Bu teklif 
acenteler tarafından da genel kabul görmüş, Veri Giriş Salonuna personel gönderip 
boş PC aramak yerine kendi bürolarından BİLGE’ye erişim işlerine gelmişti. Detaylı 
beyan uygulamasına geçmeden önce talep eden acentelerin kablolaması yapılmış ve 
sisteme erişimleri sağlanmıştı.

Uygulamaya geçecek tarih yine gelecek Pazartesi günü olarak belirlenmiş ve 
gümrük komisyoncuları derneklerine yazılan yazılarla ve Hizmet Binası kapısına asılan 
ilanlarla duyurulmuştu. Önce dernek yönetiminde bir heyet geldi ve uygulama için 
yeterince eğitim alınmadığını ve hazırlıklı olmadıklarını dile getirdiler. Kendilerine, 
yeteri kadar gümrük komisyoncusu ve yardımcısına eğitim verildiği, uygulamaya 
geçiş tarihinin ertelenmeyeceği bildirildi. Bu arada, hatırı kırılmayacak sektör 
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mensupları da Birim Başkanlığı odasını ziyaret ediyor ve gümrük personelinin işlerin 
aksayacağı yönündeki endişelerini dile getirerek öteleme taleplerini dile getiriyorlardı. 
Ancak, artık düğmeye basılmış, süreç işletilmeye başlanmıştı. Geriye dönülemez bir 
noktadaydık. Bu bakımdan erteleme talepleri kibarca geri çevrildi.

Pazartesi sabahı manuel tescile son verilmiş ve beyannamelerin Veri Giriş 
Salonundan yüklenilmesine başlanılmıştı. İlk beyanname tescil edene bir sertifika 
vereceğimizi de ilan etmiştik. Gerçekten de 15 dakika sonra ilk tescil gelmiş, sisteme 
gerçek zamanlı beyanname yükleyen gümrük komisyoncu yardımcısına sertifikasını 
vermiştik.

İşin ciddiyetini kavrayan gümrük komisyonculuğu şirketleri bünyelerine “veri 
giriş uzmanı” olarak birçok personel alımı yapmış, eğitim programlarımıza katılan 
bu yeni meslek mensupları heyecanla işlerini yapma gayretine girişmişti. Bir başka 
anlatımla, her ne kadar anılan veri giriş uzmanlarını istihdam etmek gümrük 
komisyoncuları için ilave bir personel gideri olarak görülüyorsa da, aynı veri giriş 
uzmanları yeni bir sektörde iş bulmanın heyecanı ile başarılı olmaya ve bilgisayarlı 
sistemi benimsemeye gayret ediyordu. Pilot uygulamanın başarılı olmasında, bu yeni 
sektör mensuplarının gayreti yadsınamaz.

İşlem hacmi yüksek olan gümrük komisyonculuğu şirketleri veri giriş 
salonundaki bir veya iki masayı sürekli işgal ediyor, bir taraftan veri giriş uzmanları 
beyanname yazarken, öbür yandan saha elemanları yeni beyannamenin belgelerini 
yetiştirerek kesintisiz veri girişi yapılmasını sağlıyordu. Bu nedenle, işlem hacmi 
düşük olan gümrük komisyoncuları boş PC bulamamaktan şikayet ediyorsa da 
pratikte yapılacak fazla bir şey yoktu. Çünkü hiçbir veri giriş uzmanı boş olarak PC 
önünde oturmuyor, sürekli veri girişi yapıyordu. Şikayetçi olanlara önerimiz gece 
saatleri veri girişi yapmaları oldu. Çünkü Veri Giriş Salonunu 24 saat açık tutan bir 
uygulamayı başlatmış, gece saatleri de gümrük muhafaza memurlarının ve sistem 
destek uzmanlarının salonda bulunacağı bir iş planı yapmıştık. 

Elektronik tescili yapılan beyannameler Birim Başkanlığımız tarafından salona 
yerleştirilen 20 yazıcıdan yazdırılıyor ve bu TCGB formları kaşelenip imzalandıktan 
sonra ekleri ile birlikte “İrtibat Bürosu” görevlisine teslim ediliyordu. İrtibat 
Bürosu’nun önü “Bekleme Salonu” şeklinde dizayn edilmiş; bu alana üç kişilik banklar 
yerleştirilmiş, tavana yakın olacak şekilde, salonun neresinde oturulursa oturulsun, 
tescil edilen beyannamelerin hangi aşamada olduğunu gösteren 3 adet TV ekranı 
duvarlara yerleştirilmişti. 

İrtibat bürosu ile bekleme salonu arası camekan ile kapatılmış; camlarda 
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3-4 konuşma deliği açılmış, beyanname teslimi ve iadesi için camın alt kısmına 
2-3 santimetre boşluk bırakılmış buralara monte edilen döner tablalar aracılığı ile 
beyannamelerin gümrük personeline teslimine olanak sağlanmıştı. İrtibat bürolarının 
camekanlarının önüne iki açılı sabit kameralar yerleştirilmiş, kamera görüntüleri 
idare amirlerinin odalarındaki monitörlere aktarılmıştı.

Gümrük Kabul Memuru onay işlemini yapar yapmaz beyannamenin mavi, 
yeşil, sarı veya kırmızı olarak tanımlanan hangi muayene kriterine yönlendirildiği 
ekranlara yansıyor, saha elemanları mavi, yeşil hatlara yöneltilen beyannamelerin 
kendilerine iadesini bekliyor, sarı ve kırmızı hatta yöneltilen beyannameleri ise ilgili 
muayene memuruna intikal ettirmek üzere geri alıyorlardı. 

“Sarı Hat Muayene Memurları” Hizmet Binasında otururken, “Kırmızı Hat 
Muayene Memurları” AHL’de bulunan 
ambarlarda konuşlandırılmıştı. 

Böylece mükelleflerin muayene 
memuru arayışından kaynaklanan 
zaman kayıpları da minimize 
edilmişti.

Muayene işlemleri tamamlanan 
beyannamesini alan mükellef İrtibat 
Bürosu’ndaki Gümrük Veznesine 
geliyor, ya ithalat vergilerini nakit 
olarak ödüyor, ya da bankadaki 
gümrük saymanlığı hesabına 

yatırılan vergilerin dekontunu Veznedara ibraz ederek vezne blokajını kaldırtıyordu.

Vergiler de ödenince sıra eşyayı ambardan çekmeye geliyor, beyanname ve vezne 
alındısı ile ambara giden mükellef yine bu ambarlarda yerleşik ambar memurlarından 
eşyanın kendilerini teslimini istiyor, teslim edilen eşya ile ilgili “Çıkış Ambar Fişi”nin 
sistemden üretilmesini bekliyor, bilahare eşyasını serbest dolaşıma sokuyordu. 

Özetle, gümrük memuru – mükellef ilişkisini minimize eden bir yapı 
oluşturulmaya çalışılmış; sistem ilk bir ayda yerli yerine oturmaya başlamıştı. 

AHL Hizmet Binası Bekleme Salonu ve İrtibat Bürosu
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HCS’den: BUNLAR TASINI TARAĞINI TOPLAR DÖNER

BİLGE’nin pilot uygulaması gerçek zamanlı olarak AHL Gümrük Hizmet 
Binasında hayata geçmişti. Günlük işlem adedi fazlaydı ve eşyanın yetiştirileceği taşıt 
araçları uçak olduğundan, zamanla yarışılıyor, sorunlar tüm proje ekibinin gayreti 
ile çözülmeye çalışılıyordu. Aynı durum ithalat işlemlerinin yapıldığı Giriş Gümrüğü 
için de sözkonusuydu. İşletmeler boş yere yüksek navlun ödeyerek eşyalarını uçakla 
taşıtmıyorlardı. Eğer havayolu taşımacılığı tercih edilmiş ise eşyaya acil olarak 
işletmede ihtiyaç vardı. 

Ama BİLGE Sistemin oturacağına olan inanç her gümrük çalışanında aynı 
düzeyde değildi. Eski ilişkiler ortadan kalkmış, manuel imza ve mühür sayıları 
azalmıştı. Bu durum birçok çalışanı tedirgin ediyor, bir de sistemden kaynaklanan 
sorunlar ortaya çıkınca isyankâr bir tavra giriyorlardı. 

Yine böyle bir gerginliğin yaşandığı gün proje ekibine haber vermeden giriş 
gümrük müdürü tüm personelini bankloların olduğu salona topluyor ve kendilerini 
yatıştırmaya çalışıyor. Bizim uzman arkadaşlardan birisi kendi inisiyatifiyle “yeni 
memur” çekingenliği ile arka sıralarda bir köşeye sığışıyor ve söylenenleri izliyor.

Müdür odacıya “kapıyı tut kimseyi içeri alma” talimatını verdikten sonra önce 
şikayetleri dinliyor. Sonra müdürlük personeline nutuk atıyor: “Bakın, ben de sizin 
kadar bu sistemin işleri daha da aksatacağını ve çalışmayacağını biliyorum. Ancak 
Müsteşarlıktan gelen proje ekibi burada olduğu sürece BİLGE Sistemine ve otomasyona 
inançlı gibi davranmak zorundayız. Bunlar bir süre sonra tasını tarağını toplayarak 
Ankara’ya döner. Ondan sonra ‘teknik aksaklık’ gerekçesiyle aşama aşama işleri 
manuel sisteme çeviririz. Bundan hiç endişeniz olmasın. Ben bunun gibi çok proje 
girişimi gördüm. Hepsi pilot uygulamanın ötesine geçmedi.”

Toplantı bitince, Müdür tekrar kapıları açtırıyor ve iş takipçileri salona girmeye 
başlıyor. Bizim hafiye uzman gelişmeleri heyecanla proje ekibine anlattı. On gün sonra 
Ankara’ya döndüğümüzde biz de konuyu Müsteşar ve ilgili Müsteşar Yardımcısına 
aktardık. Kısa bir süre sonra AHL Kargo Giriş Müdürlüğü koltuğunda başka bir 
müdür oturuyordu. 

HCS’den: KÜFÜRLÜ BEYANNAME

AHL Gümrük Hizmet Binasında gerçek zamanlı işlem yapılan ve interaktif 
çalışan BİLGE sistemi devreye girmişti.  Veri giriş salonu tıklım tıklımdı. Proje Birim 
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Başkanı odasından gelişmeleri izliyor ve gerek veri girişi sırasında gerekse memur 
onayları sırasında çıkan aksaklıklara çözüm bulmaya çalışıyorduk. Bir bilişim uzmanı 
da beyanname formlarını inceliyor ve geçici tescil aşamasında kalıp da tescil edilmeyen 
beyannameleri sisteme yük olmasın diye bir süre sonra siliyordu.

Bir gün bu arkadaş elinde bir A4 kağıdı ile odamıza geldi. Geçici tescilde kalmış 
bir beyannamenin dökümüydü. “Bunu bir inceler misiniz” deyince, beyannameyi 
okumaya başladık.

Türkiye’de TCGB diye adlandırdığımız ve İngilizce’de SAD (Single Administrative 
Document) olarak anılan gümrük beyannamesi formatının 54 kutusu bulunmaktaydı. 
Bir A4 sayfasına 54 kutuda yüzlerce veri girişi sağlayabildiği için, belge uluslararası ödül 
bile kazanmıştı. Şüphesiz bu kadar bilginin bir A4 boyutundaki sayfaya yazılabilmesi 
için birçok bilgi kod numaraları veya harfleri ile tanımlanmış ve beyanname kullanım 
kılavuzuna ek yapılmıştı. BİLGE Sisteminde beyanname doldurulurken bu kutular 
tıklandığında anılan kod listeleri öne çıkıyor, komisyoncular bunlardan ilgili olanı 
seçerek diğer kutulara geçiyorlardı. Bununla birlikte, beyannamenin 2 no.lu “gönderici/
ihracatçı”, 3 no.lu “alıcı”, 14 no.lu “beyan sahibi/temsilcisi”, 31 no.lu “marka ve 
numaralar/adet ve cins”, 44 no.lu “ek bilgi/sunulan belgeler” gibi alanlarına manuel 
veri girişi yapılıyordu. 

İncelediğimiz beyannameyi BİLGE Sistemine yükleyen kişi manuel veri girişi 
yapılan bu alanları ağza alınmadık küfürlerle doldurmuştu. Müsteşarlık da, Müdürlük 
de, proje ekibi de BİLGE de bu sinkaflı küfürlerden nasibini almıştı. Beyannameyi 
temsilci sıfatı ile dolduran gümrük komisyoncusunun da adı soyadı ve iş adresi 
beyannamede kayıtlıydı. Konuyu aramızda tartıştık.

“Muhtemelen bu komisyoncu yazmamıştır. Kendi başını neden belaya soksun?” 

“İyi de bunları yazanın yanına kar mı kalacak?”

“Tespit edemediğimiz sürece evet.”

O zamanlar henüz 5070 sayılı Elektronik İmza Kanunu yürürlüğe girmemişti. 
Dolayısıyla veri girişleri “nitelikli elektronik imza” ile yapılmıyordu. Durum böyle 
olmakla birlikte, aylarca süren eğitimlerde ve yayımlanan kullanım kılavuzlarında 
acentelere ve gümrük müşavirlerine verilen şifre ve kod ile BİLGE  Sistemine yüklenecek 
verilerin hukuki sonuçlarının kendilerini bağlayacağı, bu nedenle dikkatli veri giriş 
yapmaları, Veri Giriş Salonundan çıktıkları zaman asla beyanname ekranını açık 
bırakmamalarını, başka kişiler bu beyannameleri doldurursa şifre ve kod sahibinin 
sorumlu olacağını söylemiş ve yazmıştık. Ama anlaşılan uyarılar yeterli olmamıştı. 
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Yapılacak iki şey vardı: ya geçici tescildeki bu beyannameyi silerek yolumuza 
sessizce devam edecektik, ya da sesimizi tüm bu kullanıcılara güçlü bir şekilde 
duyuracaktık. İkincisini tercih etmeye karar verdik. Gümrük Müdürüne anılan gümrük 
komisyoncusunun çağrılması talimatını verdik. 

Komisyoncunun geldiğini haber verdiklerinde odamdaki daktilonun başına 
bir gümrük uzmanını oturttum ve ciddiyetinden hiç taviz vermeden asık bir suratla 
söylenenleri yazmasını istedim.

Kapıda 10 dakika bekletilen ve iyice kıvama girmiş olan komisyoncu önünü 
iliklemiş şekilde odaya girince kimliğini aldım ve “buyrun oturun” diyerek ve yer 
gösterdim. Asık bir suratla, “yaz, adı soyadı, doğum yeri ve yılı….” Bir süre sonra ikamet 
adresi dahil tüm bilgiler tutanağa kaydedilmiş, sıra olayın aktarılmasına gelmişti. A4 
kağıdına dökümü alınmış beyannameyi komisyoncuya uzattım:

“Bu beyannameyi sen mi yazdın?”

Kâğıda üstünkörü baktı ve ismini görünce, “evet” dedi. Hayat tecrübeleri ona 
bu tür ifadelerin kıymet, tarife veya miktar konularından kaynaklanan kaçakçılık 
soruşturmalarında alındığını öğretmişti. Bu nedenle klasik savunmasına başladı.

“Biz beyannameleri ithalatçının bize verdiği belgelere göre dolduruyoruz. Kıymet 
veya tarifede bir yanlışlık varsa, bunun sorumlusu ben değilim ve yapılan yanlış 
beyandan sorumlu değilim” mealinde bir şeyler söyledi. 

Ayağa kalkıp yanına gittim ve beyannamedeki küfürlü ibarelerin yer aldığı 
alanları parmağımla işaretleyerek, “Sana böyle bir şey soran olmadı. Sen bunları 
nasıl yazarsın? Seni Türkiye Cumhuriyeti devletini aşağılama ve devlet memurlarına 
hakaret suçlarından mahkemeye vereceğiz!” diye bağırdım. 

Adamın gözleri fal taşı gibi açıldı. “Bunları ben yazmadım! Bunları ben 
yazmadım!” diye telaş ve panikle bağırmaya başladı.

“Sen yazmadıysan, kim yazdı o zaman?”

“Arada bir tuvalete gidiyordum. O zaman bir düşmanım yazmış olmalı! Bunları 
yazanın anasını avradını … !” deyince,

“Yeter!” diye bağırdım, “size defalarca demedik mi, tuvalete gitmek için 
kalktığınızda ekranınızı açık bırakmayın, başkalarının bu ekrana yazdıklarından siz 
sorumlu olursunuz diye!”

Komisyoncunun omuzları ve gözleri öne düşmüş suçlu psikolojisi içine 
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girmişti. Söylediklerini tutanağa kaydettirdim. Tutanağı okuyup imzaladıktan sonra 
gidebileceğini söyledim. Endişeyle;

“Şimdi ne olacak?”

“Kamera kayıtlarını inceleyeceğiz. Senin tuvalete gittiğini söylediğin saatlerde 
başka birinin masana oturduğunu görürsek onun hakkında işlem yapacağız. 
Bulamazsak seni mahkemeye vereceğiz ve karnenin iptali yönünde gereğini yerine 
getireceğiz.”

“İnanın ben masumum. Ama şimdi Veri Giriş Salonuna girip olayı anlatarak, 
bana bu kötülüğü yapanı bulup size getireceğim.”

“Pekâlâ, git bakalım ne yapacaksan yap.”

Odadan çıkınca, biz de Veri Giriş Salonunu gösteren kameraların olduğu odaya 
geçtik. Komisyoncu bir sandalyenin üzerine çıkarak bağırmaya ve olayı anlatmaya 
başladı. Bütün salon onu dinliyordu. Kendisine bu kötülüğü kimin yaptığını gören olup 
olmadığını soruyor ve onu bulursa nasıl cezalandıracağını bağırarak söylüyordu.

Ortaya “ben yaptım” diyen kimse çıkmadı tabi. Aslında adı kullanılan komisyoncu 
da bu beyannameyi hangi masada yazdığını hatırlamıyordu. Doğal olarak, yazanı da 
bulamadık. Ancak, amacımıza ulaşmıştık. O günden sonra masadan kalkan her acente 
veya komisyoncu çalışanı geçici tescildeki beyannamesini kapatmaya başladı. Küfürlü 
beyannamenin ilk ve son nüshası oldu bu.    
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ANKARA’DAN İZLEME

İlk bir aylık uygulamadan sonra Proje Birim Başkanı ve iki yardımcısının 
sürekli İstanbul’da bulunmasına gerek kalmamıştı. Bu nedenle, aramızda sıraya 
bindirerek on beşer günlük sürelerle üç kişiden birisinin İstanbul AHL’de kalmasına 
karar verdik. Bir süre sonra buna da ihtiyaç kalmamış, sadece bir iki kişilik bir teknik 
destek ekibinin İstanbul AHL Hizmet Binasında kalması yeterli görülmüştü.

Ancak, her an AHL Hizmet Binası ile iletişim halinde idik. Ayrıca, sektörden 
gelen taleplere de kulak tıkamıyorduk. Resmi yazışmaların süreçleri uzun sürdüğü 
için, Proje Birim Başkanlığı’ında iki doğrudan hattı “Kriz Masası” olarak adlandırmış 
ve telefonla AHL’de işlem yapan ticaret erbabına bilgi vermeye gayret gösteriyorduk. 
Öte yandan, ilk bir uygulamanın değerlendirilmesi ve sektörden gelen yakınmaların 
dinlenerek çözüm üretilmesi amacıyla İstanbul’da bir toplantı gerçekleştirmeye karar 
verdik. İstanbul Gümrük Komisyoncuları Derneği İTÜ Ayazağa Yerleşkesi’indeki 
konferans salonunu toplantı için tahsis ettirmişti. Proje Koordinatörü Müsteşar 
Yardımcısı ile birlikte proje ekibinden 4 kişi İstanbul’daki toplantıya katılmak üzere 
İstanbul’a hareket ettik. Konferans salonu tıka basa dolmuş, arka ve yan taraflarda 
toplantıyı ayakta izleyenler de olmuştu. 

Toplantıda sektöre tekrar projenin ve pilot uygulamanın amaçları anlatılmış, 
işbirliği yapılması halinde, projenin başarıya ulaşacağı ve BİLGE’nin Türkiye düzeyinde 
tüm gümrük müdürlüklerine yaygınlaştırılacağı belirtilmişti. Sektör mensuplarından 
gelen yakınmalar da not edilmiş, çözümlenebilecek olan konulara ilişkin sorular ise 
sıcağı sıcağına yanıtlanmış ve katılımcıların projeye olan inançları pekiştirilmişti.

HCS’den: KRİZ MASASI

Atatürk Havalimanı Gümrük Müdürlüğünde pilot uygulama başlamış ve günde 
yapılan binlerce operasyon arasında bir kısım işlemlerde ya gümrük komisyoncusunun 
eğitim programlarını izlememesinden ya da gerçekten yazılımda yapılan işleme bir 
yanıt bulunmamasından aksamalar yaşanıyordu. Bu tür aksaklıkların doğrudan 
Proje Birim Başkanlığı’na doğrudan   aktarılması için iki direkt hat tahsis etmiş ve 
ikisine de birer kadın gümrük uzmanı ve bilişim uzmanını oturtmuştuk.

Şikayetlerini gerçekten sorunun çözümü için yansıtanlar olduğu gibi işi 
çığırından çıkaran andavallılarla da muhatap olunuyordu. Bir gün kriz masasında 
çalışan gümrük uzmanı sinirli bir şekilde odamıza girdi. “Kriz masasında çalışmak 
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gerçekten güç efendim” deyince kendisini oturtup sakinleştirdim ve sorunun ne 
olduğunu sordum. Telefonu çeviren birisi “kriz masası mı” diye sorup “evet” yanıtını 
aldıktan sonra “Cinsel sorunlarım var. Krizlerdeyim. Bu krizi çözmeme yardımcı olur 
musunuz?” demiş.

Biz de sinirlenmiştik tabi. Hemen iki kadın uzmanı telefon başından alıp iki 
erkek uzmanı oturttuk. “Kriz Masası”nın adını da “Sorun Yansıtma Masası” olarak 
değiştirdik. 

HCS’den: BENİM BOŞANMAMI İSTEDİ!

İnsanların şikayetleri bitmiyor, sürekli AHL Gümrük binasındaki Proje Birim 
Başkanı odasına gelerek yakınmalarını dile getiriyorlardı. Yine bir gün odama bir 
gümrük komisyoncusu geldi ve salonda yer bulamamaktan yakındı. Anlatımından, 
o tarihlerde “bir masa bir kasa” tabir ettiğimiz ve yanında çalışanı bulunmayan bir 
bürosu olduğu anlaşılıyordu. Kendisine salonun 24 saat açık tutulduğunu, istediği 
saat gelip beyanname tescil edebileceğini söyledim.

“Ben de öyle yapıyorum zaten. Geceleri ikilere üçlere kadar beyanname 
yüklemekten bir aydır karımın yüzünü göremedim. Bu gidişle beni boşayacak” dedi.

“Proje yapacağız diye aile birliklerine son vereceksiniz” demeye getiriyordu. 
O tarihlerde EDI yazılımı uygulamaya alınmış ve birçok büro veri girişini kendi 
bürolarından yapmaya başlamıştı. Kendisinin de EDI yazılımından yararlanabileceğini 
söylediğimde, “benim o yazılımı ve bilgisayarı satın alacak gücüm yok” dedi.

“O zaman veri giriş salonunu kullanmaya devam et”

“Gündüzleri yer bulamıyor, gece olmasını bekliyorum. Bu nedenle karımla aram 
açıldı” 

“Öyleyse gündüz saatlerinde çalışabileceğin başka bir iş baksan” 

“Yani 13 yıllık mesleğimi bırakmamı mı istiyorsunuz?”

“Hayır, aile birliğinin yıkılmamasını istiyorum. Onun için önerdim” dedim.

Suratını asarak odadan çıktı. Günlük koşuşturma içinde yaşanaları unutmuştum. 
Kısa bir süre sonra, proje’yi anlatmak ve sektör mensuplarından geri dönüşleri almak 
amacıyla İstanbul’da bir toplantı düzenledik. İTÜ Ayazağa Yerleşkesindeki toplantı 
salonu tıka basa dolmuştu. Proje Koordinatörü müsteşar yardımcısıyla birlikte 
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kürsüde yerimizi aldık. Önce projenin sunumunu yaptık. Sonra pilot uygulamayı 
anlattık. Sıra soru-cevap kısmına gelmişti. Teknik konulardaki sıkıntılar, veri giriş 
salonunun yetersizliği, EDI yazılımının kullanımındaki güçlükler gibi konulardaki 
soru ve cevapları yanıtlarken, salonun arkalarından bir bağırtı duyuldu.

“Cahit Soysal benim boşanmamı istedi!”

Oturumu yöneten, müsteşar yardımcısı, “Kimdi o bağıran? Ayağa kalkıp 
kendisini tanıtsın ve sorunu neymiş açıkça söylesin” dedi. Baktım, “karımın yüzünü 
göremiyorum” diyen gümrük komisyoncusu.

Ayağa kalktıktan sonra kendini tanıttı ve “Veri giriş salonunu kullanamadığımı 
ve evin yolunu unuttuğumu söyleyince Cahit SOYSAL ‘o zaman ya mesleği bırak ya da 
karını dedi’ cümlesi ağzından döküldü.

Bir diyalog ancak bu kadar saptırılabilirdi. Hemen cevap vermek için diklenince, 
müsteşar yardımcısı, fısıltıyla “Cahit Bey, adamla muhatap olup seviyesine inme” dedi. 
Ama o sırada beni hiçbir güç durduramazdı. Kendisine söylediğim “Aile birliğinin 
yıkılmasını istemem, istersen mesleğini bırak” sözünün nasıl böyle çarptırıldığını 
anlamadığımı söyledim. Birkaç cümlemden sonra, salon şikayetçi vatandaşa dönmüş 
müstehzi bir edayla gülümsüyordu. 

ATATÜRK HAVALİMANINDA İSYAN

İlk bir aylık uygulamadan sonra, sistem yerine oturmaya başlamış, insanlar 
BİLGE sistemine alışmaya başlamıştı. Ancak, onaylanan Beyannameler yine İrtibat 
Bürosundan gümrük komisyoncularının saha elemanlarına teslim ediliyor, onlar da 
BİLGE sisteminin atadığı gümrük muayene memuruna giderek, muayene blokajının 
kaldırılmasını talep ediyorlardı. Oysa projenin bir amacı da yüz yüze ilişkileri asgari 
düzeye indirmekti.

Önce Ankara’da, sonra da İstanbul’da Proje Birim Başkanlığı odasında 
yaptığımız toplantılarda konuyu enine boyuna değerlendirdik. İlk bir ayın uygulama 
başarısı hepimizi yüreklendirmişti. Öyleyse neden beyannamelerin kağıt nüshalarını 
da gümrük komisyoncularının elinden alarak arka planda gümrük işlemlerini 
gerçekleştirmiyorduk?

Gezdiğimiz birçok Avrupa ülkesinde bunun uygulamaları ile karşılaşmış, 
gümrük idarelerindeki yolsuzluk veya kayıt dışı para trafiğine ilişkin iddialar ancak 
böyle sona ermişti. Öyleyse biz de bunu deneyebilirdik.
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Yine bir Salı günü gümrük komisyoncuları derneklerine ve AHL Hizmet 
Binası kapısına bu yönde bir duyuru yazarak, uygulamanın gelecek Pazartesi günü 
başlayacağını bildirdik.

Bu kararımız bardağı taşıran son damla olmuştu. Bir aydan beri sıkışık Veri Giriş 
Salonunda üst üste beyanname yazmaya gayret eden sektör mensupları ellerinden 
beyannamenin de alınması halinde işlevlerinin iyice azalacağı kaygısına kapılmış, 
“yeter artık” diyecekleri konuma gelmişlerdi. Kendilerini kışkırtan gümrük çalışanları 
da vardı. “Beyannameniz içeriye düşerse akıbetini bilemez, bu konuda sorumlu da 
bulamazsınız” şeklindeki tahriklerle saha elemanlarını iyice çileden çıkarıyorlardı. 

Bu gergin ortamı hissetmemize rağmen Pazartesi günü uygulamaya geçildi. 
İrtibat Büro’suna teslim edilen beyannameler onay işleminden sonra zimmet defteri 
ile ilgili muayene memuruna teslim ediliyor, memur ekran işlemlerini tamamlayıp, 
beyanname üzerine de gerekli meşruhatları düştükten sonra yine zimmet defteri 
ile beyannameleri İrtibat Bürosu’ndaki veznedara geri gönderiyordu. Ekranda 
beyannamesinin vezneye geldiğini gören saha elemanı pencereye yaklaşarak 
beyanname numarasını söylüyor, veznedar önündeki beyannameler içinden anılan 
beyannameyi çıkararak vergileri tahsil ediyor, işlemi ekrana işliyor ve meşruhatlı 
beyanname ile vezne alındısını saha elemanına teslim ediyordu. 

Ancak, alışılmamış bu rutin, yetersiz zimmet defteri, yetersiz odacı ve hepsinden 
ötesi sistemin böyle işleyebileceğine olan yetersiz inanç nedeniyle  sistem daha ilk 
gün kilitlenmiş; öğle saatlerine gelindiğinde günlük gerçekleşen ithalat ve ihracat 
sayılarının % 20’sine bile ulaşılamamıştı. Binanın dışından atılmaya başlayan 
sloganlar isyanın başlangıcının işaret fişekleri olmuştu. 

HCS’den: KAHROLSUN BİLGE!

İnsanları günlük rutinlerinden uzaklaştırarak yeni bir iş düzeni kurmak 
gerçekten çok büyük zorluklar içeriyor. Bilgisayarlaşma şüphesiz ki çok önemli. Ancak 
ondan daha önemli olan gümrük idarelerindeki yüz yüze ilişkileri minimize etmekti. 
Özet beyandan sonra gümrük beyannameleri de gümrük komisyoncuları tarafından 
sisteme yüklenmeye başlanmış, AHL  Gümrüğünde  otomasyon başarılmıştı. Yükümlüler 
elektronik ortamda BİLGE Sistemine yükledikleri gümrük beyannamelerinin çıktılarını 
alıyor, ekleriyle birlikte camekan ötesindeki Onay Masasına bırakıyor, onay memuru 
beyannameyi onayladıktan sonra sistemin görevlendirdiği muayene memuruna 
götürmesi için beyannameyi tekrar komisyonculara iade ediyordu.
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Acaba bir adım daha ilerleyerek beyannameleri onay masasından ilgili muayene 
memuruna odacı aracılığıyla gönderemez miydik? Bunu da başarırsak, sadece 
otomasyona geçmiş olmayacak, yüz yüze ilişkileri de ortadan kaldıracaktık. Riskli 
de olsa bunu denemeye karar verdik. Müdürlüğün kapılarına astığımız duyuruyla 
ve müşavir derneklerine yazdığımız yazıyla durumu bildirdik ve uygulamanın ilk 
Pazartesi günü başlatılacağını duyurduk. 

İşte o andan itibaren ortalık karışmaya başladı. Beyannamesi elinden alınan 
komisyoncu işini nasıl takip edecekti? Muayene memurunun hangi beyannameye 
öncelik vereceğini kim belirleyecekti? Muayenesi biten beyanname tekrar komisyoncuya 
mı, vezneye mi gönderilecekti? Bu soruların tümünü yanıtlamıştık. Muayene memuru 
kendisine zimmet defteri ile teslim edilen beyannameleri teslim sırasına göre inceleyecek 
ve gerekirse muayeneye gidecekti. Muayenesi biten beyanname yine odacı tarafından 
vezneye gönderilecekti. Bekleme salonunda bekleyen komisyoncular ise “Beyanname 
Takip Ekranları”ndan durumu izleyecek ve vezneye gittiği anlaşılan beyannamenin 
vergilerini ödemek üzere vezneye gidecekti.

Uygulamaya Pazartesi sabahı başladık. Zaten projeye kızgın gelmiş bazı muayene 
memurları işi iyice savsaklamaya ve beyannameleri vezneye intikal ettirmemeye başladı. 
Aylardır günlük rutinlerinin bozulmasından rahatsız olan gümrük komisyoncularının 
saha elemanlarının öfkesi de burunlarına gelmişti. Bir uzman arkadaş odamıza 
gelerek, veri giriş salonunun zorla boşaltılmaya başlandığını ve komisyoncuların 
isyana kalkışmak üzere olduğunu söyledi. Derhal gümrük müdürlerini çağırıp durum 
değerlendirmesi yapmaya karar verdik.

Bu ara veri giriş salonunu boşaltan yaklaşık 200 kişilik gruba acente görevlileri 
ve dışarıdan çağrılan komisyoncular da dahil olmuştu. Yaklaşık 500 kişilik grup 
“Kahrolsun BİLGE” diye slogan atmaya başladı. Ayrıca “Fincanı taştan oyaarlar 
balam, oyaaarlar, BİLGE’ye böyle koyarlar” diye şarkı da söylemeye başlamışlardı. 

Havaalanı Mülki İdare Amiri olarak görev yapan vali yardımcısı mülkiyeden 
sınıf arkadaşımdı. AHL’de çalışmaya başladığımda kendisini ziyaret etmiş ve orada 
bulunma nedenimi söylemiştim. Gürültü anfi etkisiyle aprona da taşınca vali yardımcısı 
beni aradı. “Orada neler oluyor Cahit? Kim bağırıyor böyle?” diye sorunca, durumu 
kısaca kendisine aktardım. “Yapabileceğim bir şey var mı? Çevik kuvvet ister misin?” 
diye sorunca “iyi olur” dedim. Ne kadar kuvvet istediğim yönündeki sorusuna da “İki 
otobüs yeter” dedim.

Aradan henüz on dakika geçmişti ki, koridorun başında elinde telsizi ile bir 
komiser yardımcısı göründü. Çevik kuvvetin geldiğini anlamıştım. Proje görevlilerine 
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ve gümrük müdürlerine talimatlar yağdırdığımı gördüğünden, benimle muhatap 
olacağını anlamıştı.  Ortalık gürültüden yıkılıyordu:

“Kahrolsun BİLGE, Kahrolsun BİLGE, Kahrolsun BİLGE…”

Komiser yardımcısı bana yaklaştı: 
“Bilge Bey ekipleri nereye yerleştireyim?” 

“Ne Bilge Bey’i kardeşim? Bilge şu 
soğutulmuş odadaki gariban bilgisayar 
sisteminin adı.”

 Komiser yardımcısı mahcup 
olmuştu; kendisine pencereden ekiplerini 
nerelere yerleştireceğini ve acente ofislerinin 
kapılarına kadar kalabalığı dağıtması 
gerektiğini söyledim. Yarım saat içinde, 
sloganlar kesilmiş, isyan sona ermişti. Ertesi 
gün gazetelerde “Gümrükte İsyan” başlıklı 
olayı aktaran yazılar yayımlanmıştı.

Beyannameyi komisyoncu elinden 
almak için henüz iklimin elverişli 
olmadığını anlamış ve onaydan sonra 
tekrar beyannameleri komisyoncuların saha 
görevlilerine vermeye başlamıştık. Bugün bile 
“ihracatta kağıtsız beyanname” uygulamasına 
2018 yılında başlandığını, ithalatta ise 
konunun henüz pilot uygulama safhasında 
olduğu göz önüne alındığında, düzenlemeyi 
ne kadar erken tarihte başlama girişiminde 
bulunduğumuz ortaya çıkıyor. 

Aradan yıllar geçmiş olsa da, proje ekibinden bir arkadaşla karşılaştığımda 
“Nasılsınız Bilge Bey” diye bana takılır ve birlikte gülerek o günleri anarız. 

AKŞAM Gazetesi: Havalimanında isyan!

CUMHURİYET Gazetesi: Gümrük 
komisyoncularından eylem
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BOŞ KALKAN UÇAKLAR APRON ÜZERİNE YIĞILAN 
KONTEYNERLER

Havaalanında başlayan isyan çabuk duyulmuş, basın mensupları telefonlarla 
Proje Ekibine ulaşmaya başlamıştı. Kendilerine gümrük idarelerinde otomasyona 
geçildiği için böyle bir sıkıntının doğduğu aktarılıyor ve soruna kısa süre içinde çözüm 
bulunacağı belirtiliyordu. Durumu anlayışla karşılayan basın mensuplarının yanı 
sıra, belli kesimler tarafından yönlendirilmiş ve tahrik edici soru soran muhabirlerle 
de muhatap olunmuştu. 

Soğukkanlılığımızı kaybetmeden Proje Başkanı ve iki başkan yardımcısı 
olarak aramızda kısa bir değerlendirme yaptık. Gümrüklerde “elden iş takip etme” 
uygulamasının bir daha süreceği görülüyordu. Öyleyse, BİLGE sistemini tehlikeye 
düşürmemeli, uygulamayı bir gün önceki iş süreçlerine göre yürütmeliydik. Hemen 
bir duyuru hazırlayarak gümrük komisyoncu derneklerine faksladık. Aynı duyuruyu 
binanın kapısına da açtık. Ertesi sabah eski uygulamaya devam edilecekti.

Ancak, bir günlük aksaklık Havaalanı’nın kargo operasyonlarını felç etmiş, 
ihracat beyannameleri üretilmediği için ihraç yükleri uçaklara yüklenememiş, bunların 
yükleneceği uçaklar kargo yükünü almadan uçmuştu. Yine gelen uçakların getirdiği 
uçak konteynerlerindeki eşya, bunlarla ilgili giriş özet beyanlar tescil edilemediği 
için geçici depolama yerlerine ve antrepolara alınamamış; apronun üstü ithalat 
veya ihracat konusu olan konteyner katarları ile dolmuş; uçaklar bu konteynerlerin 
aralarından zorla çıkarak seferlerine başlar konuma gelmişti. 

Ertesi sabah bu birikintinin daha da artmaması için yapılacak en önemli iş 
Gümrük Kanununa göre tahsili gereken fazla mesai ücretleri tahsil edilmeksizin 24 
esaslı yeni bir çalışma düzeni kurmaktı. Personel iki gruba bölündü ve her grubun 
12 saat mesai yapması zorunlu kılındı. Personel öğle veya akşam yemeği için de 
yerlerinden ayrılmayacak; Proje Birim Başkanlığının temin ettiği kumanyalarla 
karınlarını doyuracaktı.

İki gün süren 24 saat esaslı mesai düzeni apron üzerinde biriken ve yeni gelen 
eşyanın işlemlerinin tamamlanmasını sağlamış; üçüncü gün sabahında AHL kargo 
operasyonları normal rutinine dönmüştü. 
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HCS’den: YEDİ BELA OSMAN

“Osman” ismini yine biz verdik, ancak bu şahsa gerçekten “Yedi Bela” diye isim 
takmışlardı. “Yedi Bela Osman” iri yapılı, adaleli ve ayakkabılarının topuklarına düz 
basan bir gümrük komisyoncu yardımcısıydı. Her insan topluluğunda olduğu gibi, 
AHL gümrük eşrafında da hiyerarşik bir yapı oluşmuş; bazı saha elemanları ister 
ikna yöntemiyle ister kaba kuvvetle diğerleri üzerinde lider konumuna yükselmişti. 
Ekibimdeki istihbaratçılarım ilk isyanı da Yedi Bela Osman’ın başlattığını bize ak-
tarmışlardı. Bu nedenle, kendisini uzaktan veri giriş salonu kameraları ile izletiyor ve 
girişebileceği herhangi bir olumsuzluğa daha ilk anda müdahale etmeyi planlıyorduk. 

Pilot uygulamayı başlatalı iki ay olmuş, insanlar giderek bilgisayar sistemini 
daha etkin kullanmaya başlamıştı. Ancak, o tarihlerde dünyadaki en çok PC’ye sahip 
veri giriş salonu olmasına karşın, AHL Gümrüğüne tescil edilecek beyannameleri 
bu salondan istenilen sürede sisteme yüklemek güçleşmişti. Karşı binadaki hava 
acentelerine kablo uzantısı ile sisteme erişim olanağı sağlayarak, hiç olmazsa veri 
giriş salonunun sadece gümrük komisyoncuları tarafından kullanılması yönünde 
düzenlemeler yapmıştık. Ayrıca BİLGE sistemine uzaktan erişim sağlayacak EDI 
yazılımı da devreye girmek üzereydi.

1998 yılının sıcak bir yaz gününde kameralardan “Yedi Bela Osman”ı izlemekle 
görevli uzman hızla odama  girdi, “Cahit Bey, Yedi Bela Osman yine veri giriş salonunu 
boşaltıyor, çıkmayanı tekmeliyor” dedi. Hemen kamera görüntülerinin yansıtıldığı 
odaya gittim. Gerçekten de Yedi Bela Osman çıldırmış gibi insanlara bağırıyor, salonu 
boşaltmalarını istiyor. Hiç olmazsa yüzde yetmiş oranında yüklediği beyannamesini 
tescil etmek için bir iki dakika süre isteyen saha elemanlarının da sandalyelerini 
tekmeleyerek, kollarından tutuyor ve kapıya doğru sürüklüyordu.

Bana haber veren zayıf ve çelimsiz uzman ile yine mesleğinin ilk yıllarında olan 
çelimsiz bir gümrük muhafaza memurunu yanıma alarak hızla salona koştum. “Cahit 
Bey geliyor” uyarısını alan Yedi Bela Osman salondan çıkmış, açık alanda kabadayı 
bir tavırla yürürken kendi kendine söylenerek uzaklaşıyordu. Salonu boşaltmış saha 
elemanları ve önlerindeki tarasa çıkmış acente görevleri ile birlikte yaklaşık 300 kişi 
bizi izliyordu. 

Yedi Bela Osman’ın arkasından bağırarak seslendim:

“Gel lan buraya!”
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Geri dönüp, “ne var, ne yapmışım” gibi bir şeyler söyledi . Aniden bileğini kavrayıp, 
“Gel bakalım odama. Ne yapıp ne yapmadığını orada söylersin” diye bağırdım.

Abartmıyorum, bileği tam olarak kavrayamayacağım kadar kalındı. Beni o 
sırada bir yumrukta yere serebilirdi. Ama güvendiğim husus, onun gümrük komisyoncu 
yardımcısı karnesi olması, benim ise kamu erkini temsil etmemdi. Kamu otoritesine 
açık bir karşı çıkış yapamazdı. 

Önde bileğini kaptırmış “Yedi Bela Osman” ve ben, arkada haber veren uzman 
ve muhafaza memuru olmak üzere, dört kişiden oluşan grup Gümrük Müdürlüğü 
binasına doğru yürürken, kalabalığın kendiliğinden yarıldığını ve bize yol verdiğini 
gördüm. Yüzlerinde şaşkınlıkla karışık bir korku ifadesi vardı.

Gümrük uzmanına daktiloya beş nüsha pelür kâğıdı takmasını söyledim. 
Masamın yanındaki koltukta boynu önde duran Yedi Bela Osman’dan kimliğini 
vermesini istedim.

İfade Tutanağı yazılan daktiloya kimlik bilgilerinin de yazılmasını sağladım. 
Kendisinin iş ve ikamet adreslerini de almış olduk. Yedi Bela Osman’a neden veri giriş 
salonunu boşalttığını sordum. 

“Ben boşaltmadım”

“Salona neden girdin o zaman?

“Bir arkadaşıma bakmaya girmiştim”

“Peki bizim kamera görüntülerinden gördüğümüz neydi o zaman? İnsanları 
zorla salondan çıkardığını görmediğimizi mi sanıyorsun? Bu kamera kayıtları bir ay 
süreyle muhafaza ediliyor. Şimdi polis ekibi çağırsam seni kamu malına zarar vermek 
suçundan derdest eder götürürler”

Tavırlarından Yedi Bela Osman’ın polisten fazla korkmadığı anlaşılıyordu. 
Kısa bir ifade tutanağına Osman ne dediyse yazdırdım. Salona bir arkadaşına 
bakmak üzere girdiğini, kimseyi salondan zorla çıkarmadığını söylüyordu. Pilot 
uygulamadan memnun olup olmadığını sorduğumuzda, beyanname yüklemek için boş 
PC bulamamaktan şikayetçi olduklarını söylüyordu. 

Yedi Bela Osman tutanağı okuyup imzaladıktan sonra “pekâlâ şimdi gidebilirsin” 
dedim. 

“Kimliğimi alabilir miyim” deyince, gümrük müşavir yardımcısı karnesinin bizde 
kalacağını ve Ankara’ya gider gitmez, karnenin iptali yönünde işlem başlatacağımı 
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söyledim. Yedi Bela Osman o an yıkıldı ve bir çocuğa dönüştü.

Ağlamaklı bir ifadeyle, “Efendim, ben ettim siz etmeyin. Ekmeğimle oynamayın. 
Karnem olmadan hiçbir gümrüğe giremem. Hayatımı nasıl idame ettiririm?” demeye 
başladı.

Osman istediğim kıvama gelmişti. Benim de ne karnesini alarak Ankara’da 
iptal ettirme gibi bir niyetim vardı ne de insanların ekmeğiyle oynama niyetim. Kendisi 
yaklaşık 3-4 dakika yalvardıktan sonra, Osman’a dönerek, 

“Bak Osman Bey, şimdi sana bu karneyi geri veriyorum. Ancak, bu tutanağı 
yırtmayacak ve saklıda tutacağım. Kamera görüntülerini de muhafaza edeceğim. Eğer 
seni bir sefer daha sistemi aksatan hareketlerin içinde görürsem, tutanağı resmiyete 
sokacak ve belgeni iptal ettireceğim. Bunu bilesin.”

Osman, biat etmiş, “Tabii efendim, haklısınız efendim. Ekmek Mushaf çarpsın 
ki bir daha yapmayacağım” demeye başlamıştı. Karnesini verdim ve gönderdim. Aynı 
gün veri giriş salonu tekrar tıklım tıklım dolmuş, insanlar beyannamelerini sisteme 
yüklemenin telaşına girmişti.

Aradan bir ay geçmiş, projenin nasıl yürüdüğünü görmek için aynı gümrük 
uzmanı ile Ankara’dan İstanbul’a gelmiş AHL Gümrük Müdürlüğü’ne geçmiştik. İdare 
amirleri ile görüştükten sonra veri giriş salonu, bekleme salonu ve onay masalarının 
bulunduğu alana doğru yürümeye başlamıştık. İş yoğunluğu nedeniyle önümüz o kadar 

kapalıydı ki, insanlardan özür dileyerek yol açmaya 
çalışıyorduk. Birden bir bağırtı duydum:

“Çekilin! Yol açın lan, Cahit Abim geliyor!”

Birden önümüzde bir insan koridoru oluşmuş, 
beş metre önümüzde Yedi Bela Osman önünü 
ilikleyerek bize yol gösteriyordu. Uzman arkadaşın 
kulağına eğildim:

“Bu iş bitmiştir, arkadaşım” dedim. 

Gerçekten de yaşanan bu olay sonrası, proje Yedi Bela Osman’ın da desteğini 
almış; o tarihten sonra hiçbir direniş ile karşılaşmamıştık. Hatta Atatürk Havalimanın 
başlatılan ve ilerde e-devlet çalışmalarına da öncülük edecek olanprojemiz “Gümrüklerde 
Değişim” olarak basında yer almaya başlamıştı. 

Milliyet Gazetesi:Gümrüklerde 
değişim
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KANUN TASARISI İLE İLGİLİ BAŞKA BİR BAŞARISIZ 
GİRİŞİM 

1996 yılında kurulan ikili koalisyon hükümeti döneminde Gümrük Kanunu 
tasarısının yasalaşması için tekrar girişimde bulunuldu. Hazırlanan 250 maddelik 
tasarı Plan ve Bütçe Komisyonunda görüşülmeye başlandı. Tasarının kapsamı ve 
içerdiği teknik özellikler nedeniyle metnin bir alt komisyon tarafından incelenmesine 
karar verildi. Alt komisyon üyeleri seçildi ve çalışma takvimleri belirlendi. 

Komisyon çalışmalarına ara verildiğinde Alt komisyon üyeleri bir araya gelerek 
bürokrat ekibine yaklaştılar ve kimlerden teknik destek alacaklarını sordular. Biz 3 
kişilik bir ekip olarak zaten salonda bulunuyorduk. Müsteşarın bizleri tanıştırmasından 
sonra Alt Komisyon ile bir çalışma odasına geçtik. İlk değerlendirmelerden sonra, 
ertesi sabah için randevulaştığımız saatte gelmek üzere toplantıdan ayrıldık.

Alt komisyon son derece yoğun ve etkin bir çalışmanın ardından iki ay sonra 
raporunu ve tasarının son halini Plan ve Bütçe Komisyonu’na takdim etti. Bir süre 
sonra tasarı Komisyonda da görüşülerek Genel Kurul’a sunuldu. Artık tasarının 
yasalaşacağına olan inancımız artmıştı. Ancak, kısa süre sonra yine siyasi bir kriz 
ve yine hükümet değişikliği yaşandı. Tasarıyı yasalaştırma hayalimiz de başka bir 
bahara kalmıştı. 

HCS’den: BUNLAR DA BİLMİYOR

4458 sayılı Gümrük Kanunu dört yıl boyunca kanun taslağı olarak TBMM 
komisyonlarında görüşüldü ve her yeni seçime gidildiğinde kadük oldu. Yeni hükümet 
dönemlerinde de tekrar gündeme alındı. 1996 yılında Refah Partisi – Doğru Yol 
Partisi koalisyon hükümeti döneminde tasarı tekrar Plan ve Bütçe Komisyonunun 
gündemine alındı. Komisyonda yapılan ilk görüşmede, 250 maddeyi aşan kapsamlı 
bir tasarı olduğu için bunun ilk olarak bir alt komisyonda incelenmesine karar verildi. 
Alt Komisyon başkanlığına Refah Partisi’nden bir milletvekili atandı. Alt komisyona 
iktidarın diğer ortağı Doğru Yol Partisi’nden muhalefetteki Demokratik Sol Parti’den 
ve Anavatan Partisi’nden de birer temsilci atandı.

Bütün dünyada olduğu gibi, teknik konularda yasa taslakları alanında uzman 
olanlar tarafından hazırlanır ve yasama organlarına sunulur. Kaldı ki Türkiye ile 
Avrupa Birliği arasında 1996 yılında sağlanmış olan gümrük birliğinin bir gereği 
olarak, AB’de yürürlükte olan Ortak Gümrük Kanunu’nun ilgili maddelerini neredeyse 
bire bir kendi mevzuatımıza yansıtmakla yükümlüydük. Bu nedenle hükümleri 
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mümkün olduğu ölçüde kendi literatürümüze uygun hale getirmiş ve taslağı tasarıya 
dönüştürülmesi için hükümete sunmuştuk. Ancak, gerçekten gümrük alanında uzman 
olmayanın bugün bile 4458 sayılı Gümrük Kanunu’nu ilk okuyuşunda anlamayacağı 
birçok hüküm ortaya çıkacaktır. 

Bu durumun bilincinde olan TBMM komisyonları da bu tür teknik hükümler 
içeren kapsamlı tasarıları bir alt komisyonda görüşür ve bu alt komisyonlara tasarıyı 
hazırlayan bürokratlar da katılır. Biz de Gümrük Müsteşarlığından üç uzman olarak 
Alt Komisyon toplantılarına katılmaya başlamıştık.

Alt Komisyon başkanı akademisyen kökenli bir milletvekili idi ve uzmanı olmadığı 
konuda fazla ahkam kesme eğiliminde olmadığını tavırlarıyla belli etmişti. İktidarın 
diğer ortağı olan Doğru Yol Partisi temsilcisi de anlamadığı hususları soruyor, ancak 
metne fazla müdahale etme eğilimine girmiyordu. Bir muhalefet partisi temsilcisi de 
iki üç toplantıya katıldıktan sonra Alt Komisyon çalışmalarından ayağını kesti. 

Dolayısıyla Alt Komisyonun en aktif üyesi Demokratik Sol Parti temsilcisi 
milletvekili olmuştu. Kendisi eski bir maliye bürokratı idi ve zamanında aynı bakanlık 
çatısı altında teşriki mesai de yapmıştık. Uzaktan da olsa bugün bile sevdiğim ve 
saydığım bir insan olarak hayatımda yer etmiştir. Ayrıca muhalefet partisi milletvekili 
olmasına karşın, Gümrük Birliği’nin idamesi için tasarıya katkı sağlama çabası da 
bizleri mutlu ediyordu.

Durum böyle olmakla birlikte, dünyadaki tüm maliye bürokratları ile aynı 
eğilimlere sahipti: “Gümrükçüler yazmayı çizmeyi bilmez. En iyisi bunların hazırladığı 
metinleri maliye tezgahından geçirip bir şekle sokalım” eğilimi anılan milletvekilinde 
de vardı. İlginçtir, 40 yıl boyunca yurtdışında tanıştığım ve teşkilatları maliye teşkilatı 
ile aynı bakanlık altında olan tüm gümrükçülerden aynı yakınmaları duymuştum, 
“maliyeciler gümrükçülere hep tepeden bakar” diye. 

Yaklaşık iki ay süren Alt Komisyon çalışmalarında, Komisyon Başkanı inisiyatifi 
DSP Milletvekiline bırakmış, o da her tümceyi okuduğunda, bunun ne anlama 
geldiğini sormuş ve kendisine tarafımızdan gerekli açıklamak yapıldıktan sonra, DSP 
Milletvekili “o öyle olmaz şöyle olur” diye hükmü Vergi Usul Kanunu hükümlerine ya 
da Gelir Vergisi Kanunu hükümlerine benzetmeye çalışmıştı. Biz de gerek Vergi Usul 
Kanunu gerekse Gelir Vergisi Kanunlarına hâkim olduğumuzdan, bu düzenlemeden 
muradın o değil bu olduğunu anlatmaya çalışıyorduk.

Bir seferinde “Bu hükümde çok maddeye atıf yapılmış. Atıfları ortadan kaldırıp o 
maddedeki hükümleri de bu paragrafa aktaralım” diye bir çabanın içine girmiş; ortaya 
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çıkan absürt hüküm onun da içine sinmemiş ve tekrar tarafımızdan hazırlanan taslağa 
geri dönmüştü. 

Oturumlar artık iki kişinin arasına geçen diyaloğa dönüşmüştü. Milletvekili 
“burada ne demek istiyorsunuz” diyor, kendisine hükmün anlamı aktarılıyor, “o öyle 
olmaz böyle olur” diye bir metin yazmaya çalışıyor, bunun madde hükmü ile belirtmek 
istediğimiz anlamı içermediğin söylüyorduk. Yine böyle bir oturumda, “bu madde 
ne demek istiyor” diye sorup metni açıkladığımızda, “hayır, bence onu değil şunu 
anlatmak istiyor” deyince omuzlarım düştü. Diğer iki bürokrat arkadaşların yüzlerine 
baktım, onlarda da aynı ifadeyi gördüm. “Yok artık, o kadar da değil” ifadesi yüzlerine 
yerleşmişti. Sesimizi kesince, odada yaklaşık bir dakika süren bir sessizlik yaşandı. 

Bunun üzerine, milletvekili diğer arkadaşlarına dönerek, “gördünüz mü bunlarda 
metnin ne anlama geldiğini bilmiyor” deyince dayanamadım: “Üstat, suskunluğumuz 
bilmemekten değil. Biz o metni kaleme alan ekibiz ve ne anlama geldiğini çok iyi 
biliyoruz. Ancak, o kadar ilgisiz bir alana girdiniz ki ‘yok artık’ mealinde konuşmadık” 
dedikten sonra, maddeyle ilgili yaklaşık beş dakika süren bir açıklama yaptım. Sanırım 
ses tonum da biraz yüksek olmuştu. Ama, o günden sonra DSP Milletvekili de diğer 
milletvekilleri de yaptığımız açıklamalara ve yazığımız metinlere daha itibar gösterir 
olmuştu.

HCS’den: BAKANA PROJE SUNUMU

 28.05.1999 tarihinde kurulan üçlü koalisyon hükümetinde Gümrük 
Müsteşarlığı’ndan sorumlu Devlet Bakanı belirlenmiş, kendisine Müsteşarlık 
Toplantı odasında brifingler verilmeye başlanmıştı. Sıra Modernizasyon Projesi Birim 
Başkanlığı’na gelince birim başkanı ve iki yardımcısı olarak 3 kişilik heyetimizle 
toplantı odasına gittik. Giderken yanıma bir önceki parlamenter dönemde TBMM’de 
görüşülen ancak seçim nedeniyle kadük olan 250 maddelik Gümrük Kanunu Tasarısı’nı 
da aldım. Metin TBMM tarafından sarı gazete kağıdına bastırılmış ve zımbalanmış 
bir kitapçık şeklindeydi. Bu yönüyle, yazıcıdan çıkmış A4 kağıdına basılı bir taslaktan 
daha inandırıcı bir resmi belge şeklinde duruyordu.  

Modernizasyon Projesini Power-Point sunum ile Bakan’a takdim ettik. Gümrük 
mevzuatının AB gümrük mevzuatı ile uyumlu hale getirilmesi ve basitleştirilmesi de 
projenin ana hedeflerinden birisiydi. Bu nedenle, sunum sırasında Gümrük Kanunu 
Tasarısının TBMM’de iki üç kez kadük olduğundan bahisle, “Tasarı buydu efendim. 
İncelemeniz halinde göreceğiniz gibi, tasarı tamamen teknik maddeler içeriyor. 
Geçen zaman gösterdi ki bu kapsamdaki bir kanun ancak Meclis İçtüzüğü’nün temel 
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kanunların nasıl görüşüleceğini belirleyen 91 inci maddesine göre, madde madde değil, 
bölüm bölüm görüşülürse meclisten geçebilir. Tasarıyı sunan hükümetin iki ortağı parti 
bugünkü muhalefet partilerini oluşturuyor. Bu nedenle, kendilerine ‘bir virgülünü bile 
değiştirmediğimiz sizin tasarınızı kanunlaştırmak istiyoruz” derseniz kendilerinden 
olumsuz bir geri dönüş alacağınızı sanmıyorum” diyerek taslağı kendisine verdim. 

Bakan sunumdan da kanun tasarısına ilişkin önerimden de etkilenmişti. 
Metnin daha ilk sayfasında bir önceki hükümetin muhafazakar başbakanının imzası 
bulunuyordu. Her ikisi de zamanında aynı parti çatısı altında çalışmış fikri yakınlıkları 
olan kişilerdi. “Teşekkür ederim. Kanun için siyasi yoklamalarda bulunacağım. Bu 
tasarı bende kalabilir mi?” deyince, “Zaten size takdim etmek üzere getirmiştim, sayın 
Bakanım” dedim. 

Girişim boşa gitmemiş, kanun tasarısı yeni bakanın radarına girmişti. 

4458 SAYILI GÜMRÜK KANUNU

Bakan, deneyimli, siyasi ağırlığı olan ve tüm partilerle görüşebilme esnekliğini 
gösterebilen sempatik bir kişiliğe sahipti. İlk önce partisinin genel başkanı ile görüşmüş 
ve kendisinin onayını almıştı. Sonra koalisyonu oluşturan birisi başbakan olmak üzere 
diğer iki parti liderleri ile de görüşmüş, desteklerini ve muhalefet parti liderleri ile 
görüşmek için onaylarını almıştı. Arkasından iki muhalefet partisi liderinden de 
randevu almış ve konuyu onlara aktararak desteklerini almıştı. Parlamentoda grubu 
bulunan 5 partinin de desteğini alan tasarı hükümet tarafından yeniden Meclise 
sunulmuş, komisyonlarda görüşülmüş ve genel kurula inmişti.

Taslağın 27 Ekim 1999 tarihinde Genel Kurul’da görüşüleceği bildirilince, 
bürokrat ekibi olarak TBMM’ne gittik ve kuliste kendi tasarımızın sırasının gelmesini 
bekledik. Gece saat 21’de sıra Gümrük Kanunu taslağın görüşülmesine gelmişti. 
Genel Kurul’daki komisyon sıralarına oturarak Bakanı’mızın kanunu sunuşunu 
dinledik. Daha önceki deneyimlerimiz göz önünde bulundurulduğunda, muhalefet 
parti milletvekillerinin eleştirilerine karşı Bakan’a not yetiştirmek için bileklerimizin 
kırılması gerekiyordu ve buna hazırlanmıştık. Ama ne gezer! Muhalefet parti 
temsilcileri tasarının geneli ve bölümleri üzerine görüşlerini dile getirirken küçük 
dokundurmalar dışında iktidara çatmıyor ve tasarı bölüm bölüm oylanarak geçiyordu. 
İki saatlik bir oturumda 6 geçici madde olmak üzere toplam 254 maddelik Gümrük 
Kanunu tasarısı görüşülmüş ve Genel Kurul’da oylanarak kabul edilmişti.

Beş yıl boyunca kanun taslakları masamdaki PC’de tarafımdan kaleme 
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alındığından, aradığımı çabuk bulma adına, metinlerdeki en küçük değişikliklerden 
sonra bile taslağa yeni bir versiyon numarası vererek, metni yeniden kaydetmiştim. 
Genel Kurul’da PC’mdeki 54 üncü versiyon kabul edilmişti. 

Bakanımızın parlamenterlerin tebriklerini kabulünden sonra, evlere dönmemiz 
gece 1’i bulmuştu. O gece şampiyonluk kazanmış futbolcu gibi sabaha kadar 
uyuyamadan yatağın bir yanından diğer yanına döndüğümü hatırlıyorum. 

SIRA ALT DÜZENLEMELERDE

4458 sayılı Gümrük Kanunu 04.11.1999 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanmıştı. 
Yürürlük maddesinde, “Bu kanun yayımını izleyen tarihten itibaren 3 ay sonra 
yürürlüğe girer” denildiğinden, gümrük yönetmeliği dahil tüm alt düzenlemelerin 5 
Şubat 2000 tarihinde yürürlüğe girecek şekilde hazırlanması gerekiyordu.

Ancak, tasarının kanunlaşması tüm Müsteşarlığı ayağa kaldırmış; her 
birim kendi alanına giren yeni kanuna uygun alt yasal düzenlemeleri hazırlamaya 
başlamıştı. 20.01.2000 tarihli ResmiGazete’de 5 Şubat itibarıyla yürürlüğe girecek 81 
ek, 7 geçici madde ile birlikte toplam 898 maddeden oluşan yeni Gümrük Yönetmeliği 
yayımlanmıştı. Bunları zaman içinde yeni kanunun getirdiği düzenlemeleri hayata 
geçiren tebliğ ve genelgeler izlemişti. 

GEREKSİZ GÜMRÜKLER KAPATILIYOR

Daha önceki bölümlerde gereksiz yere birçok gümrük müdürlüğü kurulduğu, 
müdürlüklerin giriş ve çıkış olarak bölünmesinin sekreterya, personel, sicil, idari işler 
gibi hizmetlerin de bölünmesi anlamına geldiği ve gereksiz personel istihdamına yol 
açtığı, ihtisas gümrüğü kuracağız diye dünyada adına rastlanmamış gümrük idareleri 
kurulduğundan bahsetmiştik. 

Örneğin dünyada bir tek Türkiye’de bulunan “İstanbul Bedelsiz (Oto hariç) 
ve Naklihane Gümrük Müdürlüğü” kurulmuştu! Yeni jenerasyonun “naklihane 
kavramından da habersiz olduğunu sanıyoruz. 1980’li yıllarda Almanya kendi ülkesine 
çalışmak üzere gelip de yerleşen Türklerin ülkelerine dönüşünü özendirmek için bir 
erken emeklilik düzenlemesi yapmış; erken emekli olup da Türkiye’ye dönenler için 
yüksek bir ikramiye ödemesini de öngörmüştü. Bundan yararlanıp ülkeye ev eşyaları 
ile dönen on binlerce kişinin ev eşyalarının da gümrüklemesi için bir gümrük kurulması 
uygun bulunmuştu! Rüzgâr kesilip de bir yıl sonra “naklihane” yapan sayısı 3-5 aileye 
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düşünce, anılan gümrük müdürlüğü de işlevsiz kalmıştı. Otomobil ithalat işlemleri oto 
ihtisas gümrüklerine yönlendirildiğinden, trajikomik bir şekilde anılan müdürlüğün 
adında parantez içinde “(Oto Hariç)” ibaresi eklenmişti.  

En komiği ise “İstanbul 
Merkez Gümrük Müdürlüğü” 
idi. Zamanında siyasi tayin 
taleplerinden bunalan üst yönetim 
“Merkez Valisi” kavramından 
esinlenmiş, süresini doldurduğu 
halde tekrar İstanbul’a dönmek 
isteyen isteyenleri oturtabileceği 
bir yer diye “İstanbul Merkez 
Gümrük Müdürlüğü” adı altında 
bir müdürlük kurmuş; görevini 
Başmüdürlüğün danışmanlık 
taleplerinin karşılanması 
olduğu belirlenmiş; zorlamayla 

geri dönen müdürleri ve muayene memurlarını bu Müdürlüğe atamaya başlamıştı. 
“Sonuçta geceleri ve hafta sonlarını evimde geçiriyorum” düşüncesi ile bu müdürlüğe 
atananlar da kaderlerine razı oluyordu.

Müsteşarlıkta hazırlanarak Bakanlar Kuruluna gönderilen ve Bakanlar 
Kurulu’nun 10/9/1999 tarihli 99/13314 sayılı sayılı Kararı ile ismi değiştirilen ve 
kaldırılan gümrük müdürlükleri şöyle belirlenmişti: 

ADLARI DEĞİŞTİRİLEN GÜMRÜK MÜDÜRLÜKLERİNE 
İLİŞKİN (I) SAYILI LİSTE

Eski Adı  —————————:  Yeni Adı —————————:

Ankara Gümrükleri Başmüdürlüğü

1.  Esenboğa Yolcu Salonu Gm. Md.  Esenboğa Gümrük Md.
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Bursa Gümrükleri Başmüdürlüğü

1.  Mudanya Giriş Güm. Md.  Mudanya Gümrük Müdürlüğü

İstanbul Gümrükleri Başmüdürlüğü

1.  Halkalı Giriş Güm.Müd.  Halkalı Gümrük Müdürlüğü

2.  Erenköy Giriş Güm.Müd.  Erenköy Gümrük Müdürlüğü

3.  Haydarpaşa Giriş Güm.Müd.  Haydarpaşa Gümrük Müdürlüğü

4.  Atatürk Hava Limanı Giriş Gm.Md. Atatürk Hava Limanı Güm. Md.

İzmir Gümrükleri Başmüdürlüğü

1.  İzmir Giriş Gümrük Müdürlüğü   İzmir Gümrük Müdürlüğü

2.  A.MenderesHv.Lmn.YolcuSal.Güm.Md.  A. Menderes Güm. Md.

3.  İzmir Tır Giriş Gümrük Müd.   İzmir Tır Gümrük Müdürlüğü

Mersin Gümrükleri Başmüdürlüğü

1.  Mersin Giriş Gümrük Müdürlüğü Mersin Gümrük Müdürlüğü

2.  Taşucu Yolcu Sal. Güm.Müd.   Taşucu Gümrük Müdürlüğü 

İzmit Gümrükleri Başmüdürlüğü

1.  Derince Giriş Gümrük Müdürlüğü Derince Gümrük Müdürlüğü
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KALDIRILAN GÜMRÜK MÜDÜRLÜKLERİNE İLİŞKİN (II)  
SAYILI LİSTE

Ankara Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Ankara Tıbbi ve Optik Aletler İhtisas Gümrük Müdürlüğü

2.  Esenboğa Kargo Gümrük Müdürlüğü

Antalya Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Süleyman Demirel Havalimanı Yolcu Salonu Gümrük Müdürlüğü

Bursa Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Mudanya Çıkış Gümrük Müdürlüğü

2.  Gelibolu Gümrük Müdürlüğü

3.  Balıkesir Gümrük Müdürlüğü

4.  İnegöl Gümrük Müdürlüğü

5.  Kütahya Gümrük Müdürlüğü

6.  Bilecik Gümrük Müdürlüğü

Gaziantep Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Gaziantep Posta Gümrük Müdürlüğü

Gürbulak Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Gürbulak Yolcu Salonu Gümrük Müdürlüğü

2.  Ağrı Gümrük Müdürlüğü

3.  Kars Gümrük Müdürlüğü
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Habur Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Habur Solcu Salonu Gümrük Müdürlüğü

2  Habur Transit Gümrük Müdürlüğü

3.  Silopi Gümrük Müdürlüğü

4.  Cizre Gümrük Müdürlüğü

5.  Şırnak Gümrük Müdürlüğü

Hopa Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Sarp Yolcu Salonu Gümrük Müdürlüğü

İskenderun Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  İskenderun Yolcu Salonu Gümrük Müdürlüğü

2.  Dörtyol Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü

İstanbul Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Atatürk Havalimanı GHDESM ve Depoları Gümrük Müdürlüğü

2.  İstanbul Bedelsiz (Oto hariç) ve Naklihane Gümrük Müdürlüğü

3.  Selviburnu Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü 

4.  Çubuklu Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü

5.  Atatürk Havalimanı Koli Tasnif ve Kurye Gümrük Müdürlüğü

6.  Halkalı Teşvik TIR Gümrük Müdürlüğü

7.  Sirkeci Gümrük Müdürlüğü

8.  İstanbul Merkez Gümrük Müdürlüğü
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9.  Satış Gümrük Müdürlüğü

10.  Halkalı Çıkış Gümrük Müdürlüğü

11.  Erenköy Çıkış Gümrük Müdürlüğü

12.  Haydarpaşa Çıkış Gümrük Müdürlüğü

13.  Atatürk Havalimanı Çıkış Gümrük Müdürlüğü

14.  Atatürk Havalimanı Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü

İzmir Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Posta Gümrük Müdürlüğü

2.  Fuar Gümrük Müdürlüğü

3.  İzmir Yolcu Salonu Gümrük Müdürlüğü

4.  Alsancak Gümrük Müdürlüğü

5.  Akçay Gümrük Müdürlüğü

6.  Aliağa Rafineri Gümrük Müdürlüğü

7.  Aliağa Petkim  Gümrük Müdürlüğü

8.  Aliağa Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü

9.  Adnan Menderes Havalimanı Kargo Gümrük Müdürlüğü

10.  Imsık Gümrük Müdürlüğü

11.  Kuşadası Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü

12.  İzmir Tır Çıkış Gümrük Müdürlüğü

13.  Torbalı Gümrük Müdürlüğü

14.  İzmir Çıkış Gümrük Müdürlüğü

15.  Milas Bodrum Havalimanı Gümrük Müdürlüğü
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İzmit Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağılı;

1.  İzmit Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü

2.  Tütünçiftlik Akaryakıt Gümrük Müdürlüğü

3.  Bolu Gümrük Müdürlüğü

4.  Düzce Gümrük Müdürlüğü

5.  Derince Çıkış Gümrük Müdürlüğü

Malatya Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Elazığ Gümrük Müdürlüğü

2.  Sivas Gümrük Müdürlüğü

3.  Erzincan Gümrük Müdürlüğü

Mersin Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı; 

1.  Mersin Çıkış Gümrük Müdürlüğü

2.  Transit Gümrük Müdürlüğü

3.  Niğde Gümrük Müdürlüğü

4.  Seka Taşucu Gümrük Müdürlüğü

5.  Mersin Bitki ve Bitkisel Ürünler Gümrük Müdürlüğü

6.  Anamur Gümrük Müdürlüğü

Samsun Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Samsun Yolcu Salonu Gümrük Müdürlüğü

2.  Ünye Gümrük Müdürlüğü

3.  Fatsa Gümrük Müdürlüğü
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4.  Çarşamba Gümrük Müdürlüğü

5.  Samsun Ağaç ve Demir Ürünleri İhtisas Gümrük Müdürlüğü

6.  Amasya Gümrük Müdürlüğü

Sinop Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  İnebolu Gümrük Müdürlüğü

Trabzon Gümrükleri Başmüdürlüğüne bağlı;

1.  Trabzon Havalimanı Gümrük Müdürlüğü

2.  Trabzon Yolcu Salonu Gümrük Müdürlüğü 

YAYGINLAŞTIRMA İHALESİ

AHL Gümrüklerindeki pilot proje uygulaması başarıya ulaşmış; sıra Türkiye 
düzeyinde gümrük idarelerinin otomasyona geçmesi için Dünya Bankası kredisi ile 
yaygınlaştırma ihalesinin yapılmasına gelmişti. Dünya Bankası kredi koşullarına 
göre ihalenin uluslararası tekliflere de açık olması gerekiyordu. İhale ilanı sadece 
Resmi Gazetede değil, Dünya Bankası iletişim kanalları ile dünyadaki diğer bilişim ve 
donanım firmalarına duyurulmuştu.

İhale üç aşamalı yapıldı. İhalelerin her aşaması sonrası Dünya Bankasına 
sonuçlar bildirilerek “No Objection” adı verilen onaylar alınıyordu.

Ön yeterlilik ihalesi Şubat 1998 tarihinde yapıldığında, 7 firma başvurdu ve 6 
firma ön yeterliliği geçerek, ihalenin ikinci aşamasına girmeye hak kazandı. İkinci 
aşama ihalenin birinci bölümünde firmaların teknik çözüm önerileri değerlendirilecekti. 

Firmaların teknik çözüm önerilerini içeren birinci bölüm ihale Temmuz 1999 
tarihinde yapıldı. Bilge çekirdeğine TIR-Transit Kontrol, Konteyner Takip Sistemi, 
Taşıt Takip Sistemi, Yolcu İşlemleri Sistemi, GÜVAS, Dış Ticaret İstatistikleri ve 
Kaçakçılık Bilgi Bankası gibi yazılımlar da ilave edilmişti. Bunlarla birlikte,  Unix 
işletim sistemi, client/server mimarisi ve ilişkisel veri tabanı kullanımını içeren teknik 
şartnamemize verilen cevaplar teknik komisyon tarafından değerlendirildi ve 6 girişim 
grubu tarafından verilen teknik çözümlerin  uygun olduğu görüldü.
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Teknik alt komisyon tarafından teklifleri uygun görülen firmalar fiyat tekliferini 
vermek üzere ihalenin ikinci bölümü için davet edildiler.

İhalenin ikinci aşamasının son bölümü olan fiyat tekliflerinin açılması aşaması 
Aralık 1999 tarihinde Müsteşarlık Toplantı odasında, Bakan’ın huzurunda ve basına 
açık olarak yapıldı.  Ayrıca biz de ihaleyi filme aldırıyorduk. İhaleye katılan beş 
konsorsiyumdan KOÇ-SUN grubu en düşük teklifi vermişti. İhalede yaşanan en büyük 
sürpriz pilot projede donanım ve altyapı çalışmasını yapan aynı zamanda SOFIX 
yazılımını geliştiren DouanExport konsorsiyumunun üyesi olan BULL firmasının 
teklifinin yüksek kalmasıydı.  

İhaleye katılanlara en düşük teklif itibarıyla ihaleyi KOÇ-SUN grubunun 
kazandığı beyan edildi.Dünya Bankasından alınan “No Objection” sonrası, KOÇ-SUN 
grubuna yazılı olarak sonuç bildirildi ve  sözleşme imzalanmaya davet edildi.

KOÇ-SUN GRUBU İLE SÖZLEŞME

Yaygınlaştırma sözleşmesi Müsteşarlık ihale komisyonu ile KOÇ-SUN Grubu 
temsilcileri tarafından 04.01.2000 tarihinde imzalandı ve onay için Dünya Bankası’na 
gönderildi. 

BİLGE yaygınlaştırma işi KDV dahil 28.781.134 ABD Doları’na bağlanmış 
ve sözleşme bu miktar üzerinden imzalanmıştı. 
Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı’nda 
çalışanları en çok sevindiren husus, ihaleyi kazanan 
grubun DouaneExport firmasının yerli partneri firma 
ve onların Türk yazılım grubunu proje bünyesine 
katmış olmasıydı. Böylece, yeni yazılımcılarla 
muhatap olunup, onlara BİLGE “source kod”larını  
öğretmek ve gümrük süreçlerini anlatmakla tekrar 
zaman kaybetmeyecektik.

 Sözleşme kapsamında aşağıda listelenen gümrük idarelerine sistem kurulacaktı. 
Yaygınlaştırma 29.10.2001 tarihinde Habur Sınır Kapısına sistem kurulumuyla 
sonlandırılacak şekilde planlanmıştı. Ancak, sonra projeye Öncüpınar, Menemen, 
Aksaray Dereköy ve Dilucu gümrük idareleri de eklendi. Öte yandan, Gürbulak Sınır 
Kapısı “yap-işlet-devret modeli” ile yeniden inşa ediliyordu. İnşaatın tamamlanıp 
açılışının yapıldığı 22.03.2003 tarihinde anılan sınır kapısına BİLGE sistemi de 

KoçSistem Genel Müdürü ve Proje 
Koordinatörü sözleşme imzalarken
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kurulmuş ve uygulamaya alınmıştı. 

Gümrüklere kurulacak donanım ise şu kalemleri içeriyordu:

• 83 adet              Ana Bilgisayar (Server)

• 2897 adet Kişisel Bilgisayar (PC)

• 965 adet Yazıcı

• 48 adet              Mobil Terminal

• 163 adet Dizüstü Bilgisayar

• 156 adet Kesintisiz Güç Kaynağı

• 13 adet              Tarayıcı

• 117 adet Klima

• 38 adet              Kapalı Devre Kamera Sistemi

• 10 adet              Jeneratör

• 420 adet Bilgisayar Masa ve Sandalye Takımı

• 396 km              UTP Kablo

• 22 km              Fiberoptik Kablo

• 197 adet  Modem

• 93 adet  Router

• 501 adet  Network Cihazı

Sözleşme kapsamında, Ekipler, Ankara Esenboğa Gümrük Müdürlüğü’nden 
başlayarak projenin sonlandırılacağı Habur Sınır kapısına kadar gümrük hizmet 
binalarına sistem kurulacak, kullanıcılara eğitim verilecek ve BİLGE uygulaması 
oturuncaya kadar teknik destek verdikten sonra anılan hizmet binasından ayrılacaktı. 
Ayrıca, EDI protokolleri ile BİLGE sistemine erişim için ara yüz yazılımları da adapte 
edilecekti.

ETC-IS  GÖZETİM ŞİRKETİ İLE SÖZLEŞME

BİLGE Sisteminin yaygınlaştırılması ihalesi ile eş zamanlı olarak yüklenici 
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firma tarafından temin edilecek donanımların ve servislerin muayene ve kabul 
testlerini yapmak üzere Dünya Bankası ihale kurallarına göre danışmanlık ihalesi 
gerçekleştirildi. 

İhaleyi kazanan ETC-IS firması; projenin yaygınlaştırma aşaması sürecinde 
yüklenici Koç Sistem firması tarafından dağıtımı ve kurulumu gerçekleştirilen 
donanımların ve sağlanan servislerin tüm gümrük idarelerinde  muayene ve 
kontrollerini Müsteşarlık adına yaparak, Müsteşarlık Kabul Komisyonuna raporlarını 
sunacaktı.  

“Batch” olarak adlandırılan her proje merkezinde gerçekleştirilen muayene 
ve kontrol çalışmalarının sonuç raporu ETC-IS Firması tarafından ayrı olarak 
hazırlanarak, Gümrük Müsteşarlığı Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığına 
sunuluyordu. 

Son derece verimli çalışan bu ekip sayesinde, alınan tüm donanım ve hizmetler 
işin uzmanları tarafından test edilerek teslim alındığından, proje uygulama aşamasında 
teknik sorunlar minimize edilmiş oluyordu.

Danışmanlık Hizmetleri Şartnamesinde belirlenen iş tanımlarına uygun 
olarak, proje merkezlerinde dağıtımı/kurulumu yapılan ürün ve servislerin yerinde 
muayene ve kontrolü gerçekleştirilerek kabul testleri yapılıyor; kesin kabule yönelik 
sonuç raporları hazırlanıyor ve kesin kabul işlemlerinin  tamamlanabilmesi amacıyla 
Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığına sunuluyordu.

ETC-IS danışmanları tarafından gerçekleştirilen kontrollerde;

• Teslimatı/kurulumu yapılan her ürün, teknik şartname ve firma teklifine 
uygunluğu açısından değerlendirilmekte;

• Muayene ve kontrol çalışmaları Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı 
tarafından sunulan son teslimat tablosu temel alınarak  gerçekleştirilmekte;

• Teslimatı ve kurulumu yapılan ürünler için tasarlanan Gümrük Müsteşarlığının 
proje envanterinin oluşturabilmesine olanak sağlayacak “Ürün Bilgi Formu” ve 
muayene-kontrol sonuçlarını içeren “Ürün Kontrol Listesi” bölümleri olmak üzere iki 
farklı bölümden oluşan “Test – Kabul Form”u doldurulmakta;

• Bu süreçte, fiziksel kontroller ile   sistem/konfigürasyon analiz etme 
amaçlı uygulama yazılımlarının yanısıra, gerektiğinde ürün kataloglarından da 
yararlanılmakta;



135

Bir BİLGE Kişi

• Özellikle altyapı kontrolleri ile server donanım ve yazılım kontrollerinde 
yüklenici KoçSistem firması elemanlarından destek alınmakta;

• Muayene ve kontrol çalışmaları tamamlanan proje merkezleri için kontrol 
sonuçlarını içeren “muayene ve kontrol raporları” hazırlanmakta ve Modernizasyon 
Projesi Birim Başkanlığına sunulmakta;

• Muayene ve kontrol çalışmaları sonucunda yüklenici Koç Sistem firması 
tarafından gerçekleştirilen hizmetlerin bir kısmı veya tümünün teknik şartnameye 
uygun olmadığı tespit edildiğinde, bu durum sonuç raporu ile Proje Birim Başkanlığa 
bildirilmekteydi.

Koç Sistem tespit edilen eksiklikleri tamamladıktan ve sorunları çözdükten 
sonra ETC-IS danışmanları problemli ürünleri sahada tekrar kontrol etmekteydi.  
Proje merkezlerinde eksik servis ve ürünler için ihtiyaç/talep doğrultusunda muayene 
ve kontrol çalışmaları tekrarlanabilmekteydi.

YAYGINLAŞTIRMA BAŞLIYOR

İmzalanan yaygınlaştırma sözleşmesinin Dünya Bankası tarafından 
onaylanmasından sonra, KoçSistem  firması ekipleri, ETC-IS ekibi ve “Proje Ekibinin 
Oluşturulması” bölümünde isimleri verilen Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı 
proje ekibi belirlenen yaygınlaştırma takvimi çerçevesinde çalışmalarına hızla başladı.

KOÇ Sistem Ekipleri;

• Yönetim Ekibi  17 kişi

• Kuruluş Ekibi             134 kişi 

• Yazılım Geliştirme 20 kişi

• Eğitim Ekibi  32 kişi

Olmak üzere toplam 203 kişiden oluşmuştu. 

Ekiplerde yer alan uzmanların tek tek isimlerini yazmak zor. Herkes çok büyük 
özveri ile çalıştı. KoçSistem Ekiplerinin koordinasyonunu yürüten Dicle Soyer ve Hürol 
Tabak, Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı ekibi ile uyum içinde çalışmalarını 
yürüttü  ve 7 gün 24 saat sahadaki sorunları  öğrendiğinde, ilgili ekipleri yönlendirip, 
sorunların çözümlenmesini sağladı.
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ETC-IS Ekibi ise Muzaffer Şentürk, Babur Baturay, Cenk Özügür ve İbrahim 
Singer’den oluşmuştu ve kendileri ile çok verimli bir çalışma gerçekleştirildi. 

Sistem kurulacak gümrük müdürlüklerinin iş hacimleri gözönünde 
bulundurularak “Yaygınlaştırma Takvimi” hazırlandı ve her grup, “Batch” adı 
adı altında sıralandı.  İlk aşamada “yaygınlaştırma pilot grubu” ile birlikte 9 grup 
belirlenmiş ve projenin 22.03.2003 tarihinde tamamlanması planlanmıştı. Daha 
sonraki yıllarda da yaygınlaştırmaya devam edilecek ve tüm gümrük idarelerinde 
BİLGE Sistemi devreye alınacaktı.

Sistem kurulumu ve eğitimini de içeren Yaygınlaştırma Takvimi şöyle 
belirlenmişti: 

PİLOT BATCH

19.05.2000 Esenboğa  Gümrük Müdürlüğü

12.06.2000 Ankara  TIR Gümrük Müdürlüğü  (Behiçbey)       

BATCH1

14.08.2000 Konya Gümrük Müdürlüğü

28.08.2000 Mersin Limanı (Gümrük Başmüd. Mersin Gümrük Md.leri.)

04.09.2000 İstanbul Gümrük Başmd.ve Karaköy Yolcu Salonu Gm.Md.

04.09.2000 Ankara Gümrük Başmüdürlüğü

11.09.2000 Yeşilköy Otomotiv İhtisas Gümrük Müdürlüğü

11.09.2000 Atatürk Havalimanı Gümrük Müdürlükleri (Yenileme)

Koç Sistem ekibinden Hürol Tabak, Dicle Soyer
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BATCH2

02.10.2000 Çerkezköy Gümrük Müdürlüğü

09.10.2000 Erenköy Gümrük Müdürlüğü

16.10.2000 Kayseri Gümrük Müdürlüğü

06.11.2000 Adnan Menderes Havalimanı Gümrük Müdürlükleri

13.11.2000 Ege Serbest Bölge Gümrük Müdürlüğü

13.11.2000 Halkalı Giriş ve Çıkış Gümrük Müdürlükleri

27.11.2000 İzmir Gümrükleri Başmd. veGiriş - ÇıkışGüm. Md.leri

04.12.2000 Kapıkule Sınır Kapısı (Gümrük Başmd. ve Güm. Md.leri)

04.12.2000 İstanbul Posta Gümrük Müdürlüğü

11.12.2000 AHL Serbest Bölge Gümrük Müdürlüğü

BATCH3

08.01.2001 Ambarlı Gümrük Müdürlüğü

08.01.2001 İpsala Sınır Kapısı

22.01.2001 Antalya Güm. Baş. Güm. Müd. ve Serbest Bölge Güm. Müd.

29.01.2001 Tekirdağ Gümrük Müdürlüğü

05.02.2001 Antalya Havalimanı Gümrük Müdürlüğü

19.02.2001 Mersin Serbest Bölge Gümrük Müdürlüğü

BATCH4

26.02.2001 Mudanya Gümrük Müdürlüğü

12.03.2001  Bursa Gümrükleri Başmd. ve Bursa Gümrük Müdürlüğü

12.03.2001           Eskişehir Gümrük Müdürlüğü

02.04.2001 Gemlik Gümrük Müdürlüğü
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02.04.2001 Denizli Gümrük Müdürlüğü

02.04.2001 Aliağa Gümrük Müdürlüğü

30.04.2001 Manisa Gümrük Müdürlüğü

30.04.2001 Haydarpaşa  Gümrük Müdürlüğü

BATCH5

04.06.2001 Adana Gümrük Müdürlüğü

04.06.2001 Gebze Gümrük Müdürlüğü

04.06.2001 İzmit Gümrükleri Başmüdürlüğü ve İzmit Gümrük Müd.

25.06.2001 Cilvegözü Sınır Kapısı ve Gümrük Müdürlüğü

25.06.2001 Derince Gümrük Müdürlüğü

25.06.2001 Gaziantep Gümrük Başmüdürlüğü ve Gümrük Müdürlüğü

BATCH6

30.07.2001 Antakya Gümrük Müdürlüğü

30.07.2001 İskenderun Gümrük Başmüdürlüğü ve Gümrük Müdürlüğü

27.08.2001 Samsun Gümrükleri Başmüdürlüğü ve Gümrük Müdürlüğü

27.08.2001 Trabzon Gümrükleri Başmüdürlüğü ve Gümrük Müdürlüğü

27.08.2001 Sarp Sınır Kapısı ve Gümrük Müdürlüğü

24.09.2001 Hopa Gümrükleri Başmüdürlüğü 

24.09.2001 Rize Gümrük Müdürlüğü

BATCH7

08.10.2001 İstanbul Gıda İhtisas Gümrük Müdürlüğü
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15.10.2001 Hakkâri Gümrük Başmüdürlüğü ve Gümrük Müdürlüğü

29.10.2001 Habur Sınır Kapısı (Gümrük Başmd.ve Gümrük Müd.leri)

19.11.2001 Öncüpınar Sınır Kapısı

26.11.2001 Gümrük Müsteşarlığı Merkezi

BATCH8

14.12.2001 Menemen Gümrük Müdürlüğü

14.12.2001 Aksaray Gümrük Müdürlüğü 

03.12.2001 Dereköy Sınır Kapısı

03.12.2001 Dilucu Sınır Kapısı

22.03.2003 Gürbulak Sınır Kapısı (Gümrük Başmd. ve Gümrük Müd.)

Bu işlerin zaman planına uygun olarak gerçekleştirilmesi için birden fazla olmak 
üzere 5 ayrı iş tanımı olan ayrı ayrı ekipler oluşturulmuştu. “Kablolama”, “donanım”, 
“yazılım yükleme”, “eğitim”, “uygulama teknik destek” olarak adlandırdığımız bu beş 
ayrı grup için en az iki takım oluşturmuştuk. Pilot uygulama sonrası artık işlerinde 
yetkin hale gelmiş proje takımları belli bir sıra ile gümrük hizmet binalarına gidiyor; 
kablolamayı tamamlayan bir sonraki hizmet binası için başka bir gümrük alanına 
hareket ediyor; ilk binaya donanım yerleştiren ekip ikinciye gittiğinde bu binaya 
yazılım ekibi girerek sistemleri oluşturuyordu. Arkasından eğitim ekibi gelerek, hem 
ticaret erbabına hem gümrük çalışanlarına eğitim veriyor; onlar ikinci hizmet alanına 
gittiğinde, uygulama teknik destek ekibi yerini almış oluyordu. 

Daha önce de değindiğimiz gibi, Bakan’ımız projeyi çok benimsemiş hemen 
hemen her gümrük hizmet binası BİLGE Sistemine geçtiğinde yapılan açılış 
törenlerine katılmıştı. Bu durum gerek proje ekibini yüreklendiriyor gerekse ticaret 
erbabı işi ciddiye almasına neden oluyordu. Pilot uygulama Türkiye’de işlem hacmi en 
yüksek gümrüğünde başarıldığı için hiç kimse “yeterli eğitim alamadık” ya da “ithalat 
ihracat operasyonları aksayabilir” gibi sudan gerekçelerle proje ekibinin işlerini 
zorlaştırmıyordu. Buna karşın, yaygınlaştırmada hiçbir sıkıntı ile karşılaşılmadı 
demek de mümkün değildi. 
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Yeni oluşturulan bir gümrük irtibat bürosu

Bir hizmet binasından sistem odası kurulu
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Gümrük İdareleri açılış törenlerinden bazı kareler;

Bursa’da BİLGE’ye geçiş töreninde Cahit Soysal’ın konuşması

Bakanımız bir açılışta kurdele kesiyor  
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Yaygınlaştırma süreci boyunca ekibimizin tüm gümrük idarelerinde verdikleri 
desteğin ve eğitimlerin süresini hesapladığımızda karşımıza çıkan tablo şu şekildeydi;

241.464 Km yol kat edilmiş, ekibimizdeki gümrük uzmanları ve bilgi işlem 
uzmanları toplam 19.848 saat yerinde teknik destek sağlamışlardı.

 

Yaygınlaştırma sürecinde  personelin ve ticaret erbabının eğitimleri de takvime 
uygun bir şekilde planlanmıştı. 
Öncelikle eğitim dokümanları 
oluşturuldu ve eğitimin iki aşamada 
verilmesi planlandı. O dönem özel 
sektörde de her operatör bilgisayar 
kullanamıyordu. Bu nedenle, 
birinci aşamada bilgisayar okur-
yazarlığı, bilgisayara giriş ve 
ofis uygulamalarının anlatılıyor; 
ikinci aşamada BİLGE Yazılımı iş 
süreçleri ve bilgisayar başı BİLGE 
kullanıma ilişkin eğitim veriliyordu. 
Birinci aşama eğitimleri KoçSistem 
ekiplerince, ikinci aşama eğitimler ise Modernizasyon Birim Başkanlığı proje 
ekipleri tarafından aktarılıyordu. Eğitim dokümanı olarak BİLGE’de yer alan tüm iş 
süreçleri “Flow-Chart” olarak hazırlanarak, kitap haline getirilmiş ve eğitim alanlara 
dağıtılmıştı.

Bakanımız veri giriş salonunda

“Seyahatler, seyahatler, o kapı senin bu kapı benim”
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Bu kapsamda, yaygınlaştırma projesi süresincetoplamda 18.771 kişiye eğitim 
verilmişti. Eğitim alanların dağılımı ise aşağıdaki gibi olmuştu.

- Gümrük Memurları için Bilgisayara Giriş     :    1.291 kişi

- Gümrük Memurları için BİLGE    :    2.330  kişi

- Yöneticiler için BİLGE                 :    91  kişi

- Ticaret Erbabı için BİLGE                :    10.277 kişi

- Ticaret Erbabı için EDI    :    4.268  kişi

- Gümrük Memurları için Ofis Otomasyonu  :    514 kişi

Proje kapsamında yapılan ödemeler ise şu şekilde gerçekleşmişti: 

FİRMA ÖDENEN TUTAR ($) 
BULL (EDI)

KOÇ (Yaygınlaştırma)

694.487ETC-IS (gözetim)

28.781.134

866.000

GİMOP TOPLAM 30.341.621
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NÖS’den: BİLGİ İŞLEM MERKEZİNDE YENİLEME

 Projenin yaygınlaştırma sürecinde en çok düşündüğümüz konulardan biriside 
BİLGE yaygınlaştırılması aşamasının tamamlanması ile Muhabere ve Elektronik 
Dairesi Başkanlığında kurulacak olan sitemlerin altyapısı ve yönetimi konusuydu.   
Sarı binanın 13 ve 14 üncü katlarının mevcut durumu, bu kadar önemli bir projenin 
idamesi için yeterli altyapıya sahip değildi. Bu konuyu Müsteşarımız ile yaptığım tüm 
görüşmelerde dile getiriyor ve yeni bina tahsis edilmesini öneriyordum. 

 Bunun mümkün olamayacağı netleşince bir gün Müsteşarımız beni çağırdı 
ve 14 üncü katta Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı için tahsis edilen ve proje 
başlarken odalarla bölünen katın tamamen açık ofis olarak tasarlanıp, BİLGE sistemine 
buradan destek verilmesinin mümkün olup olamayacağını sordu. Çok sevinmiştim, 
hemen kabul ettim. Bu konuda görevlendirilmem üzerine,  14 üncü katı açık ofis olarak 
tasarlamak üzere kolları sıvadım. Mimarların da görüşleri doğrultusunda çok modern 
bir çalışma alanı oluşturduk. Yeni bilgiişlem merkezinin açılışını kutlamak üzere 
Bakanımızın katılımı ile mütevazı bir tören yaptık. Artık tüm kamu kurumlarına örnek 
olacak, Türkiye’de ve Avrupa’da başarılı e -devlet projelerinden sayılacak olan BİLGE 
Projesinin idame edileceği yeni ve çağdaş bir Bilgi İşlem Merkezine sahip olmuştuk.

Sarı Bina 14. Kat: Sistem odası kuruluyor
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Sarı Bina 14 kat: Bilgi işlem Merkezi açılışı

Sarı Bina 14 Kat: Nurcan Özyazıcı açılış konuşması yapıyor
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HCS’den: MÜDÜRLÜK TAŞINIYOR

Ankara TIR Gümrük Müdürlüğü’ne de BİLGE Sistemi kurulacaktı. Ancak, 
Müdürlük o dönemde Maliye Bakanlığı bünyesinde kalmış olan TASİŞ tarafından 
işletilen Etimesgut Havaalanına bitişik geçici depolama yerindeki hizmet binasında 
bulunuyor, Gümrük Kanunu’nun amir hükmüne karşın, “işletmeci kuruluş” 
statüsündeki TASİŞ, TIR Gümrük Müdürlüğü’nün hiçbir ihtiyacını karşılamıyordu. 
Kendilerine BİLGE sisteminin kurulması için en azından bir “Sistem Odası” tahsis 

Bilgi işlem Merkezi açılışı: Koç Sistem Proje Ekibi

Sarı Bina 14 Kat: Açık Ofis faaliyette
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etmeleri gerektiği söylenmiş; yeterli alanları olmasına karşın TASİŞ işletme müdürlüğü 
hiçbir yer tahsis edemeyeceklerini bildirmişti. İşletme Müdürlüğü gümrüğe karşı aleni 
tavır attırıyordu. 

Durumu Müsteşar ve ilgili Müsteşar Yardımcısıyla birlikte değerlendirdik. 
TASİŞ işletmesinin bu tavrı devam ederse Ankara TIR Gümrük Müdürlüğü’nde zaman 
planına uygun sistem kurulamayacaktı. Müsteşar TASİŞ Genel Müdürü’yle görüşse 
de durum değişmemiş, bina içinde uygun alanlar olmasına karşın yeni yapılanmaya 
uygun “Veri Giriş Salonu”, “İrtibat Ofisi”, “Sistem Odası” gibi bir mekân tahsisi 
yapılmamıştı.

Aslında Ankara TIR Gümrük Müdürlüğü daha önceden TCDD tarafından tahsis 
edilen Ankara Gar’ındaki hizmet binasında görev yapıyordu. Zamanla sadece tren 
yükü değil TIR kamyonu ile getirilen veya götürülen eşyanın da işlemleri bu gümrükten 
yapılmaya başlandığında, garda bulunan hizmet binası ihtiyaca cevap verememiş; 
müdürlük o dönemde Maliye ve Gümrük Bakanlığı bünyesinde bulunan TASİŞ 
tarafından işletilen yere taşınılmıştı. Bu dönemde TCDD, gümrüğün kendilerinden 
uzaklaşmasının dezavantajlarını yaşamış, gümrük müdürlüğü için yeni hizmet 
binaları önermeye başlamıştı. 

Tekrar TCDD ile temasa geçmeye karar verdik. Müsteşar telefon edip tekliflerini 
kabul ettiğimizi ancak, tahsis edecekleri binanın ihtiyaca cevap verip vermeyeceğini 
görmemiz gerektiğini bildirince, TCDD Genel Müdürü “Hemen bölge müdürüme 
talimat veriyorum. Ne zaman isterseniz gidip binayı inceleyebilirsiniz” dedi. Müsteşar 
binayı görmem için beni görevlendirdi. TCDD Bölge Müdürü ile randevulaştık ve 
Behiçbey Tren İstasyonunun olduğu yerleşkeye gittik. Hizmet binası iki kat düz ayak 
ve ihtiyacı karşılayacak büyüklükte görünüyordu. Ancak, boşaltılmış bina çivi delikleri 
dahil badanasız ve bakımsız durumdaydı. Bölge Müdürü, binanın genel bakımını ve 
badanasını hemen yaptırabileceğini ancak memurların oturacağı bölümün banklarını 
ve irtibat salonu pencerelerini yaptırmak için ödenek talep etmesi gerektiğini, bunun da 
4 -5 aydan önce olamayacağını söyledi.

Durumu Müsteşar’a aktardım. TCDD’nin hantal bir KİT olduğunu bilmeyen 
yoktu. Bizim zaman planımıza göre bir ay içinde müdürlüğün yeni binaya yerleşmesi 
gerekiyordu. Bu nedenle, Müsteşarlığın fazla mesai ücretleri havuzundan bir miktar 
kaynakla banko ve camekanlı oda yaptırılabilirdi. Önerim Müsteşar tarafından da 
uygun bulunmuştu. Binanın badanasını ve banko inşasını bizzat takip ediyordum. 
İnşaat işleri bitince TCDD temizlik görevlileri binayı temizlemiş sıra taşınmaya 
gelmişti. 
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Müdürlüğün taşınması için karşımıza yine ödenek, yine ihale kanunu, özetle 
yine bürokrasi dikilmişti. O an aklıma UND Ankara Temsilcisine telefon etmek geldi. 
Kendisinden talep ettiğim bir TIR kamyonu ve üç hamalı Cumartesi sabahı göndereceğini 
söylemişti. Gümrük Müdürü iyi niyetli ancak klasik bürokrat kalıplarında hareket 
eden biriydi. Hala, “üç hamal bu işi nasıl yapar? Birçok klasör, daktilo, bilgisayar, 
masa sandalye var” diyordu. 

İlk  olarak  İdari  ve  Mali  İşler  Daire  Başkanı’nı  arayarak  TIR  Müdürlüğü’ne  
100  adet patates- soğan konulabilen cinsten çuval göndermesini istedim.  Müdür Bey’e 
de Cumartesi sabahı tüm personeli taşınmaya katkı sağlamak üzere hizmet binasına 
çağırmasını söyledim. Binaya geldiğimde bir araya toplanmış personele, “Arkadaşlar, 
Doğru hepiniz devlet memurusunuz ve görevleriniz yönetmeliklerle, genelgelerle 
belirlenmiş. Doğru hiçbirinizin yük taşıma sorumluluğu yok. Ancak, bu gümrük yarın 
bir hamlede yeni hizmet binasına taşınıp yerleşmezse BİLGE  Sistemi de zaman planına 
uygun kurulamaz, eğitim ve uygulamaya geçemez. Sanırım hiçbiriniz Habur dahil tüm 
gümrükler otomasyona geçtikten sonra, bu olanağı en son elde eden gümrükte çalışmayı 
istemezsiniz. Buna göre eğitiminiz de sistemi kullanabilmeniz de en sona ertelenecek. 
Lütfen bu taşıma işine kişisel katkılarınızı da sunun. Siz de hiç olmazsa şu klasörleri 
çuvallara yerleştirerek yardımcı olun. Kadın erkek ayrımı olmaksızın hepinizden katkı 
bekliyorum. Lütfen bunu bir kriz yönetimi olarak değerlendirin” dedim.

Personel yerlerine dağıldı, ancak toparlanma istenilen hızda gitmiyor, herkes 
diğerinin ne yaptığına bakarak oyalanıyordu. Bankonun içine girerek, “Verin bakayım 
bana da iki çuval” deyince, “aman efendim, biz yaparız, lütfen bırakın” diyeneler oldu. 
İki boş çuvala bir dakika içinde beşer altışar klasör doldurup, iki çuvalı da yerde 
sürükleyerek çıkış kapısının yanına kadar sürükledim. “Yapacağınız bundan ibaret, 
çok mu zor?” Mesaj yerine ulaşmıştı. Tüm gümrük çalışanları müdür muavini, şef, 
muayene memuru olduğuna bakmaksızın çuvalları doldurup kapıya yanaştırmaya 
başlamışlardı. TIR kamyonu ile gelen hamalların da işi kolaylaşmıştı. 

Cumartesi günü akşam altı sularında Ankara TIR Gümrük Müdürlüğü 
Behiçbey’deki yeni hizmet binasına ana hatları ile yerleşmiş, bina kablolamaya ve 
donanım yerleştirmeye uygun hale gelmişti.

NÖS’den: BEN DE YABANCISIYIM

O kış sıra İpsala Sınır Kapısına BİLGE Sistemini kurmaya gelmişti. Kışlar 
Trakya’da sert geçiyor. Nerede kalacağımızı sorunca “Nurcan Hanım, gecelemek için 
İpsala’da uygun otel yok. Bu nedenle, Keşan’da konaklayacağız” dediler. Otele yerleştik 
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ve gündüzleri İpsala Sınır Kapısındaki hizmet binasında çalışmaya başladık. 

 Bir akşam geç saate kadar sınır kapısında çalıştıktan sonra Keşan’a geldik. 
Karnımız aç şekilde lokanta arayışına giriştik. Ancak, küçük ilçede o saatlerde açık 
bir yer bulmak güç görünüyordu. Bırakın lokanta bulmayı, cadde ve sokaklarda yer 
soracak insan da kalmamıştı.

 O sırada evinin kapısının önüne çöp torbası koymak için bir kadının dışarı 
çıktığını görünce, kendisine yanaşarak kibarca sordum: 

“Buralarda açık bir lokanta var mı acaba?”

Kadın dudak büktü: “Bilmem. Ben de buranın yabancısıyım”

Sorgulayıcı bir tavırla, “Bu evde oturmuyor musunuz?” diye sorunca,

“Evet ama, Ben gelin olarak geleli henüz 5 sene oldu. Her yeri bilmem” demez mi!

 O gece açık bir büfeden bulduğumuz bisküvi, gofret ve kola ile karnımızı 
doyurduk. Ertesi günün espri konusu ortaya çıkmıştı: “Hap kadar Keşan’ı kadın 5 
senede öğrenememiş” diye.

HCS’den: MASANDA MAKAS VAR MI MAKAS?

Proje süresince o kadar değişik kişilerle ve o kadar değişik konularla muhatap 
olundu ki, tüm anekdotları belleğimize kaydetme olanağımız yoktu. 2010’larda 
KoçSistem ekibinin Türk yazılım şirket ortaklarından birisiyle bir konferansta 
karşılaştım. “Nasılsınız Cahit Bey” dedi. Teşekkür ettikten ve hal hatır sorduktan sonra 
yaygınlaştırma programı sırasında Erenköy’de yaşanan bir olayı hiç unutmadığını 
söyleyerek, konuyla ilgili kısa birkaç şey söyledi. Hatırlamamıştım. “O zaman 
hatırlatayım” diyerek olayı anlatmaya başladı:

“Ortasında bulunduğumuz o haftayı takip eden pazartesi günü Erenköy Gümrük 
Müdürlüğü’nde BİLGE Sistemi devreye girecekti. Kablolama, donanım yerleştirme ve 
program yükleme tamamlanmıştı. Proje Ekibi eğitim programlarını da sürdürüyor, 
ortalıkta gereksiz bir çöp, kırık sandalye veya benzeri bir şey kalmasın diye ekip 
elemanları müdürlük binasını da gözden geçiriyordu. Bizim teknik ekipten bir telefon 
aldım. İstatistik üretilen eski bilgisayar sisteminin yüksek gerilim hattına bağlı kalın 
siyah kablosunun sistem odasındaki bağlantısı kesilmiş ve kablo uçları bantlanmış bir 
şekilde ve rulo halinde müdürlüğün ana koridorunda tutuluyordu. Kablonun diğer ucu 
ise halen duvara monte edilmiş şekilde gümrük sahasındaki trafoya kadar uzanıyor ve 
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trafodaki direkten elektrik alır vaziyette duruyordu. Açılış törenine Bakan dahil vali, 
ticaret odaları veya ihracatçı birlikleri temsilcileri gibi, üst düzey bir heyet katılacaktı. 
Açılış konuşmalarından sonra protokol bu koridordan geçerek veri giriş salonuna 
geçeceklerdi. 

Bu nedenle çirkin bir görüntü oluşturan yaklaşık yarım metreküplük o kablo 
yığınının ortadan kaldırılması gerekiyordu. Eski kabloları sökmek bizim üstendiğimiz 
bir sorumluluk olmadığı için proje ekibi Erenköy Gümrük Müdürüne kablonun 
ortadan kaldırılması gerektiğini söylemiş, Müdür, ‘Bunu kaldırmak için önce ödenek 
talep edeceğim. Ödenek gelince Devlet İhale Kanunu’na göre ihale yapacağım. İhaleyi 
kazanan firmaya kabloyu söktüreceğim. Bu işler hemen öyle pat diye olmaz. Kendine 
has bürokrasisi var’ demiş.

Sinirlenmiştiniz. Sekreterinize, ‘Bana hemen Erenköy Gümrük Müdürünü 
bağlayın’ dediniz. Birazdan Müdür bey karşı hattaydı:

‘Müdür Bey Pazartesi günü BİLGE Sisteminin açılış töreni var. Biliyorsunuz 
değil mi’

‘Evet efendim. Hazırlıklarımızı yapıyoruz’

‘Eski istatistik sistemi için döşenen kablo halen müdürlüğün koridorunda 
duruyormuş. Onu neden söktürmüyorsunuz?’

‘Efendim malumaliniz olduğu üzere Devlet İhale Kanununun …’

‘Bırak şimdi bunları! Masanda makas var mı makas?’

‘Evet var’

‘Şimdi o makası alıyorsun, doğru koridora yürüyorsun ve yığının duvara monte 
edildiği yerden kabloyu kesiyorsun. Protokol koridoru geçerken o kablo yığınını yerde 
görürsem sonuçlarına katlanırsın!’

‘Peki efendim. Halledeceğim’

Müdürün masasındaki kâğıt kesme makası o kalın enerji kablosunu kesemezdi. 
Kesmiş olsa da Müdür Bey elektriğe çarpılırdı. Yani istediğiniz esas olarak bu değildi. 
Ama Müdür Bey mesajı almıştı. Pazartesi günü Erenköy Hizmet Binasına gittiğimizde 
kabloyu tümüyle sökülmüş ve trafo ile bağlantısının kesildiğini görmüştük.
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Sizin bu dirayetli tavrınız olmasaydı sistemi Türkiye düzeyinde programına 
uygun yaygınlaştırma gerçekleştirilemezdi.”

Olayı hatırlattığı için teşekkür ettim. Bir başarı varsa kendi ekibi de dahil olmak 
üzere tüm proje ekibinin fedakarlıkları ile buna ulaşıldığını belirttim. El sıkışarak 
konferanstaki oturma yerlerimize geçtik.

E-GÜMRÜK UYGULAMALARI

1998 yılında AHL Hizmet Binasında başlayan pilot uygulama sırasında gümrük 
idareleri arasında dünyanın en büyük “Veri Giriş Salonu” oluşturulmasına karşın, 
salon ihtiyacı karşılamıyor, operatörler boş bilgisayar bulamamaktan yakınıyordu. 
Bunun üzerine, veri giriş salonlarının yükünü azaltmak ve gümrük beyannamelerinin 
elektronik olarak gümrük idaresine sunumu amacıyla “Elektronik Veri Değişimi” (EDI: 
Electronic Data Interchange) uygulamasını hayata geçirmek üzere çalışmalar yapıldı. 
Bu kapsamda IMF Danışmanı David Kloeden, tarafından hazırlanan  şartnameye göre 
1999 yılında EDI yazılımı satın alınmış ve BİLGE’ye adapte edilmişti.   

Böylece, EDI (Elektronik Veri değişimi) uygulaması ile yükümlüler 
beyannamelerini kendi bürolarındaki bilgisayarları kullanarak elektronik ortamda 
Birleşmiş Milletlerce belirlenen UN/EDIFACT standartlarına göre tescil  edebilir  hale 
geldi.   Bir anlamda, Türk  Gümrük  İdaresi  1999 yılında “e-gümrük” uygulamasına 
geçmiş sayılı teşkilatlardan birisi olmuştu.  

Bu uygulamada CUSCAR, CUSDEC, CUSRES mesajları kullanılmaktaydı. 
Yükümlüler beyan bilgilerini, bu standardı kullanan yazılımlar ile standart 
mesaja dönüştürmekte    ve çeşitli iletişim ortamlarından veri transferlerini 
gerçekleştirmekteydi. Veriler ülke genelinde kurulan “Gümrük-EDI Gateway” 
bilgisayar sistemlerine gelmekte ve gideceği gümrük noktasına “Gümrük Intranet” 
i içinden iletişim protokolü ile gönderilmekteydi.  Intranet içinde fiziksel bağlantılar 
“TURPAK”, “FrameRelay”, “LeasedLine” olarak yapılmıştı. Yükümlülerin “Gümrük-
EDI Gateway” bilgisayar sistemine olan bağlantılarında ise çeşitli yöntemler 
kullanılmaktaydı. 

Bu kapsamda;

1.  “Gümrük-EDI Gateway” bilgisayar sistemi önünde kurulu bulunan modem 
havuzlarına yapılacak “Dial-Up” bağlantılar için; AHL’de 16, Erenköy’de 5 ve Ankara’da 
30 telefon (PBX) hattı tahsis edilmişti.
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2.  İşlem hacmi fazla olan firmaların “Dial-Up” bağlantı ile veri iletişimini 
sağlayamamaları ve “LeasedLine” bağlantı taleplerindeki artış üzerine, 20.11.2000 
tarihli Makam onayı ile Gümrük Müşavirleri Dernekleri, UND, İhracatçı Birlikler 
gibi kuruluşlara gümrük bilgisayar sistemine “Leased-Line” erişim hakkı vermişti. 
Bu kuruluşlar oluşturdukları merkezler aracılığıyla üyelerine Geniş Alan Ağı 
bağlantı hizmeti sunmaktadı. Böylece yükümlüler hızlı bir şekilde EDI mesajlarını 
gönderebilmekteydi.

3.  “EDI Translator” programına sahip olmayan ve iş hacmi düşük olan yükümlüler 
ise “www.customs-edi.gov.tr” internet adresi üzerinden beyan bilgilerini hazırlayıp, 
dökümünü alarak, bunu “UN/EDIFACT” standardında gönderebilmekteydi.

Öte yandan, yaygınlaştırma aşamasında ticaret erbabına BİLGE eğitiminin 
yanında  EDI eğitimi de verilmişti. Bu kapsamda,  4.268 kişi EDI eğitiminden 
yararlanmıştı. 

EDI uygulaması ile; 

1. Gümrük beyannameleri, BİLGE Sistemine veri girişi yapılmadan 
aktarılmakta  ve vergiler sistem tarafından hesaplandıktan sonra rahatlıkla  kontrol 
edilebilmekteydi.

2.  EDI uygulaması sonrasında  gümrüklere veri girişi yapmak üzere giden 
operatörlerin de azalmasıyla,   gümrük personeli üzerindeki fiziki iş yükü de azalmıştı. 

EDI uygulamasını takiben, 2005-2006 yıllarında “nitelikli elektronik imza” ile 
gümrük beyanı da yapılabilmesinden sonra, “e-beyanname”ye geçiş ve “kağıtsız işlem” 
için altyapı da sağlanmış oldu.

GÜVAS

Modernizasyon Projesi ile ulaşılmaya çalışılan hedeflerden biri de merkezi 
karar destek sistemine yardımcı olacak şekilde kaçakçılık, kıymet ve tarife bilgilerini 
de kapsayan “Veri Ambarı” adı verilen yazılımın devreye sokulmasıydı. 2001 yılı 
sonunda tamamlanan uygulamaya GÜVAS (GÜmrükVeri Ambarı Sistemi) adı 
verildi. Bu yazılım ile hem merkez hem de taşra idarelerinin ihtiyaçları olan bilgilere 
zahmetsiz ve kısa sürede ulaşmaları sağlanacaktı. Bu sayede, sonradan kontrollerin 
daha etkin yapılabilmesi mümkün oldu. Daha da önemlisi, dış ticaret istatistikleri 
de kısa zamanda üretilerek, ekonomik karar organlarının önüne konulabildi. Ayrıca, 
Müsteşarlık yönetim birimlerinin taşra idarelerinin performansını merkezden 
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izlemelerine de imkan sağlanmış oldu. 

İlerleyen yıllarda GÜVAS, gümrük idaresinin en önem verdiği sistemlerden birisi 
olacak; BİLGE yazılımına yüklenen tüm beyanname bilgileri GÜVAS’a aktarılarak, 
Teftiş ve Rehberlik Başkanlığı müfettişlerinin denetimine hazır hale getirilecekti. 
Bugün bile GÜVAS sadece Bakanlığa değil tüm kamu kuruluşlarına veri sağlayan 
güvenilir bir veri bankası olarak hizmet vermeye devam ediyor.

MODERNİZASYON PROJESİ KAPSAMINDAKİ DİĞER 
YENİLİKLER

Gelir İdaresi Başkanlığı elektronik bağlantısı: Otomasyonun en önemli 
sonuçlarından biri de ihracat teyitlerinde getirilen kolaylık olmuştu. Gümrük 
Müsteşarlığı ile Gelir İdaresi Başkanlığı arasında bilgisayar ağı kurularak, 
“kapatılmış” konumdaki ihracat gümrük beyannameleri vergi dairelerine elektronik 
olarak aktarıldı. Böylece vergi mükellefleri tarafından ibraz edilen gümrük ihracat 
beyanname örneklerini elektronik veri değişimi sayesinde çapraz kontrol olanağına 
kavuşan vergi daireleri, sahte fatura veya sahte gümrük beyannamesi ile haksız yere 
KDV iadesi almaya yeltenenlerle daha rahat mücadele edebilme olanağına kavuştu. 
2006 yılı sonundan itibaren karayolu araçları ile sınır gümrüklerine ulaşan ihracat 
yüklerine ilişkin “fiili ihracat teyitleri”nin de online olarak haraket gümrüklerine 
aktarılmasından sonra, beyanname kapatmalarında yaşanan gecikmeler sona ermiş; 
ihracatçıların KDV iadesi veya mahsubu başvurularındaki gecikmeler tamamen 
ortadan kaldırmıştır. 

TÜİK elektronik bağlantısı: Devlet İstatistik Enstitüsüne her ayın ilk günü bir 
önceki aya ait ithalat ve ihracat beyannameleri aktarılarak, dış ticaret istatistiklerinin 
daha hızlı üretilmesi sağlandı.

İhracatçı Birlikleri elektronik bağlantısı: İhracat işlemlerinde ciddi 
bir basitleştirme ve hızlanmaya neden olan “elektronik birlik kaydı” başlatıldı. 
Böylece,ihracatçılar “Kayda Bağlı İhracat” kapsamındaki ihraç ürünlerine ait gümrük 
çıkış beyannamelerini “Gümrük-EDI Sistemi” sayesinde kendi ofislerinde hazırlayarak 
tescil ettikten sonra, İhracatçı Birliklerine gitmeden  “birlik kaydı” yaptırabilecek 
konuma geldiler.

Bankalar elektronik bağlantısı: Gümrük vergilerinin bankalarca tahsil 
edilmesine ilişkin on dokuz banka ile Gümrük  Müsteşarlığı arasında protokol  
imzalandı. Bu protokollere dayanılarak gümrük vergilerinin elektronik ortamda 
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anılan bankalarca tahsil edilmesi yönünde teknik altyapı  ve programlama çalışmaları    
tamamlanarak, Atatürk Havalimanında pilot çalışma başlatıldı. Daha sonra söz 
konusu uygulama Türkiye genelinde otomasyona geçen tüm idarelere yaygınlaştırıldı.

NÖS’den: YİNE ZEHİR HAFİYECİLİK

Projenin yaygınlaşma süreci tamamlandığında, “Modernizasyon Projesi Birim 
Başkanlığı”nın işlevi tamamlanmış, elektronik sistemlerin idamesi görevi Muhabere 
ve Elektronik dairesi Başkanlığı’na verilmişti. Ancak, sistemlerin bu Başkanlığa 
verilmesiyle birlikte malum “Zehir Hafiye” tekrar kurum çalışanlarını bizar etmeye 
başlamıştı. “Zehir Hafiye” hergün bir bahane ile bilgi işlem katına gelip resim çekmeye 
başlamıştı. 

Bunlardan bir gün, sadece yetkili programcılarda bulunan ve herkesle 
paylaşılmayan “ADMIN” şifrelerini resmi bir yazı ile istemiş, talebi karşılanmayınca 
kendince başka bir çözüm bulmuştu. “Zehir Hafiye”, sarı bina 13 üncü kat koridorunda 
bulunan LAN bağlantısını değiştirerek, kendi bilgisayarını yazılımcıların bilgisayarı 
gibi LAN’a bağlamış; durum bilişim  uzmanları tarafından fark edilince, kablo eski 
bağlantısına eklenmişti. Bunun üzerine, “Zehir Hafiye” “benim  GÜVAS’a erişimime 
engel oluyorlar” diye Müsteşar’dan soruşturma izni talep etmiş; hazırlanan onay 
taslağı Müsteşar tarafından onaylanmayınca konuyu basına intikal ettirmişti. 
Gazetede çıkan haberde, bu olay da Müsteşarın soruşturma izni vermediği dosyalar 
arasında gösterilerek, “Muhabere ve Elektronik Dairesi Başkanlığı teknik personeli C.Ç 
ile Başkan N.Ö hakkında, sorgulama sistemi bağlantı devrelerinin açık bırakılmasıyla 
ilgili görevi kötüye kullanma iddiası” şeklindeki iddialara yer verilmişti. Gazete haberi 
yönetimi hem düşündürmüş hem de güldürmüştü.  

PROJE SUNUMLARI VE KAZANILAN ÖDÜLLER

İnsanoğlu yaradılışı itibarıyla öznel değerlendirmeler yapan bir türdür. Bu 
bakımdan “Gümrük İdaresinin Modernizasyon Projesi” yönünden, proje ekibi dışındaki 
kişi ve kuruluşların yaptıkları değerlendirmelere göz atmak gerekir.

Projenin realize edildiği dönemde  yurtiçi ve yurtdışı platformlarda tanıtım 
yapılması için değişik kuruluşlardan davetler alınıyordu. Bu kapsamda, tarafımızdan 
Dünya Gümrük Örgütü (WCO), Dünya Ticaret Örgütü (WTO), Ekonomik İşbirliği 
Organizasyonu (ECO), Güneydoğu Avrupa İşbirliği  İnisiyatifi   (SECI), Avrupa Birliği 
gibi uluslararası kuruluşlarda ve çeşitli ülkelerde Proje Başkanı ve Proje Başkan 
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Yardımcısı sıfatıyla  sunumlar yapıldı.  Bu sunumlar büyük ilgi gördü ve kahve 
molalarında sorulan soruları yanıtlayacağız derken hiçbir şey içemeden oturumlara 
geri döndük.

Bir açılış töreninde Cahit Soysal’ın sunumu

Bir çalıştayda Nurcan Özyazıcı’nın sunumu
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Projenin kazandığı ilk ödül INTERPRO tarafından verilen 2000 yılı “Bütünleşik 
Bilgi Teknolojisi Projesi” ödülüydü.

Proje Yönetimi olarak Sayın Bakanımıza teşekkür plaketi veriyoruz

Bir uluslararası toplantıda Nurcan Özyazıcı’nın sunumu
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Diğer taraftan, ”Gümrük İdaresinin 
Modernizasyonu  Projesi” kapsamında hayata 
geçirilen “e-gümrük Proje”si Avrupa Komisyonu 
tarafından düzenlenen 2003 yılı ”e-devlet” konulu 
”e-avrupa” ödüllerinde 357 proje arasında finale 
kaldı.Finale kalan 22 projeye, projelerinin sunumu 
için  Italyan Hükümeti ile Avrupa Komisyonu 
tarafından Temmuz 2003 tarihlerinde Como’da 
ortaklaşa düzenlenen ”Avrupa Üst Düzey e-devlet 
Konferansı”nda kurulan fuar alanında stand 
verilmişti.Standımızda tanıtımını yaptığımız 
projemiz 22 proje içinde birincilik alamadıysa da 
bizleri çok gururlandırmıştı.

INTERPRO Ödülü

COMO Fuar Merkezi Türkiye Standı
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30.11.1998 tarihinde BİLGE yazılımının geliştirilmesi ve AHL pilot 
uygulamasının başarısı anısına Müsteşarlık tarafından takdirname verilmişti. 
Takdirnamede, “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi kapsamında, gümrük 
işlemlerinin bilgisayar ortamında yürütülmesine ilişkin olarak geliştirilen, BİLGE  
programının hazırlanmasında göstediğiniz gayretli takdire değer bulunmuştur. Tebrik 
eder, çalışmalarınızda başarılar dilerim” denilmişti.

COMO Fuar Merkezi Türkiye Standı
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2002 yılında Dünya Gümrük Örgütü’nün “50. Kuruluş Yıldönümü” nedeniyle 
idarelerinde üstün hizmet vermiş olan bürokratlara sunulmak üzere “Hizmet Anı 
Madalyası” hazırlanmıştı. “Gümrük Kodu ve Mevzuatının AB ile Uyumlaştırılması” 
konusunda yaptığı üstün çalışmalardan dolayı Proje Birim Başkanı Hüseyin Cahit 
Soysal’a ve “Gümrük İdaresinin otomasyona geçmesi” konusunda yaptığı üstün 
çalışmalardan dolayı Proje Birim Başkan Yardımcısı Nurcan Özyazıcı’ya DGÖ Hizmet 
Anı Madalyası verilmişti. 

GÜMRÜK LABORATUVARLARI

Gümrük İdaresinin Modernizasyon Projesinde gümrük laboratuvarları da 
masaya yatırılmıştı. Gelişmiş ülkelerde olduğu gibi, laboratuvar sayıları daha kısıtlı 
sayıda ancak daha donanımlı ve yetişmiş kimyagerler ile donatılmalıydı.  Proje 
öncesinde Türkiye düzeyinde 27 hizmet binasında adı “gümrük laboratuvarı” olan 
mekanlar vardı. Ancak, bunların ne ölçüde etkin analiz yaptığı tartışılırdı. Önemli 
olan teknik analizler değil “Kimyahane Tahlil Raporu”nun imza ve kaşelenmesi idi.

Cahit Soysal ve Nurcan Özyazıcı’ya verilen Dünya Gümrük Örgütü Hizmet Anı 
Madalyaları
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1996 sonrası Türkiye ile Avrupa Birliği arasında sağlanan “Gümrük 
Birliği”nin bir sonucu olarak,  gümrük laboratuvarlarının da modernize edilmesi 
ve akreditasyonlarının tamamlanması gerekmekteydi. Gümrük tarihinde ilk kez 
07.03.2002 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanan “Gümrük Laboratuvarları Tahlil 
Metotları Yönetmeliği” ile laboratuvar tahlillerinin teknik hukuki alt yapısı 
oluşturuldu. Böylece, gümrük laboratuvarlarında karşılaşılabilecek teknik terimler, 
yapılacak tahlillerin türleri, tahlillerde uygulanacak metotlar ile bu metotların 
uygulanmasında hangi cihazların kullanılacağı, reaktif alınırken dikkat edilmesi 
gereken hususlar, kimyasal tahlillerde olması gereken muhtemel hatalar ve alınacak 
güvenlik önlemleri belirlendi.  31.10.2009 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanan 
“Gümrük Laboratuvarlarının Faaliyetleri Hakkında Yönetmelik” ile ilk yönetmelik 
yürürlükten kaldırıldı ve işlemler yeni yönetmeliğe göre yürütülmeye başlandı. 

Öncelikle, 27 adet olan gümrük laboratuvarı sayısı 6’ya indirildi. İşlem hacmi 
yoğun olan  İstanbul, Ankara, İzmir, Bursa, İzmit ve Mersin’deki 6 adet bölgesel 
gümrük laboratuvarı sadece bu illerdeki gümrük idarelerine değil, ülke genelindeki tüm 
gümrüklere hizmet verir hale getirildi. Zamanla gümrük işlemlerinin hızlandırılması 
ve sağlıklı sonuçların üretilebilmesini temin edebilmenin yolu olarak düşünülen fiziki 
kontrollerin daha hızlı ve etkin bir şekilde yapılması fikrinden hareketle, gümrük 
laboratuvarları, arzu edilen analiz, inceleme, test ve ihtiyaçlara cevap verecek nitelik 
ve çeşitlilikte, son derece modern, pratik ve ileri teknoloji cihaz ve ekipmanlar ile 
donatılmaya başlandı. Bugün itibarıyla, “TS en ISO / IEC 17025” numaralı “Deney 
ve Kalibrasyon Laboratuvarlarının Yeterliliği için Genel Şartlar”ı sağlayan gümrük 
laboratuvarlarında yaklaşık 110  kimyager, 5 mühendis ve 25 yardımcı personel çalışır 
hale geldi. 

Bu konuda yapılan en önemli değişiklik gümrük laboratuvarlarının yanı sıra 
Bakanlık tarafından akredite edilmiş laboratuvar tahlillerinin de kabul edilmesi 
ve gerek gümrük laboratuvarları gerekse akredite laboratuvarlarının bir yıl içinde 
düzenlenmiş eski tahlil raporlarına da itibar edilmesi yönündeki düzenleme oldu. 

NÖS’den: SICAK KOLA

Proje kapsamında Sarp gümrüğünün otomasyona geçişini başlatmak üzere, 
Bakanımızla birlikte, kalabalık bir bürokrat ve sivil toplum örgütü temsilcileri ile 
Hopa’ya gittik. Aynı zamanda Baba memleketim olan şirin Karadeniz ilçesi Hopa’nın 
en popüler oteline yerleştik. Akşam toplu halde yemek vardı. Benim de o gün biraz 
soğuk algınlığım vardı ve boğazım ağrıyordu.  Önce yemeğe katılmak istemedim. 
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Meslektaşlarım “Nurcan Hanım, yemekte kısa oturursunuz ancak katılsanız iyi 
olur” deyince, yemek salonuna geçtim. O sırada garson herkese ne içeceğini soruyor ve 
not alıyordu. Garson hemşerim Karadeniz şivesi ile bana da aynı soruyu sordu. Ben de 
kısık bir sesle bana kola getirmesini, ancak soğuk algınlığım olduğu için boğazımın kötü 
durumda olduğunu belirterek “kola soğuk olmasın” dedim. Sanırım bir de peşinden 
gereksiz yere “sıcak” diye seslendim. (Eee, ne de olsa ben de o bölgedenim!) 

Biraz sonra içecekler geldi. Bardağıma dokunduğumda elimin yandığını 
hissettim. Ağzıma götürdüm. “kola” kaynardı. Garsonu çağırdım “nedir bu?” diye 
sordum. Pişkin pişkin, “Benden sıcak kola istediniz, ben de ısıttım” demez mi! Bu arada 
yanımda oturan ve Karadenizli olan sivil toplum örgütü temsilcimizde konuşmaları 
duydu ve kendi aramızda çok güldük. “Aman Karadenizli olmayan arkadaşlara 
anlatmayalım, bizimle dalga geçerler” diyerek, geceyi hasta, ancak eğlenceli bir olayla 
kapattık. 

GÜMSİS PROJESİ

Gümrük idarelerinin sorumluluk alanı sadece yasal ticareti düzenlemek değildi. 
Yasa dışı ticaret denilen “kaçakçılık” ile de mücadele etmek gerekiyordu. Ancak, 
idarede bu alanda da ciddi donanım ve yazılım açığı vardı. Bu kapsamda, İnsan 
kaçakçılığı, yasadışı eşya trafiği (uyuşturucu, silah) ve miktar ve değer kaçakçılığının 
önlenmesi amacıyla GÜMSİS Projesi başlatıldı. Başbakanlık Makamından alınan 
olur çerçevesinde, Projeyi geliştirmek üzere Türkiye Bilimsel ve Teknolojik Araştırma 
Kurumu (TÜBİTAK) Marmara Araştırma Merkezi (MAM) doğrudan görevlendirildi. 
Bu amaçla, TÜBİTAK-MAM ile Gümrük Müsteşarlığı arasında   1.1.2002 tarihinde bir 
protokol imzalanarak çalışmalara başlandı. 

Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi için tahsis edilen Dünya Bankası 
kredisinin tümü BİLGE yaygınlaştırması projesinde kullanılmamıştı. Dünya Bankası, 
SECI (Güneydoğu Avrupa İşbirliği ve İnisiyatifi)    kapsamında   gümrük kapılarının 
tarama cihazları ile  donatımında kullanılmak üzere,  Modernizasyon Projesinden 
arta kalan  bakiyeye  ilave de yaparak, yaklaşık 12 milyon ABD Doları tutarında bir 
kaynak tahsis etti. Banka,“Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Projesi”nin süresini 
de 31.12.2002 tarihine kadar uzattı. 

İlk olarak kamyonları yükleri ile birlikte tarayabilecek boyutta X-Ray sistemleri 
satın almaya karar verildi. TÜBİTAK-MAM danışmanlığında X-Ray cihazı alımına 
yönelik şartnameler hazırlanarak Dünya Bankası onayına sunuldu. Bankanın 
14.11.2001 tarihinde verdiği onay sonrasında açılan uluslararası ihale 28.01.2002  
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tarihinde sonuçlandı. İhaleye 6 uluslararası firma  katılmıştı.  

Bu firmaların teklifleri teknik yönüyle TÜBİTAK tarafından oluşturulan teknik 
heyet tarafından, idari yönüyle Proje Birim Başkanlığında oluşturulan komisyon 
tarafından değerlendirildi.   Şartnamede yer alan teknik şartları karşılayan ve en 
düşük fiyat teklifi veren  Çinli “CMEC China Machinery and Equipment ve Tsinghua 
Tongfang Nuctech Co. Ltd.” konsorsiyumu ihaleyi kazanmıştı. Anılan konsorsiyum 
ile 14.03.2002 tarihinde sözleşme imzalandı.  Yapılan planlamaya göre, Kapıkule ve 
İpsala sınır kapılarına birer adet yarı sabit sistem kurulacaktı. Bir sistem ise mobil 
olacak ve ihtiyaç duyulan sınır kapısına yönlendirilecekti. Kurulan 3 adet mobil X-Ray 
sistemi için anılan firmaya Dünya Bankası’ndan sağlanan krediden 5.098.000 ABD 
Doları ödeme yapılmıştı.

Öte yandan, Modernizasyon Projesi ekibinde bulunan Müsteşarlık bilgi 
işlem uzmanları tarafından geliştirilen kara kapıları “araç takip” ve “ihbar takip” 
yazılımları İpsala, Sarp, Kapıkule, Cilvegözü, Habur, Öncüpınar ve Dereköy, Dilucu 
hudut kapılarımızda uygulamaya alınmıştı.   Geliştirilen bu yazılımlar ile oluşturulan 
program sayesinde araçların hudut kapılarından girişi sırasında bilgisayar sistemine 
girişi yapıldığında, önceden kayıtlı ihbarlı araçların izlenmesi mümkün hale gelmişti. 
Bu programın plaka okuma sistemi ve kriptolu veri alışverişi sistemi ile entegrasyonu 
da GÜMSİS Projesi kapsamında sağlandı ve proje ilerleyen yıllarda tüm kara ve deniz 
sınır kapılarımıza yaygınlaştırıldı. 

Projenin yaygınlaştırılması aşamasında Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı 
ile yola devam edildi. Ancak, BİLGE sisteminin tüm gümrük idarelerinde uygulanması 
ile Modernizasyon Projesi Birim başkanlığında çalışan gümrük uzmanları Gümrükler 
Genel Müdürlüğünde kurulan yeni dairede çalışmaya başladılar.  Proje Birim Başkanı 
Hüseyin Cahit Soysal’ın da Gümrükler Genel Müdürlüğü görevine ataması üzerine  
Proje Birim Başkanlığı onayında değişiklik yapılarak, Nurcan ÖZYAZICI  Proje Birim 
Başkanı, Mehmet GÜZEL de Proje Birim Başkan Yardımcısı olarak görevlendirildi. 
Gümrük uzmanlarının görevleri de gümrükler muhafaza genel müdürlüğü uzman ve 
memurlarına devredildi. Bu yapı GÜMSİS Projesinin yaygınlaşması tamamlanana 
kadar devam ettirildi.

Böylece, Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı bünyesinde realize edilen 
GÜMSİS Projesi kapsamına;

• Gümrük Kapılarına CCTV ve Plaka Okuma Sistemi kurulması 

• Araç Takip Sistemi
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• Müsteşarlık Merkezinde Kontrol-Kumanda Merkezi kurulması

• Mevcut Otomasyona Adaptasyon

• Proje Yönetimi 

• Network Güvenliği

• Eğitim

• Gümrük Kapılarına X-Ray Cihazları kurulması

dahil edilmişti. 18 ayda tamamlanan projede X-Ray cihazı alımı hariç diğer 
ihtiyaçlar milli bütçeden karşılandı. Daha sonra Avrupa Birliği’nden temin edilen mali 
kaynakla proje yaygınlaştırıldı.
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Nurcan Özyazıcı ve Mehmet Güzel, Çinli uzmanlarla X-RAY 
önünde

Mobil X-RAY cihazı test taraması yapıyor

Sabit X-RAY Sistemi
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NÖS’den: X-RAY CİHAZ TESTİ

Dünya Bankası kredisi ile satın alınan sabit X-Ray cihazlarından birisinin 
İpsala Sınır Kapısında kurulumu amacıyla Proje ekibi olarak İpsala’ya gitmiştik. 
Çinli firma ile yaptığımız sözleşmenin eki olan teknik şartnameye “cihazların kesintisiz 
24 saat çalışması gerektiği” yönünde bir madde konulmuştu. Tabii ki satışı yapan 
Cin konsonsiyumu da bu koşulu kabul ettiklerini tekliflerinde belirtmişlerdi. Cihazın 
kurulumu tamamlandı ve sıra test edilmesine geldi. 

Ocak ayının sonuna gelinmiş, Balkanlardan gelen soğuk hava dalgası kemikleri 
sızlatıyordu. Bildiğimiz Trakya ayazı, açık havada çalışmayı iyice güçleştiriyordu. 
TÜBİTAK-MAM‘dan gelen danışmanımız cihazın 24 saat non-stop çalışıp çalışmadığını 
test etmek gerektiğini söyledi. Biz de proje ekibi olarak bu isteğimizi yüklenici firmaya 
bildirdiğimizde çok telaşlandılar ve bunun fiziken mümkün olamayacağını söylediler. 
Dünyanın birçok ülkesine bu cihazları sattıklarını, ancak hiçbir müşterinin bunu 
talep etmediğini ısrarla belirttiler. Ancak ben çok kararlıydım ve sistemi bu yönüyle 
kesinlikle test etmeliydik. Bu isteğimizi ve gerekçemizi makamla paylaştığımda onlarda 
bizi desteklediler. 

Sıra test çalışmalarımıza  24 saat aralıksız katılacak  TIR kamyonu temin 
edilmesine gelmişti. UND (Uluslararası Nakliyeciler Derneği), test için sürücüleri 
ile birlikte 2 TIR kamyonu tahsis etti. Araçlar devamlı cihaza girecek ve çıkacaktı. 

TÜBİTAK-MAM ekibi ile birlikte ABD’de inceleme
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Tabi bunun için proje ekibine de bir vardiya oluşturduk. Ben ve Proje Birim Başkan 
Yardımcısı da nöbetleşe ekibin başında bulunduk. 24 saat cihazı hiç durdurmadan 
çalıştırmaları için firmaya talimat verdim. Uygulama sırasında yüklenici firmanın 
proje yöneticileri de heyecanla sonucu beklediler. Firmanın sistem mühendisleri de 24 
saat harıl harıl çalıştı. Test tamamlandığında, cihazlar gerçekten hiç arıza vermeden 
24 saat aralıksız çalışmıştı. 

Proje ekibi olarak sonuca çok sevindik. Cihaz şartnameye uygun olarak testi 
geçmişti. Tabii Çinliler de çok mutlu oldular. Ürünlerini diğer ülkelere satarken, X-Ray  
cihazlarının Türkiye’de “24 saat kesintisiz çalışma testi”ni  geçtiğini söyleyeceklerini 
belirttiler.

Bu arada mutlu olan diğer kişilerde teste katılan iki TIR  şoförü idi. Daha 
sonradan kulağımıza gelen  duyumlara göre, arkadaşlarına “Biz X-Ray cihazının 
bütün püf noktalarını öğrendik. Artık tongaya basmayız” diye hava atmışlardı.

X-RAY DIŞINDAKİ GÜMSİS YAZILIM VE DONANIMLARI

Modernizasyon Projesi ekibinde bulunan Müsteşarlık bilgi işlem uzmanları 
tarafından geliştirilen kara kapıları “araç takip” ve  “ihbar takip” yazılımları İpsala, 
Sarp, Kapıkule, Cilvegözü, Habur, Öncüpınar ve Dereköy, Dilucu  hudut kapılarımızda 
uygulamaya alınmıştı.   Geliştirilen bu yazılımlar ile oluşturulan program sayesinde 
araçların hudut kapılarından girişi sırasında bilgisayar sistemine girişi yapıldığında, 
önceden kayıtlı ihbarlı araçların izlenmesi mümkün hale gelmişti. Bu programın plaka 
okuma sistemi ve kriptolu veri alışverişi sistemi ile entegrasyonu da GÜMSİS Projesi 
kapsamında sağlandı ve proje ilerleyen yıllarda tüm kara ve deniz sınır kapılarımıza 
yaygınlaştırıldı. 

Böylece, Modernizasyon Projesi Birim Başkanlığı bünyesinde realize edilen 
GÜMSİS Projesi kapsamına;

• Gümrük Kapılarına CCTV ve Plaka Okuma Sistemi kurulması 

• Araç Takip Sistemi

• Müsteşarlık Merkezinde Kontrol-Kumanda Merkezi kurulması

• Mevcut Otomasyona Adaptasyon

• Proje Yönetimi 
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• Network Güvenliği

• Eğitim

• Gümrük Kapılarına X-Ray Cihazları kurulması

dahil edilmişti. 18 ayda tamamlanan projede X-Ray cihazı alımı hariç diğer 
ihtiyaçlar milli bütçeden karşılandı. Daha sonra Avrupa Birliği’nden temin edilen mali 
kaynakla proje yaygınlaştırıldı. 

HCS’den: ÖNCEKİ MEMUR NE YAPTIYSA O

2000 yılıydı. Türkiye ile Avrupa Birliği arasında “Gümrük Birliği” kurulmuş 4458 
sayılı Gümrük Kanunu ve onun uygulama hükümlerini içeren Gümrük Yönetmeliği 
yürürlüğe girmişti. Müsteşarlıkta Gümrükler Genel Müdürü sıfatıyla çalışıyorum. Bir 
gün sekreter AB ve Dış İlişkiler Genel Müdürlüğü’de Daire Başkanı olan bir meslektaşın 
görüşmek istediğini söyledi. Yer çekimini bulmuş Isaac Newton edasıyla odama dalan 
Daire Başkanı, “Üstat, bizim gümrük beyannamemiz standart dışı” diyerek söze girdi. 
Anlattığına göre Dünya Gümrük Örgütü’nde yapılan “Tek İdari Belge” toplantısına 
katılmak üzere Brüksel’e giden arkadaş, gitmeden önce, “biz de aynı formu beyanname 
olarak kullanıyoruz” fiyakasını atmak için Gümrük Vakfı’ndan temin ettiği iki ayrı 
formatta boş beyanname formunu yanına almış ve toplantıya katılanlara göstermişti. 
Toplantıdaki bir Alman uzman bu beyannamenin eninin standart dışı olduğunu 
söylemiş ve yaklaşık yarım santim daha geniş olması gerektiğini söylemişti. Uzattığı 
beyanname örneğini elime alınca şaşkınlığımı gizlemeden, “İnanılır gibi değil! Sana 
bunun hikayesini anlatayım” dedim:

“564 sayılı “Gümrük Kanununda Değişiklik Yapılması Hakkında Kanun 
Hükmünde Kararname” 26.07.1995 tarihli Resmi Gazete’de yayımlanmış, bunun 
uygulama hükümlerini içeren Gümrük Yönetmeliği taslağı üzerinde çalışmaya 
başlamıştık. Zamanın müsteşarına en az beş kez “Üstat, benimsememiz gereken (EEC) 
2454/93 sayılı Komisyon Tüzüğü’nün “gümrük beyanı” hükümlerini de mevzuata 
yansıtmamız, bu doğrultuda Tüzük ekindeki SAD (Single Administrative Document) 
beyanname formunu kullanmaya başlamamız gerekiyor. Yönetmelik değişikliği 
bir günde resmi gazetede yayımlanıp ertesi gün yürürlüğe girebilir. Ancak, SAD 
kullanımına başlayacaksak, bunun ihalesi, basımı, dağıtımı zaman alır. Lütfen 
gerekli talimatları verin” dedimse de sözümü dinletemedim. Müsteşar muhafazakar 
ve yeniliklerin getireceği sıkıntılardan çekinen bir kişiliğe sahipti. “Boşver, şimdiki 
beyannamemizin nesi var? İnsanlar çarşaf beyanname doldurmaya alışmış, nasıl tek 
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sayfa beyanname doldurmalarını isteyebiliriz!” diyor ve basım talimatı vermiyordu.

Tarihi hiç unutmam, 7 Aralık 1995 tarihinde zamanın kadın başbakanı 1 Ocak’ta 
başlayacak “Gümrük Birliği” konusunda tüm bakanlıkların üzerlerine düşen görevleri 
yapıp yapmadıklarını tespit için ilgili müsteşarlarla bir toplantı yapmıştı. Kendisinin 
asabi tavrından tüm bürokratlar çekinirdi. Toplantıda yine bazı bakanlıkların ev 
ödevlerini yapmadıklarını görmüş ve esip gürlemeye başlamıştı. Bizim Müsteşar “564 
sayılı KHK ile AB mevzuatının Gümrük Kanununa yansıtılacak hükümleri yürürlüğe 
girdi. Şimdi onun uygulama hükümlerini içeren gümrük yönetmeliği taslağını 
hazırlıyoruz. On gün içinde Resmi Gazete’ye göndereceğiz. Ayrıca Avrupa Birliğinde 
kullanılan gümrük beyannamesi formunu da bastırdık. 1 Ocaktan itibaren Türkiye’de 
kullanmaya başlayacağız” diyerek, diğer müsteşarlara atılan fırçalardan yeterince 
nasibini almamıştı. 8 Aralık sabahı makam odasında bana bunları anlatan Müsteşar, 
“Şimdi sür’atle Tek Tip Gümrük Beyannamelerini bastırıp dağıtmamız gerekiyor. 1 
Ocak’ta tüm beyanlar bu beyanname ile yapılmalı” deyince, şaşkınlık ve kızgınlıkla bu 
kadar kısa sürede bunun nasıl olacağını sordum. “Sana güveniyorum. Bu işi bir tek sen 
yapabilirsin” deyince “İdari ve Mali İşler Daire Başkanlığı” ne işe yarar” diyemedim.

 Gözlerimi kapatıp bir dakika düşündükten sonra, “Bu kadar kısa sürede bu işi 
yapsa yapsa İstanbul Göztepe Kavşağındaki Devlet Malzeme Ofisi matbaası yapabilir. 
DMO alımı için ihale yapmamız gerekmiyor. DMO Genel Müdürünü arayın, beni oraya 
yönlendirsin” dedim. Sekretere DMO Genel Müdürünü bağlattı ve işin aciliyetini ve 
vahametini anlattı. İki saat sonra matbaa müdürü ile görüşmek üzere İstanbul uçağına 
binmiştim. 8 Aralık günü saat 16’de Göztepe Kavşağı E-5 üzerindeki DMO Matbaası 
Müdürü’nün odasındaydım. Genel Müdürü kendisine kısaca olayı anlatmış ve bana 
yardımcı olmasını istemişti. Ancak ayrıntıları ben anlattım. Daha önceden Avrupa’dan 
getirttiğimiz İngilizce boş beyanname formları ve formun kutularının Türkçe olarak 
doldurulduğu daktilo nüshasını verdim ve kendisine ‘Beyanname formunun basım 
şartlarında formların boyutlarının 5 milimetreye kadar eksiklik ile 8 milimetreye 
kadar fazlalıklar kabul edilmek üzere 210’a 297 milimetre olması gerekiyor’ dedim. 
‘Ayrıca, formların sağ kenarlarına sırası ile kırmızı, yeşil, sarı ve mavi renkli kesintisiz 
ve bunun sağıda da kesintili şerit bastırmamız lazım. Şeritlerin genişliği de 3 milimetre 
olmalı’ diye ilave ettim.

Matbaa Müdürü gösterdiğim örnekleri inceledi ve ‘bizde 200’e 295 milimetre en ve 
boyunda çoktan kopyalı takımlar var. Fatura bastırmak için alınmış. Sizin söylediğiniz 
boyutlar için alım yapmamız lazım’ dedi. Alımın ne kadar zaman alacağını sorunca, 
‘bunlar iç piyasada yok. İthal etmemiz gerek’ dedi. Kağıtların boy limitini tutturmuş 
ancak en limitini tutturamamıştık. İthalat prosedürü bir aydan önce tamamlanamazdı 
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ve ilk baskılar iki aydan önce dağıtılamazdı. Odada endişeli ve stresli bir hava 
oluşmuştu. Bir iki dakika düşündüm. Müdür’e döndüm:

‘Bu 200’e 295’ten elinizde ne kadar var?’

‘Yaklaşık 100 bin beyanname basabiliriz.’

‘Peki, beyannameyi buna bastırsak, yanlara bir iki milim de olsa renkli şerit 
basabilir misiniz?’

‘Sanırım birbuçuk-iki milimetre basabiliriz. Ancak, çizgiden sonra boşluk olmaz.’

‘Pekâlâ, bastıralım o zaman. Ancak, size hem beyanname formunun basım 
şartlarını hem de beyannamenin İngilizce örneğini veriyorum. Lütfen hemen vereceğiniz 
ilk ithalat siparişinde 210’a 297 milimetre en ve boyları esas alınız ve yeni beyannameler 
uygun ebatta olsun’ dedim.

Müdür Bey bir taraftan basım ekibini çağırıp basım talimatı verirken, ben de 
yanımda getirdiğim bir önceki yıl başmüdürlükler itibarıyla tescil edilen beyanname 
sayıları listesini incelemeye başladım ve bir liste hazırladım. İlk basılacak beyannameyi 
en uzak başmüdürlükten başlayarak İstanbul’a doğru dağıtacaktık. Listede Hakkari’ye 
10 adet, Gürbulak’a 30 adet, Sarp’a 40 adet diyerek, işlem hacmi daha yüksek olanlara 
da 1000, 2000 şeklinde belirlediğimiz ve son partinin İstanbul Başmüdürlüğü’ne 
verileceği, daha sonra ikinci partinin de aynı şekilde gönderileceği bir dağıtım planı 
yaptık.  Şehir dışındaki gönderiler hızlı posta ile sevk edilecek ve yıl sonundan önce 
ilgili başmüdürlüklere teslim edilmiş olacaktı. Gerçekten de matbaa bizi mahcup 
etmedi ve yıl başından birkaç gün önce tüm teşkilata beyanname formlarını ulaştırmış, 
başmüdürlükler de mükelleflere satışını tamamlamıştı. Beyanname basım ve dağıtım 
işini önce İdari ve Mali İşler Daire Başkanlığı sonra da Gümrük Vakfı üstlendi.” dedim.

Beni dikkatle dinleyen AB ve Dış İlişkiler Daire Başkanı, “Peki DMO matbaası 
bir sonraki baskı için  uygun boyutlarda sipariş vermemiş mi?” diye sorunca, dudak 
büktüm:

“Bilmem, benim olaya dahlim ilk partiyle sınırlı kaldı. Daha sonra da beyanname 
formatını yakından inceleme durumunda olmadım. Ama hem Gümrük Yönetmeliği eki 
olarak yayımlandığı hem de taraflara sipariş bilgileri aktarıldığı halde neden hala ilk 
form boyutlarında baskı yapıldığını anlamadım.”

“Üstat, bu adamlar nasıl işin ucundan tutuyor. Adam gibi beyanname formunun 
basım şartlarını okuyan yok mu aralarında?” deyince dayanamadım:
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“İyi de kardeşim sen de formu kaptığın gibi kendini Brüksel SAD Toplantısına 
atmışsın. Madem,  biz de bunu kullanıyoruz diye gururla örnek götürüyorsun, bir kez 
olsun Gümrük Yönetmeliği’nin 14 no.lu eki Gümrük Beyannamesi Kullanma talimatı 
ve D fıkrasındaki ‘Beyanname Formunun Basım Şartları’nı okumadın mı?” diye 
sorunca, kendisinden bir yanıt alamadım.

Kamuda çok sık rastlanılan, özel sektörde de karşılaşılan “önceki memur 
ne yaptıysa o” anlayışı 4 yıl boyunda devam etmiş, bir Alman uzman fark edinceye 
kadar hiçbir sorumlu beyanname formu ile Basım Şartlarını karşılaştırma ihtiyacı 
duymamıştı.

NÖS’den: OLAYLARA NESNEL YAKLAŞAN DENETİMCİ

Gürbulak Sınır Kapısı “yap-işlet-devret modeli” ile yenileniyordu. Bu nedenle, 
BİLGE Sisteminin en son bu kapıya yerleştirilmesine karar verilmişti. Ülkede genel 
seçimler yapılmış ve yeni Başbakan göreve başlamıştı. Gümrük Müsteşarlığından 
sorumlu Devlet Bakanı da değişmişti. Ancak birkaç ay sonra bakan değişimi tekrar 
yaşandı ve bir süre doğrudan Başbakana bağlı olarak çalıştık. 

Bu tarihlerde, yenilenen Gürbulak Sınır Kapısının açılış törenine Başbakanın da 
katılacağı haberi geldi. Tören bir hafta sonra yapılacaktı. Ancak, bizim bu kadar kısa 
sürede altyapıyı tamamlamamız mümkün görünmüyordu. Projede bazı değişiklikler 
vardı ve Dünya Bankası kredisi de kapandığından,  yeni altyapı ihtiyaçları alımı 
için ancak  milli bütçeden alım yapabilirdi.  Süre çok kısa ve ihale mevzuatına göre 
doğrudan alım için çok geçerli bir gerekçemiz olmalıydı. Bütçe Daire Başkanlığı ile 
yapılan uzun toplantılar ve tartışmalar sonucunda, sınır kapısının açılmasının “ülke 
güvenliği” yönünden önemine vurgu yapan bir onay hazırladık. Ancak karşımıza bir 
sorun daha çıktı. O tarihte Müsteşarlıktan sorumlu bir Devlet Bakanı yoktu ve onayın 
doğrudan Başbakandan alınması gerekiyordu. Müsteşar gerekli telefon görüşmelerini 
yaptıktan sonra onayı imzalatmak üzere beni Başbakanlığa gönderdi. 

Özel Kaleme durumu anlatarak dosyayı verdim ve onayı imzalatmalarını 
bekledim. Biraz sonra Özel Kalem Müdürü makamdan çıkarak, konuyu Başbakana 
bizzat benim aktarmam gerektiğini söyledi. Başbakanın makamına girdim ve  açılış 
töreninden bahsettim, sürenin kısa olmasın nedeniyle bu satın alma yöntemini 
seçtiğimizi söyledim. Kendileri beni dikkatle dinledi ve onay verdi. 

Onayı alır almaz işe giriştik ve ekipleri gönderip, Gürbulak Sınır Kapısında eksik 
olan kablolamaları yaptırarak bilgisayar donanımlarını yerleştirdik. BİLGE Sistemi 
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yeni tesislerin açılış törenine yetişmiş ve sorunsuz olarak kullanılır hale gelmişti.  

Proje süresince çok fazla soruşturmalara maruz kaldığımız için bu sefer Başbakan 
onayının bizi koruyacağını düşünmüştük. Müsteşarlıktaki arkadaşlara yazılı onayı 
göstererek “bu onay olduktan sonra başımıza bir iş gelmez” diye espri yapıyordum. 

İşin hiç de öyle yürümediğini aradan iki yıl geçtikten sonra anladık. Sayıştay 
Denetçisi neden bu ihale yönteminin kullandığını sorarak savunmamızı istemişti. 
Sayıştay Denetçisine onay gerekçesini anlatmakta epey zorluk çektik, ama kendileri 
de konuya iyi niyetli yaklaştıklarından durumumuzu  anladılar ve dosyayı kapattılar. 
“Denetimcilerin konulara nesnel ve iyiniyetli yaklaşmasının önemi”ni bir kez daha 
yaşamış; eski çektiğim sıkıntılı günler gözümün önünden geçmişti.

GÜMRÜK MERKEZ TEŞKİLATI HİZMET BİNALARI

Gümrük merkez teşkilatının hizmet binaları göz önüne alındığında, zaman 
içinde bu alanda da modernizasyonun sağlandığından söz edilebilir. 

Cumhuriyetin kuruluş yıllarında Ankara 25.000 kişilik nüfusa sahip küçük 
bir kasabaydı. Bu nedenle, büyük kamu hizmet binaları yoktu. Bir şehir mimarı olan 
Prof. Hermann Jansen Türkiye’ye davet edilerek, bir kent planı yapması talep edildi. 
O yılların başkenti Jansen planına uygun olarak inşa edildi. Bu plana göre, resmi 
binalar geniş bir cadde ile birbirine bağlanan Ulus – Kızılay aksına inşa edilecekti. 

30 Aralık 1929 tarihinde kurulan Gümrük ve Tekel Bakanlığı ilk olarak 
“Başvekalet Binası”nda hizmet vermeye başladı. 1939 yılında Türk Ocakları Binasına 
yakın olan Opera bölgesindeki Dışişleri Bakanlığı binası boşaltıldı ve bu bakanlık 
“Bakanlıklar” olarak anılan yerdeki yeni binasına taşındı. Bunun üzerine eski Türk 
mimarisine göre inşa edilmiş olan taş bina Gümrük ve Tekel Bakanlığı’na tahsis edildi. 

 Zaman içinde, bu binanın Gümrük ve Tekel Bakanlığı’nın ihtiyaçlarına cevap 
vermemesi üzerine, mimari çirkinliği nedeniyle çalışanlar arasında “sefertası” olarak 
isimlendirilen camekanlı bina, ana hizmet binasının arkasına inşa edilecekti. Bu 
dönemde “Kontrol Genel Müdürlüğü’nün de kurulması üzerine Sıhhiye de bulunan 
Etibank binası ek hizmet binası olarak kiralanacaktı.  

1984 yılında Maliye ve Gümrük Bakanlığı’nın kurulması ve bakanlığın maliye 
kanadının Dikmen Caddesindeki yeni binasına taşınması üzerine Ulus Hükümet 
Meydanında bulunan ve sadece Gelirler Genel Müdürlüğü’nün kaldığı tarihi binaya 
Gümrükler Genel Müdürlüğü, Anafartalar Çarşısının yanındaki Emekli Sandığı’na 
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ait 14 katlık sarı binaya da gümrük kanadının diğer genel müdürlükleri ve daire 
başkanlıkları taşındı.

Eski bina ise Kültür ve Turizm Bakanlığı’na tahsis edildi. Bu bina halen Kültür 
ve Turizm Bakanlığı Müzesi olarak hizmet veriyor.

1993 yılında Gümrük Müsteşarlığı’nın kurulması ve Maliye Bakanlığı 
yerleşkesindeki ek hizmet binasının tamamlanması üzerine, Gelirler Genel Müdürlüğü 
de “Gelir İdaresi Başkanlığı”na dönüştürüldü ve 1997 yılında ek hizmet binasına 
taşındı. Böylece eski Maliye Bakanlığı Binası tümüyle Gümrük Müsteşarlığına tahsis 
edildi. 

2011 yılında Gümrük ve 
Ticaret Bakanlığı kurulup daha 
büyük bir bakanlık haline dönüşünce, 
Eskişehir Yolu 9 uncu kilometredeki 
(Dumlupınar Bulvarı’ndaki) hizmet 
binası inşaatına hız verildi. Bina 
2013 yılında tamamlanınca Gümrük 
ve Ticaret Bakanlığı da bu yeni 
yerleşkeye taşındı. Yaklaşık 1500 
personelin görev yaptığı binada, 
gelişmiş bilgisayar, uydu ve 
telekonferans sistemleri bulunuyor. 

Modern güvenlik sistemiyle korunan bina 24 saat kameralarla izleniyor. Binada 180 
kişilik konferans salonu, 12 toplantı salonu, kütüphane, yemekhane, kafeterya, spor 
salonu ve 650 araçlık otopark da yer alıyor.

2018 yılında Ekonomi Bakanlığı ile Gümrük ve Ticaret Bakanlığı “Ticaret 
Bakanlığı” çatısı altında birleştirilince, “Dumlupınar Bulvarı”ndaki mevcut hizmet 
binasının yanı sıra, “Söğütözü Mahallesi 2176 Sokak” da bulunan eski Hazine ve Dış 
Ticaret Müsteşarlığı hizmet binası da bakanlık ana hizmet binası olarak kullanılmaya 
başlandı.

Eski Hükümet Binası
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HCS’den: BAŞVEKALET BİNASI

Ulus Hükümet Meydanı’nda bulunan ve “Eski Maliye Bakanlığı Binası” olarak 
adlandırılan binada 12 yıl görev yaptım. Doğal olarak hem binanın değişik odalarında 
çalıştım hem de köşe bucak her tarafını dolaştım. Şimdi anlatacağım kulaktan kulağa 
aktarılan bina hikayesini eski maliye bürokratı olan bir üstattan dinledim. Söylenenleri 
binada bizzat tespit edince doğruluğuna da inandım. Öte yandan, Ankara’nın 
mimarlık tarihi konusundaki hiçbir eserde de şimdi anlatacağım hikâyeyi bulamadım. 
Bu bakımdan, anlatılanların ne ölçüde doğru olup olmadığı konusunda bilgi sahibi 
değilim. Ama inandırıcı ve güzel bir hikâye olduğu için sizlerle de paylaşmak istedim.

Yıl 1923. Kurtuluş savaşı kazanılmış, Osmanlı Hanedanına son verilmiş ve 
başkentin Ankara olmasına karar verilmiş. Kuvayı milliye ruhuna sahip yeni iktidar 
sahiplerinin İstanbul’u tekrar başkent ilan etmeye de niyetleri yok. 

İyi güzel de Ankara’da kerpiç ve ahşap evler dışında kamu binası olarak 
kullanılabilecek hiçbir bina yok. Nitekim, 23 Nisan 1920’de inşaat halindeki bir İlkokul 
binasının inşaatı tamamlanarak ilk Türkiye Büyük Millet Meclisi bu binada açılıyor. 
Mekân o denli küçük ve oturulan sıralar ilkokul çocukları için imal edilmiş olduğundan 
o denli sıkışık ki, milletvekilleri sıkışan bacaklarını toplantı aralarında zor açabiliyor.  

9 Eylül 1922’de Yunan kuvvetleri İzmir’den denize dökülüyor ve ülke düşman 
işgalinden kurtarılıyor. Ordu Ankara’ya dönünce bina ihtiyacı daha da artmaya 
başlıyor. Yeni yönetimin ilk işlerinden birisi kentin yeniden inşası için çaba göstermek 
oluyor. 

İlk olarak bir hükümet binası inşası için girişimde bulunuluyor. 1922 yılının 
Aralık ayında İstanbul’dan çağrılan Mimar Yahya Ahmet Efendi’ye bir proje çizdiriliyor. 
İnşaat sırasında kendisine İnşaat Mühendisi İrfan Efendi de refakat ediyor. 

İnşaata başlanılacak ama, ne elde var ne avuçta. İnşaat malzemesi bulmak 
ise en büyük sorun. Ankara kayalık bir yerde bulunduğundan taş malzemeye erişim 
kolay. Bunun dışındakiler ise yok gibi bir şey. İlk olarak bir iki tane tuğra atölyesi 
açtırılarak tuğla üretimine başlanıyor. İnşaat demiri ise hiçbir yerde bulunamıyor. 
Yahya Ahmet Efendi ve İrfan Efendi kafa kafaya veriyorlar ve bir çözüm buluyorlar. 
Düşüncelerini hükümet yetkililerine aktarınca bir seferberlik başlıyor. Başta Ankara 
Garı olmak üzere, Eskişehir Garı, Sivas Garı gibi büyük istasyonlarda ıskartaya 
çıkmış raylar Ankara’da Hükümet Meydanı’na taşınıyor. Bu eski raylar binanın sütun 
ve kolonlarında kullanılıyor.
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Daha kaba inşaat bitmemiş iken, İstanbul’dan “Saray Marangozhanesi” 
çalışanları ve donanımıyla birlikte Ankara’ya taşınıyor ve inşaatın bodrum katında 
kapı ve pencere üretimine başlanıyor. Sıra odaların ve koridorların yer kaplamasına 
geliyor. Bu kez telgrafhaneler savaş haberleri için değil, yer kaplaması arayışı için 
çalışmaya başlıyor. İyi haber İzmir’den geliyor. Bu kente bir levantenin İtalya’dan ithal 
edilmek üzere İzmir Limanına getirttiği, ancak savaş sırasında gümrükten çekemediği 
yer karoları bulunuyor. Tüccara ulaşmak için çaba sarf ediliyorsa da kendisi bir türlü 
bulunamıyor. Böylece kendisinin savaş sırasında ya hayatını kaybettiğine ya da ülkeyi 
terk ettiğine hükmediliyor. Bir yıl süreyle ithal işlemlerini gerçekleştiremediğinden 
tasfiyelik hale gelen yer karoları Ankara’ya getirtiliyor ve koridor ve odaların zeminlerine 
döşeniyor. Binanın camları da İstanbul’dan sevk ediliyor.

1925 yılında “Hükümet Binası” olarak hizmete giren ve sonrasında “Başvekalet 
Binası” olarak adlandırılan binanın alt katında duvarlar rustik, üst katlarında ise 
düzgün yüzeyli kesme taşlarla örülüyor. Yapıda Selçuklu ve Osmanlı mimarisinin 
kemer ve sütün başlıkları kullanılıyor. Beş kulesi bulunan dikdörtgen biçimdeki 
binanın kulelerinin çatıya yakın bölümleri ise Türk desenli mavi seramiklerle bezeniyor. 
Binanın Çankırı Caddesine bakan arka cephesinin önüne de caddeye kadar uzanan, 
içinde su döken meleklerin ve fıskiyelerin bulunduğu havuzlar bulunan geniş bir bahçe 
inşa ediliyor. 

Başta da belirttiğimiz gibi, o yıllarda Ankara’da Kaymakamlık Köşkü dışında 
hiçbir resmi bina yok. Bu nedenle, tüm hükümet işleri bu binadan yürütülmek 
zorunda. Tüm vatandaşlar da bu hizmet binasında hak aramak veya talebini iletmek 
durumunda. 

Şimdi de binanın o yıllarda nasıl kullanıldığına değinelim. Orta kapının 
bulunduğu yüksek kulenin giriş üstündeki birinci katında Cumhurbaşkanlığı Makamı 
var. Buraya iç içe girmiş iki oda ve bir salondan sonra hususi kalemin bulunduğu 
odadan giriliyor. Cumhurbaşkanı Atatürk’ün makam odasının karşısına düşen 
merdiven arkasındaki koridora açılan Toplantı Odası ise “Bakanlar Kurulu Toplantı 
Salonu” olarak kullanılıyor. Binaya cepheden bakıldığında, en soldaki kulenin birinci 
katında Başbakan İsmet İnönü oturuyor. En sağdaki kulenin birinci katında ise Genel 
Kurmay Başkanı Mareşal Fevzi Çakmak oturuyor. Diğer bakanlar da koridor boyu 
sıralanan odalarda oturuyor. Yani tüm hükümet bir binada hizmet veriyor. Ancak 
koridorlar tüm vatandaşa ve iş takipçilerine açık. Bir bakan diğer bir bakanla bir iş 
görüşecek ise ne yapacak? Bunun da çözümü bulunmuş. Tüm bakan ve hususi kalem 
odalarının koridora yakın yan duvarlarına birer kapı açılmış. Bir bakan hiçbir iş 
takipçisiyle karşılaşmadan bu kapıları kullanarak Başbakanlık Makamı’na kadar 
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yürüyebiliyor. Bir başka anlatımla, tüm bakanların kapısı bir odadan diğer odaya 
geçmeyi sağlayan kapılarla donatılmış. Dolayısıyla, “ben çok büyük bir makam 
sahibiyim” gibi bir böbürlenmeyle kendisini makosen kapılar arkasına saklamak da o 
tarihlerde kimsenin aklına gelmiyor. 

Orta büyük kulenin ikinci katında ise yüksek tavanlı büyük bir çalışma odası 
bulunuyor. Her bakanın “hususi kalem”i yanı başında bulunsa da bakanlıkların 
“umumi kalem”i bu büyük salonda bir arada çalışıyor.

Binanın bodrum katının bir bölümü “Saray Marangozhanesi”nden taşınan 
marangozhaneye tahsis edilmiş durumda. Bu atölyede çalışan marangozlar yoğun 
şekilde makam masası ve koltuğu üretiyor. Giriş katında kendilerine ayrılan odada 
üç berber de bürokratları tıraş ediyor. Binada, yemekhane de mescit de mevcut. 
Ancak en dikkat çekici alanlar bodrum katının ön cepheye bakan bölümünde. Orta 
kulenin bodrum katında “hazine” muhafaza ediliyor. Külçe altın da kağıt para da 
burada saklanıyor. Başbakan İsmet İnönü’nün çalıştığı Başbakanlık Makam odasının 
bulunduğu en sol kulenin bodrum katında ise İstiklal Mahkemelerinde idam cezası ile 
yargılanan mahkumların bulunduğu bir küçük hapishane bulunuyor.

Düşünebiliyor musunuz? Bir hizmet binasında hem Cumhurbaşkanlığı Makam 
Odası, Başbakanlık Makam Odası, Genelkurmay Başkanlığı Makam Odası, tüm 
bakanların makam odaları ve Bakanlar Kurulu Toplantı Salonu var, hem de hazine 
kasası ve idam mahkumlarının bulunduğu cezaevi var! 

Bina yeni hizmet binaları Yenişehir’deki Bakanlıklar semtine inşa edilinceye 
kadar bu işlevleri eksiksiz yerine getiriyor. 1937 yılında Başbakanlık Yenişehir’deki 
binasına taşınınca bina “Maliye Bakanlığı Binası” diye adlandırılmaya başlıyor. Ama 
meydanın adı bugün bile “Hükümet Meydanı” olarak biliniyor. 

Bana bu anlatılanlardan sonra bina içinde bir keşfe çıkmıştım. Bodrum katında 
demir parmaklıklar arkasındaki ikibuçuk metre boyunda birbuçuk metre enindeki 
para ve altın saklanan hazine kasasını da, en sol kule altındaki hapishanenin demir 
parmaklıklarını ve duvara monte edilmiş katlanır yatak ranzalarını ve yine duvara 
monte edilmiş demir halkaları da yerinde görmüştüm. Keza, bu keşfi yaptığım yıllarda 
bodrum katındaki “Marangozhane” de “Gümrük Müsteşarlığı Marangozhanesi” olarak 
masa üretmeye devam ediyordu. Giriş katındaki ana merdiven altında ilerlendiğinde 
arka cepheye bakan odadaki “Müsteşarlık Berberi”nde ise defalarca tıraş olmuştum.

Çankırı Caddesine bakan büyük bahçe, ana binanın sağ ve soluna Maliye 
Bakanlığı Ek Binası olarak inşa edilen ve ana binayla birleştirilen iki çirkin yapı 
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ile daralmıştı.  İlerleyen yıllarda belediye otobüsleri için otobüs durağı olarak tahsis 
edilen üçte bir büyüklüğündeki alandan sonra, kalan bahçe iyice daralmış ve bakımsız 
hale gelmişti. En üzücü olanı ise havuzların kurumuş olması ve heykellerin bakımsız 
kalmasıydı. 

Bugün Ankara Sosyal Bilimler Üniversitesi Rektörlük binası olarak kullanılan 
“Hükümet Binası”nın bu özelliklerinin muhafaza edilip edilmediğini bilmediğimden, 
“bu bina neden Cumhuriyet Müzesi olarak halkın ziyaretine açılmadı” diye hep 
hayıflanır dururum.

HCS’den: BİLGE’NİN İSİM HAKKI

“BİLGE” ismini ben koymuştum. Ancak, projenin pilot uygulaması ve 
yaygınlaştırılması sırasında yapılan tanıtımlarla o kadar geniş bir kesim tarafından 
duyulmuş ve benimsenmişti ki, bu isim artık bir yazılım ismi olmaktan çıkmış, yeni 
bir gümrük anlayışının sloganı haline gelmişti. BİLGE artık sadece Türkiye’de değil, 
yapılan sunumlar ve tanıtımlar nedeniyle Dünya Ticaret Örgütü ve Dünya Gümrük 
Örgütü nezdinde de tanınan bir “e-devlet” yazılımı olmuştu. Ancak, sistem kurmak 
için o gümrükten bu gümrüğe koşuştururken BİLGE isminin patentini almayı ihmal 
etmiştik.

Proje ekibi olarak yaptığımız değerlendirmede, marka haline gelen bu ismi Türk 
Patent Enstitüsü’ne tescil ettirmemiz gerektiği konusunda görüş birliğine vardık. Bunu 
yapmazsak başka bir kişi bizden önce başvuruda bulunarak BİLGE isminin patentini 
alabilirdi. Makam onayı alarak 26.06.2002 tarihinde Türk Patent Enstitisü’ne 
başvurduk.

Bir süre sonra başvurumuzun akıbetini takip etmek için Patent Enstitüsü’ne 
gönderdiğimiz arkadaş bizi şok eden haberi getirdi. BİLGE ismi başkası adına 
tescil edilmiş, BİLGE’nin bir gümrük yazılımının adını ifade ettiği, açılımının ise 
“BİLgisayarlı Gümrük Etkinlikleri” olduğu kaydedilmişti. 

Bilişim sektörünü iyi tanıdığından, Nurcan Hanım’dan patenti alan firma 
sahibini görüşme yapmak üzere Müsteşarlığa çağırmasını istedim. Ertesi gün Nurcan 
Hanım ve firma sahibi odama geldi. Kendisine mümkün olduğunca kibar davranmaya 
çalışıyordum. Neden böyle bir şey yaptığını sordum.

“Yaptığım yanlış bir şey yok. BİLGE isminin patentini aldım o kadar.”

“Bu alanda geliştirdiğiniz bir yazılımınız var mı?”
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“Henüz yok, ama geliştirerek piyasaya satacağım.”

“Peki bu ismin Gümrük Müsteşarlığı tarafından 4 yıldan beri kullanıldığını 
ve tüm gümrük idarelerine kurulan bilgisayar sisteminin adının olduğunu bilmiyor 
musunuz?”

“Olabilir, ancak ismin patentini Müsteşarlığınız değil ben aldım. Siz önceden 
başvurarak alsaydınız.”

“Ne yani, şimdi biz bu ismi kullanmak için size patent hakkı mı ödeyeceğiz?”

“Evet öyle. Bana bedelini ödemeden BİLGE ismini kullanamazsınız.”

Tavana bakarak derin bir iç çektim ve firma sahibine dönerek, “Bakın, bilişim 
sektöründe parlak bir geleceğiniz olduğunu görüyorum. Umarım gümrük bilgisayar 
sistemine bir ara yüz yazılımı ile erişebilen yazılım geliştirerek gümrük komisyoncusu 
veya taşıma acentesi firmalarına da satarsınız. Ama unutmayın ki, bu yazılımın BİLGE 
sistemine erişim iznini biz veriyoruz. Türk Patent Enstitüsü’ne başvurup BİLGE ismi 
üzerindeki tescilinizi bir hafta içinde iptal ettirmezseniz, bırakın yazılım satarak 
BİLGE’ye erişmeyi, gümrüklerin kapısından bile içeri giremezsiniz. Şimdi gidin ve 
kararınızı verin” dedim.

Şok olma sırası firma sahibine gelmişti. Nurcan Hanımla birlikte odadan 
ayrıldılar. Bir hafta sonra, BİLGE markası üzerindeki patent hakkı iptal edilmiş, 
Müsteşarlığın müracaatı işleme alınmıştı. Her on yılda bir yenilen BİLGE isminin 
patent hakkı Gümrük Müsteşarlığı’na geçmişti.
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SON SÖZ 

Kitabımızın başında da belirttiğimiz gibi, insanoğlu sosyolojik, ekonomik ve 
siyasal olarak nesnel ve öznel koşullar oluştuğunda ve gerekli finansal kaynaklar 
sağlandığında yeni projeler tasarlayabilir ve başarıyla realize edebilir. Gümrük 
İdaresinin Modernizasyonu Projesi de böyle bir ortamda tasarlandı ve realize edildi. 

Projenin “dikensiz gül bahçesinde” realize edildiğini söylemek güç. Projeyi 
baltalayanlar, baltalamaya çalışanlar, proje ekibinin ayağından çekmeye çaba 
sarf edenler hep oldu. Benzeri projelerde bundan sonra da olacaktır. Bu gözler, 
“Elektronik beyanname de neymiş? Beyanname ve ekleri kâğıt ortamında olmadan 
işler yürütülemez” demesine karşın, “e-beyanname” projesinin kurdelesini kesen 
yöneticiler de gördü.

Öte yandan, proje ekibine çamur sıçratmaya çalışanlarla da, soruşturma yaptıran 
ya da yapanlarla da, ekibi mahkemeye verenlerle de karşılaşıldı. Ancak, boğazından 
tek bir kör kuruş haksız kazanç geçirmemiş proje çalışanları, bu tür engellemelere 
karşı göğsünü germeyi hep bildi ve bu girişimlerin tümü sonuçsuz kaldı. 

Bugün Türk Gümrük İdaresi gerek uluslararası düzeyde gerekse ulusal düzeyde 
saygın ve sözü dinlenir bir kurum haline geldiyse ve bilişim altyapısı güçlü bir konuma 
eriştiyse, “Gümrük İdaresinin Modernizasyonu Proje”sinin buna ciddi katkı sağladığı 
gerçeği yadsınamaz.
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                                             HÜSEYİN CAHİT SOYSAL’IN ÖZGEÇMİŞİ

Hüseyin     Cahit     SOYSAL,     1954   yılında  Hakkari’de  bir    PTT    memurunun  çocuğu  olarak 
dünyaya gelmiştir. İlk, orta ve lise tahsilini Ankara’da tamamlamış; daha sonra devam 
ettiği Ankara Üniversitesi Siyasal Bilgiler Fakültesi’nden 1977 yılında mezun olmuştur. 

1978’de Gümrük ve Tekel Bakanlığı Müfettiş Yardımcısı olarak başladığı 
kamu görevinde sırasıyla, Gümrük Başmüfettişi, Gümrükler Genel Müdürlüğü Daire 
Başkanı, Genel Müdür Yardımcısı, Gümrük Müsteşarlığı Modernizasyon Projesi 
Birim Başkanlığı, Teftiş Kurulu Başkanlığı görevlerinde bulunmuştur. 2000 yılında 
vekaleten yürüttüğü Gümrükler Genel Müdürlüğü görevine 2001 yılının başında 
asaleten atanmıştır.

Soysal, kamuda görev yaptığı süre içinde, Türkiye ile Avrupa Birliği arasında 
sağlanan Gümrük Birliği sürecinde önemli sorumluluklar üstlenmiş; AB gümrük 
mevzuatına uyum amacıyla yürürlüğe sokulan 4458 sayılı Gümrük Kanununu 
hazırlıklarına önemli katkı sağlamış; gümrük idarelerinin modernizasyonu 
çalışmalarını realize etmiştir. Bu nedenle, Dünya Gümrük Örgütü tarafından “altın 
madalya” ile ödüllendirilmiştir.
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09.09.2002 tarihinde kendi isteği ile kamu görevinden çekilen Soysal, 2002 - 2005 
yılları arasında Uluslararası Nakliyeciler Derneği İcra Kurulu Başkanı olarak görev 
yapmıştır. Cahit Soysal bu dönemde birçok ulusal veya uluslararası toplantıya sektör 
temsilcisi olarak katılmıştır. Soysal’ın görev süresi içinde Uluslararası Nakliyeciler 
Derneği, KALDER tarafından 2004 yılında düzenlenen yarışmada Sivil Toplum 
Örgütleri kategorisinde Türkiye’de ilk kez “Ulusal Kalite Büyük Ödülü”nü kazanmıştır.

Soysal, UND’deki başdanışmanlık görevinin yanı sıra, 2005-2019 yılları arısında 
bir YGM şirketi ile bir danışmanlık şirketinde, şirket ortağı ve genel müdür olarak 
görev yapmıştır.2020 yılı başından itibaren ÜNSPED Gümrük Müşavirliği ve Lojistik 
Hizmetler A.Ş. ortağı ve Yönetim Kurulu Üyesi olarak görev yapmaktadır.

H. Cahit Soysal, İstanbul Üniversitesi Ulaştırma ve Lojistik Yüksek Okulu’nda 8 
yıl “Lojistik Hukuku” dersi vermiştir. Halen Yeditepe Üniversitesi’nde öğretim görevlisi 
olarak ders vermektedir.

Evli ve iki çocuk babası olan Soysal’ın çeşitli gazete ve dergilerde yüzlerce makalesi 
yayımlanmıştır. Soysal’ın “Lojistik Hukuku” adlı kitabı ve müşterek hazırlanmış “Dış 
Ticaret Deyimleri Sözlüğü” adlı bir yayını bulunmaktadır. Soysal, yayımlandığı yedi 
yıl boyunca “Transport” Dergisinde köşe yazarlığı yapmıştır. Halen “Yeşil Lojistikçiler” 
internet gazetesinde köşe yazarıdır.
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NURCAN ÖZYAZICI SUNAY’IN ÖZGEÇMİŞİ

Nurcan ÖZYAZICI SUNAY, 1964  yılında Sivas Divriği’de dünyaya gelmiştir. 
İlk, orta ve lise tahsilini Ankara’da tamamlamış; daha sonra devam ettiği Orta Doğu 
Teknik Üniversitesi Matematik Bölümünden 1985 yılında mezun olmuştur. 2009 yılında 
Anadolu Üniversitesi Kamu Yönetimi Bölümü’nde Ön lisansı ve Atılım Üniversitesinde 
İşletme Yüksek Lisansını  tamamlamıştır.

1985 yılında  özel bir şirkette bir yıl çalıştıktan sonra,  1986 yılında  Maliye 
ve Gümrük Bakanlığında Programcı olarak  çalışma hayatına atılmıştır. Maliye 
ve Gümrük Bakanlığı, Gümrük Müsteşarlığı ve Gümrük ve Ticaret Bakanlığı adı 
altında   teşkilatlanan kurum bünyesinde bilgi işlem ve haberleşmeden sorumlu daire 
başkanlıklarında sırasıyla programcı, çözümleyici, BİM müdürlüğü, başkan yardımcılığı 
görevlerinden sonra 13 yıl süreyle Muhabere ve Elektronik Daire Başkanı olarak görev 
yapmıştır. Bu süreler içerisinde; Türkiye’de başarıyla tamamlanan ilk “e-devlet” 
projelerinin realize edilmesi konusunda yöneticilik yapmış ve “Gümrük İdaresinin 
Modernizasyonu Projesi”nde otomasyon çalışmalarındaki başarısından dolayı Dünya 
Gümrük Örgütü tarafından “üstün hizmet madalyası” ile ödüllendirilmiştir.

Yurtiçinde ve Dünya Gümrük Örgütü, Avrupa Komisyonu, Ekonomik İşbirliği 
Teşkilatı gibi uluslararası kuruluşlarda oluşturulan bilişim çalışma gruplarına ve 
2006-2016 yılları arasında Birleşmiş Milletler Cenevre Ofisinde’de bulunan “TIR 
Sisteminin Bilgisayarlaşması  Uzmanlar Grubu”na  başkanlık etmiştir. Son olarak 
atandığı Bakanlık Müşaviri görevinden emeklilik nedeniyle 2019 yılında ayrılarak, 
kamu görevini sonlandırmıştır.
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Halen Ankara Lojistik Üssü Gümrüklü Sahalar İşletme Müdürü olarak  görevini 
yürütmekte olan Sunay, aynı zamanda Atılım Üniversitesi Uluslararası Ticaret ve 
Lojistik Bölümü’nde yarı zamanlı öğretim görevlisi olarak “e-lojistik” ve “e-ticaret”  
dersleri  vermektedir. 

Sunay’ın bilişim ve lojistik alanında çok sayıda ulusal ve uluslararası etkinliklerde 
sunumlar, gazete ve sektörle ilgili dergilerde makale ve röportajları yayımlanmıştır.  
Ayrıca,  Türkiye’de Eğitimli Kadınların İstihdamı ve Bilişimle Girişimci Kadın (BGK) 
Projesi,  “A New Era in Supply Chain Management: Big Data Capabilities, LMSC The 
15th International Logistics and Supply Chain Congress” ve “Big Data Analytics in 
Logistics and Supply Chain” isimli akademik yayınlara paydaş olmuştur. 

Evli olan Sunay’ın sivil toplum örgütlerinde birçok çalışması da bulunmaktadır. 
Kendisi 1992 yılından beri Türkiye Bilişim Derneği üyesidir. Türkiye Bilişim Derneği 
Ankara Şubesi Yönetim Kurulunda bir dönem ikinci başkanlık, bir dönem de yönetim 
kurulu başkanlığı yapmıştır. Halen merkezi Brüksel’de bulunan Avrupa Profesyonel 
Bilişim Dernekleri Konseyi’nin “CEPIS” (Council of European Professional Informatics 
Societies) “Bilişimde Kadın Gücü Çalışma Grubu”nda  (Women in ICT Task Force) 
Türkiye temsilcisi olarak çalışmaktadır. Ayrıca, Türkiye Blok Zinciri Platformu Lojistik 
Çalışma Grubu Üyesi ve  GAID (Gümrük Antrepocular Derneği) Yönetim Kurulu Üyesi 
olarak da sektöre hizmet vermeye devam etmektedir.






